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وين8؛ شايد دور پاياني

يادداشت
 محسن مهديان؛ مديرعامل موسسه همشهری

ديدگاه
 عليرضا سلطاني؛ کارشناس اقتصادی

خطاهايي که در ذهن تان از جمهوري اسلامي داريد را 
فهرست کنيد: هواپيماي اوکرايني، اختلاس ها، تخريب 
خانه زن کرمانشاهي، برجام، طبري، گراني ها و بدسليقگي در برخورد با  بي حجابی 
و بي تدبيري در آبان... عقب تر برويم. ماجراي اعتــراف مازيار ابراهيمي، کهريزك، 

کرسنت، کوي دانشگاه، قتل هاي زنجيره اي، ماجراي همسر سعيدامامي و...
با اين خطاها چطور بايد برخورد کنيم؟ اين خطاها نشانه چيست؟ اگر همين دست 
خطاها در آمريكا بود برخورد ما چگونه بود؟ آيا در بوق و کرنا نمي کرديم؟ اساســا 

انقلاب کرديم که به اينجا برسيم؟ 
در اصل ســؤال دقيق تر و از منظر سوادرسانه اين اســت که چه وقت مي توان اين 
خاطره هاي تلخ در جمهوري اسلامي را خطا دانست و چه وقت خط؟ چه وقت موردي 

است و چه وقت نمادي؟ چه وقت از اين و آن است و چه وقت از ساختار و نظام؟
پاسخ را بايد در تعميم جست. قواعد تعميم چيست؟ چطور مي توان از يك آسيب به 

يك جريان رسيد؟
5گام براي تعميم مدبرانه وجود دارد.

يكم. رويداد را کامل ببينيم. مثلا اگر قصاص نويد افكاري را ببينيم اما درخواست مادر 
مقتول را نبينيم دچار خطاي تحليل در فهم مصداق شده ايم.

دوم. براي تعميم جزء به کل بايد نمونه هاي تكرار شده را با دقت رصد کنيد. چندتا 
مازيار ابراهيمي؟ چند تا هواپيماي اوکراينی؟

ســوم. تكرار را بايد در ابعاد زماني و مكاني ببينيم. مثلا چنــد نمونه از قتل هاي 
زنجيره اي در 40سال انقلاب داشته ايم؟

چهارم. آيا خيز اصلاح وجود دارد يا خير؟ حرکت رو به جلوست يا خير؟ مثلا نظام 
چه کرد که کهريزك تكرار نشود؟ براي تحليل پيشرفت ها و يا پسرفت ها حتما 
بايد موانع نيز به عنوان يك متغير کليدي ديده شود. جالب اينكه در تمام خطاهاي 
صورت گرفته طي ســال هاي اخير خود جمهوري اســلامي پيشرو در کشف و 

برخورد با آنها بوده است.
پنجم و از همه مهم تر. نسبت خطا را با ساختار ببينيم. اينكه خطا از فرد است يا 
ساختار يا نظام؟ خطاي فرد و ساختار ممكن است. چون نه فرد عصمت دارد و نه 
قوانين ما. اما آيا نظام ما هم دچار خطاي راهبردي است؟ مثلا اگر ظلمي در کلبه 
پيرزن کرمانشاهي رخ مي دهد و در اين خطا هم فرد مقصر است و هم قوانين 
شهرداري، آيا اين خطا مورد تأييد نظام است؟ آيا خيز اصلاح نداشته و ندارد؟ 

براي استدلال استقرايي بايد اين 5گام را در کنار هم تحليل کرد.
جمهوري اســلامي مدعي حكومت عصمت نيســت. حكومت معصوم نيز عصمت 
نداشت؛ ما که جمله خاك پاي قنبريم. ما حتی در تحقق عدالت بسيار عقب مانده ايم. 

عقب نه به معني عقبگرد؛ بلكه به معني جاماندن از قله هاي عدالت.
اما اصل اين است که در حال حرکت ايم و جهت درست است. با اين حال اين حرکت را 
بايد با همين مردم انجام داد. خودمانيم. هرچه هست از ماست و نه بيرون ما. بضاعت مان 

را ببينيم. موانع را نيز. دشمني ها را که هر روز عميق تر و پيچيده تر مي شود.
حالا اين تعميم را با کازينوي سرمايه داري و اوباش در ابعاد جهاني مقايسه کنيد.

پليس 8دقيقه و 46ثانيه به گردن جورج فرويد فشار مي آورد و اين در حالي است که 
او در 2دقيقه و 53ثانيه آخر کاملا بي هوش شده است. اما فشار زانوي پليس همچنان 
ادامه دارد. گويي از ابتدا قرار اســت بميرد و ماجرا تنها يك حادثه از سر عصبانيت 
نيســت. جالب اينكه وقتي مردم معترض به خيابان ها مي ريزند؛ در همان ايام خبر 
چند تجاوز نژادپرستانه ديگر توسط پليس منتشر مي شود. گويي کشتار نژادپرستانه 

يك خط است نه خطا.
آمار هم نشان مي دهد: 1109قتل نژادپرستانه تنها در ســال2019 در آمريكا رخ 

داده است.

نخستين بودجه دولت  سيزدهم درحالي براي تصويب 
نهايي به مجلس يازدهم ارسال شده که گمانه زني در 
ماهيت و اهداف اقتصادي دولت و همچنين چشم انداز اقتصاد ايران بالا گرفته است. 
اگرچه اسناد مالي يك ســال دولت ها به خصوص در کشــورهاي توسعه يافته براي 
سرمايه گذاران، فعالان اقتصادي و مردم به لحاظ ترسيم چشم انداز يكساله اقتصادي و 
تعيين برنامه هاي اقتصادي، توسعه اي و معيشتي اهميت دارد اما سال هاست که اسناد 
بودجه اي دولت در ايران، تحت تأثير رکود و بي ثباتي ناشي از تحريم هاي اقتصادي، 
از اين کارويژه مهم دور شده است. لايحه بودجه سال 1400از آن جهت که نخستين 
سند مالي دولت سيزدهم به شمار مي آيد و همچنين از آن سبب که سند عملياتي 

برنامه ها و سياست هاي اقتصادي دولت سيزدهم به شمار مي آيد، مورد توجه است.
فارغ از ماهيت توسعه اي يا غيرتوسعه اي بودجه، تامل در برخي اعداد و ارقام مهم و 
همچنين برخي تبصره هاي بودجه 1400، نشان از آن دارد که دولت سيزدهم سند 

مالي سال آينده را با 3 ويژگي احتياطي، انقباضي و خوش بينانه تدوين کرده است.
 وجه احتياطي بودجه به ميزان فروش نفت در ســال آينده و همچنين قيمت آن 
از يك سو و از سوي ديگر به قيمت دلاربازمي گردد. براساس لايحه بودجه، دولت 
در ســال آينده رقمي در حدود 604هزار ميليارد تومان نفت صادر مي کند که اين 
ميزان با نرخ 60دلار در هر بشكه و دلار 23هزار توماني، رقمي در حدود يك ميليون 
و 200هزار بشكه صادرات روزانه نفت را در بر مي گيرد. از اين مبلغ، 20درصد سهم 
صندوق توسعه ملي، 14.5درصد سهم شــرکت ملي نفت و 3درصد سهم مناطق 
نفت و گاز خيز است. بنابراين درآمد دولت از محل صادرات نفت که 40درصد آن در 
قالب بدهي دولت محسوب مي شود، در حدود 380هزار ميليارد تومان است. تعيين 
قيمت 60دلار براي هر بشكه نفت نيز سياست احتياطي توأم با خوش بيني به نظر 
مي رســد، اما جنبه احتياطي آن بر خوش بيني با توجه به عبور تدريجي از شرايط 
کرونايي و بازگشت نسبي اقتصاد جهاني به رشــد، مي چربد. در کنار متغير نفت، 
نرخ تسعير ارز در بودجه سال آينده 23هزار تومان تعيين شده که اين نرخ به نظر 
مي رسد، نرخي ميانه در شرايط احياي برجام )که احتمال کاهش قيمت ارز از سطح 
23هزار تومان( و همچنين عدم احياي برجام و تداوم تحريم ها، به شــمار مي آيد. 
هرچند به نظر مي رسد دولت روي احياي برجام و رفع تحريم ها حساب بيشتري باز 
کرده است، چرا که احيا نشدن برجام مي تواند شرايط سخت تري را براي دولت در 

بخش صادرات نفت ايجاد کند.
در کنار رويكردهــاي احتياط آميز، رويكرد انقباضي)رياضتي( بودجه چشــمگير 
است. دولت با افزايش متوسط 10درصد حقوق کارکنان دولت، افزايش 2سال به 
سن بازنشستگي، حذف سازوکار تخصيص ارز 4200توماني به شكل يارانه مستقيم 
و افزايش 62درصدي ماليات نسبت به سال جاري، رويكردي کاملا انقباضي در پيش 
گرفته است. در اين ميان افزايش سن بازنشستگي حكايت از شرايط نه چندان خوب 
صندوق هاي بازنشستگي و تلاش براي ايجاد تنفس براي اين صندوق ها در شكل 
حمايت غيرنقدي است. اين رويكرد با توجه به شرايط اقتصادي کشور و چشم انداز 
نامشخص در ســال آينده به لحاظ وجود يا نبود تحريم ها طبيعي و منطقي به نظر 
مي رســد، هرچند اين رويكرد در بردارنده فشــار اقتصادي بر اقشار حقوق بگير و 
کم درآمد است. اما با فرض رفع تحريم ها، به نظر مي رسد نبايد از اين رويكرد انقباضي 
با هدف کاهش هزينه هاي جاري دولت و آغاز اصلاحات در ساختار اقتصادي کشور 
عدول کرد. نكته قابل توجه ديگر اينكه دولت در بودجه سال آينده، رشد 8درصدي 

پيش بيني کرده که خوش بينانه به نظر مي رسد. اين رشد با 
توجه به افزايش 43درصدي   بودجه عمراني کشور و تثبيت 

اسمي بودجه جاري دولت تاحدي اميدوارکننده اســت، اما آنچه اين اميدواري را 
تضعيف مي کند، افزايش 62درصدي ماليات است.

 درباره خطاهاي 
جمهوري اسلامي

 بودجه احتياطي
انقباضي و خوش بينانه
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 تقدير  ستاری 
از شهرداری

اسرار مرگ جويندگان 
گنج در چاه 30متری

سفر 4ميليون ايرانی 
به تركيه در 8 ماه

زمستان، فرارسید

 شبكه 3 
جلوتر از همه

 معاون علمي و فناوري 
رئيس جمهور، از تلاش هاي 

شهرداري تهران در گراميداشت 
هفته پژوهش با اکران پويش 

ايران ساخت، تشكر و قدرداني کرد

نقشه مردرمال براي پولدارشدن 
مشتريانش حادثه هولناکي را 

رقم زد

سفر ايرانی ها به ترکيه چقدر 
ارزبری از کشورمان دارد؟

 بارش برف و باران و کاهش دما
از ديروز هوای اغلب  شهرهای کشور 

را زمستانی کرد

سريال ها همچنان با قهر مخاطبان 
روی آنتن می روند

گزارشي از آمار پربيننده ترين 
برنامه هاي تلويزيون

صفحه11

صفحه10

صفحه21

صفحه7

صفحه6

صفحه22

  شب غول هاي انگليسي

  يوفا  اين بار عليه فيفا

 استقلال-نود؛ نگراني ميهمان 
از داوري!

هرچند به سطح بازي هاي ليگ انتقاد زياد است اما زهرا قنبري كه اين 

هفته گل زيبايي زد مي گويد  امسال زنان ليگ بهتري دارند

8 +1  
جنجال آقاي 81

  مدل رونالدو- قنبري گل زدم
20

ممكن است فردا ليگ برتر به خاطر موج تازه 
كرونا تعطيل شود

در مرحله يك شانزدهم نهايي 
جام حذفي امروز استقلال، 

سپاهان و فولاد از تيم هاي ليگ2 
18ميزباني مي كنند 

19

 محمد طيبي، لژيونر فوتسال ايران كه گل زيبايش
  براي بنفيكا، بازتاب فراواني در رسانه ها داشت
در گفت وگو با همشهري مي  گويد يك گل خاص ديگر 

هم براي آينده كنار گذاشته است

از فوتسال 
متنفر بودم

مروري بر سير 

نزولي حامد لك 

درون دروازه 

پرسپوليس

18
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صفحه17

ويژه های  امروز

رئيس مجلس شورای اسلامی با اشاره به ضرورت 
»تغيير مسير« ســاختار اداري كشور و »اتصال 
بين حكمران و مردم« اشــكالات مهم كشور و 
شــرايط كنونی را دولتي سازي، اقتصاد نفتي، 
مديريت آب، بي توجهي بــه جمعيت و منابع 
انســاني، قوانين بدون قابليت اجرا و تضعيف 

روابط حاكميت با مردم عنوان كرد.

محمدرضا سرشار كه بسياري از مخاطبان راديو در دهه 60 
او را باصداي گرم و قصه گويش در برنامه »قصه ظهر جمعه« 
مي شناسند، علاوه بر نويسندگي، از منتقدان عرصه 
ادبيات داستانی ايران است. در زمانه ای كه شمار 
منتقدان ادبي ما، از انگشتان يک دست تجاوز 
نمی كنند، با وی دربــاره فقدان نقد منصفانه 

گفت وگو كرده ايم.

رئيس مجلس: درآمد نفتی پاسخگوی نيازمان نيست
تجويزهای قاليباف براي 6مشكل اصلی

ديدار با محمدرضا سرشار، نويسنده و منتقد  ادبي
اغلب مدرسان نقد، اجتهاد ادبي ندارند

2

9

عيسی زارع پور،وزير ارتباطات در اولين نشست خبری خود 
كه با حضور انبوهی از خبرنگاران برگزار شد اعلام كرد كه 

افزايش تدريجی و پلكانی قيمت اينترنت با توجه به ثابت 
بودن آن طی 10 سال گذشته، قطعی است. او  وعده داده 

تا پايان دولت سيزدهم، 20 ميليون پورت فيبرنوری 
به خانه های مردم برسد.

وزير ارتباطات در نخستين نشست خبري خود:
اينترنت، پلكانی گران می شود

11

سفره شب چله، 40درصد ارزان تر
 تا پايان آذر،  انواع ميوه و آجيل  در ميادين ميوه و تره بار حدود نصف قيمت بازار عرضه می شود

 با افزايش ابتلا به سرماخوردگي و آنفلوآنزا، شائبه ورود سويه جديد کرونا 
مطرح شده است

 ادامه گفت وگوها براساس متن مشترك، مهم ترين نتيجه دورهفتم 
مذاکرات بوده است

اوميكرون  به ايران رسيد؟

داده نما
 گرافيك: مهدی سلامی

 چه کالاهایی با 
ارز 4200 تومانی وارد شده است؟ 

در آستانه حذف ارز ۴۲۰۰ از چرخه تجاری ایران،  بررسی آخرین وضعیت 
واردات اقلام اساسی در گزارشی که  مهردادارونقی - معاون فنی گمرک-  
به ایسنا اعلام کرد از ابتدای سال جاری ۲۱.۸ میلیون تن،  کالای اساسی 
به ارزش ۱۳.۳ میلیارد دلار وارد شده است که از این رقم ۱۹.۱ میلیون تن 
به ارزش ۱۰.۵ میلیارد دلار بــه کالاهایی اختصاص دارد کــه با نرخ ۴۲۰۰ 

تومان تامین ارز شده اند.

۱.۹ میلیون تن 
 کنجاله سویا  

به ارزش یک میلیارد دلار 

 ۶.۵ میلیون تن 
 ذرت به ارزش

 ۲.۲ میلیارد دلار

4.۷ میلیون تن
 گندم به ارزش ۱.۶ 

میلیارد دلار

۱۵.2 هزار تن 
 دارو، تجهیزات و ملزومات 
 پزشکی به ارزش بالغ بر 

۱.۶ میلیارد دلار 

2.۷ میلیون تن 
 به ارزش ۲.۸ میلیارد دلار  

)برنج، شکر خام، لاستیک، داروهای 
دام و کودهای شیمیایی(

۱.۹ میلیون تن 
 دانه های روغنی به ارزش

 ۱.۳ میلیارد دلار
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ادامه تهديد و فرافكني در واشنگتن
دســتيابي طرف هــاي حاضــر در 
گفت وگوهاي برجامي وين7به مبنايي 
براي ادامه مذاكرات درحالي است كه 
به نظر مي رسد ايالات متحده همچنان 
در مســير »تهديد« و »فرافكني« گام 
بر مي دارد و مي كوشد جمهوري اسلامي 
را از مقاومت بر مواضع خود منصرف كند. 
براين اساس بود كه مشاور امنيت ملي 
آمريكا پس از پايان دور هفتم مذاكرات 
وين، مدعي شد اين رايزني ها به خوبي 

پيش نمي رود.
به گفتــه بلومبرگ، جيك ســاليوان 
بازگشت به پايبندي متقابل به برجام 
در سال جاري ميلادي را دشوار توصيف 
كرد و گفت: »پيشرفت برنامه هسته اي 
ايران همچنان ادامه دارد. دولت بايدن 
پس از برگزاري دور هفتم مذاكرات وين، 
باوجود اينكه قدرت هاي جهاني، ازجمله 
چين و روسيه متحد شده اند، هنوز راه 
بازگشت به توافق هسته اي احيا شده با 

ايران را نمي بيند.«
جالينا پورتر، معاون سخنگوي وزارت 
امورخارجه آمريكا نيز در نشست خبري 
هفتگي خود از بازگشــت رابرت مالي 
)نماينده ويژه آمريــكا در امور ايران( 
به واشــنگتن، با توجه به وقفه ايجاد 
شــده در مذاكرات، خبر داد و اعلام 
كرد كه اولويت ايالات متحده همچنان 
»ازسرگيري ســازنده مذاكرات با همه 
طرف ها براي رســيدن به يك توافق و 
اجراي آن درجهت بازگشت متقابل به 

پايبندي كامل به برجام است.«

ث
مك

 دوميــن مرحلــه از هفتميــن دور 
مذاكــرات احيــاي برجــام ميــان گزارش

جمهوري اســامي ايران و 1+4روز 
جمعه )26آذرمــاه( درحالي با برگزاري نشســت 
كميسيون مشترك برجام به پايان رسيد كه برايند 
گفت وگوهاي انجام شده ميان طرفين در اين دور 
نشان مي دهد مذاكرات، سازنده تر از قبل پيگيري 
شده  و »دستيابي به متن توافق« ، مهم ترين دستاورد 

مذاكرات وين7بوده است.
براساس آنچه رئيس  هيأت مذاكره كننده ايران در 
وين اعام كرده، طرفين پس از چند روز مذاكره در 
موضوع »لغو تحريم ها« و »اقدام هاي هسته اي« به 
2سند جديد دست يافته اند كه با سند به دست آمده 
در جريان مذاكرات وين6متفاوت است و براساس 
مواضع ايران، مبنايي براي ادامه مذاكرات تا رسيدن 

به توافق مثبت خواهد بود.
تمكيــن تروئيــكاي اروپايــي در مقابــل مواضع 
مذاكره كنندگان كشــورمان از نكات قابل توجهي 
بود كه در جريان مذاكرات وين7بسيار مورد توجه 
رســانه ها قرار گرفت. طرف غربي مذاكرات در وين 
اگرچه با فضاسازي هاي رســانه اي كوشيد ايران را 
از مواضع خود منحرف كند، اما عزم ديپلمات هاي 
ايراني براي حركت در مســير تحقــق »لغو مؤثر 
تحريم ها«، غربي هــا را در شــرايط ناگزيري قرار 
داد تــا بپذيرند براســاس راهبردهــاي موردنظر 
جمهوري اســامي بــه مذاكــرات ادامــه دهند؛ 
راهبردهايي كه براســاس مواضــع و ديدگاه هاي 
دولت جديد ايران تنظيم شــده بود و مي كوشيد 
توازن قابل قبولي ميان ادامه فعاليت هاي صلح آميز 
هســته اي ايــران و لغو مؤثــر تحريم ها ازســوي 

طرف هاي مقابل ايجاد كند.
برهمين اســاس هم بود كه تروئيــكاي اروپايي با 
وجود بي ميلي و جوسازي هاي رسانه اي و تبليغاتي 
درنهايــت پذيرفت كه براســاس پيش نويس هاي 
پيشــنهادي ايران كه شامل 2ســند مذاكراتي در 
زمينه لغو تحريم ها و فعاليت هاي هسته اي مي شد، 

به ادامه گفت وگوها تن دهد.

پيشرفت در مذاكرات
ازســوي ديگر تروئيكاي اروپايي نيــز پس از پايان 
هفتمين دور مذاكــرات برجامــي در وين موضع 
»پيشــرفت در مذاكرات« را پذيرفت و در بيانيه اي 
تصريح كرد: »پيشرفت هايي در مذاكرات وين حاصل 
شده اســت«. اروپايي ها با وجود اذعان به پيشرفت 
مذاكرات، همچنان مي كوشــند مسير دستيابي به 
توافق و احياي برجام را ناهموار نشان دهند و اعام 
كنند كه »اين پيشــرفت ها تنها ما را به آنجايي كه 

مذاكرات در  ماه ژوئيه قرار داشت، مي رساند.«
عاوه  بر اين ديپلمات هاي تروئيكاي اروپايي درحالي 
سعي مي كنند مسئوليت »وقفه  مأيوس كننده« در 
مذاكرات را متوجه ايران كنند كه علي باقري كني، 
مذاكره كننده ارشد كشورمان مي گويد ايران در اين 
مرحله خواستار توقف مذاكرات نبوده، بلكه از ابتدا 
توافق كرديم لازم است پس از رسيدن به پيش نويس 

توافق، استراحت داشته باشيم.
بيانيه تروئيكاي اروپايي همچنين تصريح مي كند كه 
آنها »براي تعامل در مذاكرات در رابطه با همه جوانب 
بازگشت به برجام« آمادگي كامل دارند و اميدوارند 
»ايران در موقعيتي باشد كه مذاكرات را فورا ازسر 
بگيرد و تعامل سازنده اي داشته باشد تا مذاكرات با 

سرعت بيشتري پيشروي كند.«

اروپا به دنبال مهار راهبردي ايران
تروئيكاي اروپايي درحالي در بيانيه خود نسبت به 
برنامه هسته اي ايران هشــدار مي دهد و خواستار 
جلوگيري جمهوري اســامي از انجــام اقدام هاي 
تنش زا مي شود كه در روزهاي اخيرا به دفعات شاهد 
رويكردهاي متناقض و تنــش زاي ايالات متحده و 
شركايش در قبال مذاكرات برجامي و فعاليت هاي 

صلح آميز كشورمان بوده ايم.
بر اين اساس هم هســت كه كارشناسان معتقدند 
اروپايي ها بيش  از اينكه خواســتار احياي برجام و 
بازگشت به توافق هسته اي و همچنين لغو تحريم ها 
باشــند، به دنبال مهار راهبردي ايران در مســير 
فعاليت هــاي صلح آميز هســته اي اش هســتند و 
مي كوشند از ايجاد گشايش هاي اقتصادي مؤثر در 

ايران جلوگيري كنند.
روند حركــت اروپايي ها و رفتارهــاي تناقض آميز 
و ابهام آلــود ايالات متحــده در جريــان پيگيري 
گفت وگوهاي برجامــي در وين كه حتي با واكنش 
روسيه و چين نيز مواجه شــد و اوليانوف، نماينده 
روســيه در مذاكرات وين نيز اين رفتــار غربي ها 
را »تعجب آور« ارزيابي كرد، نشــان مي دهد آنان 
از جديت لازم براي پيگيري مذاكــرات برخوردار 

نيســتند و صرفا درپي محدودســازي برنامه هاي 
صلح آميز كشورمان هســتند. برهمين اساس هم 
هست كه مذاكره كننده ارشد كشورمان معتقد است 
اگر طرف هاي مقابل ديدگاه هاي جمهوري اسامي 
ايران را بپذيرند، دســتيابي به توافق در كوتاه ترين 

زمان   ممكن خواهد بود.
باقري كني در اين زمينه در گفت وگو با رســانه ها 
تصريح كــرد كه در ايــن دور از مذاكــرات، طرف 
اروپايي از پذيرش ديدگاه هاي كشورمان ابا داشته  
و كوشيده اســت ايران مواضعش را پــس بگيرد و 
بپذيرد گفت وگوها براساس متن وين6 پيش برود؛ 
رويكردي كه با ايســتادگي ديپلمات هاي ايراني و 
طرح اســتدلال هاي قوي، ناكام ماند و اروپايي ها 
درنهايت پذيرفتند كه »نــگاه ايران در مواردي كه 
مدنظرش بود، در پيش نويس در داخل ســند درج 
شــود« و به عنوان مبنايي بــراي ادامه گفت وگوها 

قرار گيرد.
در ايــن ميــان اصــرار اروپايي هــا بــراي رد 
پيش نويس هاي پيشنهادي جمهوري اسامي ايران 
درحالي اســت كه مذاكره كننده ارشد كشورمان 
معتقد است آنها هيچ پيشنهاد و ابتكار عملي براي 
پيشبرد گفت وگوها نداشته اند و برخاف اينكه در 

گذشــته اعام كرده  بودند در بحث »تضمين ها« 
ابتكاراتي دارنــد، در وين7با دســت خالي حاضر 

شده بودند.
هرچه هســت اكنون طرفيــن دربــاره »مبناي 
مذاكرات« به توافق رســيده اند و قرار شده اســت 
مذاكرات پس از مدتي وقفه كــه احتمالا 10روزه 
باشد، روي متون مورد توافق دوطرف پيگيري شود؛ 
مذاكراتي كه به اذعان باقري كني »مي تواند آخرين 

دور مذاكرات باشد.«

نتيجه كليدي دور هفتم
ازسوي ديگر ميخائيل اوليانوف، نماينده دائم روسيه 
نزد ســازمان هاي بين المللي در وين نيز باز شدن 
راه براي ويرايش ســندهاي موجود در ميز مذاكره 
را »نتيجه كليدي دور هفتــم مذاكرات« مي داند و 
معتقد است »شركت كنندگان در اين گفت وگوها 

تا حدي به يكديگر عادت كرده اند.«
وي همچنين در گفت وگو با خبرگزاري تاس، عنوان 
كرد كه »ما و طرف هاي غربي شروع به درك بهتري 
از اين كرده ايــم كه گام هاي بعدي درســت كدام 
اســت.« اوليانوف با تأكيد براينكه نتيجه مذاكرات 
تاكنون انتظارات طرف روسي را برآورده كرده است، 

بر اين موضوع تأكيد مي كند كه اكنون »هيچ كس 
به دنبال تخريب 6دور قبلي رايزني ها نيست.«

نماينده روسيه در كميسيون مشترك برجام پذيرش 
پيشنهادهاي ايران ازسوي اروپايي ها را تأييد مي كند 
و مي گويد: »ســاير طرف هــاي مذاكره كننده در 
وين، ازجملــه اروپايي ها، پس از يك كشــمكش 
طولاني، بسياري از اصاحات در ارتباط با موضوعات 
هســته اي را كه طرف ايراني پيشــنهاد داده بود، 

پذيرفته اند.«
وزارت امورخارجه روسيه نيز ديروز در بيانيه اي با 
اشــاره به پايان دور هفتم مذاكرات وين براي رفع 
تحريم هاي يكجانبه و ظالمانه آمريكا عليه جمهوري 
اسامي، ابراز اميدواري كرد كه دور هشتم مذاكرات 
به ســرعت به نتيجه برســد و توافق حاصل شود. 
براساس اعام خبرگزاري روسي »ريانووستي«، در 
اين بيانيه همچنين تأكيد شده است: »پيشرفت هاي 
مهمي مشاهده شــد كه اجازه مي دهد تاش ها و 

همكاري هاي بيشتر وارد مرحله جديدي شود.«
دســتيابي به متن مبناي مشــترك بــراي ادامه 
گفت وگوهاي برجامي در دور هشــتم، موضوعي 
بود كــه ازســوي انريكه مــورا، معاون مســئول 
سياســت خارجي اتحاديه اروپا و هماهنگ كننده 
كميســيون مشــترك برجام نيز مورد تأييد قرار 
گرفت. وي در توضيحاتي كــه در صفحه توييتري 
خود منتشــر كرد، ضمن تشريح روند مذاكرات در 
دور هفتم، نوشت: »حالا ما مبنايي مشترك داريم 
كه فصل لغو تحريم هــاي آن در منطق دروني اش 
كمي متفاوت است، اما با اين حال مشكل خاصي 

نيست.«

يادداشت

راه رسيدن به مبناي مشترك در وين8
بررسي دســتاوردها و نتايج به دست آمده 
از هفتمين دور مذاكــرات احياي برجام 
در وين مســتلزم آن اســت ابتدا به اين 
نكته توجه كنيم كه ايــن دور از مذاكرات 
درواقــع نخســتين دور از گفت وگوها در 
دولت سيزدهم به حساب مي آيد و هيأت 

مذاكره كننده ايراني درواقع براساس راهبردهايي كه مدنظر تصميم سازان 
دولت جديد است، وارد وين شده اند؛ بنابراين بايد دور هفتم را درواقع 
نخستين دور مذاكرات براســاس رويكردهاي جديد ايران در موضوع 
برجام دانست. درچنين شرايطي واقعيت اين است كه دور اول به ارزيابي 
دوطرف نسبت به يكديگر اختصاص دارد و هركدام مي كوشند مسائل 
و موضوع هاي مورد توجه خود را به طــرف مقابل ارائه دهند تا بتوان به 
زمينه مشتركي براي دستيابي به توافق نهايي دست يافت. با توجه به 
اين شرايط، مشهود و البته قابل پيش بيني بود كه ديپلمات هاي ايراني 
مي كوشند رويكردهاي جديد مدنظر خود را به طرف مقابل ارائه دهند 
و آنان را نســبت به اهداف موردنظر خود تفهيم كنند. برهمين اساس 
هم بود كه تيم مذاكره كننده كشــورمان 2سند پيشنهادي را به طرف 
مقابل ارائه كرد كه يكي درباره لغو تحريم ها و ديگري پيرامون چگونگي 
فعاليت هاي هسته اي جمهوري اسامي ايران بود. با توجه به اين موضوع 
معتقدم مهم ترين نكته اين دور از مذاكرات ارائه اين دو سند ازسوي ايران 
به اعضاي كميسيون مشترك برجام بود تا گفت وگوها در مسير تعيين 
شده ازســوي ايران ادامه يابد. اين اقدام مي تواند زمينه ساز ابتكار عمل 
مذاكره كنندگان ايراني در جريان دستيابي به توافقي شود كه موردقبول 
همه طرف ها و راهگشاي احياي برجام باشد. در چنين شرايطي مي توان 
گفت اكنون دوطرف درحال بررســي جوانب امر و تحليل رويكردهاي 
اتخاذ شده ازسوي يكديگر هستند و ناگزير بايد به سوي هم حركت كنند 
تا بتوان به حصول »توافق خوب« اميدوار بود. تاش براي به دست آمدن 
وحدت نظر در مذاكرات از مهم ترين موضوع هايي است كه موردتوجه 
مذاكره كنندگان همه طرف ها قرار دارد؛ چراكه همه به اين نكته واقف 
هستند كه بدون رفع اصولي اختاف هاي موجود، نمي توان چندان به 
آينده برجام اميدوار بود. دراين ميان آنچه مشهود است؛ اينكه دوطرف 
مذاكرات وين فعا در حال چانه زني و گفت وگو براي حركت در يك مسير 
مشترك هستند و البته پيشرفت هايي نيز در اين زمينه به وجود آمده است 
كه بايد نگاه واقع بينانه اي به آنها داشت. در چنين شرايطي بايد به اين 
موضوع توجه داشت كه رسيدن به مبناي مشترك در مذاكرات، مستلزم 
ادامه گفت وگوها براساس متن مشترك و مورد قبول همه طرف هاست. 
بايد ميان »مبناي مشترك« و »متن مشترك« تفاوت قائل شد. اينكه 
همه طرف هاي حاضر در وين بپذيرند گفت وگوهاي دور هشتم براساس 
متن مشترك باشد، گام مهمي است كه به حصول مبناي مشترك كمك 
قابل توجهي مي كند. اكنون مهم ترين نكته در جريان مذاكرات »متن« 
است كه درواقع دربرگيرنده كلياتي است كه تعيين كننده مسير اصلي 
حركت مذاكره كنندگان است و براســاس آن جزئيات و اختاف هاي 
موجود تا رسيدن به مبناي مشترك ادامه مي يابد. مهم اين است كه در 
شرايط كنوني مي توان گفت زمينه مناسب براي دستيابي به توافق مثبت 
فراهم شده اســت، اما گفت وگوها براي تعديل خواسته هاي حداكثري 
طرف هاي حاضر ادامه دارد. به عنــوان يك تحليلگر معتقدم مجموعه 
صحبت هاي مطرح شده در جريان مذاكرات وين7نشان مي دهد روند 
گفت وگوها سخت، فشرده و البته تاحدودي زمان بر خواهد بود و اينكه 
گفته مي شود احتمال دارد دور هشتم، آخرين دور از مذاكرات احياي 
توافق هسته اي باشد، موضوعي است كه بستگي به اراده طرفين در اين 
مسير دارد؛ به ويژه آمريكا بايد آمادگي لازم براي دادن امتيازهاي بيشتر به 
ايران را داشته باشد. درمجموع مسلم است كه طرفين از اراده كافي براي 
احياي برجام برخوردارند، اما چانه زني ها همچنان ادامه دارد و بايد منتظر 
روزهاي آينده ماند و ديد اكنون كه شرايط براي توافق متفاوت شده است، 

»خواسته هاي متفاوت« چقدر قابليت تعديل دارد.

حسن بهشتي پور
 كارشناس مسائل بين الملل

در نشست  اعام برنامه هاي گراميداشت دومين سالگرد سردار 
شهيد سليماني مطرح شد

انتقام سخت، قطعي است
دبير ستاد مردمي دومين سالگرد بزرگداشت شهيد سليماني با بيان 
اينكه حضرت زهرا)س( برجسته ترين مدافع حريم ولايت و سردار 
سليماني از پرورش يافتگان مكتب آن حضرت بود، گفت: حاج قاسم 
سليماني از ابتداي نوجواني و جواني و پس از پيروزي انقاب در دوران 
دفاع مقدس از حريم ايران و ولايت دفاع كردند. وی اعتقاد داشت، اگر 
حريم ايران آسيب ببيند همه حريم ها آسيب مي بيند و به اين دليل 
اجازه نداد تا صدام حتي به يك وجب از خاك ايران دست درازي كند.

حميدرضامقدم فر با بيان اينكه شهيد سليماني، چهره اي خستگي 
ناپذير درعرصه هاي خدمت و جهاد بود، افزود: او بعد از جنگ نيز لباس 
خدمتش را از تن در نياورد و هر جا كه نيــاز به حضورش بود، براي 

خدمت به مردم به عنوان مدافع حرم حاضر مي شد.
او شهيد ســيلمانی را ترجمان جمات ناب امام راحل در توجه به 
مشكات مسلمانان جهان دانست و خاطرنشــان كرد؛ امام راحل 
فرمودند ما شريك غم و پشتيبان همه مظلومان جهان هستيم و حاج 
 قاسم اين جمله را با ورود به عرصه مقاومت عملي كرد. ورودي چنان 
با صابت و مقتدر كه توانست طعم شكست را به رژيم كودك كُش 
صهيونيست و  پيروزي را به جريان مقاومت بچشاند. دبير ستاد مردمي 
دومين سالگرد بزرگداشت شهيد سليماني، اين شهيد را قهرمان جهان 
اسام معرفي كرد و افزود: ملت هاي آزاديخواه جهان، شهيدسليماني 
را نه به عنــوان قهرمان ملت ايران كه به عنوان قهرمان امت اســام 
مي شناسند. او اسطوره آزاديخواهي و عدالتخواهي بود. آزادي را براي 
همه مي خواست و در مكتب او آزادي شيعه،  سني، ايزدي و مسيحي 

بر هم ارجحيت نداشت.

حاج قاسم، نماد انسان تراز انقلاب اسلامي است
به گزارش همشهری، مقدم فر با بيان اينكه انقاب اسامي ظرفيت  
ساخت افرادي با ويژگي ها و خصايصي چون شهيد سليماني را دارد، 
بيان داشت: حاج قاسم نشــان داد كه ظرفيت انقاب اسامي براي 
پرورش انسان هايي مانند او تا چه اندازه بالاست. مكتبي كه مي تواند 
چنين افرادي را در دل خود پرورش دهد مكتبي ارزشمند و بزرگ 

است و بايد از اين ظرفيت به خوبي بهره گرفته شود.
دبيرستاد مردمي دومين سالگرد  بزرگداشت شهيد سليماني، اداي 
احترام به حاج قاســم را اداي احترام  به انقاب اســامي دانست و 
خاطرنشان كرد: حاج قاسم در  قالب هاي تنگ سياسي نمي گنجيد. 
سياسي بود، اما سياست زده نشد و به اين دليل دست هاي اين ملت با 
هر گرايشي در مراسم تشييع پيكر او به هم گره خورد. هركه مي خواهد 
انقاب اسامي و الگوي واقعي انقاب اسامي را ببيند يا مي خواهد 
ولايتمداري و تبعيت از ولايت را درك كند، بايد به حاج قاسم بنگرد.

مقدم فر، يكــي از مهم ترين ويژگي هاي حاج قاســم ســليماني را 
بن بست شكني، ميدان داري و پيشگامي درعبور از گذرگاه هاي سخت 
دانست و افزود: اين شهيد بزرگوار به ما آموخت كه اسير موانع نباشيم 
و منتظر امكانات نمانيم و دل به نصرت الهي بسپاريم تا راه پيروزي 
هموار شود. چنين ويژگي سبب شده بود او مرعوب دشمن نشود و اين 

دشمنان بودند كه از نام و تصوير او در هراس بودند.
او به هدف آمريكا در ترور شهيد سليماني اشاره كرد و گفت: سناريوي 
دشمن اين بود كه بعد از حاج قاسم، مقاومت تعطيل شود اما نه تنها 

اينگونه  نشد، بلكه مقاومت گسترش بيشتري پيدا كرده است.
وي با بيــان اينكه بعد از شــهادت حاج  قاســم يكــي از مطالبات 
افكارعمومي، موضوع انتقام سخت از دشمن بود، خاطرنشان كرد: 
موضوع انتقام سخت قطعي و همچنان زنده است. نه آزاديخواهان 
جهان و نه ما، نه مي بخشيم و نه فراموش مي كنيم. عامان ترور بدانند 

كه يك خواب راحت نخواهند داشت.
دبيرستاد مردمي دومين سالگرد بزرگداشت شهيد سليماني در ادامه 
به برنامه هاي گراميداشت سالگرد شهادت حاج قاسم اشاره كرد و با 
بيان اينكه برنامه هايي در سرفصل هاي علمي، پژوهشي، فرهنگي، 
هنري، اجتماعي و سياسي در دستور كار اين ستاد قرار دارد تأكيد 
كرد: درهفته مقاومت كه از 10دي آغاز و تا 17دي  ماه ادامه خواهد 

داشت، هزاران عنوان برنامه در سراسر كشور برگزار خواهد شد.
مقدم فر توضيح داد: تشييع 150شهيد دوران دفاع مقدس همزمان 
با 16دي  سالگرد تشييع شهيد سليماني در تهران و ده ها شهيد ديگر 
در استان هاي مختلف، برپايي مراسم در اماكن متبركه و بارگاه حرم 
رضوي، برگزاري همايش سردار ســليماني مدافع امنيت و زندگي 
مسالمت آميز اديان با حضور رهبران اقليت هاي ديني در داخل و خارج 
از كشور، اجراي طرح آزادي زندانيان جرائم غيرعمد، نذر نان، برگزاري 
محافل روضه حاج قاســم در منازل، برگزاري جشنواره موسيقي، 
رونمايي از مستندهاي تلويزيوني با تصاويري ديده نشده، برگزاري 
نخستين كنگره شهيد سليماني تراز مكتب انقاب اسامي و برگزاري 
همايش فرهنگ انتظار و راهبرد مقاومت سليماني را داريم كه از جمله 
برنامه هاي اين هفته خواهد بــود. به گفته وي، برگزاري ده ها عنوان 
برنامه در كشورهاي حوزه مقاومت، كشورهاي آسيايي، آفريقايي و 
اروپايي به شكل مردمي از ديگر برنامه هايي است كه اجرا خواهد شد. 

رئيس مجلس: درآمد نفتی پاسخگوی نياز ما نيست
تجويزهاي قاليباف براي 6   مشكل اصلی كشور

رئيس مجلس در سخنراني خود در مركز پژوهش هاي مجلس بر ضرورت »تغيير مسير« 
ساختار اداري كشــور و »اتصال بين حكمران و مردم« تأكيد دوباره داشت. محمدباقر 
قاليباف اشكالات دولتي سازي، اقتصاد نفتي، مديريت آب، بي توجهي به جمعيت و منابع 

انساني، قوانين بدون قابليت اجرا و تضعيف روابط حاكميت با مردم را يادآور شد. 
محمدباقرقاليباف در در جمع پژوهشگران برتر مركز پژوهش هاي مجلس با بيان اينكه 
كشور در اجرا و تصميم گيري دچار مسئله است و در هيچ كدام از بودجه ها به يك نقطه 
موفق نرسيده، گفت: امروز اين سؤال مطرح است كه آيا بايد اين مسير را ادامه داد  و آيا نبايد 
آن را تغيير داد؟ مشخص است كه ما در حوزه حل مسئله و تشخيص آن دچار چالش هايي 

هستيم و تصور مي كنم مركز پژوهش ها بايد به اين موضوع ورود كند. 
قاليباف اخيرا در جمع روساي نمايندگي هاي ايران در كشورهاي همسايه ضمن اشاره به 
اجرا نشدن برخي قوانين مصوب مجلس گفته بود: »امروز نظام اجرايي كشور يك اسب 
سركش شده است كه هيچ كس حريف آن نيست و يك قوه قدرتمندتري بالاتر از 3 قوه 

ايجاد شده است كه هيچ كس نمي تواند حريف آن شود و از لايه هاي آن عبور كند.« 
رئيس مجلس 10آذرماه نيز در نشست مشترك دولت و مجلس كه به بهانه روز مجلس 
برگزار شد، درباره نتايج جلسات سران قوا گفته بود: »مردم از ما سؤال دارند، حتي خود 
نمايندگان از ما سؤال دارند؛ مي گويند روساي قوا هر هفته كه كنار هم مي نشينند، به هم 
چه مي گويند و چكار مي كنند و چه موضوعي را دارند حل مي كنند؟ چه تصميم مهمي را 
مي خواهند بگيرند؟ اين جلسه حتما مهم ترين جلسه در تصميم گيري براي اداره كشور 
اســت، ولي من به عنوان يك عضو از آن 3عضو عرض مي كنم اگر جمع شما نمايندگان 

دنبال نكنيد، ما 3نفر هم نمي توانيم آنجا كاري كنيم. هم نمايندگان بايد بدانند 
ما داريم آنجا چه مي كنيم و همه مردم بايد با همه وجود بدانند ما مي خواهيم 

شجاعانه به چه سمتي حركت كنيم. ما بايد تصميم هاي سخت و 
بگيريم و با قوت تصميم بگيريــم. اگر تصميم نگيريم 
همه  چيز در خدمت به مردم زير سؤال مي رود. مردم هر 
تصميم عاقانه و عادلانه ما را كه هر تصميم عاقانه و 
عادلانه حتما تصميم انقابي هم هست، هزينه اش را 
مي دهند ولي مي خواهند مطمئن باشند اين تصميم 
در طراحي و اجرا درست است. من اين نكته را مي گويم 
 كه طرح هاي خوبي در كشور بود ولي در اجرا قرباني شد

 و بد اجرا شد.«

دچار روزمرگي شده ايم
ساختار اداري رئيس مجلس روز شنبه نيز با انتقاد از 

و مديريت دولتــي و روزمرگي در 
كشــور گفت: اگر امروز اقتصاد 
ما به گل نشسته و دچار بحران 
شده، علت،  اين است كه پيش 
از تحريــم، دچار مشــكل 

دولتي سازي شده ايم و شــاهديم شــركتي مثل ايران خودرو درحالي كه تنها 6 درصد از 
ســهام آن براي دولت اســت، همه مديران آن را دولت تعيين مي كند و چون مديران را 
دولت مشخص مي كند، بدهي كاني دارد. به استناد صحبت هاي وزير صمت مي گويم كه 
بدهي هاي خودروسازان به روايتي به ۸5هزار ميليارد تومان رسيده و به تحليل ديگري به 
1۸5هزار ميليارد تومان رسيده است و اين طبيعي است كه وقتي مديريت از جيب خود 
خرج نمي كند و فقط مديريت مي كند براي بيت المال بدهي ايجاد خواهد كرد. قاليباف با 
تأكيد بر اينكه در شرايط بدون تحريم، اقتصاد نفتي هيچ مشكلي از مسائل امروز كشور را 
حل نمي كند، عنوان كرد: درآمدهاي نفتي پاسخگوي نيازهاي ما نيست و معلوم است كه 
مسير بودجه مبتني بر نفت مسير درستي براي ما نيست و مسير صحيح، مسير مبتني بر 

علم، فناوري و دانش بنيان است.

از نسل امروز چه استفاده اي كرديم؟
قاليباف در صحبت هاي خودش اشاره اي به طرح هاي مجلس درباره افزايش جمعيت هم 
داشــت و گفت: به واسطه موضوع مواليد براي 20ســال آينده نگراني هايي 
وجود دارد. امروز در اوج ظرفيت منابع انساني و در جوان ترين شرايط 
و باسوادترين شــرايط هســتيم، اما از همين لحظه نيز استفاده 
نمي كنيم و در غم شرايط جمعيتي 20سال آينده هستيم. البته اين 
نگراني درباره جمعيت بجاست، اما آيا نبايد از شرايط و فرصت هاي 
امروز استفاده كنيم؟ ما همين امروز نيز بايد از ظرفيت بزرگ جوانان 
خاقي كه مي توانند براي ما توليد ثروت كنند، استفاده كنيم و به 
جاي حل مشكل فروش نفت، براي استفاده از ظرفيت 
منابع انساني كه اساسي ترين ظرفيت توليد ثروت 
اســت، وقت صرف نمي كنيم. براســاس گزارش 
ايرنا، محمدباقر قاليباف بــا بيان اينكه ما تا به يك 
فهم مشترك در اهداف سياستگذاري و حكمراني 
و اولويت هاي امروز كشــور نرســيم، نمي توانيم گام 
محكمي در اداره كشور برداريم، گفت: يكي از مشكات 
امروز ما تدوين قوانيني است كه قابليت اجرا ندارد. اگر 
قانوني بنويســيم كه امكان اجراي آن نباشد، نخستين 
قانون شكن خود ما هســتيم و اگر چنين كاري رخ دهد، 
بدتر از آن قانوني است كه امكان اجرا دارد و ساير قوا آن 
را اجرا نمي كنند. لذا كمك به تنظيم قوانيني كه قابليت 
اجرا دارد، با مركز پژوهش هاست و من 
بستر اين كار را براي پژوهشگران 
و متخصصــان مركز پژوهش ها 
فراهم كــرده ام و بايــد از اين 
فرصت اســتفاده كرد تا اين 
مركز بروز و ظهور پيدا كند.

از مردم فاصله گرفته ايم
رئيس مجلس بــا بيان اينكه بايد 
سرنوشت تك تك مردم، ايران و 
انقلاب را مدنظر قرار دهيم و همه 
وجود خود را در ايــن راه صرف 
كنيم تا اين سرنوشت، ختم به خير 
شود، تصريح كرد: اولويت اصلي 
كشور موضوعات آب، جمعيت به 
معني مواليد و اختلاف طبقاتي و 
مهاجرت و اقتصاد است. موضوع 
اقتصاد، موضــوع كوتاه مدت و 
ميان مدت ماست و مسئله آب و 
جمعيت موضوع تمدني و درازمدت 
است و براي رســيدن به آن بايد 
برنامه ريزي طولاني تري داشــته 
باشــيم كه نقش مركز پژوهش ها 
در اين زمينه براي رسيدن به فهم 
مشترك در سياستگذاري بسيار 
مهم است. محمدباقر قاليباف از 
يك چالش بزرگ در كشور هم نام 
برد و گفت: يك چالش بزرگ داريم 
و آن هم جدا كــردن حكمراني از 
مردمي سازي  است و حكمرانان ما 
در همه موضوعات يعني اقتصاد، 
فرهنگ، اجتماع و مسائل سياسي 
از مردم فاصله گرفته اند و اگر در 
مسائل سياسي نيز با مردم هستيم 
تنها در بزنگاه هاي انتخابات با آنها 
هستيم و پس از آن مردم دوباره 
حذف مي شــوند. يك بخش مهم 
حكمراني كه اتصال بين حكمران 
و مردم اســت، مورد غفلت قرار 
گرفته؛ درحالي كه در فلسفه نظام 
اسلامي اين موضوع مورد تأكيد 
بوده و از اوجب واجبات اســت. 
منهاي همه باورهاي ما از فرهنگ 
قرآن و اهل بيــت، تجربه اي كه از 
ابتداي انقلاب و حتي پيش از آن 
از ۱۵خرداد ۱۳۴۲ تــا ۲۲بهمن 
داشــتيم، مي بينيم كه نقش اين 
مردم در انقلاب پررنگ بوده است 
و مركز پژوهش هــا مي تواند در 
ايجاد رابطه بين حكمراني و مردم 
اثربخش شــود. به عبارتي ديگر 
مركز پژوهش ها بايد چرخ دنده اي 
شود بين مردم و حكمراني و اگر 
اين چرخ دنده فعال شد، رويكرد 

مردمي سازي  به وقوع مي پيوندد.

ث
مك

وين8؛ شايد دور پاياني
ادامه گفت وگوها براساس متن مشترك، مهم ترين نتيجه دور هفتم مذاكرات بوده است
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ساماندهي 60روزه معتادان متجاهر  
چطور و چگونه؟

حضور معتادان متجاهر در كلانشهر تهران به معضل اجتماعي 
تبديل شده و به همين دليل رئيس جمهور خواستار جمع آوري 
و ساماندهي آنها شده و شــهردار تهران را به عنوان فرمانده 
قرارگاه اجتماعي پايتخت )قرارگاهي كه برنامه ســاماندهي 
معتادان متجاهر در آن پيگيري مي شود( انتخاب كرده است. 
عليرضا زاكاني هم پس از ابلاغ سيدابراهيم رئيسي گفت كه تا 
2 ماه ديگر هيچ معتاد متجاهري در تهران وجود نخواهد داشت. 
اكنون خبرها حاكي از آن است كه مديريت شهري آمادگي دارد 
از دهم دي ماه طرح شناسايي، جمع آوري و ساماندهي معتادان 
متجاهر را اجرايي كند. در اين مورد با سعيد شرف دوست، معاون 
حمايت هاي اجتماعي سازمان رفاه، خدمات و مشاركت هاي 

اجتماعي شهرداري تهران گفت وگو كرديم.

جمع آوري و ساماندهي معتادان متجاهر در قرارگاه 
اجتماعي پيگيري مي شود. كدام نهادها و ارگان ها در اين طرح 

با مديريت شهري همكاري دارند؟
نهادهايي چون ســازمان بهزيســتي، نيروي انتظامي، گروه هاي 
جهادي، نخبگان دانشگاهي، مسئولان دانشگاه هاي علوم پزشكي، 
نمايندگان حوزه هاي بهداشت و درمان، ســازمان هلال احمر و... 
در طرح ساماندهي معتادان متجاهر با مديريت شهري همكاري 
دارند، اما براساس ابلاغ رئيس جمهور، فرماندهي اين كار با شهردار 

تهران است.
سازوكار شناسايي، جذب و پذيرش معتادان متجاهر 

چگونه خواهد بود؟
در اين طرح قطعاً همه دستگاه ها و نهادها براساس تكاليفي كه دارند، 
عمل مي كنند. شناسايي و جمع آوري معتادان توسط پليس انجام 
مي شود و مديريت شهري وظيفه فراهم كردن زيرساخت ها براي 
پذيرش آنها را بر عهده دارد كه اين كار از 10دي ماه انجام مي شود. 
ساير دستگاه ها و نهادهايي چون بهزيســتي و هلال احمر هم در 

چارچوب وظايفشان وارد عمل خواهند شد.
آيا شهرداري زيرساخت ها را فراهم كرده است؟

اولويت اول مديريت شــهري استفاده از زيرســاخت هايي مانند 
فشافويه، ســروش مهر و صفادشت اســت كه در اختيار سازمان 
بهزيستي قرار دارد. درحقيقت مديريت شهري به آماده سازي اين 
مراكز كمك مي كند و در مرحله نخست پيش بيني شده حدود 3هزار 

معتاد متجاهر در اين مراكز پذيرش شوند.
آيا مديريت شــهري براي راه اندازي مراكز ديگر 

برنامه اي دارد؟ 
مديريت شهري بنا دارد تا 2 ماه آينده، 6مركز پذيرش در حاشيه 
تهران و خارج از بافت هاي مسكوني ايجاد كند و پيش بيني كرديم 

حدود 5هزار معتاد متجاهر در آنها پذيرش شوند.
مردم تصور مي كند اين طرح مقطعي خواهد بود. در 

اين مورد توضيح دهيد.
مي پذيرم در برخي از مواقع انجام چنين كارهايي مقطعي بوده است؛ 
چون نتوانستيم تعامل خوبي با دستگاه هاي متولي داشته باشيم، 
اما در اين طرح با حضور شهردار تهران و تعيين 3گام براي پيگيري 
كارها اهتمام جدي براي تداوم طرح وجود دارد. درواقع قرار است 
با مشــاركت نهادها، گروه هاي جهادي و ساير دستگاه ها وضعيت 
معتادان از بدو پذيرش در مراكز به مدت 3ســال پيگيري و از آنها 

حمايت شود تا دچار لغزش نشوند.
معتادان براي چه مدت زمانــي در مراكز پذيرش 

مي شوند؟
مدت زمان پذيرش افراد در مراكز متفاوت است اما به طور ميانگين 

بعد از 6تا 9 ماه مي توانند از مراكز ترخيص شوند.
3گام تعيين شده در طرح را تشريح مي كنيد؟

در گام اول شناسايي و جذب معتادان انجام مي شود و گام دوم اقدام 
به شناسايي خانواده معتادان و مشــكلاتي كه دارند مي كنيم كه 
در اين گام نيروهاي هلال احمر و گروه هاي جهادي نقش پررنگي 
خواهند داشت. در گام سوم هم با فعال كردن گروه هاي جهادي در 
مساجد وضعيت معتادان پس از ترخيص از مراكز رصد مي شود و اگر 

مشكلي باشد توسط دستگاه هاي متولي پيگيري مي شود.
يكــي از دلايل رها شــدن معتــادان متجاهر، 
عدم پذيرش آنها به دليل بيماري و ساير مشكلات بود. آيا در 

اين طرح چنين محدوديتي وجود دارد؟
خير. برخي از مراكز غربالگري محدوديت هاي مربوط به منع پذيرش 
دارند و برابر قانون نمي توانند افراد بالاي 65سال و معتادان بيمار را 
پذيرش كنند، اما در اين طرح اولويت شهرداري پذيرش همين افراد 
است. همچنين مديريت شهرداري قصد دارد با همكاري شبكه هاي 
بهداشت و دانشگاه علوم پزشكي به موضوع درمان تخصصي اين افراد 

هم ورود كرده و مشكلاتي كه در اين حوزه دارند را حل كند.
آيا مي توان به چشم انداز اين طرح اميدوار بود؟

علاوه بر مديريت شهري، سازمان بهزيستي، نيروي انتظامي و... براي 
حل اين معضل پاي كار آمده اند و هماهنگي ها با تمام دستگاه ها انجام 
شده و قرار است كارها با وحدت رويه پيگيري شود. براي دست يافتن 
به نتايج مطلوب جلساتي با مســئولان نهادهاي مختلف، برگزار و 
اطلس شهري از نقاط آسيب پذير و پرآسيب شــهر تهران تهيه و 
فضاها براي ايجاد زيرساخت ها شناسايي شده است. دستگاه ها هم 
به تكاليف خود واقف هستند و همچنين اعلام آمادگي كرده اند كه با 

همكاري مشترك براي حل اين معضل 
تلاش خواهند كــرد؛ بنابراين عزم 
جدي در كاهش آسيب اجتماعي 
پايتخت ايجاد شــده و اميدواريم 

بــه زودي شــاهد چهــره 
متفاوتي از تهران باشيم.

خروج كودكان كار از چرخه كار
سعيد شرف دوست، معاون حمايت هاي اجتماعي سازمان 

رفاه، خدمات و مشاركت هاي اجتماعي شهرداري تهران:
شهرداري تهران سال ها با معضل كودكان كار مواجه بوده 
است؛ كودكاني كه متأسفانه به خاطر مشكلات اجتماعي 
مجبور به كار هستند و مديريت شهري هم هيچ گاه رويكرد 
جمع آوري آنها را نداشــته و با راه اندازي مراكز پرتو نگاه 
حمايتي و توانمندســازي آنها را داشــته است؛ بنابراين 
نخستين گام شهرداري تهران در ساماندهي كودكان كار 
حمايت از خانواده كودكان كار و توانمندســازي آنهاست؛ 
چرا كه باور داريم با اين اقدام معضل كودكان كار ريشه اي حل 
مي شود و مي توانيم شاهد خروج كودكان از چرخه كار باشيم.

ث
مك

جراي برخي پروژه هــاي عمراني در 
بافت هاي فرسوده شهر نيازمند تملك گزارش

اراضي و خانه هايي است كه درون اين 
بافت ها يا در حاشيه آنها قرار مي گيرند. اغلب مالكان 
مايل به نوسازي هستند، اما اگر شرط اين كار فروش 
خانه ها به شهرداري يا مجري پروژه باشد، نمي خواهند 
املاك خود را از دست بدهند. به گزارش همشهري، 
هميشــه گفته مي شــود كه قيمت اين املاك در 
سال هاي بعد به شدت افزايش پيدا خواهد كرد و قيمت 
امروزي زمين با قيمتي كه بعد از پايان نوسازي خواهد 
داشت، قابل مقايسه نيست. اين، يكي از دلايل اصلي 
كاهش مشــاركت مالكان در طرح هاي وسيع درون 

بافت فرسوده است. برخي هم چند وقت پس از فروش 
ملك خود، از كرده شان اظهار پشيماني مي كنند.

شــهردار تهران در جمع شــهرداران مناطق تهران 
در همين ارتباط با اشــاره به خريد املاك از مالكان 
گفت: »ما مي توانيم يك ملــك را ارزان بخريم، اما 
مي دانيم عاقبت اين ملك چه مي شــود؛ زيرا در آن 
منطقه يك بارگذاري انجام خواهد شــد.« عليرضا 
زاكاني گفت: »مثلا قرار است بين منطقه 17 و 18 
حدود 8.5 تا 9كيلومتر باغ راه كشــيده شــود. اين 
پروژه حتما روي فضاي منطقه اثــر دارد.« پروژه  اي 
 كه زاكاني به آن اشــاره كرد، طرح احــداث باغ راه

حضرت فاطمه زهرا)س( در جنوب غربي تهران است. 

8ســال قبل در اين پروژه عظيم ريل هاي راه آهن به 
زير زمين منتقل شدند و محوطه بزرگ روي آنها كه 
با ايجاد سقف بتني مقاوم ساخته شده است، كاربرد 
فضاي عمومي خواهد داشت. عرض اين فضا نزديك 
30متر است و مساحت كلي آن به 27هكتار مي رسد. 
در طول اجراي طرح قيمت املاك مجاور باغ راه تغيير 
كرد و پيش بيني مي شود كه درصورت بهره برداري 
كامل از آن به ســرانه فضاي سبز و فضاهاي ورزشي 
و تفريحــي 2منطقه افزوده شــود. همين تغييرات 
باعث جلب توجه شــهروندان به قيمت املاكي شد 
كه در مجاورت طرح ها قرار مي گيرد، اما مهم تر از آن 
بازآفريني گسترده بافت فرسوده است كه در آن مالك 

زاكاني در جمع شهرداران مناطق تهران:

شهرداري طرف مردم باشد، نه پیمانکار

بايد از زمين خود صرف نظر كنــد و آن را به فروش 
برساند.« شــهردار تهران در اين باره گفت: »چرا از 
مردم ارزان بخريم؛ درحالي كه مي دانيم 2سال بعد چه 
اتفاقي در اين منطقه مي افتد؟ پروژه ما به بهره  برداري 
مي رسد و مالك تا آخر عمر حسرت مي خورد كه كاش 

اين چند متر زمين را نگه داشته و نفروخته بودم.«
زاكاني افزود: »در اين مناطق محروم، املاك كوچك و 
50متر يا كمتر است. در مقابل مي توانيم آنها را دعوت 
به مشاركت كنيم به اين صورت كه به ازاي اين زمين، 
2 سال آينده در همين جا به شما مسكن مي دهيم. 
بايد طرف مردم باشيم و شهرداري بايد اين نقش را 
ايفا كند.« او تأكيد كرد: »كارآفرين يا سرمايه دار اگر 
مي خواهد سود كند ما هم موافق هستيم و استقبال و 
همكاري مي كنيم كه از سود بهره مند شود، اما اصل 

مردم هستند.«

تخريب و رها سازي  
بخش محروم ديگري از شهر كه در بازديد هاي چند ماه 
اخير شهردار مطرح شد، محله نفرآباد شهرري بود. 
از چند دهه پيش طرح هاي متعددي براي تخريب 
ســاختمان هاي اطراف حرم حضــرت عبدالعظيم 
حسني)ع( اجرا شد تا طرح توسعه حرم و بازآفريني 
بافت فرسوده را به نتيجه برساند، اما اين كار تنها به 
تملك و تخريب حدود 40درصد از محله  منتهي شد. 
برخي از مالكان هم با مشاهده اين شرايط از فروش 
خانه هايشان خودداري كردند. اكنون قسمتي از  اين 
منطقه تبديل به محلي براي تجمع معتادان شــده 
است. مشكلات ناشي از بافت فرسوده هم پابرجاست، 
ولي اخيرا شهرداري راه حل هايي براي رفع مشكل و 
شروع بازسازي ارائه كرده است. شهردار تهران با بيان 
مشكلات مردم اين قسمت از شهرري گفت: »الان 
در نفرآباد منطقه 20سال هاســت كه گويي مردم 
درون منگنه گرفتار شده اند. بايد كسي كه مي   خواهد 
مشــاركت كند و در بارگذاري ها نقش داشته باشد، 
پولي دريافت كند تا بتواند براي مدتي خانه اي اجاره 
كند و بعد از پايان ساخت و ساز ها به محل خانه سابق 
خود برگردد.« او افزود: »بايد كاري كنيم كه از ابتداي 
شروع طرح جانمايي املاك هركس و قدرالسهمش 
معلوم باشد. در اين شــرايط حتي اگر سهم نهايي او 
به اندازه 3دانگ نصف زمين اوليه مشخص شود، باز 
هم در آينده به اندازه 6دانگ زمين و شايد بيش از آن 

ارزش خواهد داشت.«

جعفر بندي شربياني، 
كميســيون  عضو 
شهرسازي و معماري 

شوراي شهر تهران
براي آنكــه كالبد 
شــهر تغيير كند و 
در  جديدي  چهره 

آن نقش ببندد، نياز است تا شهروندان همراه 
با مسئولان شهري باشند و به قول هايي كه به 
آنها داده شده اعتماد كنند. در اين باره مشاركت 
مردم حرف اول را مي زند؛ به طوري كه مي توان 
در ساخت وســازهاي طرح تفصيلي و چه بسا 
پروژه هاي بزرگ تر از همراهي آنها بهره مند شد. 
مردم بايد براي آباداني به طرح هاي پيشنهادي 
ارائه شده از مسئولان و مديران اعتماد كنند. 
ساكنان محله نفرآباد در شهرري حدود 3دهه با 
طرح هاي مختلف به دوره هاي بعدي ارجاع داده 
شده اند و همين زمينه هاي بي اعتمادي را سبب 
شده است؛ درحالي كه مردم بايد باور كنند كه در 
دوره كنوني مديران براي حل مشكل آمده اند 
و قرار است مشكلات مرتفع شود. در اين دوره 
قصد زير ســؤال بردن عملكرد دوره هاي قبل 
را نداريم و نگاهمان به جلوست، اما مردم بايد 
اعتماد كنند و با افزايش اعتمادها، شاهد نتايج 
مطلوب خواهيم بود. در اين باره محله نفرآباد 
مثال خوبي است؛ چون اين طرح در دوره هاي 
پيش مغفول ماند و بــه دوره هاي بعدي واگذار 
شــد و اكنون مديران با طرح هاي موضوعي و 
موضعي قصد تعيين تكليف وضعيت ها را دارند 
و براي به نتيجه رساندن طرح نياز به اعتماد و 
مشاركت داريم. حضور پيمانكار و حضور مردمي 
براي به ثمر نشــاندن طرح هر دو لازم و ملزوم 
هستند و در واقع هيچ كدام نافي ديگري نيستند. 
مديران نبايد فراموش كنند كه با هدف خدمت به 
مردم روي كار آمده اند و اين بايد سرلوحه كار 
قرار بگيرد. خوشبختانه هميشه مردم حامي 
طرح هاي پيشنهادي بوده اند و مي توان گفت 
در همه مراحل و اجراي طرح ها از مســئولان 
جلوتر هستند و در بيشتر مواقع موتور محركه 
موضوعات در 4دهه اخيــر بوده اند. نمي توان 
ناديده گرفت كه مردم هميشــه در صف هاي 
اول و با اقتدار حامي بودند و براي مردمي كه در 
طرح هاي ملي پيش قدم بوده اند، مشكلات محلي 

و منطقه اي معنايي ندارد.

 مشاركت مردم
حرف اول را می زند

چند روزي اســت كه طــرح جديد ســاماندهي 
دستفروشان تهران آغاز شــده است؛ طرحي كه ساماندهی

به صورت پايلوت در ميدان تجريش منطقه يك و 
خيابان شهرزاد منطقه 15 در حال اجراست.

به گزارش همشــهري، دستفروشــي يك پديــده چند وجهي 
به حســاب مي آيد؛ به گونه اي كه از يك طرف به عنوان پديده اي 
قابل قبول در شــهرهاي دنيا پذيرفته شــده و از طــرف ديگر، 
دستفروشان بايد طبق ضوابط و قوانيني به فعاليت بپردازند كه 
بي نظمي در ترددهاي شهري و اخلال در كسب وكار مغازه داران 
را به همراه نداشته باشند. با وجود اين، هربار كه شهرداري تهران  
در قالب طرح هاي مختلف، اقدام به ســاماندهي دستفروشــان 
مي كند، برخي دســت به انتقاد برده و اعلام مخالفت مي كنند؛ 
موضوعي كه شــامل حال طرح جديد مديريت شهري نيز شده 
است. در همين خصوص سخنگوي شوراي اسلامي شهر تهران 
عنوان كرد كه در طرح هاي مدنظر، دستفروشــان ســاماندهي 
مي شــوند، نه جمع آوري. عليرضا نادعلي در جريــان بازديد از 
ساماندهي دستفروشــان محور تجريش، گفت: »يك مجموعه 
سامان بازار در مقابل حرم امامزاده صالح ايجاد شده  و قرار است 
كه دستفروشان به اين نقطه هدايت شوند. چند روزي است كه 
حرف و حديث هايي درخصوص ساماندهي دستفروشان توأم با 
حواشي مطرح شده است. براي اينكه صحت و سقم اين موضوع 
را متوجه شــويم، بازديدي از محور تجريش داشتيم. قرار است 
دستفروشان واقعي شناسايي شوند. اين كار قدري زمان بر است 
اما تا پايان هفته جاري به احتمال زياد دستفروشان محور تجريش 
به روبه روي امامزاده صالح منتقل مي شوند و سازه  هاي لازم براي 

اين كار ايجاد شده است.« 
عضو كميســيون فرهنگي و اجتماعي شــوراي شــهر تهران 
اضافه كرد: »با توجه به شــرايط كرونا، معيشت تعدادي از مردم 
دچار مشكل شده است. شــهرداري تهران هم ضمن شناسايي 
دستفروشــان واقعي به منظور ســاماندهي آنهــا مكان هايي را 
درنظر گرفته تا دستفروشــان واقعي دچار مشــكل نشوند. در 
مورد محدوده تجريش نيز، با يك منطق درســت ســاماندهي 
دستفروشان در حال انجام است. البته تأكيد مي كنم كه اين كار با 
حفظ كرامت دستفروشان انجام مي شود. موضوع مهمي كه بايد 
درنظر بگيريم، اين است كه وقتي حقوق افراد با حقوق عامه در 
تعارض باشد، قطعا حقوق عامه اولويت دارد. اينكه عده اي پياده رو 
را مي بندند، قابل دفاع نيست. دستفروشان در برخي نقاط مانند 
چهار راه وليعصر، خيابان انقلاب و... وجود دارند كه بايد ساماندهي 

شوند. از دستفروشان عزيز هم مي خواهيم كه با صبوري همكاري 
لازم را با شــهرداري داشته باشــند تا بتوانيم كار ساماندهي را 
به درستي انجام دهيم.« نادعلي افزود: »با حجت الاسلام بي آزار 
تهراني، توليت آستان امامزاده صالح هم صحبت كرديم و از ايشان 
خواستيم كه براي اين ســامان بازار پيوست فرهنگي متصل به 

امامزاده درنظر بگيرند كه مورد استقبال قرار گرفت.«
مديرعامل شركت ســاماندهي صنايع و مشاغل شهر نيز درباره 
اجراي پايلوت ساماندهي دستفروشــان در دو محور در مناطق  
يك و 15 گفت: »ساماندهي دستفروشــان براي احقاق حقوق 

عموم مردم اعم از شهروندان عابر اجرا خواهد شد.
قــدرت الله محمــدي با تأكيــد بر ضــرورت فرهنگســازي و 
توجيه شــهروندان براي همراهي در اجراي ايــن طرح، افزود: 
»منفعت جويي عده اي در نابساماني دستفروشي و بساط گستري 
است و براي همراهي اقشار مختلف بايد اطلاع رساني و آموزش 
صورت بگيرد. تاكنــون حدود 70 نفر براي ســاماندهي در اين 
محورها ثبت نام كرده اند. البته بايد اطلاع رساني و مراحل تكميل 
ثبت نام و جانمايي به درستي انجام شــود و تا ماه ها بعد نظارت 
كامل بر اين روند وجود داشته باشد تا انضباط شهري كم كم جا 
بيفتد.« محمدي همچنين به لزوم ساماندهي وانت بارها اشاره 
كرد و گفت: »اكنون 1750 وانت بار در شــهر فعاليت مي كنند 
كه اگر براي ساماندهي آنها اقدامي انجام ندهيم، تا مدتي ديگر 
تعداد آنان بيشتر و مديريتشــان با چالش هاي بيشتري همراه 

خواهد بود.«

دستفروشانساماندهيميشوند؛نهجمعآوري
70 نفر در طرح ساماندهي دستفروشي ميدان تجريش و خيابان شهرزاد ثبت نام كردند

با ابلاغيه جديد شوراي عالي شهرسازي و معماري

بلندمرتبهسازيدرتهرانآزادشد
تاريخچه احداث ســاختمان هاي بلند در پايتخت به 

دهه50 به بعد بازمي گردد. طي چند ســال اخير اما شهرسازی
بلندمرتبه ســازي  مخالفاني را به همراه داشته است. 
بلندمرتبه سازي  ضوابط خاص خودش را دارد كه چنانچه هر يك از 
آنها رعايت شــود مي توان گفت اجــراي اين طرح بــراي زندگي 

شهروندان آماده است. 
اين ضوابط به صورت اجمالي شــامل مكان يابي مناســب، طراحي 
نوع سازه، درنظر گرفتن حقوق شهروندي، درجه ايمني موجود در 
ساختمان، شكل، شمايل و نماي ساختمان، احترام به محيط زيست 
)مصرف و تامين آب و برق(، پيوســت هاي ترافيكي، رعايت فاصله 
استاندارد نسبت به يكديگر و همچنين موقعيت جغرافيايي آن كه 
به افزايش ضريب ايمني ساختمان ربط دارد، مي شود. در اين بين، 
براي آنكه احداث بناهاي بلند طبق اصول فوق انجام شود، در دوره 
شهرداري محمدباقر قاليباف، ضوابطي تدوين و در كميسيون ماده5 
به تصويب رسيد. اين ضوابط اما براي تصويب نهايي در شوراي عالي 
شهرسازي و معماري آن زمان به بن بست خورد تا مدت هاي زيادي 
خاك بخورد و با وجود اصلاح هاي صورت گرفته  ابلاغ نشود. اگرچه 
همان زمان بــراي تدوين هرچــه بهتر ضوابــط، دو دوره همايش 
بين المللي بناهاي بلند با وجود كارگروه هاي ويژه نيز برگزار شــد 
ولي هيچ گاه به نتيجه مطلوب نرسيد. سرانجام نيز، در سال1396 
شوراي عالي شهرسازي و معماري صدور مجوز جديد براي ساخت 
بناهاي بلند )12طبقه به بالا( را ممنوع كرد. هر چند كه پرونده هاي 

سابقي كه مجوز ساخت وساز برج را داشتند مشغول فعاليت بودند 
اما از آن به بعد هيچ مالكي مجوز ســاخت را دريافت نكرد. اين در 
حالي است كه اگر بلندمرتبه سازي با رويكرد ســوداگرايانه و تنها 
كسب منافع مالي صورت نگيرد، فرصتي به حساب مي آيد تا از زمين 

حداكثر استفاده شود.
حال با توجه به نگاه موافق مديران شــهري جديد اين امكان فراهم 
شد تا مصوبه موافقت با بلندمرتبه ســازي  در پهنه ها و عرصه هاي 
شهر تهران، البته طبق ضوابط معين و طرح تفصيلي موجود، توسط 
شوراي عالي شهرسازي و معماري ايران به شهردار تهران، استاندار 
تهران و رئيس شوراي اسلامي شهر تهران براي اجرا ابلاغ شود. فرزانه 
صادق مالواجر،  معاون شهرسازي و معماري وزارت راه و شهرسازي و 
دبير شوراي عالي شهرسازي و معماري ايران در اين باره گفت: »ضوابط 
عام استقرار ســاختمان هاي بلند در شــهر« مصوبه آذر ماه1399 
شوراي عالي بررسي و ضوابط مصوب كميسيون ماده5 در قالب 2 سند 
به تصويب رسيد. دو سندي كه از يك سو نقشه پهنه ها و محورهاي 
مجاز براي احداث ساختمان هاي بلندمرتبه و از سوي ديگر ضوابط 
و مقررات احداث بنا در پهنه ها و محورهاي مجاز را در بر مي گيرند. 
او گفت: »شهرداري و كميسيون ماده5 شهر تهران مجاز به بررسي 
پرونده هاي مغاير با اسناد ابلاغ شده مذكور نخواهند بود و مراتب بر 
حسب ضرورت در شــوراي عالي شهرسازي و معماري ايران تعيين 
تكليف مي شود. اين موارد شامل رعايت تراكم مصوب طرح تفصيلي 

در پهنه ها و محورهاي بلندمرتبه سازي الزامي است.

   ضوابط جديد بلندمرتبه سازي چیست؟
ضوابط ابلاغي جديد شوراي عالي شهرسازي و معماري كشور براي بلندمرتبه سازي در تهران الزاماتي دارد كه مهم ترين آنها 

عبارتند از:
  افزايش تراكم مازاد بر تراكم مجاز پهنه تا سقف ۵00 درصد صرفاً در چارچوب سازوكار انتقال حق توسعه )TDR( امكانپذير 

است.
  ايستگاه هاي قطار شهري براساس طرح جامع حمل ونقل شهري مورد مطالعه قرار گرفته و در ايستگاه هايي كه قابليت تبديل 
به T.O.D )توسعه مبتني بر حمل ونقل عمومي( را دارند، با قابليت بلندمرتبه سازي مجدداً مورد بررسي قرار گرفته و پس از تأييد 

دبيرخانه شوراي عالي شهرسازي در نقشه اراضي با قابليت بلندمرتبه سازي گنجانده شوند.
  پادگان هاي داخل محدوده شهر با كاربري نظامي تثبيت و درصورت اجراي قانون فروش و انتقال پادگان ها و ساير اماكن متعلق 
به نيروهاي مسلح به خارج از حريم شهرها، پيشنهاد بلندمرتبه سازي، با ارائه طرح شهرسازي و به شرط تأمين كاربري خدمات 

عمومي، بايد جهت تصويب به شوراي عالي شهرسازي و معماري ايران ارائه شود.
  در اراضي با وسعت يك هكتار و بيشتر، مشروط به عدم استقرار در عرصه واجد محدوديت يا ممنوعيت بلندمرتبه سازي ، 
افزايش تعداد طبقات و قرارگيري در يك بلوك شهري حداكثر تا ۱۵طبقه و مشروط به رعايت سقف تراكم پهنه مجاز خواهد بود.

بــارش بــرف و بــاران در نخســتين 
روزهاي هفتــه از بركاتي بــود كه نصيب 
پايتخت نشينان شد و در همان ساعات اوليه 
صبح همه ارتفاعات شهر جامه سفيد به تن 
كرد و شهر نمايي زمستاني به خود گرفت. 
با بارش برف و سفيد پوش شدن ارتفاعات 
تهران، پيش از فرارســيدن طولاني ترين 
شب ســال، حال همه شــهروندان  در روز 
نخســت هفته خوب شــد. در اين ميان، 
نقــش نيروهــاي خدماتي شــهرداري 

دوباره پررنگ تر از هميشــه ديده مي شد. 
به طوري كه، 10هزار نيروي خدمت رسان، 
ماشين آلات مكانيزه جديد و 500دستگاه 
خودروي غيرتخصصي در مناطق 22گانه 
براي ايجــاد ايمني در تردد هاي شــهري 
به صــورت آماده باش مشــغول به فعاليت 
شدند. اصغر عطايي، مديركل امور خدمات 
شهري شــهرداري تهران با اشاره به ورود 
توده هواي سرد به شــهر و تأكيد به ارائه 
خدمات، به همشــهري گفــت: »از وقتي 
سازمان هواشناسي خبر  ورود توده سرد به 
تهران را اعلام كرد، حدود 10هزار نيروي 
خدماتي در شــهر به صورت آماده باش در 

نقاط حساس حضور دارند. امسال به جهت 
كاهش حجم نمــك مصرفــي و افزايش 
ســرعت نيروي انســاني، از 306دستگاه 
تخصصي مكانيزه استفاده شده و دستگاه ها 

قابليت ايــن را دارند كه نمــك مصرفي 
آنقدر پودر شــود تا از حجم و مقدار نمك 
مصرفي بكاهد و همچنين داراي تيغه هاي 
برف روبي اســت و امكان محلول پاشي نيز 

دارند. سنوات گذشته اين فعاليت  با زحمت 
بســيار توســط نيروها و به صورت دستي 
توســط اكيپ  های خدماتي انجام مي شد. 
هم اكنون هــر يك از اين ماشــين آلات با 
توجه به پهنه هــاي جغرافيايي در مناطق 
تقســيم شــده اند. به گونه اي كه ســهم 
واگذاري به مناطق شــمالي بر حسب نياز 
بيش از ســاير مناطق اســت. نكته قابل 
توجه در اين فصل، برف تكاني درختان در 
بوستان هاست. بيشــتر پوشش گياهي در 
تهران را درختان با برگ  هاي سوزني شكل 
تشكيل داده اند و با كمترين بارش برف به 
وزن و حجم آنها افزوده مي شود. بنابراين 
براي پيشگيري از خسارت برف به فضاي 
سبز، يكسري از عوامل مشغول برف تكاني 
در 2هــزار و 360بوســتان مي شــوند. 

هم اكنون حدود 5هزار مخزن شن و ماسه 
 با كيســه هاي 5كيلويي مجهز شــده كه

هريــك از اين مخــازن بر حســب مقدار 
مصرف به صــورت منظم توســط نواحي 
نظــارت و رصــد مي شــود. همچنيــن 
ماشــين آلات در جاهاي حســاس شهر 
ازجملــه در رمــپ و لوپ هــا، بزرگراه و 
اتوبان ها آماده رســيدگي و ارائه خدمات 
هســتند. به گفته عطايي، شهروندان بايد 
در چنيــن مواقعي همكاري و مشــاركت 
بيشتري داشته باشند و از رهاكردن زباله 
در مســيل ها و نيز نهرها جلوگيري كنند 
و اگر محل عبور مسيل يا نهرهاي اصلي و 
فرعي با شاخه هاي شكسته و زباله گرفته 
شده است، بايد به ســامانه 1888 و 137 

اعلام كنند.

استقبال از زمستان با ماشين هاي تخصصي 

زهرا كريمی 
خبر نگار
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فيلم مرتبط با 
گزارش را با اسكن 

اين كد ببينيد
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   بودجه علیه صادرات
بانك مركزی و وزارت صمت در حالی دنبال توســعه و افزایش صادرات غیرنفتی هستند كه دبیر 
كنفدراسیون صادرات ایران می گوید: بسیاری از صادركنندگان تراز اول كشور به دلیل تهدیدات 
موجود، كار صادرات را كنار گذاشته اند و بسیاری دیگر هم در شرف كنارگذاشتن صادرات هستند. 

هرچه این تنگناها بیشتر شود، این مسئله هم شدیدتر می شود.
جمشید نفر با اســتناد به مفاد لایحه بودجه1401 كه تأكید دارد هرگونه مشوق صادراتی منوط به 
بازگشت ارز حاصل از صادرات است، می گوید: ما در ارتباط با بودجه دچار یك سری افراط و تفریط 
شده ایم. گاهی آنقدر دست خود را باز می گذاریم كه پیش بینی می كنیم درآمدهای فوق  العاده ای 
داریم و از محل این درآمدها می توانیم هزینه های بزرگی را بپردازیم. گاهی هم برعكس؛ این درآمدها 
را بر مبنای جرایم یا ایفانشدن وظایف حاكمیتی مانند مشوق های صادراتی كه ریشه درست و صحیح 
ندارند، قرار می دهیم. اصلا توجه نمی كنیم در زمان هایی كه سرمایه گذاری رشد منفی دارد، برای 
ایجاد رشد اقتصادی مهم ترین مسئله سرمایه گذاری است. به این ترتیب با ایجاد محدودیت های 

فوق العاده سرمایه گذاران را از سرمایه گذاری خود پشیمان كرده و به اهداف واقعی خود نمی رسیم.
او تأكید می كند: این موضوع كه در لایحه بودجه سال1401 پیش بینی شده، تهدیدكننده صادرات 
است. ارز را صادركنندگان به صورت صددرصدی به كشور بازمی گردانند زیرا هیچ بنگاه اقتصادی 
نیست كه تولید و صادر كند و بتواند با برگشت ندادن ارز به كار خود ادامه دهد. این فعال اقتصادی 
می گوید: برای مثال وقتی در بعضی رشته ها همه هزینه های تولید بر مبنای ارز بازار آزاد است و دولت 
می خواهد ارز را از طریق ارز نیمایی بازگرداند، بازگشت این ارز بین 8 تا 12درصد هزینه دارد و نرخ هم 
بین 10 تا 20درصد كمتر از بازار آزاد است؛ با توجه به اینكه صادرات درصد بسیار كوچكی سودآوری 
دارد، چطور می توان از این چارچوب تبعیت كرد؟ تا این مسئله مورد تحلیل واقع نشود حتما ضربات 

زیادی به بخش های عمده ای از صادرات وارد می شود.
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دستمزد

 همشهری از رایزنی  شرکای اجتماعی
برای تعیین رقم دستمزد سال  آینده گزارش می دهد

 بازی با معیشت كارگران 
در میدان مزد منطقه ای

آخرین دور مذاکرات مزدی شرکای اجتماعی برای تعیین حداقل مزد 
کارگران در سال 1401همچنان به مبحث مزد منطقه ای اختصاص 
دارد. این ایده ای است که از طرف گروه کارفرمایی مطرح شده است. در 
مقابل طرف کارگری نیز تمرکز خود را بر متناسب سازی مزد و هزینه 
معیشت گذاشته و اعلام می کند حتی اجرای مزد منطقه ای نیازمند 
تعیین هزینه معیشت مناطق مختلف و متناسب سازی حداقل مزد هر 

منطقه با هزینه معیشت در آن منطقه خواهد بود.
به گزارش همشهری، کارفرمایان چند سالی است که بنا به تفسیری 
از ماده 41قانون کار، پیگیر اجرای مزد منطقه ای و صنایع هستند، اما 
طرف کارگری اجرای کامل ماده 41، یعنی متناسب سازی مزد و هزینه 
معیشت را گام نخست برای اجرای مزد منطقه ای اعلام می کند و در 
شرایط فعلی با اعتقاد به نبود مطالعات کارشناسی و زیرساخت موردنیاز 
برای اجرای مزد منطقه ای و صنایع، اجرای ایــن الگو را امكان پذیر 
نمی داند. در این میان، طرف کارفرمایی اصــرار دارد اگر اجرای مزد 

منطقه ای امكان پذیر نیست، این موضوع را دولت اعلام کند.

مزد منطقه ای به امسال نمی رسد
براساس ماده 41قانون کار، شــورای عالی کار همه ساله موظف است 
میزان حداقل مــزد کارگران را برای نقاط مختلف کشــور یا صنایع 
مختلف با توجه به درصد تورم اعلامی بانک مرکزی به گونه ای تعیین 
کند که حداقل مزد بدون آنكه مشخصات جسمی و روحی کارگران 
و ویژگی های کار محول شــده را مورد توجه قرار دهــد، به اندازه ای 
باشد تا زندگی یک خانواده را که تعداد متوسط آن در مراجع رسمی 
اعلام می شــود، تأمین کند. مطالبه کارفرمایان برای تعیین حداقل 
مزد کارگری برای مناطق یا صنایع مختلف در کشــور براساس این 
ماده قانونی روی میز شــورای عالی کار قرار گرفته است، اما در مقابل 
کارگران که سال هاست بر اجرای بند 2این ماده قانونی یعنی تعیین 
حداقل مزد متناسب با هزینه معیشــت خانوار کارگری تأکید دارند، 
می گویند ضمن فراهم کردن زیرســاخت و اطلاعات موردنیاز برای 
اجرای مزد منطقه ای، باید کل این ماده قانونی و بندهای آن اجرایی 

شود و صرفاً تمرکز بر یک جزء از آن را رد می کنند. 
رئیس کمیته دســتمزد کانون عالی شوراهای اســلامی کار با اشاره 
به مباحث مطرح شــده درباره مزد منطقه ای در کمیته دســتمزد 
شورای عالی کار می گوید: در سال گذشته نیز طرف کارفرمایی بر این 
موضوع تأکید داشت، اما به دلیل نبود اطلاعات مستند و مستدل در 
این زمینه، مقرر شد مطالعات پژوهشی در این زمینه انجام شود که 
وزارت کار و وزارت اقتصاد بــرای آن اعلام آمادگی کردند و درنهایت 
مؤسســه عالی پژوهش تأمین اجتماعی برای انجــام این مأموریت 
انتخاب شــد. فرامرز توفیقی در گفت وگو با همشهری می افزاید: در 
جلسات امسال کمیته دستمزد مشخص شد که همچنان پژوهش ها 
برای اجرای مزد منطقه ای کامل نیست؛ ضمن اینكه گروه کارگری در 
مورد روش تحقیق در پژوهش های مزد منطقه ای نقدهای جدی دارد 
و به نظر نمی رسد حداقل در سال جاری مقدمات اجرای این موضوع 

فراهم باشد.

پیش نیاز مزد منطقه ای
طرف کارفرمایی سال هاســت که پیگیر اجرای مزد منطقه ای است 
و نماینده کارفرمایان در شــورای عالی کار دلیل این پیگیری را تأثیر 
حداقل مزد بر کسب وکارهای کوچک و خدماتی عنوان می کند. اصغر 
آهنی ها با تأکید بر اینكه باید در تعییــن مزد رویكردی جامع وجود 
داشته باشــد، درباره مزد منطقه ای و صنایع به همشهری می گوید: 
سهم بخش خدمات از بازار کار ایران به بیش از 50درصد می رسد و این 
بخش به خصوص بعد از ضربه کرونا، قادر به پذیرش تكالیف سنگین 
در حوزه مزد نیست؛ ضمن اینكه بنگاه های کوچک و متوسط هم در 
موضوع مزد با مشكل جدی مواجه هستند. نماینده طرف کارفرمایی 
درباره لزوم پوشــش هزینه های معیشــت از طریق مزد، می گوید: 
مسئولیت پوشش حل هزینه سبد معیشت برعهده طرف کارفرمایی 
نیست و آن بخش از هزینه ها نظیر مسكن، آموزش، بهداشت که طبق 
قانون جزو تكالیف دولت است، نمی تواند کاملًا در مبحث مزد تخلیه 
شود و باید راهكارهای کارشناسی برای جبران آنها ارائه داد. در مقابل، 
فرامرز توفیقی، رئیس کمیته دستمزد کانون عالی شوراهای اسلامی 
کار نیز معتقد است هر زمانی که مقرر باشد باید دستمزد برای مناطق 
یا صنایع مختلف تعیین شــود. باید بند 2ماده 41قانون کار مبنی بر 
متناســب بودن مزد پرداختی با هزینه معیشت خانوار اجرایی شود؛ 
به عبارت دیگر، باید همراستا با تعیین مزد برای هر منطقه یا صنعت، 
هزینه معیشــت آن منطقه یا صنعت نیز محاسبه شود. او با تأکید بر 
اینكه بسیاری از اجزای هزینه معیشت در همه نقاط کشور یكسان است 
و مردم باید هزینه تقریباً یكسانی برای تأمین آن بپردازند، می افزاید: 
حداقل مزد فعلی که بدون نگاه به الزامات منطقه ای و صنایع تعیین 
می شود، حداقل هزینه معیشت خانوارهای کارگری هیچ صنعتی در 
هیچ منطقه ای از کشور را پوشــش نمی دهد و تا این پیش نیاز اصلی 

محقق نشود، اجرای مزد منطقه ای نیز امكان پذیر نیست.

   معیشت كارگری در مارپیچ تورم و مزد
رابطه مزد و تورم یكی از نكاتی است كه در چانه زنی های شركای اجتماعی 
در كمیته مزد شورای عالی كار محل مناقشه است و در بیرون از این كمیته 
نیز نظرات متناقضی در مورد آن مطرح می شــود. برخی به خصوص در 
دولت معتقدند افزایش مزد به عنوان چاشنی افزایش تورم عمل می كند و 
بر همین اساس سیاست مهار تورم با جلوگیری از شتاب رشد دستمزد را 
در دستور كار قرار داده اند. طرفداران این نظریه وعده می دهند با كاهش 
نرخ تورم، عملًا از جهش هزینه معیشــت كارگران جلوگیری می شود 
و از این مســیر به خانوارهای كارگری كمك خواهد شد. در مقابل این 
گروه، بخش دیگری از كارشناســان، اقتصاددانان و نمایندگان كارگری 
قرار دارند كه معتقدند در اقتصاد، تورم باعث ناگزیرشدن افزایش مزد 
می شود و مقصر شناختن افزایش مزد در رشد تورم برداشت نادرستی 
است. توفیقی به عنوان یكی از طرفداران این رویكرد، افزایش 50درصدی 
حداقل دستمزد در تركیه به دنبال رشد تورم در این كشور را مثال می زند 
و می گوید: در جریان تحولات اخیر اقتصادی در تركیه، رئیس جمهور این 
كشور شخصاً دستور افزایش 50درصدی دستمزد را صادر كرد؛ چراكه 
معتقد است طبق منطق اقتصاد بعد از رشد تورم باید اجرت و مزد پرداختی 
به نیروی كار نیز واقعی و متناسب با رشد قیمت ها باشد، اما در كشور ما، 
برخی مسئولان دولتی به دنبال جهش تورمی كه عامل آن سیاست های 
مالی خود دولت است، دستمزد را مقصر معرفی می كنند و به دنبال این 
هستند كه هزینه مهار تورم به مزد و حقوق بگیر منتقل شود. او با اشاره 
به سیاست حذف ارز ترجیحی، نسبت به تورم تحمیل شده از ناحیه این 
سیاست به معیشت حقوق بگیران هشدار می دهد و می گوید: اثراتی كه این 
اقدام بر هزینه معیشت خانوارهای كارگری خواهد گذاشت بسیار فراتر 
از برآورد رئیس سازمان برنامه وبودجه مبنی بر افزایش 7.6درصدی نرخ 
تورم با حذف ارز ترجیحی است و باید پیش از اتخاذ هر تصمیمی به این 

اثرات توجه ویژه شود.

طبق توافق وزارت صنعت و  گزارش
بانک مرکزی، سیاست  ارزی 
به ســمت رونق تجــارت و 

حمایت از تولید تغییر می کند.
انتظار می رود بر مبنای توافق دو دســتگاه 
یادشــده، چارچوب فعلی ترسیم شــده در 
استفاده از ارزهای صادراتی مورد بازنگری 
قرار گیرد. بانک مرکــزی و وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، در شــرایطی بر سر تغییر 
در سیاســت ارزی به تفاهم رسیده اند که 
دیگر بازیگران عرصه سیاســت های ارزی، 
ازجملــه وزارتخانه هــای مصرف کننده و 
تخصیص دهنــده ارز در ایــن توافق غایب 

بوده اند.
به گــزارش همشــهری، رئیــس کل بانک 
مرکــزی و وزیر صنعت، معــدن و تجارت، 
توافق کرده اند سیاست های ارزی و تجاری 
را به گونه ای هماهنگ کنند که ارز ناشی از 
صادرات، به گفته آنها، به سمت چرخه تجارت 
و تولید تغییر کند. هرچنــد هنوز جزئیات 
آنچه علی صالح آبادی و رضا فاطمی امین بر 
سر آن توافق کرده اند منتشر نشده، اما آنها 
قول داده اند کارگروهی مشترك و عملیاتی 
بین این دو دستگاه تشكیل شود که در نتیجه 
آن نیاز ارزی بخش تجارت و صنعت با منابع 
ارزی کشور هماهنگ شود. هدف اعلام شده، 
افزایش صادرات غیرنفتی و آسان ســازی  
مسیر بازگشت ارز حاصل از صادرات است. 
قرار شده ارز کالاهای وارداتی هم با توجه به 
درآمدهای ارزی تامین و همزمان فرایندهای 

تجاری اصلاح شود.
بانک مرکزی در اطلاعیــه ای خبری اعلام 
کرده که در گام نخســت قرار است طرفین 
در خصــوص دو موضــوع واردات اعتباری 
در ســامانه نیما و رفع محدودیت کالاهای 
وارداتی در رویه واردات در مقابل صادرات، 
هماهنگ با هم حرکت کنند. به این ترتیب 
تولیدکنندگان به منظور واردات می توانند 
گواهی تخصیص ارز دریافت کنند. همچنین 
محدودیت در کالاهای وارداتی مجاز، برای 
صادرکننــدگان از طریق رویــه واردات در 

مقابل صادرات برداشته خواهد شد.

هماهنگی حداكثری 
علیرضا پیمان پاك، رئیس کل سازمان توسعه 
تجارت ایران در واکنش به این توافق با اشاره 
به عزم وزارت صنعــت و بانک مرکزی برای 
تسهیل و تســریع تجارت با هدف توسعه 
صــادرات غیرنفتــی، مدیریــت واردات، 
افزایش اشتغال و بهبود معیشت می گوید: 
ریل گذاری برای توسعه صادرات غیرنفتی و 
هماهنگی بین سیاست های تجاری و ارزی، 
نیازمند همكاری همه دستگاه هاســت. او 
می  افزاید: باید شرایطی فراهم شود تا ضمن 
افزایش صادرات کالاهای با ارزش افزوده بالا 
و دانش بنیان، تراز تجاری کشور بهبود یابد 

و از طرف دیگر با مدیریت واردات از طریق 
تخصیص و تامین بهینه ارز، ورود مواد اولیه، 
تجهیزات و ماشــین آلات مورد نیاز تولید و 
همچنین کالاهای واسطه ای تولید صادراتی 

توسعه یابد.
رئیس کل سازمان توســعه تجارت ایران با 
ذکر اهمیت نقش بانــک مرکزی در اجرای 
سیاستگذاری صحیح ارزی تأکید می کند: 
در طول ماه های گذشته جلسات متعددی 
میان وزارت صمت و بانــک مرکزی برگزار 
شــده که ماحصل آن انعقــاد تفاهمنامه 
مشترك همكاری برای توســعه صادرات 

غیرنفتی و مدیریت واردات است.
پیمان پاك با اشاره به اینكه تشكیل کارگروه 
مشــترك با حضور وزارت صمــت و بانک 
مرکــزی، در عالی ترین ســطح و با هدف 
تسهیل و تسریع تجارت خارجی و همچنین 
هماهنگی حداکثری سیاســت ها و تدابیر 
ارزی و تجاری، ازجمله مفاد تفاهمنامه بود، 
می گوید: »سازمان توسعه تجارت ایران هم 
به عنوان دبیرخانه این کارگــروه، اقدامات 
لازم برای رصــد موضوعــات مرتبط و در 
نهایت تصمیم گیری در کارگروه را اجرایی 

می کند.«
او یــادآوری می کنــد: »در ایــن کارگروه 
موضوعاتی همچون ســازوکارهای جدید 
برای تسهیل و تســریع در ایفای تعهدات 
ارزی، توســعه روش های نویــن پرداخت، 
مباحث مربــوط به صــدور ضمانتنامه ها، 
تســهیل فرایندهای تهاتر و... مورد بحث و 
بررسی قرار می گیرد و تصمیمات کارشناسی 
اتخاذ می شــود.« معاون وزیر صمت اعلام 
می کند: »در آینده نزدیک و با هدف تسریع 
و تسهیل در ایفای تعهدات ارزی و درنهایت 
افزایش صادرات غیرنفتی، در حوزه واردات 
در مقابل صادرات خود، واگذاری پروانه های 

صادراتی به غیر و همچنین واردات اعتباری 
تمهیداتی در نظر گرفته خواهد شد؛ ضمن 
آنكه در نخستین جلسه کارگروه فوق الذکر 
دو موضوع افزایش کد تعرفه های واردات در 
مقابل صادرات و همچنیــن فرایند واردات 

اعتباری مورد توافق قرار گرفت.«

معمای یك توافق
یكی از بندهای توافق بیــن وزارت صمت 
و بانک مرکــزی، واردات اعتباری در قالب 
سامانه نیماست و به این ترتیب واردکنندگان 
می توانند به شیوه اعتباری اقدام به واردات 
کنند. اما ســؤال اصلی این است که مسیر 
ثبت سفارش ها و تأیید آنها برای دریافت ارز 
در قالب سامانه نیما چه تغییری می کند و آیا 
به این معناست که صف ثبت سفارش برای 
همه کالاها و خدمات کوتاه تر خواهد شد؟ 

موضوع مبهم در این میان، این است که آیا 
بانک مرکزی خود را به تامین ارز تمام ثبت 
ســفارش ها متعهد خواهد دانست یا اینكه 
وزارت صمت قبول کرده متناسب با جریان 
ورودی و وضعیت درآمد ارزی، فرایند ثبت 
سفارش ها را متناسب با آنچه مورد نیاز تولید 
و تجارت تشخیص می دهد، فیلتر کند؟ اگر 
گزاره دوم صحیح باشد، در این صورت وزارت 
صنعت در تخصیص ارز، همواره باید با بانک 
مرکزی، درباره تامین ارز هماهنگ شــود. 
از سوی دیگر، برداشته شدن محدودیت ها 
بر ســر نحوه بازگشــت ارزهای صادراتی، 
یک نقطه مثبت اما مبهم به نظر می رســد؛ 
چنان که سیاست های ارزی و تجاری سال 
آینده هنوز شفاف نیســت و مهم تر اینكه 
مكانیزم رفع تعهــد صادرکنندگان هم نیاز 

به شفافیت دارد.

تغییر سیاست ارزی به سمت تجارت و تولید
کالبدشكافی آثار توافق ارزی بانک مرکزی و وزارت صنعت

تزریق 12هزار میلیارد تومان 
نقدینگی تازه به بورس

با تأیید دولت 12هزار میلیارد تومان از منابع صندوق توسعه ملی 
در روز های آینده به   تدریج به بورس تزریق می شود

طبق اعلام رئیس سازمان بورس و رئیس هیأت عامل صندوق تثبیت بازار  بورس
سرمایه قرار است 12هزار میلیارد تومان نقدینگی به صورت تدریجی از محل 
منابع صندوق توسعه ملی به بورس تزریق شود. همچنین درصورت تأیید 
مجلس و ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، برآورد می شود سال آینده 70هزار میلیارد تومان 

منابع نقدی و غیرنقدی جدید نیز به بورس اختصاص یابد.
به گزارش همشهری، نزول مداوم شاخص های بورس، در یک سال و نیم گذشته، اجرای 
سیاست های حمایتی دولت، از بازار سرمایه را تقویت کرده اســت. یكی از ابزار هایی که 
برای حمایت از بازار سرمایه درنظر گرفته شده، صندوق تثبیت بازار سرمایه است. مطابق 
قانون هر سال باید یک درصد از منابع صندوق توسعه ملی به صندوق تثبیت بازار سرمایه 
اختصاص یابد، در سال های گذشته به این موضوع چندان توجه نشده است، حالا اما آنطور 
که رئیس سازمان بورس و رئیس هیأت عامل صندوق تثبیت بازار سرمایه خبر داده اند، قرار 
است به زودی منابع جدیدی از صندوق توسعه ملی به صندوق تثبیت بازار سرمایه اختصاص 
یابد، ضمن اینكه درصورت موافقت مجلس و ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، سال آینده 

حجم این منابع افزایش خواهد یافت.

تزریق 12هزار میلیارد تومان پول جدید
طبق اساسنامه صندوق تثبیت بازار سرمایه منابع این صندوق عمدتاً از 3محل قابل تامین 
است، نخست سرمایه گذاری دولت که باید به پیشنهاد وزارت اقتصاد و با موافقت سازمان 
برنامه و بودجه، در لایحه بودجه سالانه پیش بینی شود، محل دوم تامین منابع صندوق 
تثبیت بازار سرمایه به واسطه سپرده گذاری یک درصد از منابع صندوق توسعه ملی در این 
صندوق است و محل سوم نیز بخشی از کارمزد تعریف شده سازمان بورس است، هم اکنون 
30درصد از کارمزدهای سازمان بورس و شــرکت رایان بورس، روزانه و به طور مستقیم 
به حساب این صندوق واریز می شود. بر همین اساس، در تازه ترین تصمیم، ستاد هماهنگی 
اقتصادی موافقت کرده، ظرف روز های آینده 510میلیون دلار از منابع صندوق توسعه ملی 
به صندوق تثبیت بازار سرمایه تزریق شود. امیرمهدی صبایی، رئیس هیأت عامل صندوق 
تثبیت بازار سرمایه گفت: طبق مصوبه اخیر، مقرر شده 510میلیون دلار، معادل 12هزار 
میلیارد تومان، از کانال منابع صندوق توسعه ملی ســپرده گذاری جدید صورت گیرد؛ با 
پیگیری های صورت گرفته و طبق هماهنگی ها و توافق ها، مقرر شده این مبلغ به صورت 

تدریجی به حساب صندوق تثبیت واریز شود.

تزریق 70هزار میلیارد تومان در سال بعد
اما این پایان ماجرا نیست؛ خبر ها نشان می دهد درصورت تأیید دولت و مجلس سال بعد نیز 
70هزار میلیارد تومان به صورت نقدی و غیرنقدی صرف حمایت از بورس خواهد شد. قرار 
است در سال آینده 20هزار میلیارد تومان از منابع صندوق توسعه ملی به صندوق تثبیت 
بازار سرمایه تزریق شود، البته این موضوع باید در جریان بررسی لایحه بودجه1401 به 
تأیید مجلس برسد. ضمن اینكه طبق مذاکرات انجام شده در ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت قرار است 50هزار میلیارد تومان نیز به صورت منابع غیرنقدی و در قالب سهام دولتی 
در اختیار این صندوق قرار گیرد. قرار است این صندوق به پشتوانه این سهام اوراق بدهی 
منتشر  و منابع آن را صرف  حمایت از بازار سرمایه کند. به نظر می رسد با تزریق این منابع 
بخشی از نقدینگی که در 1.5سال گذشته از بازارســهام خارج شده، جبران شود. طبق 
اطلاعات موجود از مرداد پارسال تاکنون ســهامداران حقیقی 125هزار میلیارد تومان 

نقدینگی از بازار سهام خارج کرده اند.
مجید عشقی، رئیس سازمان بورس دیروز در این باره گفت: مطابق مذاکره ای که در جلسه 
ستاد هماهنگی اقتصاد دولت صورت گرفته، قرار است 50هزار میلیارد تومان در اختیار 
صندوق تثبیت قرار گیرد، صندوق به پشتوانه این 50هزار میلیارد تومان، اوراق منتشر و 
از بازار حمایت می کند. به گفته او، مقرر شده 10برابر این رقم هم از طریق انتقال سهام و 

نقدینگی به صندوق کمک شود تا بتواند به وظیفه خودش عمل کند.
رئیس هیأت عامل صندوق تثبیت هم در این باره گفت: درصورت تحقق این موارد، برآورد 
می شود ســال آینده حداقل 20هزار میلیارد تومان منابع نقدی جدید ناشی از واریز یک 
درصد منابع صندوق توسعه ملی، کارمزد روزانه ســازمان بورس و مالیات معاملات بازار 

سرمایه و 50هزار میلیارد تومان دارایی سهام جدید به این صندوق منتقل شود.

   لزوم حمایت دولت
با وجود آنكه سیاســت های حمایتی دولت از بورس مخالفانی دارد، بررسی ها نشان می دهد  
سیاســت های حمایتی دولت ها از بورس ها، در اغلب نقاط دنیا اجرا می شــود، ضمن اینكه 
كارشناســان اعتقاد دارند آثار تداوم ركود بورس در فضای اقتصاد كلان، به مراتب زیانبار تر 
ازاجرای سیاست های حمایتی اســت. نوید خاندوزی، مدیر سرمایه گذاری بیمه كوثر با بیان 
اینكه در شرایط كنونی، لزوم حضور صندوق تثبیت در بازار بیش از پیش ضروری است، تأكید 
كرد: با اوضاع  اخیر كه ترس نهادینه شده در بازار و بی اعتمادی به فضای اقتصادی وجود دارد، 
حضور صندوق تثبیت به ثبات بازار و حفظ قیمت ها در دامنه ارزندگی بازار می انجامد. به بیانی 
دیگر، صندوق تثبیت از ترس غیرمنطقی بازار می كاهد. او با اشاره به اینكه مداخله دولت در 
بازار سهام در كشورهای دیگر نیز مشاهده می شود، گفت: با وجود اینكه اعتقاد بر این است كه 
دولت ها نباید در بازار دخالت كنند، اما در شرایط بحرانی، دولت ها در بازار دخالت می كنند. در 
ایران نیز به دلیل اینكه كشور در شرایط خاصی است، دولت مجبور به مداخله در بازار شده است.
او افزود: صندوق تثبیت یكی از ابزارهای در اختیار دولت است كه با بهره گرفتن از آن، می تواند 
در حمایت از بازار سرمایه دست به اقدامات مؤثرتری بزند و لازم است دولت هر چه سریع تر 
و به صورت عملی، از طریق صندوق تثبیت به ثبات بازار كمك كند. او درباره اختصاص سهام 
دولتی به صندوق تثبیت بازار سرمایه گفت:براساس این طرح 50هزار میلیارد تومان سهام در 
اختیار صندوق تثبیت قرار داده می شود و این صندوق به هر شكلی از طریق انتشار اوراق تبعی 

یا به روش های دیگر ، قادر به تأمین مالی می شود و با این اقدام، به بازار كمك می كند.

بده بستان تجاری ايران و همسايگان در يك قاب

هدف اعلام شده، افزایش صادرات غیرنفتی و آسان سازی  مسیر بازگشت ارز حاصل از صادرات است؛ قرار شده ارز كالاهای وارداتی هم با 
توجه به درآمدهای ارزی تامین و همزمان فرایندهای تجاری اصلاح شود. 

 تجارت ايران با 15كشور همسايه 
در 8 ماهه1400

رشد نسبت به مدت مشابه سال قبل

۶۸

19

33

45

میلیون تن

درصد

میلیارد دلار

درصد

عراق

۷۰۷ 1۰44
میلیون دلار درصد

۶.13 13
میلیارد دلار درصد

امارات

1۰ ۸5
میلیارد دلار درصد

2.93 5
میلیارد دلار درصد

پاكستان

1۸2 43
میلیون دلار درصد

۷۶4 2۸
میلیون دلار درصد

افغانستان

11.4 ۶3۰
میلیون دلار درصد

1.2۷ 1۶
میلیارد دلار درصد

ارمنستان

1۶ 44
میلیون دلار درصد

211 1۰
میلیون دلار درصد

جمهوری آذربايجان

29 ۸۷
میلیون دلار درصد

33۶ ۷
میلیون دلار درصد

وسيه ر

1 3۸
میلیارد دلار درصد

3۷۰ 2۸
میلیون دلار درصد

تركمنستان

23 224
میلیون دلار درصد

2۰ 1۶۸
میلیون دلار درصد

قزاقستان

3۸ 54
میلیون دلار درصد

113 23
میلیون دلار درصد

قطر

۶.۶ 3۸
میلیون دلار درصد

9۷ 2
میلیون دلار درصد

بحرين

1.3 1۶۰۰
میلیون دلار درصد

5
میلیون دلار -

كويت

۸.2 9۷
میلیون دلار درصد

91 ۶
میلیون دلار درصد

عربستان

۰ ۰

41
هزار دلار -

عمان

35۶ 32
درصد میلیون دلار

3۶3 5۸
میلیون دلار درصد

تركيه

3.24 24
میلیارد دلار درصد

3.۷۷ 12۸
میلیارد دلار درصد

صادرات ایران
واردات ایران

    از تجارت 110میلیون و284هزار تني 
كشور به ارزش 6۳میلیاردو1۳2میلیون دلار 

در 8 ماهه امسال، 68میلیون تن كالا به ارزش 
۳۳میلیارد دلار با كشورهاي همسایه بوده  كه 

62درصد وزن و 52درصد ارزش تجارت كشور 
را به خود اختصاص داده است.

    از كل واردات 26میلیون و540 هزار تن به 
ارزش ۳2میلیاردو۳2 میلیون دلاري ایران در 

8 ماهه امسال، 15میلیون و6۳4هزار تن كالا به 
ارزش 16میلیاردو۳02میلیون دلار از كشورهاي 
همسایه بوده است كه 51درصد وزن و 5۹درصد 

ارزش كل واردات كشور در این مدت را به خود 
اختصاص داده و نسبت به مدت مشابه 62درصد 

وزن و 75درصد ارزش رشد داشته است.
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با وجود تصویب طرح واردات خودرو در مجلس 
و تأیید آن در شورای نگهبان، مجمع تشخیص 
مصلحت نظام مصوبه مجلــس برای واردات 
خودرو را رد كرده است. نظارت بر حسن اجرای 
سیاست های كلی نظام از چندین سال قبل، 
به هیأت عالی نظارت در مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام واگذار شده و حالا این هیأت با 
طرح مجلس مخالفت كرده است. با این شرایط، 
قانون مصوب مجلس و مورد تأیید شــورای 
نگهبان، بــرای واردات خودروهای خارجی، 
قابلیــت اجرا نخواهد داشــت. با حجت الله 
فیروزی، عضو كمیســیون صنایع و معادن 
مجلس و از طراحان اصلی طرح واردات خودرو 
در مورد سرنوشت این طرح پس از مخالفت 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام گفت وگو 

كرده ایم.

با رد طرح واردات خودرو در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، سرنوشت این طرح 

چه خواهد شد؟
طرح واردات خودرو پس از رفع ابهامات شورای 
نگهبان در مجلس تصویب شد و در نهایت به تأیید 
نهایی شورای نگهبان نیز رسید اما هیأت نظارت بر 
حسن اجرای سیاست های كلی نظام، در مجمع 
تشــخیص مصلحت، به این طرح ایراد گرفته و 
اعلام كرده این مصوبه با سیاست های كلی اقتصاد 

مقاومتی مغایر است.
آیا اینگونه مخالفــت مجمع، با 
مصوبات مجلس و شــورای نگهبان، سابقه 

داشته است؟
از نظر رویه قانونگذاری، تاكنون اینگونه مخالفت 
مجمع با قانون مصوب مجلس و شورای نگهبان 
را شــاهد نبوده ایم. مخالفت اخیر مجمع با طرح 
واردات خودرو، جزو موارد معدود و نادر اســت. 
معمولا وقتی مجمــع تشــخیص مصلحت  به 
مصوبات مجلس و شورای نگهبان ایرادی دارد، 
آن را به شورای نگهبان منعكس می كند. براساس 
قانون اساسی هم تصویب نهایی قوانین مجلس 
با تأیید شــورای نگهبان امكان پذیر است. با این 
روند قاعدتــا باید تأیید نهایی شــورای نگهبان 

فصل الخطاب باشد.
با این شرایط مجلس چه سازوكاری 
برای تامین نظر مجمع و رفع ابهام طرح واردات 

خودرو درنظر دارد؟
برای رفع این مشكل مقرر شده رئیس كمیسیون 
صنایع و معادن مجلس درخواســت نمایندگان 
برای برپایی نشستی مشترك با نمایندگان مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام را بــه رئیس مجلس 
منتقل كند تا با برگزاری این نشست ابهامات این 

نهاد به قانون واردات خودرو مرتفع شود.
پس از برگزاری این نشســت چه 

اتفاقی خواهد افتاد؟
این طرح در صحن علنی مجلس و شورای نگهبان 
تصویب و تأیید شــده، در نتیجه به فرض آنكه 
شورای نگهبان نیز به دلیل ایرادات مجمع، ایراد 

تازه ای به این طرح بگیــرد، طرح واردات خودرو 
دوباره به صحن علنــی بازمی گردد، اگر مجلس 
بر مصوبه قبلی خود پافشاری كند نیز این مصوبه 
برای تصمیم گیری نهایی به مجمع تشــخیص 

مصلحت نظام می رود.
آیا در مجلس برای رفع مشــكل 

نشستی برگزار كرده اید؟
هفته گذشته در آخرین جلسه كمیسیون صنایع 
و معادن مجلس، ایرادات مجمع به قانون واردات 
خودرو بررسی و اعلام شد نمی توان قانون مصوب 
مجلس را كه به تأیید شورای نگهبان هم رسیده، 
بلاتكلیف گذاشت. بر این اســاس مقرر شد این 
موضوع تعیین تكلیف شــود و رئیس كمیسیون 
صنایــع در تماس با رئیس مجلس درخواســت 
هماهنگی برای برگزاری نشست مشترك مجلس 
و اعضای هیأت عالی نظارت مجمع تشخیص برای 

رفع این ابهامات را به مجمع ارائه كند.
اما پیش تر،  هنگام بررســی این 
طرح، مجمع تشــخیص همین ایرادات را به 
طرح واردات خــودرو وارد كرده بودند، چرا 
در همان زمان این ابهامات در مجلس مرتفع 

نشد؟
ایرادهایی كه مجمع تشــخیص مصلحت نظام 

به مصوبــه واردات خودرو گرفته، كلی اســت؛ 
یعنی فقط گفته شده این مصوبه با سیاست های 
كلی حاكم بر اقتصاد مقاومتی همخوانی ندارد. 
برداشت مجلس آن اســت كه چنین مغایرتی 
وجود ندارد، زیرا منوط شــدن واردات خودرو به 
صادرات قطعه و خودروهــای داخلی، نه تنها به 
تولید داخل قطعات و خودروها صدمه ای نمی زند، 
بلكه می تواند موجب بازاریابی خارجی و رشــد 
صادرات این اقلام شود. علاوه بر آن در چارچوب 
این طرح، برای واردات خودرو ارز از كشور خارج 
نمی شود، با این روند، اجرای قانون واردات خودرو 
موجب به هم خوردن تعادل ارزی كشور نمی شود؛ 
چنان كه مشــكلات و تنگناهای ارزی مرتبط با 
طرح واردات خودرو كه مورد ایراد بانك مركزی 
بود، در جلسات كمیسیون با حضور نمایندگان 
بانك مركــزی، وزارت صمت، خودروســازان و 
قطعه سازان مرتفع شد. در طرح اولیه آزادسازی 
واردات خودرو، ارز با منشــأ خارجی مدنظر قرار 
گرفته بود اما بانك مركزی این احتمال را مطرح 
كرد كه ممكن است برخی افراد ارز بازار داخلی را 
به خارج منتقل و به واردات خودرو اقدام كنند، بر 
این اساس، این بند از مصوبه مجلس حذف شد تا 
این نگرانی از بین برود، در نتیجه واردات خودرو 
به ارز حاصل از صادرات خودرو و قطعات داخلی 
منوط شد. البته این نكته را می پذیرم، چون این 
ایراد به كمیسیون صنایع و مجلس وارد است كه 
با مطرح شدن ابهامات مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، اگر جلسات مشتركی بین مجلس و حداقل 
هیأت عالی نظارت بر اجرای سیاست های كلی 
نظام در مجمع تشخیص برای رفع این ایرادات 
برگزار می شد چه بسا با ارائه توضیحاتی، ایرادات 

مجمع مرتفع می شد.
برداشت شما از ایراد مجمع به طرح 

واردات خودرو چیست؟
محور سیاســت های اقتصاد مقاومتی تأكید بر 
تولید داخل است، به نظر می رسد مجمع تشخیص 
مصلحت نظام به طور اعم واردات خودرو را مغایر با 
حمایت از تولید داخلی قلمداد می كند درحالی كه 

در قانون مصوب مجلس به تولید داخلی ضربه ای 
نمی خورد، بلكه اساس طرح افزایش تیراژ تولید و 
رشد صادرات قطعات و خودروهای داخلی است.

قطعه سازان امكان صادرات خودرو 
و قطعه بــرای واردات را  به دلیل تنگناهای 
تولید و صادرات، عملی نمی دانند و از احتمال 
شكل گیری انحصار در واردات خبر می دهند، 

نظر شما چیست؟
اتفاقا یكی از نقاط قوت مصوبه مجلس آن است 
كه صادرات قطعات و خودروهای تولید داخل و 
واردات خودرو به برخی اشخاص حقیقی یا حقوقی 
و شركت های خودروسازی و قطعه سازی  منحصر 
نشده، بلكه تأكید شده همه افراد می توانند مطابق 
قانون نسبت به واردات خودرو اقدام كنند. در واقع 
مصوبه مجلس قانونی عام و كلی اســت كه برای 
امروز نوشته نشــده و باید تا زمانی كه این قانون 
نقض نشده، قابل اجرا باشد. شرایط كنونی تولید 
قطعه و خودرو، همیشــگی نخواهد بود، ممكن 
است با رشد تیراژ تولید و عرضه، امكان صادرات 
در میان مدت و بلندمدت فراهم شود. با وجود این، 
در حوزه قطعه ظرفیتی فراتر از چند قطعه ســاز 

مشخص در كشور برای رشد صادرات داریم.
اما قطعه سازان معتقدند با اجرای 
قانون واردات خودرو، صــادرات جدیدی را 
شــاهد نخواهیم بود، مگر آنكه سود واردات 
خودرو به حدی باشد كه قطعات تولید داخل 
در بازارهای جهانی زیر قیمت فروخته شود، 

این نقد تا چه حد وارد است؟
 نخســت اینكه نباید به قوانین مصــوب با نگاه 
بدبینانه نگریست و فرض بر این است كه قانون 
واردات خــودرو به درســتی و با ســازوكارهای 
پیش بینی شــده اجرایی خواهد شد. دیگر آنكه 
درصورتی كه چنین تخلفاتی در اجرای این قانون 
مشاهده شود نیز براســاس آیین نامه اجرایی كه 
وزارت صمت تدوین و ارائــه خواهد كرد، راهكار 
برخورد با آن پیش  بینی خواهد شد، با این روند 
به نظر نمی رســد نگرانی چندانی بــرای اجرای 

صحیح قانون واردات خودرو وجود داشته باشد.

حجت الله فیروزی از طراحان اصلی طرح واردات خودرو در گفت وگو با همشهری:

سیاست بالادستی اقتصاد مقاومتی مانع واردات خودرو است

افزایش 35درصدی قیمت پنیر 
 نرخ هر كیلو پنیر سنتی به 166هزار تومان

و هر كیلو پنیر سفید به 70هزار تومان رسید

پنیر از ابتدای امسال تا 35درصد افزایش قیمت داشته  سوپرماركت
است. به گزارش همشهری، بعد از افزایش قیمت شیر در 
تیرماه امســال، كارخانه های لبنی قیمت محصولات 
غیرحمایتی خود را متناســب با این افزایش قیمت بالا بردند و انواع 
پنیرهای صبحانه نیز با این موج افزایش قیمت، بین 25تا 35درصد 

بسته به برند و نوع پنیر، گران شدند. 
نرخ فروش پنیر ســفید نســبتا چرب پگاه با وزن 450گــرم كه از 
پرفروش ترین پنیرهاست و قیمت مناسب تری نسبت به دیگر همتایان 
خود دارد هم اكنون به 24.500تومان رسیده است، اما برآورد دیگر 
پنیرهای ساده صبحانه نشان می دهد قیمت هر كیلو پنیر سفید كه 
ســاده ترین پنیر مورد استفاده خانوارهاســت، از 52.500تومان در 
اردیبهشت امسال با رشدی 20هزار تومانی به 70هزار تومان رسیده 

است.
 افزایش قیمت در برخی برندها تابستان امسال و بعد از اعلام افزایش 
قیمت شیر خام اعمال شــد. كاله از شــركت هایی بود كه تغییرات 
قیمت محصولات تولید خود را از مردادماه اعمال كرد و به طور مثال 
پنیرهای معروف خامه ای ویلی این شــركت 4تا 6هزار تومان گران 
شــدند. پنیر ویلی 200گرمی كه 14.500تومان بــود از مردادماه 
17.900تومــان قیمت خورد و همیــن پنیــر در وزن 350گرم از 

22.500به 28.500رسید.
پنیرهای 300گرمی فتا دوشــه برند هراز هم كه در فروردین امسال 
16هزار تومان قیمت داشــتند، یك ماه بعد 18هزار تومانی شدند و 
حالا قیمتشان به 21هزار تومان رسیده است. پنیرهای سنتی مثل 
پنیر لیقوان و تبریز هم در 6 ماه گذشته قیمتشان بالاتر رفته است. هر 
كیلو از این پنیرها كه از انواع پاستوریزه گران قیمت تر هستند تا بهار 
امسال 133هزار تومان قیمت داشــت اما حالا برآورد قیمت  این نوع 
پنیرها نشان می دهد قیمت هر كیلو از آنها به 166هزار تومان رسیده 
است. قوطی های 750گرمی پنیر سالار لیقوان ظرف 6 ماه گذشته از 

99.500تومان به 125هزار تومان افزایش قیمت داشته اند.
  

 قیمت بعضی از انواع پنیر در سوپرماركت های تهران
قیمت - تومانمشخصاتبرند

36.000كم چرب 515گرمیروزانه
14.500خامه ای 200گرمیپگاه

8.000خامه ای 100گرمیهراز 
28.000پنج ستاره كلاسیك 400گرمیكاله آمل

14.000خامه ای 6عددی 100گرمیكیبی
24.000لبنه 350گرمیهراز
51.000آی ام ال لیقوان 400گرمیپگاه

26.500نیم چرب 340گرمیروزانه
22.000لاكتیكی 300گرمیهراز
22.000سفید ایرانی نسبتا چربپگاه
28.000سفید پرستاره 400گرمیمیهن
28.500خامه ای ویلی 350گرمیكاله
21.000فتا دوشه كم نمك و كم چرب 300گرمیهراز
47.000لبنه 750گرمیصباح

125.000لیقوان 750گرمیسالار 
28.000پنیر سفید پرستاره- 400گرمیمیهن

 علی ابراهیمی
خبرنگار

آمار خبر

در مبادلات روز گذشته بازار سهام، قیمت سهام 255شركت 
كاهش و 323شركت افزایش یافت. قیمت سهام 20شركت 

هم تغییر نكرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

تراز خرید و فروش در بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته

حد
ر وا

هزا
به 

ام 
ارق

میزان فروش 
444سهامداران حقوقی

545

1879

1778

میزان فروش 
سهامداران حقیقی

 میزان خرید
 سهامداران حقوقی

 میزان خرید
 سهامداران حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

در مبادلات دیروز سهامداران حقیقی 
هزارو778میلیاردتومان سهام خریدند اما در مقابل حجم 

فروش سهامداران حقیقی به هزار و 879میلیارد تومان رسید. 
سهامداران حقیقی دیروز 101میلیارد تومان نقدینگی از بازار 
خارج كردند. این میزان سهام را سهامداران حقوقی خریدند.

شاخص كل بورس تهران در مبادلات روز گذشته 12هزار و 
337واحد، معادل 0.95درصد رشد كرد و به یك میلیون  و 

305هزار و 575واحد رسید.

دیــروز 5هــزار و 100میلیــارد تومــان اوراق بهــادار 
در بــازار ســرمایه دادوســتد شــد كــه از ایــن میــزان 
2هزارو323میلیــارد تومــان بــه معامــلات خــرد ســهام و 
بقیه به اوراق بدهی و معاملات عمده اختصاص یافت.

2323میلیارد تومان

به دنبال وعده وزیر صنعت برای اصلاح ساختار بازار  بورس
كالاهای پایه روز گذشته معاملات قرارداد آتی كاتد 
مس برای نخســتین بار در بورس كالا آغاز شد. این 
معاملات می تواند مشكلاتی را كه تولیدكننده ها در زمینه نوسان 
قیمت دارند، حل كند و زمینه را بــرای پیش بینی پذیر كردن بازار 

كالاهای پایه فراهم كند.
به  گزارش همشهری، هفته گذشته، وزیر صنعت از اجرای طرحی 
برای اصلاح ساختار بازار كالاهای پایه سخن گفت كه براساس آن 
روش قیمت گذاری و ســهمیه بندی در این بازار تغییر خواهد كرد 
و قیمت گذاری محصــولات پایه كه ماده اولیه، برای تولید ســایر 
محصولات هستند، با اســتفاده از ابزارهای معاملاتی انجام خواهد 
شد. آن طور كه رضا فاطمی امین گفته است: تاكنون 25ابزار مالی، 
برای این اصلاح ســاختار، در بورس كالا طراحی شده؛ از این تعداد 
تاكنون 15ابزار عملیاتی شده و قرار اســت ساختار بازار كالاهایی 
مانند محصولات فلزی، پتروشیمی، سیمان و حتی پنبه در چارچوب 
این طرح گسترده تغییر كند. یكی از ابزارهایی كه قرار است در طرح 
اصلاح ساختار بازار محصولات پایه استفاده شود، قرارداد های آتی و 
گواهی سپرده است. بر همین اساس از دیروز، شنبه و به دنبال وعده 
وزیر صنعت، معاملات قرارداد های آتی كاتد مس در بورس كالا آغاز 
شد. قرار است از دوشنبه هفته جاری معاملات گواهی سپرده مس 
نیز در بورس كالا آغاز شود. اما این قرارداد ها چه فوایدی دارد و چه 

كمكی به تولیدكنند ها می كند؟

بیمه ای در برابر نوسان قیمت 
مس سومین فلز پركاربرد جهان است؛ با توجه به اینكه مس در برابر 
خوردگی بسیار مقاوم و یك فلز رساناست، كاربرد زیادی در صنعت 
برق و الكترونیك دارد. ایران یكــی از بزرگ ترین تولیدكنندگان و 
صادركنندگان مس در جهان به شــمار می آید. كاتد مس كاربرد 
زیادی در صنایع مختلف ازجمله سیم، كابل، ترانسفورماتور و صنایع 
ساختمانی دارد و ماده اولیه تشكیل دهنده بسیاری از محصولات 
مانند میله مسی، ورق مسی، تولید برنج و سپرهای مسی است. این 
محصول همچنین برای آلیاژهای برنــز و برنج و به عنوان مواداولیه 

استفاده می شــود كه در صنعت حمل ونقل، وسایل برقی و ساخت 
و سازكاربرد دارد.

یكی از مشكلات تولیدكننده ها، در طول سال های گذشته، نوسان 
قیمت این محصول بود؛ به همین دلیل بسیاری از تولیدكننده ها كه 
از مس به عنوان ماده اولیه استفاده می كردند، با خرید این محصول 
و انبار كردن آن تلاش می كردند از نوسان های قیمت مس در امان 
بمانند اما اكنون با آغاز به كار بــازار قراردادهای آتی مس، دیگر به 
این كار نیازی نیست زیرا تولیدكننده ها می توانند از قبل و به نرخ 
روز محصول و ماده اولیه مورد نیاز خود را خریداری و ســپس در 
موعد مقرر محصول مورد نیازشان را دریافت كنند و در عین حال 
از نوســان های قیمت در امان بمانند. در واقــع اگر تولیدكننده ای 
پیش بینی كند كــه قیمت مس افزایش خواهــد یافت می تواند از 
طریق قراردادهای آتــی، این محصول را بخرد و ســپس آن را در 
ماه های آینده از فروشنده تحویل بگیرد. با این كار تولیدكنندگان 
كسب وكار خود را، با اســتفاده از قرارداد آتی، در مقابل نوسان های 
قیمت و افزایش احتمالی آن در آینده بیمه می كنند. قراردادهای 
آتی همچنین چشم انداز آینده قیمت محصولات را ترسیم و به نوعی 

بازار محصولات مختلف را پیش بینی پذیر می كنند.

كاهش ریسك تولیدكننده ها
یكی دیگر از فواید قرارداد های آتی مس، كاهش ریسك فعالیت های 
اقتصادی تولیدكننده هاست؛ زیرا در طول سال های گذشته یكی از 
مشكلات اصلی تولیدكننده ها رشد سریع قیمت مواداولیه بوده كه 
موجب شده هزینه تمام شده تولید افزایش یابد و حتی آنها را با خطر 
كاهش تولید مواجه كند؛ در شرایطی كه با استفاده از قرارداد های 
آتی، تولیدكننده هایی كه از مس برای محصول نهایی خود استفاده 
می كنند، می توانند ریسك رشد قیمت مواداولیه را به شدت كاهش 
دهند. قائم مقــام دبیر كل خانه صنعت، معــدن و تجارت ایران در 
این باره می گوید: با توجه به نوســان های قیمــت دلار، معاملات 
آتی به عنوان بهترین فرصت پیش روی فعالان بازار برای پوشــش 
ریســك قیمت كالاها و مواداولیه در آینده تلقی می شــود. آرمان 
خالقی توضیح می دهد: قرارداد آتی مانع از تحمیل ریســك های 

احتمالی و خطرات تهدیدكننده در آینده می شــود و كمك خوبی 
برای تولیدكنندگانی است كه نگران تامین مواداولیه خود در آینده 
هستند. به  گفته او در شرایطی كه قیمت ها در بازار در حال افزایش 
است ابزاری همچون قرارداد آتی، برای خریدار آسودگی خاطر ایجاد 
می كند. او تأكید می كند: قرارداد های آتی به نفع صنایعی است كه 
از سرمایه در گردش زیادی برخوردارند و به دنبال خرید مواداولیه 
هستند؛ با استفاده از این قرارداد به جای خرید و دپوكردن مواداولیه، 
فقــط آن را پیش خرید می كننــد و كالای مورد نظــر را در زمان 

تعیین شده دریافت خواهند كرد.

   گواهی سپرده
همزمان با آغاز معاملات قرارداد های آتی مس، قرار است از روز دوشنبه 
هفته جاری معاملات گواهی سپرده مس نیز در بورس كالا آغاز شود. 
این ابزار معاملاتی نیز می تواند در كنار معاملات آتی كمك زیادی به 
تولیدكننده ها برای تامین مواداولیه كند. گواهی ســپرده مس از یك 
طرف می تواند به ثبات قیمت ها كمك  كند و از طرف دیگر تولیدكننده ها 
می توانند با استفاده از گواهی سپرده هزینه های انبارداری خود را كم 
كنند. تولیدكننده ها حتی می توانند از گواهی سپرده به عنوان ابزاری 
برای تامین مالی استفاده كنند زیرا این ابزار مالی می تواند پشتوانه برای 
دریافت تسهیلات بانكی باشد. براساس گزارش های صندوق بین المللی 
پول، گواهی ســپرده متداول ترین ابزار تامین مالی در كشــورهای 
توسعه یافته و حتی برخی كشورهای در حال توسعه است. در كشورهای 
در حال توسعه و ازجمله ایران، در این زمینه اقدام قابل توجهی انجام 
نشده است. گواهی سپرده همچنین هزینه های انبارداری و جابه جایی 
بین انبارها را كاهش می دهد و تولیدكننده ها می توانند فاصله زمانی بین 

تولید و مصرف كالا را مدیریت كنند.

با همكاری وزارت صنعت و بورس كالا آغاز شد

با گشایش بازار معاملات آتی و گواهی سپرده كاتد مس، در بورس كالا، از دیروز 
نخستین گام برای پیش بینی پذیر كردن بازار كالاهای پایه برداشته شد

 اصلاح ساختار بازار مواد اولیه

نقل قول

عدد خبر

دیروز قیمت هر دلار آمریكا بــا 10تومان نزول به 
30هزارو 40تومان رسید. قیمت هر یورو هم با 250تومان 

افت، 33هزارو 760تومان مبادله شد.

30040تومان

 به دنبال نزول قیمت دلار، هر گرم طلای 18عیار 
هم دیروز 13هزارو 390تومان افت كرد و به یك میلیون 
و 289هزار و 994تومان رسید. هر مثقال طلا هم 58هزار 
تومان نزول كرد و به قیمت 5میلیون و 588هزار تومان 

خرید و فروش شد.

13390تومان

 قیمــت هــر ســكه طــرح جدیــد دیــروز 130هــزار 
تومان نزول كرد و به 12میلیون و 950هزار تومان رسید. 
هر سكه طرح قدیم هم 30هزار تومان كاهش یافت و به 

قیمت 12میلیون و700هزار تومان مبادله شد.

130000تومان

یكی از خودروســازان داخلی با امضای قراردادی 
با شــركت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران 
متعهد شــد برای حمایــت از نــاوگان حمل ونقل عمومی 
و بهینه ســازی  مصرف ســوخت، به طــور متوســط روزانه 
180خــودرو تاكســی و ون دوگانه ســوز بــه بــازار مصــرف 

تحویل دهد.

180تاكسی

3%

43% 54%

تك خط خبر

گلدمن ساكس پیش بینی كرد نفت خام در 
سال2023 به 100دلار صعود خواهدكرد زیرا رشد 

تقاضا از عرضه فراتر می رود.

با صعود هر اونس طلا به بالای 1800دلار، پس 
از سیگنال بانك مركزی آمریكا، درباره احتمال 

3دور افزایش نرخ بهره در سال میلادی آینده، موج 
جدیدی از خوش بینی در بازار طلا به وجود آمده 

است.

رجب رحمانی، نماینده تاكستان در مجلس گفت: 
نمایندگان مجلس در كمیسیون تلفیق و برنامه 
و بودجه پیگیر موضوعات مربوط به بازار سرمایه 

هستند و در مسیر تقویت بازار با محوریت بودجه 
سال آینده به طور جدی تلاش می شود.
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1,292,5

1,290

میرابوطالب بدری
مدیركل دفتر توسعه صادرات سازمان توسعه 

تجارت: مهاجران نقش بزرگی در صادرات 
غیرنفتی ما دارند. در مورد افغانستان، تا 

40درصد صادرات ایران به این كشور از طریق 
همین مهاجران محقق شده است.

ارسلان قاسمی 
مدیرعامل اتحادیه تكثیر، پرورش و صادرات 

آبزیان: قیمت تمام شده هر كیلو ماهی قزل آلا 
به عنوان ماهی مصرفی70 تا 75هزار تومان 

است كه با احتساب 10 تا 15درصد سود به دست 
مصرف كننده می رسد اما بررسی ها نشان می دهد 

هر كیلو ماهی قزل آلا در بازار و فروشگاه های 
زنجیره ای ناشی از مشكلات سیستم توزیع 140 تا 

150هزار تومان عرضه می شود.

زهرا جلیلی مقدم
 مدیركل دفتر امور میوه های گرمسیری و نیمه 
گرمسیری وزارت جهادكشاورزی: 1.2میلیون 

تن انار در 90هزار هكتار باغات انار ایران 
تولید شده است. با توجه به این حجم تولید، 

كمبودی برای انار شب یلدا نداریم.

عضو كمیسیون 
صنایع و معادن 
مجلس:  پارلمان 

در مراحل رفع ابهامات شــورای 
نگهبان و تصویب طــرح واردات 
خودرو در زمینــه برطرف كردن 
ابهامات مجمع تشخیص مصلحت 

نظام به این طرح كوتاهی كرد
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حمیده پازوكی
خبرنگار

گازرسانی به روستاهای  زیر20 خانوار کرمانشاه
روستاهای استان های 
سردسیر غرب كشور 
در فصــل ســرما با 
مشــکلات بیشتری 
می شــوند.  مواجه 
كرمانشاه یکی از این 
استان هاست كه گرچه 

گازرسانی به روســتاهای آن از میانگین كشوری 
عبور كرده است اما باز هم تعداد روستاهای بدون 
گاز آن كم نیست. مدیركل شركت گاز استان درباره 
این موضوع به همشــهری می گوید: شركت گاز 
استان كرمانشاه از سال 1372 شروع به كار كرده 
است، هدف اصلی این شــركت تامین گاز طبیعی 
واحدهای صنعتی، تجاری و خانگی استان به عنوان 
یک سوخت پاک اســت. با اقداماتی كه تا امروز 
انجام شده است، 99.6درصد خانوارهای شهری 
استان در قالب 29 شــهر و 84درصد خانوارهای 
روستایی استان در 1745 روســتا از گاز طبیعی 

برخوردار شده است. 
سیروس شهبازی با بیان اینکه میانگین گازرسانی 
جمعیت در خانوارهای شهری و روستایی استان 
95.4 درصد است، می افزاید: در بخش روستایی 
حدود 500میلیاردتومان پروژه برای 538 روستا 
داریم. از این میزان گازرســانی 339روســتا در 
دست اجراست، گازرســانی 199روستا در حال 
طراحی وطرح گازرســانی 28 روستا هم در حال 

پیمان سپاری است.
وی ادامه می دهد: پیش بینی ما این اســت كه با 
اتمام این پروژه ها گازرســانی جمعیت روستایی 
ما به 95درصد برســد.به این ترتیب تا سال 1402 
گازرسانی روستایی استان به پایان برسد. اما تا سال 
1401 گازرسانی روستایی تعیین تکلیف می شود و 

اجرای آنها در سال 1402 پایان خواهد یافت.
مدیركل شركت گاز اســتان درباره نحوه تامین 
سوخت روستاهایی كه هنوز گازرسانی نشده اند، 
اظهار می كند: روستاهایی كه گازرسانی نشده اند 
از نفت ســفید اســتفاده می كنند. ما با شركت 
پخش فرآورده های نفتی هماهنگ هستیم و این 
خانوارهای روستایی با داشتن كالابرگ نفت هر ماه 
سوخت مورد نیاز خود را دریافت می كنند. اینطور 
نیست كه روســتایی گاز نداشــته باشد و بدون 

سوخت بماند. 
شهبازی با اشاره به اینکه شعار شركت گاز استان 
در استان كرمانشاه، گازرسانی روزانه به یک روستا 
یا یک واحد صنعتی است، می گوید: این شعار در 
یک سال اخیر عملی شده است و در آینده هم به 
آن پایبند خواهیم بود. نکته جالب اینکه از 2588 
روستای كرمانشاه فقط 1721روستا جزو روستاهای 
بالای 20 خانوار هستند. با این حال اكنون  1745 
روستای استان گازرسانی شده است و این نشان 
می دهد كه حتی روستاهایی كمتر از 20 خانوار در 

برنامه گازرسانی ما قرار دارند.
وی ادامه می دهد: البته  بعضی روستاها هستند كه 
از نظر فنی و اقتصادی گازرسانی به آنها توجیه پذیر 
نیست و برنامه گازرســانی آنها به آینده موكول 

شده است. 
مدیركل شركت گاز استان خطاب به روستاییان 
اســتان هم می گوید: از روســتاییان استان هم 
می خواهیم بــدون نگرانی با انتقــال لوله گاز از 
زمین هایشان موافقت كنند زیرا این لوله  ها از عمق 
1.5متری زمین عبور می كنند و به راحتی پس از 
كار لوله گذاری می توانند در زمین كشاورزی كنند. 

ث
مك

آذر امسال برای سومین بار روی خوش 
خود را نشان داد؛ بعد از صفر شدن آمار سلامت

شهرستان های قرمز كرونایی در هفته 
اول آذر و مجددا 20آذر، حــالا در رنگ بندی جدید 
كرونایی هیچ شــهر قرمز یا نارنجی روی نقشه ایران 
وجود ندارد. به گزارش همشهری، این برای نخستین 
بار است كه هیچ شهرستان قرمز و البته نارنجی ای در 
كشور وجود ندارد و فقط ۵۳شهرستان در وضع زرد و 

۳9۵شهرستان كشور در وضع آبی هستند.

خروج 8شهرستان از وضعیت نارنجی 
شهرستان های اشــنویه )آذربایجان غربی(، طبس، 
نهبندان )خراســان جنوبی(، بافت، زرند، سیرجان 
)كرمان(، بافق، بهاباد )یزد( پیش از این و در رنگ بندی 
كه 20آذر اعلام شده بود در وضعیت نارنجی كرونایی 
قرار داشتند و حالا در رنگ بندی جدید از این شرایط 

خارج شده اند.

روزهای بدون فوت كرونایی 
یكی از اتفاقات خوب این روزهای استان های كشور 
ثبت روزهای بدون فوت كرونایی اســت؛ موضوعی 
كه شهروندان را خوشــحال می كند و به كادر درمان 
اســتراحت می دهد و اغلب متخصصان آن را نتیجه 
واكسیناســیون و رعایت پروتكل های بهداشــتی 

می دانند.
همزمان با اعلام رنگ بندی جدید در روزهای پایانی 
آذر برای چندمین بار در ماه های گذشــته بسیاری 
از اســتان ها روزهای بدون فوت را ثبت كردند. طبق 
اعلام وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــكی، 
در شــبانه روز منتهی به جمعه  )2۶آذر( ۱۶اســتان 
شامل سیستان و بلوچستان، كهگیلویه و بویراحمد، 
بوشهر، ایلام، هرمزگان، یزد، مركزی، قم، كردستان، 
گلستان، گیلان، كرمانشاه، لرستان، همدان، اصفهان 
و خوزستان، هیچ موردی از فوت بیماران كووید۱9 

گزارش نكردند.  روز گذشــته )شــنبه 27آذر( هم 
۱7اســتا ن  روزهای بدون فوت را به ثبت رساندند و 
27استان كشــور مرگ ومیر كمتر از ۵نفر داشته اند، 
اما آمار نشان می دهد ۴۱نفر دیگر بر اثر ابتلا به كرونا 
جان باختند. طبق بررســی ها در شبانه روز گذشته 
بیشترین مرگ ومیر بیماران كرونایی مربوط به تهران 
با ۶نفر و آذربایجان غربی، فارس و خراسان شمالی با 

۵نفر بوده است.

آمارهای استانی بستری و فوت
آمارهای اســتانی بســتری و مرگ در هفته پیشین 
هم نشان می دهد میانگین بستری در كشور )در هر 
۱00هزار نفر( ۳.88بوده است كه این آمار در خراسان 
جنوبی، ایلام، یزد و كهگیلویــه و بویراحمد بالاتر از 
میانگین كشوری و در بوشهر، هرمزگان، سیستان و 
بلوچستان و خوزستان پایین تر از میانگین كشوری 

است.
همچنین یزد، كهگیلویه و بویر احمد، تهران و خراسان 
جنوبی نرخ مرگ ومیر بالاتر از میانگین كشــوری و 
البرز، لرستان، خوزستان و سیستان و بلوچستان نرخ 

پایین تر از میانگین كشوری داشته اند.

   
در شرایطی كه روند ابتلا، بستری و فوت كرونایی در 
كشور كاهشی است و هیچ شهری در كشور قرمز یا 
نارنجی نیســت، امیدواری به صفر شدن كامل فوت 
كرونایی در استان های مختلف افزایش یافته است. 
این در حالی اســت كه پزشــكان تأكید می كنند با 
كاهش رعایت پروتكل های بهداشتی در جامعه و از 
سوی دیگر، شــیوع گونه جدید اومیكرون درجهان 
كه در كشورهای همسایه ایران هم شناسایی شده، 
احتمال افزایش مجدد آمار وجــود دارد. هم اكنون 
سویه اومیكرون )كرونای آفریقای جنوبی( در بیش از 

80كشور جهان شناسایی شده است.

بارندگی و لغزندگی جاده ها، 
كندی تــردد در جاده های آب وهوا

برفــی، تعطیلــی برخــی 
پیست های اســكی به دلیل شرایط جوی و 
مسدود شــدن راه های روستایی، شرایطی 
است كه فعالیت ســامانه بارشی جدید در 
كشور رقم زده است؛ سامانه بارشی  ای كه از 
اواخر روز پنجشنبه 2۵آذر در كشور فعال 
شــد و بنابــر پیش بینی هــای ســازمان 

هواشناسی تا سه شنبه فعال است.
به گزارش همشــهری، روز گذشته )شنبه 
27آذر( بــارش برف و باران در 2۱اســتان 
هوا را زمســتانی كرد به طوری كه پایتخت 
هم شــاهد بارش نخســتین برف پاییزی 
در ســاعت های محدودی شــد.اصفهان، 
خراسان شمالی، خراسان رضوی، خوزستان، 
قزوین، كرمانشاه، گلستان، گیلان، مازندران، 
كهگیلویه وبویراحمد، همدان، لرســتان، 
 مركزی، البرز، آذربایجان های غربی و شرقی، 
اردبیل، چهارمحال و بختیاری، ایلام و زنجان 
استان هایی هســتند كه روز گذشته بارش 

برف و باران را گزارش كردند.

راه های مسدود روستایی 
بارش برف سنگین هرچند طی روز گذشته 
برای ســاعت هایی بزرگراه تبریز-زنجان را 
مســدود و تردد در محورهای استان های 
شــمال غرب را با مشــكل مواجه كرد اما 

براساس گزارش راهداری ها محورهای اصلی 
اســتان های برفی باز و تردد در آنها برقرار 
است. با وجود این، همچنان ۱20روستای 
هشترود، ۱۱0روستای مراغه و 80روستای 
چاراوامیق در آذربایجان شرقی، ۵0روستای 
بخش صومــا در ارومیــه آذربایجان غربی ، 
۵0روســتای خلخال در اســتان اردبیل و 
گردنه عسل كشان در چهارمحال و بختیاری 

به دلیل بارش برف مسدود هستند.
همچنین طبق اعلام پلیس راه كشور، محور 
اسالم به خلخال به علت كولاك شدید و نبود 

ایمنی به صورت موقت مسدود شده است.
محور شهداد-نهبندان و خرم آباد-پلدختر 
به علت عملیات عمرانی مســدود و ســایر 
مســیرهای اصلی و مواصلاتی كشــور باز 
هستند و تردد به صورت روان در حال انجام 

است.

محورهای برفی و بارانی
سرهنگ احمد شیرانی، رئیس مركز كنترل 
ترافیك راهور ناجا با اشــاره به بارش برف و 
باران در برخی از محورهای آذربایجان غربی، 
آذربایجان شرقی، اردبیل، زنجان، كهگیلویه 
و بویراحمد، چهارمحال و بختیاری، اصفهان، 
لرستان، همدان، قزوین، البرز، تهران و مازندران 
به همشهری می گوید: در برخی از محورهای 
خوزستان، ایلام، كرمانشاه، كردستان، مركزی 

و قم بارش باران را شاهد هستیم.

آلودگی 3شهر 
در شرایطی كه اغلب شــهرهای كشور 
با ورود ســامانه بارشــی جدید حال و 
هوای زمستانی به خود گرفته اند و هوای 
كلانشهرها از شــرایط آلایندگی خارج 
شده است، از كرمانشــاه خبر می رسد 
2شهرستان قصرشیرین و سرپل ذهاب 
كرمانشاه هوای ناسالمی دارند.اداره كل 
حفاظت محیط زیست خراسان رضوی هم 
خبر داده اســت آلودگی هوای شهرستان 
سرخس در نتیجه خیزش گردوغبار از كانون 
قره قوم در تركمنستان به وضعیت بحرانی 

رسیده است.

   
بنابر پیش بینی های هواشناســی امروز، 
یكشنبه، چهارمحال و بختیاری، كهگیلویه 
و بویراحمد، خوزستان، لرستان، ارتفاعات 
غرب اصفهان، شمال فارس و شمال بوشهر، 
فردا )دوشــنبه( چهارمحال و بختیاری، 
كرمانشاه، كهگیلویه و بویراحمد، لرستان، 
ایلام، لرستان و غرب اصفهان و همچنین 
روز سه شــنبه آذربایجان های شــرقی و 
غربی، كردستان، كرمانشاه، چهارمحال و 
بختیاری، كهگیلویه و بویراحمد، شــمال 
فارس، ارتفاعــات تهران، البــرز و قزوین 
با توجه بــه بارندگی ها هشــدار دریافت 

كرده اند.

زمستان، فرارسید
بارش برف و باران و كاهش دما از دیروز، هوای اغلب شهرهای كشور را زمستانی كرد

 نقشه ایران
  زرد و آبی شد

 ۱7استان بدون  فوت كرونایی

عكس خبر

»گندم بریان« گرم ترین نقطه جهان
گندم بریان یا ریگ سوخته نام تپه هایی پوشیده از گدازه های آتشفشانی در 

شمال شهر شهداد در حاشیه غربی كویر لوت در استان كرمان است كه حدود 
۴۸۰كیلومترمربع مساحت دارد. به دلیل پوششی متشكل از سنگ ها و گدازه های 
بازالتی سیاه رنگ آتشفشانی، دمای هوا در این منطقه بسیار بالا می رود و همین 

امر، گندم بریان را تبدیل به یكی از گرم ترین نقاط جهان در كنار صحرای نوادا 
كالیفرنیا، لیبی و الجزایر كرده است. منبع: ایسنا 

 روستاهای بدون گاز
در آستانه فصل سرما

 بسیاری از روستاهای كشور گازرسانی شده اند، اما هنوز جمعیت 
 قابل توجه ای از روستاییان گاز ندارند

تقریبا 56سال از تأسیس شــركت ملی گاز ایران می گذرد و براساس آمار وزارت نفت، بیش از 
95درصد از مناطق مسکونی كشور با 20هزار روستا و 770هزار نفر جمعیت گاز رسانی شده است.  
با این حال هنوز در هر استان روستاهای بسیاری گازرسانی نشده اند. این وضعیت موجب شده كه بسیاری از این روستاییان مجبور 
به استفاده از كپسول های گاز مایع شوند؛ كپسول هایی كه هرازگاهی به دلایل مختلفی مانند كمبود گاز مایع، گرانی حمل و نقل یا 
دورافتاده بودن روستا، دیر می رسند و مشکلات را افزون می كنند. در كهگیلویه و بویراحمد، گیلان، چهارمحال و بختیاری، اصفهان، 
آذربایجان غربی و اردبیل، هستند مناطقی كه به دلیل دوری از مركز و دشواری گازرسانی، كوله بری هیزم در آنها رواج دارد؛ كاری كه 
هم سوخت خانواده را تامین می كند و هم با فروش بخشی از هیزم درآمدی نصیب آنان می كند. گاه حتی مسئولان اذعان می كنند 
كه بعضی روستاها مانند 42روستای استان مركزی كه كمتر از 20خانوار دارند و در مسیر گازرسانی نیستند، هیچ گاه از شعله گرم 
گاز طبیعی برخوردار نخواهند شد. چنین شرایطی علاوه برآنکه رنج زندگی در نقاط روستایی را افزون می كند، می تواند موجب 

كوچ روستاییان و از بین رفتن تعداد بیشتری از روستاهای كشور باشد.

روستاهای كدام استان ها كمتر گازرسانی شده اند

0/02درصد هم فراموش نشود
خراسان شــمالی یک نمونه موفق از گازرســانی روستایی است. 
99.8درصد از جمعیت روستایی این استان گازرسانی شده است؛ 
یعنی فقط 0.02درصد از جمعیت روستاهای این استان برای گازرسانی 
باقی مانده است. اما بیایید نگاهی نزدیک تر به این عدد كه البته بسیار 
كوچک به نظر می رسد، داشته باشیم. خراسان شمالی 841روستا دارد 
كه از این میزان 751روستا واجد شرایط گازرسانی تشخیص داده 
شده است. روستای واجد شرایط روستایی است كه بیش از 20خانوار 
داشته باشد. از 751روستای واجد شرایط این استان به 746روستا گاز 
رسیده است و فقط 5روستا گاز ندارند.  5روستا به نظر بسیار كم است، 
اما درحقیقت اینطور نیست. براساس اعلام مركز آمار ایران در سال 
97هر خانواده روستایی ایرانی به طور متوسط 3.6نفر جمعیت دارد. 
اگر فرض را بر این بگیریم كه هر خانواده 4نفر جمعیت داشته باشد و 
هر روستا دست كم 20خانوار پس اكنون 200نفر در این روستاها زندگی 
می كنند كه از گاز طبیعی بهره ای ندارند؛ عددی كه البته در واقعیت 
احتمالا بیشتر است. این نگاه از نزدیک به ما نشان می دهد كه آمار 
و ارقام اگر شکل عینی به خود گیرد، در بهترین حالت نیز می تواند 
نگران كننده باشد. همین حالا 200نفر در سرمای این روزهای كشور 
در روستاهای خراسان شمالی گاز طبیعی ندارند و امیدوارند به زودی 
این شعله آبی در خانه آنها هم روشن شود. با این حال جمعیت آن 

روستاهای كمتر از 20خانوار را هم نباید فراموش كرد.

سیستان و 
بلوچستان

كرمان آذربایجان غربی كرمانشاه چهارمحال و 
بختیاری

7148
5642

3040 2588
946
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تعداد كل روستاهای استان
تعداد روستاهای گازرسانی شده

روستاهای سیستان وبلوچستان گاز ندارند
زاهدان و ایرانشهر تنها شهرهای اســتان پهناور سیستان وبلوچستان هستند كه از 
گاز طبیعی بهره مند شده اند. وضعیت روستاهای استان اما در همین حد هم نیست. 
براساس آمار شركت گاز استان فقط۱۴ روستای سیستان و بلوچستان از گاز بهره مند 
شده اند و هنوز بخش بزرگی از جمعیت مجبورند از كپسول های گاز مایع، نفت و گاه 
هیزم برای مصارف روزمره استفاده كنند. با آنكه كار گازرسانی به استان از سال۱۳89 
آغاز شده است، اما به دلیل كمبود اعتبار، نبود زیرساخت های مورد نیاز انتقال گاز، 
گستردگی استان و صعب العبور بودن مناطق روستایی و شهری این استان هنوز گاز 
طبیعی ندارد. به گفته رضا پنجابی، مدیرعامل شركت گاز سیستان وبلوچستان اگر 
همه سازمان های مسئول همكاری كنند، گازرسانی به پهناورترین استان كشور در 

افق۱۴02 به پایان خواهد رسید.

2میلیون و775هزارنفر 
جمعیت استان

711هزارو714 نفر 
جمعیت روستایی

1000مشترك 
تعداد مشتركان روستایی استان

360كیلومتر 
طول شبكه گاز روستاهای استان

خاش با 93روستا / میرجاوه / چابهار 
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باران، شامپانزه ای كه زندگی 
 حیات
پرفرازونشــیبی در ایــران وحش

داشت، به دســت همنوعان 
بالغ خود در كنیا كشته شد.

تابســتان امســال بود كه پــس از ماه ها 
كش وقوس، مسئولان باغ وحش ارم رضایت 
دادند این حیوان 4ســاله بــرای اینكه در 
شرایط بهتر و بین گروه همسال خود بزرگ 
شــود به یك مركز بین المللی نگهداری از 
شامپانزه ها در كشور كنیا انتقال داده شود.

شامپانزه های یتیم در كنیا 90روز قرنطینه 
می شوند و بدون تماس فیزیكی و از راه دور 
شامپانزه های دیگر را تماشا می كنند. پس از 
پایان دوره قرنطینه است كه آنها می توانند 

با احتیاط به گروه ملحق شوند.
4سال پیش، شمســی، مادر باران، پس از 
وضع حمل رفتارهای پرخاشــگرایانه ای 
از خود نشــان داد. در نتیجه دامپزشــك 
وقت باغ وحش ارم با نظر متخصصان دیگر، 
تصمیم گرفت كه بــاران را از مادرش جدا 
كند و به صورت خانگی از او نگهداری كند. 
شرایط نگهداری از شامپانزه ها در آن زمان 
بســیار غیراصولی بود و به اعتقاد برخی از 
كارشناسان هنوز هم شرایط نگهداری آنها 

بهبود نیافته است.
شمســی، مادر باران، آبان ســال گذشته 
به دلیل آنچه »نزاع بیــن حیوانات« اعلام 
شد، جان خود را از دست داد. او شامپانزه ای 
18ســاله بود كه در اثر درگیری با برادر و 
پدرش كشته شد. در نتیجه تلاش ها برای 
نجات باران كه با اختلافات بسیار به قفسی 
در باغ وحش ارم بازگردانده شده بود افزایش 
یافت. حتی كارزاری برای انتقال او راه افتاد 
و در نهایت پس از حدود یك سال، باران از 
باغ وحش ارم تهران به سوویت واترز كنیا 

فرستاده شد.
سال گذشــته همزمان با انتشار اخباری 
مبنــی بــر موافقــت ســازمان حفاظت 
محیط زیســت با انتقال بــاران به خارج 
از كشــور و مكاتبات باغ وحش ارم با یك 

مركز بین المللی و اســتاندارد نگهداری از 
شامپانزه ها در كشور كنیا، مدیر باغ وحش 
ارم اعلام كــرده بود كه در فــاز اول، فقط 
»باران« به این مركز منتقل خواهد شد، اما 
این انتقال می تواند مقدمه ای برای انتقال 
سایر شامپانزه های باغ وحش ارم تهران به 
مركز نگهداری از شامپانزه ها در كنیا باشد 
كه با مرگ باران در نزاع با شــامپانزه های 
مركز نگهداری كنیا، این اتفاق سرنوشت 
دیگر شامپانزه ها را در ابهام قرار داده است.

ایمان معماریان كه تا 3ســالگی، از باران 
نگهداری می كــرد، می گویــد: این اتفاق 
یك هفتــه پیش رخ داده اســت. باران در 
جایگاهش را باز كــرده و از تونلی كه بین 
جایگاه او و شــامپانزه های بالغ بوده عبور 
كرده اســت. آنهــا توانســته اند این بچه 
شامپانزه غریبه را بكشند. باران در مرحله 
پیش از ادغام با ســایر شــامپانزه ها قرار 

داشت.
او اتفاقی را كه رخ داده، ناشــی از اشتباه 
مسئولان مركز نگهداری ســوویت واترز 
می داند و با ناراحتی بسیار می گوید: جایگاه 
شامپانزه ها طوری نیست كه بتوانند در را 

باز كنند و جایی بروند. اما حالا دیگر باران 
نیســت و دیگر عذابی نمی كشــد. من به 
جای باران از همه كســانی كه به او كمك 
كردند تا شــرایط بهتری داشــته باشد، 
تشكر می كنم. او معتقد اســت كه باران 
نمونه ای از حیواناتی است كه در طبیعت 
و باغ وحش های ایران با سودجویی عده ای 

روبه رو هستند.
خبر های ناگواری كــه در باغ وحش های 
ایران رخ می دهد بســیارند. پارســال ببر 
نری در باغ وحش ارم پس از شكســتن و 
تخریب حصار مجاور محــل نگهداری ببر 
ماده، وارد محــدوده او شــده و در نزاعی 
او را كشــته اســت. ماجرای مشمشه در 
باغ وحش مشــهد كه باعث مــرگ 7ببر 
شــد بدون برخورد قانونی با مسببان آن 
هنوز بی جواب مانده اســت. كشته شدن 
گورخرها در مســیر انتقال بــه باغ وحش 
صفادشــت و یا مرگ بی صدای زرافه های 
این باغ وحش و مرگ خرس در باغ وحش 
شــیراز در اثر گزش نیش مار از جمله این 
خبرهای ناگوار است كه در باغ وحش های 
بزرگ رخ می دهند. به اعتقاد كارشناسان، 

حیوانات كوچك تر شرایط مبهم تری دارند 
و باغ وحش های كوچك تر كه كمتر در رصد 
سازمان حفاظت محیط زیست قرار داشته 
و یا مشتریان كمتری دارند دارای شرایط 

ابهام آمیزتری هستند.
اما آنچــه به طــور یقین می تــوان به آن 
اشاره كرد، شرایط نامســاعد حیوانات در 
باغ وحش های كشور اســت. این حیوانات 
آنچنان كه مدیر یگان حفاظت ســایبری 
در گفت وگو با همشهری به آن اشاره كرد، 
بعضا برای توله كشی جهت فروش به اعیان 

مورد سوءاستفاده قرار می گیرند.
اساســا گونه هایــی از حیات وحش كه به 
دلایل مختلف امكان بازگشت به طبیعت را 
ندارند، برای فرهنگسازی سر از باغ وحش ها 
درمی آورنــد. از دیگر اهــداف راه اندازی 
باغ وحش های اســتاندارد در جهان حفظ 
گونه های در خطر انقراض است. برخی از 
باغ وحش ها توانســته اند گونه های كاملا 
منقرض شــده در طبیعت را مثــل پاندا و 
اوریكس عربــی احیا كــرده و به طبیعت 
بازگردانند. اما باغ وحش های ایران به كلی 

از هدف دوم به دور هستند.

شامپانزه ایرانی در نزاع جمعی با شامپانزه های سوویت واترز كنیا كشته شد
سرنوشت تلخ باران چهره روز

خبرهاي كوتاه

بالگرد دائم نیاز است
»تقاضایمان این است كه یك بالگرد برای 
همیشه در استان گلستان مستقر شود و 
اینگونه نباشد كه در زمان آتش سوزی از 
تهران به گلستان اعزام شود، زیرا این كار 

2ساعت طول می كشد.«
این درخواســت مهم، محمدرضا كنعانی 
مدیركل اداره محیط زیست استان گلستان را به چهره روز زیست بوم 
همشــهری تبدیل كرد. در آتش ســوزی های روزهای اخیر در پارك 
ملی گلستان 3مورد آتش سوزی صورت گرفته اســت. یك تا 2مورد 
آتش ســوزی دیگر نیز وجود دارد كه عملیات خاموش كردن آن ادامه 
دارد. البته 2بالگرد نیز در استان مستقر است و نیروی زمینی ارتش هم در 
كنترل آتش سوزی همكاری می كند.  به گزارش سازمان حفاظت محیط 
زیست،كنعانی درباره چرایی وقوع آتش سوزی ها می گوید: وقتی در فصل 
پاییز درختان دچار خزان می شوند، برگ های خشك در كف جنگل قرار 
می گیرند و این یعنی ماده مشتعله در كف جنگل فراهم است. از طرفی 
چندروزی است با هوای گرم در استان مواجه هستیم؛ درست است كه 
الان پاییز است اما با توجه به شــرایط اقلیمی، هوا گرم است و رطوبت 
به شدت كاهش پیدا كرده اســت، باد گرم در منطقه وجود دارد و ماده 
مشتعله هم داریم، بنابراین مثلث آتش شكل می گیرد. در كنار این عوامل 
اگر یك خطای انسانی سهوی یا عمدی قرار بگیرد، حریق رخ می دهد. 
الان در نقاط مختلفی حریق داریم، حریق نقطه ای را خاموش می كنیم، 
جای دیگری شــروع می شــود. آخر هفته مردم به طبیعت می روند و 
آتش درست می كنند و درست آن را اطفا نمی كنند و آتش سوزی های 
بعدی اتفاق می افتد. كنعانی در ارتباط با میزان آتش سوزی ها در پارك 
ملی گلستان می گوید: در پارك ملی گلستان با اقدامات انجام شده در 
ســال های اخیر، با كاهش میزان آتش سوزی مواجه هستیم و وقتی با 
40سال اخیر مقایسه می كنیم، اعداد كاهش پیدا كرده است. برای مثال 
میانگین 40ساله آتش سوزی در مناطق تحت مدیریت سازمان حفاظت 
محیط زیست، سالانه 213هكتار آتش سوزی بوده است كه در سال اخیر 
این رقم به 80هكتار رسیده است و نسبت به میانگین 40سال  گذشته 

میزان آتش سوزی های ما كمتر بوده است.

زهرا رفیعی
مركز آمار تركیه اعلام كرد كه در 7 ماه نخســت سال2021 ایرانی ها با  خرید خبرنگار

3689خانه در این كشور، به طور متوسط هر ماه 527خانه در تركیه خریداری سفر
كردند و در جایگاه دوم پس از عراقی ها قرار گرفتند.

مركز آمار تركیه اعلام كرده اســت كه در ماه های اخیر تعداد خرید خانه در تركیه توســط 
ایرانی ها بیشتر بود. پس از ایرانی ها اما   اتباع روسیه با خرید 2124خانه، افغانستان با خریداری 
1506خانه و قزاقستان با خرید 953خانه در جایگاه سوم تا پنجم مهاجرت به تركیه قرار دارند.

در 7 ماه نخســت ســال2019 نیز ایرانی ها 2هزارو666خانه در تركیه خریداری كردند. اما 
در 7 ماه نخست ســال2020 با وجود محدودیت های كرونایی ورود به تركیه افزایش یافت 
و  خرید خانه توسط ایرانی ها در این كشور به 3168خانه رسید. امسال اما این میزان پس از  
افزایش هزینه ها در داخل كشور باز هم رشد كرد و به خرید 3هزارو689خانه در تركیه توسط 

ایرانی ها منجر شد.
در ماه های اخیر كه ارزش پول ملی تركیه با كاهش شدید مواجه شد نیز ایرانی ها پیشتاز سفر 
به تركیه شده اند. اگرچه هنوز آمار خرید خانه در تركیه در دو ماه اخیر توسط مركز آمار آن 
كشور اعلام نشده است اما به نظر می رسد روند خرید خانه در این كشور توسط ایرانی ها در 

2ماه اخیر نیز افزایش داشته است.
براساس آمار گمرك جمهوری اسلامی ایران در 7 ماه اخیر حدود 3میلیون و950هزار مسافر 
و گردشگر از مرزهای ایران با تركیه خارج شده اند. یعنی در 9 ماه اخیر بیش از 4میلیون ایرانی 
به تركیه سفر كرده اند. بیش از 3میلیون و963هزار مسافر و گردشگر ورودی از تركیه نیز در 

مرزهای هوایی و زمینی با آن كشور به ثبت رسیده است.
محمدرضا لطیفی، ســخنگوی گمــرك ایران البته به همشــهری اعلام كــرده كه تعداد 
3میلیون و122هزار و 175ایرانی در 8ماه نخست امسال از مرزهای زمینی و هوایی به تركیه 

سفر كرده اند كه از این تعداد برخی از مقصد تركیه به دیگر نقاط جهان سفر كرده اند.
حتی اگر آمار گمرك جمهری اسلامی ایران را از سفر مسافران و گردشگران ایرانی به تركیه 
تقریبی درنظر بگیریم. باید گفت تركیه همچنان مقصد اصلی خروج مسافران و گردشگران 
ایرانی است كه با هدف سرمایه گذاری و خرید ملك و دریافت اقامت یا به قصد تفریح و تجارت 

خرد وارد آن كشور شده اند.
چندی پیش نمایندگان مجلس از رشد خرید خانه توسط ایرانی ها كه بیشتر با هدف دریافت 
اقامت در آن كشور انجام می شود ابراز نگرانی كرده بودند. اما در ماه های اخیر با كاهش شدید 
ارزش پول ملی تركیه در برابر دلار به نظر می رســد، رغبت ایرانی ها برای سفر بیشتر شده و 

خرید خانه در آن كشور افزایش یافته است.

عدد خبر

جدید نشخواركنندگان حیات وحش در كلاردشت 
پیدا شــد. به  گــزارش ایرنا، ســیداصغر مطهــری، رئیس 
اداره حفاظــت محیط زیســت شهرســتان های چالــوس 
و كلاردشــت گفــت: ایــن لاشــه ها پــس از گــزارش اخیر 
كوهنوردانی كــه به قله علم كوه و تخت ســلیمان صعود 

كردند، پیدا شده است.

۵۰لاشه

4میلیون ایرانی در 8 ماه گذشته 
به تركیه سفر كردند

سفر ایرانی ها به تركیه چقدر ارزبری از كشورمان دارد؟

 ركوردشكني آتش سوزي پاییزي
در جنگل هاي مازندران 

جنگل هاي مازندران در یك هفته گذشته شــاهد 11فقره آتش سوزي بود كه این 
میزان علاوه بر شكستن   ركورد بیشترین تعداد آتش سوزي در فصل پاییز، باعث از 

بین رفتن 13هكتار از عرصه هاي جنگلي این استان شد.
فرمانده یگان حفاظت اداره كل منابع طبیعي و آبخیزداري مازندران منطقه ساري 
روز شنبه به ایرنا گفت: طي یك هفته گذشته 11فقره آتش سوزي در شهرستان هاي 
بهشهر، گلوگاه، نكا، آمل، ساري و سوادكوه رخ داد كه باعث از بین رفتن بخشي از 
عرصه هاي جنگلي این مناطق شد. مجید ذكریایي افزود: بیشترین میزان عرصه هاي 
جنگلي كه در جریان این آتش سوزي ها از بین رفت  8 هكتار مربوط به شهرستان 
گلوگاه بود. وي با اعلام اینكه آتش ســوزي روزهاي پایاني فصل پاییز در مازندران 
همچنان ادامه دارد، از شروع آتش سوزي در عرصه هاي جنگلي »چكل« شهرستان 

بهشهر از دقایقي قبل خبر داد.
فرمانده یگان حفاظت اداره كل منابع طبیعي مازندران منطقه ساري توضیح داد: 
آتش سوزي در عرصه هاي جنگلي این منطقه از صبح امروز به وقوع پیوسته بود كه 
پس از چند ساعت تلاش حوالي ظهر به طور كامل مهار شد، ولي دوباره به علت وزش 
باد شدید شعله ور شد.  صخره اي بودن منطقه نیز كار اطفاي حریق را با مشكل مواجه 
كرده است. وي افزود: آتش سوزي در جنگل هاي ســوادكوه و گلوگاه كه  از جمعه 
شب آغاز شده بود، پس از 7هفت ساعت تلاش اكنون مهار شده است، ولي احتمال 
شعله ور شدن دوباره آتش در این مناطق وجود دارد. ذكریایي از آمادگي ستاد مقابله با 
مدیریت بحران مازندران براي اعزام بالگرد درصورت حریق در عرصه هاي جنگلي این 
استان خبر داد و گفت: با توجه به صعب العبور بودن منطقه و احتمال پیش بیني وزش 
باد شدید در ارتفاعات طي امروز، احتمال شعله ور شدن دوباره آتش در عرصه هاي 

جنگلي شرق مازندران وجود دارد.

 كشف 6تن زغال قاچاق جنگلي
در استان اردبیل

مدیركل منابع طبیعي استان اردبیل از كشف و ضبط 676 اصله چوب  و بیش از 6تن 
زغال قاچاق جنگلي در سال جاري خبر داد. به گزارش همشهري، محمود قلي زاده 
گفت: در سال جاري با تلاش شبانه روزي مأموران یگان حفاظت منابع طبیعي استان 
و كنترل گلوگاه هاي قاچاق فرآورده هاي جنگلــي 676 اصله چوب  و بیش از 6تن 
زغال قاچاق جنگلي كشــف و ضبط و 116باب كوره زغال تخریب شده است. وي 
افزود: در راستاي مبارزه با متجاوزین و مخربین عرصه هاي منابع طبیعي در 8ماهه 
سال جاري 412هكتار از اراضي ملي از متصرفین خلع ید و به بیت المال باز گردانده 
شده اســت. قلي زاده افزود: حفاظت از منابع طبیعي و تلاش براي مبارزه با قاچاق 
چوب آلات جنگلي وظیفه اي همگاني بوده كه انتظار مــي رود در این زمینه مردم 
همكاري و مشاركت لازم را داشته و با مشاهده چنین مواردي مراتب را اطلاع رساني 

كنند تا بتوانیم از تخریب منابع طبیعي جلوگیري كنیم.
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خبرهاي كوتاه

فروش ويژه شب چله در شهروند 
مديرعامل شركت شــهروند با اعلام آغاز فروش ويژه شهروند با عنوان 
»شهر چله« از افزايش خدمات به شهروندان در سال پيش رو خبر داد. 
به گزارش همشــهري، داوود قربانيان در اين رابطه گفت: »در فروش 
ويژه شهروند با عنوان شهر چله، تلاش شــده است كالاهاي مورد نياز 
شــهروندان در طولاني ترين شب ســال با بالاترين كيفيت و بهترين 
قيمت تا 50درصد تخفيف فراهم شــود و اميدواريم در شــادي شب 
يلداي شهروندان بيش از پيش در كنارشان باشــيم.« او با بيان اينكه 
امروز فروشگاه هاي زنجيره اي شهروند در كنار مديريت شهري آماده 
خدمات رساني هر چه بيشتر به شهروندان اســت، ادامه داد: »با انجام 
برنامه ريزي هاي مدون و تامين زيرساخت هاي لازم جهت تامين اقلام 
مورد نياز خانواده ها و مشتريان در تلاش هستيم بتوانيم تجربه يك خريد 
شاد، مفرح و به ياد ماندني را براي شهروندان ايجاد كنيم.« مديرعامل 
شركت شهروند عنوان كرد: »فروشــگاه هاي شهروند به عنوان يكي از 
بازوان شهرداري تهران در خدمات دهي به شهروندان تهراني در تلاش 
است با برنامه ريزي مدون ضمن تامين نياز و مايحتاج شهروندان، اهداف 
بلندمدت خود را مبني بر توسعه و هوشمندسازي فروشگاه هاي شهروند 
اجرايي و عملياتي كند.« او با اعلام اينكه توسعه و تحول در دوره جديد، 
مهم ترين شعار شركت شــهروند خواهد بود، ادامه داد: »در اين دوره 
علاوه بر توسعه زيرســاخت ها؛ هدفمند كردن تخفيفات فروشگاهي، 
هوشمندسازي در حوزه توزيع، تهيه اقلام اساسي با قيمت هاي رقابتي و 
توسعه فروش اينترنتي را در دستور كار خواهيم داشت.« قربانيان با بيان 
اينكه فروشگاه هاي شهروند در دو سال گذشته به دليل شيوع پاندمي 
كرونا نتوانسته بسياري از برنامه ها و رويدادهاي ملي را برگزار كند، يادآور 
شد: »امسال با واكسيناسيون سراسري اميدواريم برنامه هاي ويژه اي در 
قالب جشنواره هاي تخفيفي و فروش فوق العاده برگزار كنيم.«  فروش 
ويژه فروشگاه هاي شهروند با عنوان »شهر چله« از 25آذر ماه آغاز و تا 
3دي ماه ادامه خواهد داشت، در اين فروش ويژه جوايز متعددي ازجمله 
بيش از 3هزار جايزه نقدي و غيرنقدي ازجمله 135دستگاه لوازم خانگي 

برقي به شركت كنندگان اهدا مي شود.

يلداي ايوان شمس با كودكان كار 
ســازمان رفاه، خدمات و مشــاركت هاي اجتماعي شــهرداري تهران، 
طولاني ترين شب ســال را همراه كودكان كار و خيابان خواهد بود. به 
گزارش همشهري، مدير روابط عمومي و بين الملل گفت: »در اين ويژه 
برنامه سازمان رفاه ميزبان بيش از 200كودك تحت پوشش مراكز پرتو 
خواهد بود.« عليرضا ساعي با اشــاره به اينكه اين مراسم روز سه شنبه 
30آذرماه برگزار خواهد شد، ادامه داد: »در سالن ايوان شمس معاونت 
امور اجتماعي و فرهنگي شهرداري تهران از ساعت 20 الي 22 ميزبان اين 
كودكان هستيم.« او توزيع بسته هاي ويژه شب يلدا، اجراي نمايش هاي 
كودكانه و عكاســي  را ازجمله اقدامات سازمان برشــمرد و اضافه كرد: 
»هدف از برگزاري اين مراســم، كمك و ياري رساندن به اين قشر است 
كه اميدواريم شبی بيادماندني براي اين عزيزان رقم بزنيم.« سازمان رفاه، 
خدمات و  مشاركت هاي اجتماعي شهرداري تهران 25مركز پرتو دارد كه 

۴هزارو۶۸0 كودك كار و آسيب ديده در آن تحصيل مي كنند. می
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سفره شب چله
40درصد ارزان تر

 به مناسبت بلندترين شب سال
تا پايان آذر، انواع ميوه، آجيل 

و ساير كالاهای مورد نياز را 
تا۴1درصد ارزان تر

 از ميادين  ميوه و تره بار 
تهيه كنيد

انار
انار تنهــا يك ميوه 

پاييزي نيست و جاگرفتن انار 
در سفره شــب يلدا انكارناپذير است. 

دانه هاي ياقوتي و قرمز آن نماد روشــنايي و 
حيات است و در شب چله از پرُفروش ترين ميوه ها 

محسوب مي شود. انار طرفداران بسياري دارد چون غني 
از ويتامين ث و آنتي اكسيدان است. مصرف انار  براي سلامتي 

فوق العاده مؤثر است و فوايد بسياري براي سلامت پوست و مو، 
جلوگيري از كم خوني، بهبود سلامت قلب و درمان بيماري ها دارد. حالا 

براي تهيه انار مناسب در شب يلدا چه كاري بايد انجام داد؟ بهتر است 
براي انتخاب انارهاي رسيده به دنبال انار مدور و كره اي نباشيد و انارهاي 

زاويه دار را انتخاب كنيد. همچنين به رنگ پوست انار دقت نكنيد، بلكه صافي 
و يكدستي پوست انار اهميت دارد. در عين حال، معمولا انار رسيده و آبدار نسبت 

به جثه اش سنگين تر است و اگر وزن آن سنگين بود، اقدام به خريد كنيد.

هندوانه 
هندوانه با اينكه يك ميوه تابستاني محسوب مي شــود، اما از گذشته اي دور تا امروز 

هميشه جايگاه والايي در سفره شب يلدا داشته است. قديمي ها هندوانه و انار را به عنوان 
نمادهاي بركت و فراواني روي سفره شب يلدا درنظر مي گرفتند. هندوانه سرشار از پتاسيم 

و ويتامين آ، ب و ث است و آنتي اكسيداني كه باعث مي شود ميوه به رنگ قرمز تيره در بيايد، 
خطر سكته مغزي و همچنين سطح فشار خون را كاهش مي دهد. براي انتخاب يك هندوانه 

رسيده و شيرين بهتر است به رنگ پوســت آن توجه كنيد و بايد سبز پرُرنگ و ظاهري كدر 
داشته باشد. همچنين بايد سفت و متوازن باشد و نبايد داراي بريدگي، كوفتگي و تو رفتگي 
باشد. وزن هندوانه نيز بايد نســبت به اندازه آن سنگين باشد تا هندوانه اي آبدار و رسيده را 

بتوانيد تهيه كنيد.

كدو حلوايي
كدو حلوايي به دليل رنگ نارنجي و خوش رنگ بودن آن جايگاه خاصي در سفره شب يلدا دارد. 
پختن كدو حلوايي از قديم در شب يلدا انجام مي شده و گرماي خاصي به اين مراسم مي داده 

است. اين خوراكي خوشمزه از مظاهر روشنايي و نمادي از غلبه روز بر شب به شمار مي رود.

آجيل
به غيراز ميوه ها، در شب يلدا پســته، بادام، گردو، فندق و... نيز طرفداران بسياري دارد و 
از گذشته در اين شب مورد استفاده قرار گرفته است. آجيل به عنوان سالم ترين تنقلات 
شناخته شده و داراي فيبر بالاست كه در درمان يبوست، چاقي، انواع سرطان ها ازجمله 

سرطان معده و روده بسيار مؤثر است. آجيل داراي انواع ويتامين هاي گروه E و B، روي، 
كلسيم، فسفر ، پتاسيم، منيزيم، ويتامين A و پروتئين است.

چغندر
از قديم به هنگام شب يلدا چغندرها پخته مي شدند و به شكل لبو بر سر سفره يلدا 

قرار مي گرفتند. لبو نماد بركت و روزي بوده و جلوه اي خاص در سفره يلدا دارد.

ميوه هاي زمستاني
علاوه بر ميوه هايي كه از قديم بر سر سفره هاي شب چله وجود داشت، 

ميوه هاي زمستاني نيز در شب يلدا با اقبال روبه رو هستند. ميوه هايي 
مانند ازگيل، خرمالو، سيب، نارنگي، كيوي، پرتقال و... نيز در اين 

شب صرف مي شود.

نزديك  با 
شدن به بلندترين 
شب سال، فروش ويژه 
شب يلدا شروع شده است. 
برگزاري مراسم هاي خانوادگي 
و دورهمي در روز آخر پاييز و در 
آستانه ورود به فصل زمستان سنت 
ايران باستان است كه همچنان با اقبال 
عمومي مواجه مي شــود. به همين دليل، 
خانواده ها در روزهاي منتهي به شــب يلدا، 
دغدغه خريد ميوه و آجيل دارند و ســازمان 
مديريت ميادين شهرداري تهران اقداماتي براي 
عرضه مناسب ميوه با قيمت كمتر نسبت به سطح 
شهر تهران انجام داده است. چنان كه براي پاسخگويي 
به نيازهاي شهروندان از 25آذرماه اقدام به فروش ويژه 
شب يلدا كرده كه اين فروش يلدايي تا 30آذر ادامه خواهد 
داشت. مديرعامل سازمان مديريت ميادين شهرداري 
تهران گفت: »اين طرح به منظور تأمين و عرضه انواع ميوه، 
آجيل و ساير كالاهاي مورد نياز شهروندان به مدت 6روز در 
حال اجراست. شهروندان مي توانند ارزاق و مايحتاج روزانه و 
هفتگي و نيز محصولات ويژه شب يلداي خود را از اين مراكز 
با قيمت مناسب و كيفيت مطلوب تهيه كنند.« سيدسعيد 
راد عنوان كرد: »عموم شهروندان مي توانند با مراجعه به 
سايت اين سازمان به نشاني mayadin.tehran.ir  قيمت 
محصولات ميادين را ملاحظه كرده و با قيمت هاي محصولات 
مشابه در سطح شهر مقايسه كنند.« او يادآور شد: »علاوه 
بر ميوه هاي يلدايي، ساير خوراكي هايي كه معمولا در شب 
يلدا مصرف مي شوند ازجمله آجيل ، خشكبار و ماهي نيز 
در ميادين ميوه و تره بار عرضه مي شود.«  شهرداري 
تهران 267ميدان و بازار ميــوه و تره بار دارد كه اين 
روزها به دليل شب يلدا فعاليت گسترده اي را شروع 
كرده اند تا شهروندان بتوانند محصولات خود را از 

اين مراكز تهيه كنند.

تفاوت قیمت میادین با سطح شهر

 41درصد 
ارزان تر از 

قیمت سطح 
شهر

34درصد 
كاهش قیمت 

میوه ها نسبت به 
بازار سطح شهر

33درصد 
كاهش قیمت 
سبزیجات و 
صیفی جات

قيمت گوشت، مرغ و تخم مرغ»كیلوگرم«
27770 تومان

مرغ تازه
116900 تومان

شقه گوسفندی
20000 تومان
مرغ منجمد

39000 تومان
شانه تخم مرغ

قيمت آجيل»كیلوگرم«

153000 تومان
آجيل شور

147000 تومان
آجيل شيرين

قیمت میوه های دیگر در شب یلدا»كیلوگرم«

15400 تومان
تامسون جنوب

26950 تومان
موز

9800 تومان
تامسون شمال

13500 تومان
نارنگی

12200 تومان
سیب

24000 تومان
انگور بی دانه

15300 تومان
انگور شاهرودی

18500 تومان
بهِ

13700 تومان
كیوی

25000 تومان
گلابی

16400 تومان
لیمو شیرین

قیمت صیفی جات در شب یلدا»كیلوگرم«

5700 تومان
چُغندر

8700 تومان
خیار

5500 تومان
شلغم

7500 تومان
كدو حلوایی

قیمت میوه های شب یلدایی»كیلوگرم«

16200 تومان
انار

6600 تومان
هندوانه محبوبی

5600 تومان
هندوانه چیتی

18000 تومان
ازگیل
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تازه هاي نشر

سند تحول بنيادين در مدارس
مجموعــه 6 جلــدي 
جامــع  »طــرح 
پياده ســازي ســند 
تحــول بنياديــن در 
مدارس« بــا تمركز 
بر استانداردســازي و 
ارزيابي مدارس، با اتكا 
قراردادن سند تحول 
بنيادين در نظام تعليم 

و تربيت رســمي عمومي جمهوري اســامي ايران و بررســي 
پژوهش هاي انجام شــده در ايــن زمينه، نحوه پياده ســازي و 
مشكات آن، درصدد برآمده تا مســيري را براي رسيدن به اين 
مهم پيشــنهاد دهد تا بتوان با پيمودن اين مســير به آن تحول 
در آمــوزش و پرورش كه همانــا تربيت دانش آمــوزان در همه 
ساحت هاي شش گانه و بروز اســتعدادهاي آنان است فائق آمد. 
جلد اول اين مجموعه بــا عنوان »نقشــه راه و مباني طرح«  به 
بررسي طرح جامع پياده سازي سند تحول در مدارس پرداخته و 
در آن  با بيان مسئله، مشكات سياستگذاري و كان در ساختار 
ســند، مشــكات قانونگذاري در جهت اجرا، اهميت و ضرورت 
مسئله را بررســي كرده و در ادامه، روش دستيابي و پياده سازي 
راهبردها و راهكارها را هم توضيح داده است. جلد دوم مجموعه 
با عنوان»راهبردها و استانداردهاي زيرنظام هاي تعليم و تربيت« 
به آنچه براي دســتيابي به مدارس صالح نياز است، پرداخته. با 
اين رويكرد كه مدرسه در ســند تحول مكان مقدسي است كه 
دانش آموز در همان جا، فعاليت، پويايي و حركت در جهت تعالي 
فردي و اجتماعي را مي آموزد و براي حركت در مسير ميان خود 
و محيط پيرامونش آماده مي شــود تا بتواند در حيات سياسي، 
اجتماعي، اقتصادي و فرهنگي جامعه خود مشاركت مؤثر داشته 
باشد. جلد ســوم با عنوان»دســتورالعمل هاي استانداردسازي 
تعليم و تربيت دانش آموزان )دوره دبستان( با هدف ياري مديران 
و مربيان و بانيان تعليم و تربيت در شش فصل تهيه و تنظيم شده 
است. عنوان جلد چهارم، »دســتورالعمل هاي استانداردسازي 
تعليم و تربيت دانش آموزان )دوره دبيرســتان( انتخاب شــده 
كه در 6فصل به تشريح موضوعات؛ »ســاحت تربيتي اعتقادي ـ 
اخاقي«، »ساحت تربيتي اقتصادي ـ حرفه اي«، »ساحت تربيتي 
علمي ـ فناوري«، »ساحت تربيتي اجتماعي ـ سياسي«، »ساحت 
تربيتي زيستي - بدني« و »ساحت تربيتي زيبايي شناسي هنري« 
پرداخته شده است. براي جلدهاي پنجم و ششم اين مجموعه هم 
عناوين»دستورالعمل هاي  استانداردسازي نظام جذب و ارتقای 
معلم« و »دستورالعمل هاي استانداردسازي مديريت و راهبري 
مدرســه« انتخاب و پيرامون اين موضوعــات مباحثي مطرح و 
تشريح شده است. مجموعه حاضر از سوي مؤسسه خدمات علمي 

و آموزشي رزمندگان)مكيال( تهيه و منتشر شده است.

عبدالعلي دستغيب، احمد شــاكري، شما و نهايتا 
چند نفر ديگر. غير از اين تعداد اندك، منتقد ادبي حرفه اي كه 
كارش پيوسته نقد ادبي باشد، نداريم. چرا شمار منتقدان ادبی 

در ايران چنين اندك است؟
نقد، مقدمات و پيش نيازهايي دارد كه جمع شــدنش در يك نفر، 
معمولاً به سهولت اتفاق نمي افتد. يكي از ملزوماتش اين است كه 
كسي كه وارد عرصه نقد مي شود، بايد دانش عمومي قابل توجهي، 
هم در عرصه ادبيــات و هم در بعضي از عرصه هاي علوم انســاني 
مرتبط با ادبيات داستاني داشته باشد. به طور مثال در يك داستان 
خارجي، ولو به شكل غيرمستقيم، خواه ناخواه، مطالبي مرتبط با 
جامعه، جغرافيا، تاريخ، اديان و فرهنگ خاص كشور محل وقوع آن 
داستان يا حتي احتمالا نكاتي راجع به شاخه هايي از علوم تجربي، 
مطرح مي شود. وقتي وارد حوزه نقد چنين اثري مي شويد، لاجرم 
بايد در حد لزوم، اطاعاتي در اين زمينه ها داشته باشيد، اما قبل 
از آن، بايد مكاتب مختلف ادبي را به صورت انتقادي -و نه صرفا به 
شكل محفوظات يقيني- بشناســيد و دست كم بتوانيد تشخيص 
دهيد كه داستان مورد نظر در كدام يك از آن نحله ها نوشته شده 
و آيا مختصات آن مكتــب را دارد؟ بر خود آن مكتب چه نقدهايي 
وارد است؟ به عاوه، منتقد بايد باهوش، دقيق، نكته سنج و شجاع 
و البته از نظر شخصي قانع باشــد و ادبيات را آن قدر مهم و باارزش 
بداند كه حاضر باشد براي آن، برخي بي مهري ها و محروميت ها را 
به جان بخرد. طبعاً اين ويژگي ها در كمتر كسي جمع مي شود. از آن 
طرف، ما داستان نويسان متعددي را سراغ داريم كه آنها را به عنوان 
داور در جشنواره هاي مختلف دعوت مي كنند يا به نقد آثار ديگران 
وامي دارند؛ درحالي كه تخصص آنها در بهترين حالت، آشــنايي با 
تكنيك هاي مختلف داستان نويســي، آن هم معمولاً در محدوده 
يكي، دو مكتب -و نه همه مكاتب- ادبي است. بسياري از آنها چند 
ايراد منطقي كه برخي شان هم اتفاقاً درست نيست، از اثر مي گيرند 
و ماحصل كارشان را به عنوان نقد يا داوري به جامعه ارائه مي دهند؛ 

درحالي كه نقد و قضاوت، اصا اين نيست.
يكي، دو نمونه از شاخصه ها و مباني نقد را به شكل 

جزئي نگرانه و با زبان ساده براي مخاطبان ما توضيح دهيد.
همانطور كه اشاره شــد، عاوه بر مطالعه وســيع، منتقد نياز به 
دقت نظر، نكته سنجي و هوش قابل توجه دارد. همچنين او نيازمند 
داشتن يك ذهن منطقي و آشــنا با رياضي  است تا بتواند ماحصل 
نكاتي را كه از اثر اســتنباط و اســتخراج كرده، به شكلي مناسب 

دسته بندي كرده و با استفاده از روش هايي مانند استقراء، جمع بندي 
و از آنها نتيجه گيري درست و روشن كند. يك وجه ديگر موضوع، 
محصول اجتماعي اين كار است. يكي از غربي ها مي گويد: »در دنيا 
مجسمه هيچ منتقدي را نساخته و در جايي نصب نكرده اند.« اين 
در حالي است كه مجسمه نويسندگان زيادي در شهرهاي مختلف 
جهان نصب شده است!  شأن اجتماعي منتقد در كشورهايي مانند 
كشور ما، بسيار فروتر از  شأن اجتماعي نويسنده تلقي مي شود. افزون 
بر اينها براي منتقد، نقد اغلب تبعات منفي زيادي دارد؛ به همين 
سبب نيز برخي از منتقدان ما، حتي اگر احتمالا دانش و شرايط ذكر 
شده براي اين كار را هم داشته باشند، دست به عصا نقد مي كنند 
تا كسي از دست شان ناراحت نشود و نرنجد و در مجموع نقدشان 
به جايي و كسي برنخورد و در نتيجه، مورد آزار، بي مهري و احياناً 

توهين قرار نگيرند.
نويسندگاني كه خلاق و آفرينشگرند، در بدو امر 
به نظر مي رسد به دليل آفرينشگري، شناخت دقيق و درستي 
از عنصر خلاقيت دارند. اما چرا در عرصه نقد، نمي توان روي اين 

نويسندگان حساب باز كرد؟ 
همانطور كه گفتيد نويسندگي خاقيت اســت؛ درحالي كه نقد، 
برخاسته از يك سلسله دانش ها، تجارب، تيزبيني ها، دقت نظرها و 
قدرت تجزيه، تحليل و استدلال است. كار نويسنده تركيب است؛ 
درحالي كه نقد مقوله اي مقابل آن اســت و نوعي تجزيه محسوب 
مي شود. در نويسندگي، بخشي از كار به شــكل ناخودآگاه انجام 
مي گيرد؛ يعني در آنجا هم دانش وجود و اهميت دارد، اما دانشي كه 
به تجربه تبديل شده و حالت شبه غريزي پيدا كرده است. نويسنده 
حرفه اي، حين نوشتن، خيلي به تكنيك فكر نمي كند، اما عماً آن 
را در اثرش اعمال مي كند؛ درحالي كــه كار نقد، كاري صددرصد 
آگاهانه و مبتني بر دانش است. درواقع، كار نويسنده مثل سازنده 

يك خودروســت و كار منتقد، مثل يك مكانيك است كه موتور و 
قطعات خودرويي را كه قباً ساخته شده، تك تك پياده مي كند تا اگر 
عيب و ايرادي در آن وجود دارد، بيابد. اين دو توانايي كاماً متفاوتند 
و معمولاً در يك نفر جمع نمي شوند. اگر هم مي بينيد نويسنده- 
منتقداني وجود دارند، اين افراد، معمولا وقتي كه مدتي طولاني و 
پيوسته به كار نقد مي پردازند، آن جنبه خاقيتشان، دست كم در 
مدتي كه به كار نقد مي پردازند، به حاشيه مي رود و گاه براي مدتي 
از نوشتن بازمي مانند؛ به همين سبب كه اين دو راه متفاوت است و 

2خصوصيت مختلف را از شخص مي طلبد.
دانستن مباحث آكادميك، در كسوت يك استاد 
دانشگاه چقدر مي تواند به منتقد كمك كند؟ بعينه مي بينيم 
كه گاهي برخي استادان دانشگاه ما منتقدند، اما در عرصه نقد 
خيلي آكادميك به موضوع مي نگرند و نمي توانند باز هم حق 

مطلب را ادا كنند. چرا؟ 
اســتادان دانشــگاه كه برخي از آنها ترجمه هم مي كنند و با زبان 
خارجي نيز آشــنايي دارند، معمولا دانش نظري ادبيات را دارند. 
آنها مانند كساني  هســتند كه همه ماحظات كار با اتومبيل را در 
كتاب ها خوانده اند و در كاس هاي نظري آموخته اند، اما تا به حال 
هيچ گاه پشت فرمان اتومبيلي ننشسته اند؛ لذا اگر روزي قرار شود 
پشت فرمان خودرويي بنشينند، به سادگي و بعينه آشكار خواهد شد 
كه رانندگي بلد نيستند! قباً در دانشگاه هايمان اين مشكل وجود 
داشت كه شخص، مدرك مهندسي يك رشته را اخذ مي كرد، اما 
در آن رشته، كار پيدا نمي كرد يا وقتي براي كار، وارد يك كارخانه 
يا كارگاه مي شد، يك كارگر ماهر معمولي، ايرادهاي اساسي از او 
مي گرفت؛ يعني بسياري از مهندســان را در بدو ورود به بازار كار، 
كارگران زيردستشان مسخره مي كردند. براي اينكه در دانشگاه كار 

عملي قابل توجهي نياموخته بودند و نمي توانستند آموخته هاي 
ذهني خود را در عمل پياده كنند. بسياري از اين استادان 

چنين  هستند. برخي از آنها كه وارد عرصه نقد مي شوند؛ 
چه بسا زبان خارجي هم بدانند و در اين زمينه كتاب هم 

ترجمه و منتشر كنند. مشكل بزرگ آنها اين است كه 
به شــدت غرب زده اند؛ چون به هر حال عمده منابع 
نظري ادبيات داستاني در كشور ما به غرب تعلق دارد.

پرســش بعدي من دقيقاً همين اســت. 
اغلب استادان دانشــگاه هاي ما مبتني 

بر نظريه هاي غربي نقد مي كنند. با 
نظريه هاي غربــي چقدر و تا كجا 
مي توان داستان ايراني را نقد كرد؟ 
و پرسش ديگرم اين است كه آيا 
با متر و معيارهاي بومي مي توان 

نقدي بومي داشت؟ چگونگي 
اين نقد را هم توضيح دهيد.

ديدار با محمدرضا سرشار، نويسنده و منتقد  ادبي

اغلب مدرسان نقد، اجتهاد ادبي ندارند
محمدرضا سرشــار از منتقدان عرصه ادبيات داستاني ايران اســت. او با مباحث و عناصر 
داستان نويسي به عنوان آفرينشگر به خوبي آشناست و خود دستي در نوشتن داستان كوتاه 
و رمان دارد و داستان هاي متعددي هم نوشته است. در زمانه اي كه شمار منتقدان راستين عرصه ادبيات داستاني ما، از انگشتان يك 
دست هم تجاوز نمي كند، با وي درباره فقدان نقد منصفانه، منتقداني كه دست به عصا نقد مي كنند و جوانب و روابط بيروني ادبيات 

برايشان اهميت پررنگ تري دارد و جايگاه نظريه هاي غربي در كنار مباحث بومي گفت وگو كرده ايم.

فرشاد شيرزادي
روزنامه نگار

اشكال عمده استادان دانشــگاه ما، به ويژه آنهايي كه در غرب هم 
تحصيل كرده اند، اين است كه اصول و معيارهاي مكاتب غربي را 
مانند وحي الهي، مقدس مي دانند و تصورشــان اين است كه بايد 
آنها را طابق النعل بالنعل و موبه مو، در نقدهــا و نظرهايي كه ارائه 
مي دهند، رعايت كنند. آنها همچنين، ذره اي تخطي ديگران از آن 
اصول و معيارها را هم نمي پذيرند. اغلب اين منتقدان استاد دانشگاه، 
هيچ گونه اجتهادي در زمينه مباحث نظري ادبيات داستاني ندارند 
و مقهور و اسير دست و پا بســته آموخته هاي خودشان از غربي ها 
هستند. آنها اين اعتماد به نفس را كه به خود بگويند مي شود در اين 
نظريه ها هم اما و اگري مطرح كرد و عنصري را پذيرفت و عنصري 
ديگر را نپذيرفت يا فقط تا حــدي پذيرفت يا به آن عناصر چيزي 
افزود را حتي به مخيله شان هم راه نمي دهند. از آن بدتر اينكه، براي 
ديگران هم چنين حقي را قائل نمي شوند. متأسفانه اين تسليم و 
باور يقيني نادرست، به دانشجويان هم القا مي شود. به همين سبب 
است كه در نقد و نظرهاي اين منتقدان، ذره اي خاقيت و اجتهاد يا 
گرايش حركت به سوي پايه گذاري يك نقد متناسب با جهان بيني 
و باورهاي مردم خودشان را نمي بينيد. به عنوان مثال، يكي از آنها 
مقاله اي ترجمه كرده بود كه در آن، عنوان شده بود كه با همه اين 
اوصاف، بايد توجه داشت هر نظريه ادبي، در نهايت فقط يك نظريه 
يا نوعي گفتمان ادبي است؛ لذا مانند هر گفتمان ديگري خدشه پذير 
است و مطلق نيست. اما خود آن مترجم، اين نظريه ها را براي خود 
و دانشجويانش مطلق كرده بود! همين فرد، در يك مقاله ترجمه اي 
ديگر، بحث دمكراسي ادبي را مطرح كرده بود، اما در عمل، خود در 
ارتباط با محفوظات و دانسته هاي ادبي اش، يك ديكتاتور تمام عيار 
بود. به عبارت ديگر، خــود نظريه پردازان غربي، كــه اينها صرفا 
ريزه خوار خوان آنها هستند، اغلب هرگز اين تعصب مومنانه اي را كه 
اين طيف نسبت به آراي ادبي آنان دارند، نسبت به نظرات خودشان 
ندارند؛ درحالي كــه، همانطور كه در هر عرصــه اي، حتي كفر به 
خداوند، براي انسان آزادي قائلند، به نظريه هاي ادبي استادان غربي 
خود كه مي رسند، آنها را مطلق مي كنند. حال آنكه، اين حق بديهي 
هر خواننده و به طريق اولي منتقد اســت كه در چارچوب اصول و 
معيارهاي مسلم ادبي و با پشتوانه استدلال، نظر عالمانه مجرب خود 

را نسبت به آثاري كه خوانده است، بيان كند.
در كشور خودمان نقد بومي داشته ايم؟ 
آيا مي توان چنين نقدي را داشت و نوشت و پي 

گرفت؟ اگر پاسخ تان مثبت است، چطور؟
اصــولاً مبانــي، اصــول و تعاريــف مرتبــط با 
زيبايي شناسي و ازجمله نقد و نظريه ادبي، مبنايي 
كاماً ايدئولوژيك دارند. همــه اينها هم به تعريف 
انســان در آن مكاتب خاص بازمي گردد كه آن نيز 
به ايدئولوژي و پيش از آن، از جهان بيني واضعان آن 
نظريه ها برمي خيزد؛ به همين سبب هم هست 
كه ما، اگر بخواهيــم  باورهاي اصيل 
مذهبي، ملي و شرقي مردم مان را 
حفظ كنيم، ناگزيريم كه مبتني 
بر جهان بينــي و ايدئولوژي 
خاص خود، تعاريف، نظريه ها 
و مكاتب خاص ادبي خودمان 

را داشته باشيم.

اغلــب منتقدان اســتاد دانشــگاه، هيچ گونه 
اجتهــادي در زمينه مباحث نظــري ادبيات 
داستاني ندارند و مقهور و اسير دست و پا بسته 

آموخته هاي خودشان از غربي ها هستند

برای خواندن متن 
 كامل گفت و گو

كيوآركد را  اسكن يا 
به سايت همشهری 
آنلاين مراجعه كنيد.
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 فصــل بودجه نويســي كه مي رســد 
نماينده هــاي مجلــس از حوزه هاي گزارش

انتخابيه مختلف در تلاش هســتند تا 
سهم بيشتري را راهي شهر و ديار خود كنند و در اين 
ميان مناطق محروم همــواره با دغدغه هاي خاصي 

پيگير بودجه خود هستند.
بودجــه1401 در بيســت ويكمين روز آذرماه تقديم 
مجلس شــد و با گذشــت زماني كوتاه، صداي انتقاد 
نمايندگان مناطق محروم از ميزان اعتبار درنظر گرفته 
شده براي اين مناطق بلند شد، چرا كه كاهش يا حذف 
بودجه مرتبط بــا مناطق محروم نه تنهــا مي تواند از 
نظر اقتصادي عقب ماندگي هاي بيشــتري را رقم بزند 
بلكه شرايط زيســت اجتماعي در مناطق محروم نيز 

دستخوش تغييرات منفي خواهد شد.
معين الدين سعيدي، نماينده چابهار در مجلس جزو 
نخستين نمايندگاني بود كه نسبت به تغييرات اعمال 
شده درباره بودجه مناطق محروم در لايحه پيشنهادي 

1401، زبان به انتقاد گشود و نسبت به حذف و كاهش 
بودجه هاي مربوط به استان سيســتان و بلوچستان 
ابراز نگراني كرد. براساس گفته اين نماينده مجلس در 
مصاحبه با عصرايران »برخي مسئولان ازجمله رئيس 
سازمان برنامه و  بودجه شعار بودجه انقباضي و رياضت 
اقتصادي داشــتند كه اتفاقا اين رياضت را فقط شامل 
پروژه هاي عمراني در مناطق محروم كرده اند. گويا زور 
دوستان ســازمان برنامه به ما مناطق محروم مي رسد 
و اگر حريتي داشــتند بايد جلــوي افزايش اعتبارات 

نهادهاي ويژه را مي گرفتند.«
اين نماينده مجلس معتقد اســت كه بايد بيشــترين 
افزايش اعتبارات در حوزه بودجه مناطق محروم باشد 

اما افزايش اعتباري اتفاق نيفتاده است.
در طرف مقابل، حيدرعلي نوري، مشــاور و دبير ستاد 
بودجه در لايحه بودجه1401 معتقد است سهم مناطق 
محروم در بودجه ناديده گرفته نشــده است. او پيش 
از اين به بعضي انتقادها نســبت به بودجه پاسخ داده 
بود و به طور مشخص درباره مشكلات مناطق محروم 
به خبرگزاري تســنيم گفته بود: در احكام تبصره هاي 
لايحه بودجــه1401 پنج واحــد از ماليات واحدهاي 

توليدي و واحدهاي صنفي كاهش داده شــده است، 
در حوزه حقوق و دستمزد نيز ميزان معافيت از ماليات 
براي حقوق هاي تا سطح ۵ميليون تومان در  ماه معاف از 
ماليات است، اينها علاوه بر بخشودگي ماليات واحدهاي 
توليدي مناطق محروم كه قانون خاص دارد، در مبحث 
سهم فروش نفت نسبت به سال1400 از ۳درصد رشد 
برخوردار اســت و در مبحث منابــع مالي يعني چاپ 
اوراق بالغ بر ۳0درصد كاهش داده شــده اســت؛ لذا 
رويكرد بودجه 1401 در مبحث منابع، توجه به توليد، 
حقوق هاي ســطح پايين و مناطق محروم اســت. در 
مبحث مصارف نيز اعتبارات هزينه اي در سال1401 
تنها ۵درصد رشــد دارد و اعتبارات تملك دارايي هاي 
سرمايه اي و عمراني 4۳درصد افزايش و مبحث مالي 
1۵درصد كاهــش دارد؛ لذا توجه دولــت به كاهش 
هزينه ها، افزايش سرمايه گذاري براي آباداني كشور و 

رفع محروميت هاي مناطق كمتر برخوردار است.

تكرار انتقاد از بودجه مناطق محروم
البته انتقاد از بودجه مناطق محروم اتفاق تازه اي نيست. با 
تكيه بر اطلاعات مطرح شده از سوي نمايندگان مجلس 

بودجه مناطق محروم در ابهام
ليلا شريف
روزنامه نگار

نقل قول

حكمرانــي  نمــود 
كارآمــد در دوران 
مدرن اين اســت كه 
دولت بتواند از طريق 
نوع بودجه ريزي براي توســعه سرزمين، 
نابرابري هايي را كه بــه هر دليل اجتماعي 
سياســي، اجتماعي، اقتصــادي و امنيتي 
ايجاد شــده اند ترميم كند؛ به طور خاص 
سند توســعه صنعتي كشــور در دهه40 
موجب شد تا كلانشــهرهاي فعلي مانند 
تهران، اصفهان، مشــهد و... به عنوان محل 
اصلي توسعه صنعتي انتخاب و ساير مناطق 
فراموش شوند و به اين ترتيب شاهد هستيم 
كه در مناطق مرزي كشور توسعه زيرساخت 
صنعتي رخ نداد. اين روند در دهه  هاي اخير 

هم ادامه يافت.
واقعيت اين اســت كه لابي هــاي قدرت و 
نخبگاني كه از مناطــق مختلف در قدرت 
بودند، منابــع را به خاســتگاه جغرافيايي 
خاص خود ســوق دادنــد و از قضا مناطق 
پيراموني در لايه هــاي بالايي قدرت نفوذ 
نداشتند تا بتوانند سهم بيشتري از منابع را 
جذب كنند. منطق توليد سرمايه داري كه 
ايران از دهه40 وارد آن شــد گرايش ذاتي 
به تجميع دارد؛ به عبــارت ديگر براي آنكه 
هزينه هاي حمل ونقــل كاهش پيدا كند و 
نيروي كار در دسترس باشد، مناطقي كه 
براي توسعه صنعتي درنظر گرفته شدند، 
هميشــه مورد توجه بودند و سرمايه گذار 
ترجيــح مي دهد كــه در همــان مناطق 
سرمايه گذاري و منابع به اين مناطق سوق 

پيدا  كند.
در اين شرايط دولت مي تواند  سياست هاي 
تبعيض مثبت درنظر بگيرد و براي مناطقي 
كه از شاخص هاي توسعه عقب مانده اند، بايد 
پروژه هاي زيرساختي بيشتري درنظر بگيرد.

ســهم كم مناطــق محــروم از بودجه بر 
آســيب هاي اجتماعي اثر دارد. زماني كه 
پروژه هاي زيرســاخت ملي در منطقه اي 
وجود نداشته باشد، شاهد افت شاخص هاي 
توســعه و افزايش مشكلاتي مانند بيكاري 
خواهيم بود. اين وضعيــت خود را در انواع 

ناامني هاي اقتصادي نشان مي دهد.

آژير خطر آسيب هاي اجتماعي 
عبدالوهاب شُهلي برُ

 جامعه شناس مسائل اجتماعي

دبير ستاد بودجه دولت: سهم مناطق محروم در بودجه 1401 ناديده گرفته نشده است

بودجه پيشنهادي مناطق محروم با انتقاد بعضي از نمايندگان مجلس همراه شده است
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دكترعلیصادقیتبار
مدیرمركزفوقتخصصیدرمانناباروریوسقط
مكرر»ابنسینا«:سیستمقضاییكشورباید
بپذیردكهباتوجهبهآمارگذشتهنگردركشورما،
دربینمیلیونهاغربالگریانجامشده،ندرتا
پیشآمدهكهدرتستهایتشخیصیتأییدی
خطاییرخدهد؛بههمینجهتبایدازصدور
آرایسنگینودیههایمادامالعمربرایكسانی
كهدرفراینداینتشخیصدخیلبودند،پرهیز
شود.زیرااگراینسیستمهایغربالگرینبود
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رااجرامیكردندكهبتواننداینبچههارازندهنگه

دارند.)ایسنا(

سرهنگعلیهمهخانی
معاونآموزشوفرهنگترافیك

پلیسراهورتهرانبزرگ:ایناحتمالوجود
داردكهباتوجهبهموفقیتطرحموتوریار،
طرحمشابهیبرایرانندگانخودروهای

سوارینیزبهاجرادربیاید.)ایسنا(

احمدرضامحرابیان
عضوهیأتعلمیدانشكدهعلوموفناوری
زیستیدانشگاهشهیدبهشتی:آلودگیهوا
توازنرقابتیگونههارابههممیزند؛بنابراین
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قاسماحمدیلاشكی
معاونحقوقیوامورمجلس

وزارتآموزشوپرورش:برنامههایخوبیبرای
۲۲هزارو۸۲۳معلمطرحخریدخدماتآموزشی
تدوینشدورئیسمجلسشورایاسلامیدر
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بايد گفت كه در لايحه بودجه1401، نزديك به 20هزار 
ميليارد تومان براي محروميت زدايي درنظر گرفته شد.

هر چند اختصــاص اين بودجه بــراي رفع محروميت 
بســيار مورد توجه قرار گرفت، اما اهالــي خانه ملت 
هرازگاهي نســبت به تخصيص نيافتن اين بودجه گله 
داشتند. حســن لطفي، نماينده مردم رزن و درگزين 
در مجلس يكي از نمايندگاني بود كه  ماه گذشــته در 
تذكري نسبت به سرنوشت نامعلوم بودجه تعيين شده، 
انتقاد كرد:»طبق بودجه قرار بود 1۹هزار ميليارد تومان 
براي رفع محروميت مناطق محروم درنظر گرفته شود، 
اما به دليل نبود وجود امضــاي رئيس مجلس پاي اين 
ابلاغيه، اين موضوع اجرا نشد. در تاريخ ۶تيرماه41 نفر 
از نمايندگان نامه اي را امضــا كردند كه اين قانون اجرا 
نمي شود و ريالي از اين ميزان در اختيار مناطق محروم 

قرار داده نشده است.«
اين گلايه تنها بخشي از سرنوشت بودجه مناطق محروم 
را عيان كرد و سيدعلي موسوي، رئيس فراكسيون مناطق 
محروم در همان روزها نسبت به تلاش دولت ها براي رفع 
كمبود بودجه از طريق برداشت بودجه مناطق اعتراض 
كرد. براساس گفته او، اين عملكرد دولت ها موجب شد 

كه تنها 20درصد بودجه مناطق محروم باقي بماند.
نگراني از بودجه درنظر گرفته شده براي مناطق محروم 
داستان دنباله داري است كه در روزگار بودجه نويسي به 
نقطه اوج خود مي رسد و بســياري از فعالان اجتماعي 
كاهش بودجه يا اختصاص نيافتن بودجه تعيين شده 
به اين مناطق را دليل مهمي براي افزايش آسيب هاي 

اجتماعي مي دانند.

 مناطق محروم نيازمند نگاه ويژه

مردمي كه به هر دليلي در مناطق محروم و استان هاي 
كم برخوردار ســكونت دارند يكي از دغدغه هاي 
مهم حوزه اجتماعي كشور هستند.  اين افراد بدون 
شــك جمعيت كمي ندارند و شايد به دليل اهميت 
اين موضوع است كه يك معاون مناطق محروم در 
رياست جمهوري به رغم حضور دستگاه هاي دولتي 
مانند بهزيستي، كميته امداد و سازمان هاي مردمي 
مشغول به فعاليت است. بي توجهي به مناطق محروم 
چند اتفاق را رقم مي زند، شــرايط منطقه اي ممكن 
است افراد را وادار به مهاجرت كند و از سوي ديگر 
بيكاري مناطق محروم موجب مي شود تا ساكنان اين 
مناطق به كارهايي همچون كولبري سوق پيدا كنند، 
نبايد فراموش كرد كه اين روند مي تواند بر امنيت اثر 
بگذارد.اين مناطق بايد مورد حمايت ويژه مجلس 
و دولت قرار بگيرند، مــا انتظار افزايش حمايت ها و 
دسترسي مردم به خدمات و ارتقاي شاخص هاي عام 
تأمين اجتماعي و سلامت داريم اما اگر نتوانيم بودجه 
مورد نياز مناطق محروم را تأمين كنيم بايد منتظر 

افزايش آسيب هاي اجتماعي باشيم.

حسن موسوي چلك 
رئيس انجمن مددكاري اجتماعي ايران 
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پس از حدود ۴ ماه از آغاز به كار عيسي زار ع پور به عنوان 
وزير جديد ارتباطات ســرانجام روز گذشــته نخستين 
نشست رسانه اي او با حضور انبوه اهالي رسانه برگزار شد. 
ازدحام و پرسش هاي متعدد خبرنگاران نشان از اهميت اين حوزه براي مردم و كشور داشت و حتي 
باعث شد برخلاف پروتكل هاي فاصله گذاري، خبرنگاران مجبور شوند همه صندلي هاي سالن را پر 
كنند و حتي بعضي ها ايستاده به تهيه خبر بپردازند. عمده مسائلي كه در اين نشست مطرح شد عبارت 
بود از توسعه شــبكه ملي اطلاعات، طرح صيانت و مهر محرمانه وزارت ارتباطات بر آن،  گران شدن 
اينترنت در آينده و وعده 20ميليون پورت فيبر نوري اينترنت ثابت تا پايان دولت. عيسي زارع پور در 
مورد اين تعداد پورت گفت، ما بايد ظرفيتي را ايجاد كنيم كه شبكه اي پرسرعت در همه جاي كشور در 
دسترس مردم باشد. او به در دستوركار بودن پروژه فيبر نوري تا منازل يا فيبر نوري تا نقاط يا اصطلاحا 
FTTX اشاره كرد و گفت كه ان شاءالله ظرف 3سال و نيم آينده بتوانيم 20ميليون پورت پرسرعت را 
در همه جاي كشور راه اندازي كنيم. وزير ارتباطات با اشاره به سخت و پيچيده بودن اين كار، اين هدف 
را نيازمند يك عزم ملي دانســت و تأكيد كرد كه همه بايد پاي كار بيايند تا اين اتفاق رخ دهد. بعد از 
مدت ها كه هزينه اينترنت موبايل و سيار، ثابت مانده بود، اما زارع پور از قطعي بودن افزايش پلكاني 

قيمت اينترنت كاربران خبر داد.

درحالي كه اين روزها انتقادها 
افزايش 
قيمت 
اينترنت

از كيفيــت اينترنت كشــور 
همچنان ادامه دارد، عيســي 
زارع پور، وزير ارتباطات در اين 
نشست به ثابت ماندن قيمت 
اينترنت طي 10سال گذشته اشاره كرد و از افزايش 

قيمت تدريجي تعرفه هاي ارتباطاتي خبر داد.
 زارع پور با تأكيد بر اينكه بــا اصلاح هيجاني قيمت 
اينترنت مخالف است، به پيشنهادهاي شركت هاي 
خصوصي كه رقم هاي بالايي بود اشاره كرد و گفت: 

»من با اين رقم هاي بالا مخالفت كردم.« 
اين در حالي اســت كه زارع پور تغيير در قيمت ها را 
قطعي دانســت و اعلام كرد كه تعرفه بايد به شكل 
پلكاني اصلاح شــود. به گفته زارع پور، نياز جدي به 
توسعه، احساس مي شود و براي توسعه بايد تعرفه ها 

به صورت تدريجي افزايش يابند.
وزير ارتباطات با اشاره به اينكه لازمه توسعه، هزينه 
است، بر اين نكته تأكيد كرد كه »درآمد و هزينه ها 
بايد همخواني مناسبي با هم داشته باشند تا امكان 
توسعه زيرساخت هاي ارتباطي فراهم شود«. زارع پور 
همچنين افزايش تعرفه را منوط به تأييد كميسيون 
تنظيم مقررات و ســتاد تنظيم بازار كرد و ادامه داد: 
»انتظار توسعه در حوزه اي كه هزينه هايش چند 10 
برابر شده و درآمدهايش تقريباً ثابت مانده، معقول 

نيست و فشار بيشتر به تقابل مي انجامد.« 
زارع پور همچنين عنوان كرد كه اگر شركت مخابرات 
به روال قبلي ادامه دهد، براي توسعه شبكه فيبر نوري 

و رساندن آن به منازل منتظر اين شركت نمي مانيم. او 
همچنين به اين موضوع اشاره كرد كه به جاي تقابل با 

مخابرات، با اين شركت تعامل خواهيم كرد.

 زارع پور همچنين در پاسخ به 
 طرح 

صيانت
پرســش يكي از خبرنگاران 
دربــاره  علت مهــر محرمانه 
وزارت ارتباطــات بــر طرح 
صيانت، گفت: » اگر اين طرح 
قبل از اينكه مجلس پذيــرش پيش نويس جديد را 
تأييد مي كرد منتشر مي شد، به ضرر خود اين طرح 

بود، زيرا هجمه هايي وجود داشت.«
وزير ارتباطات با اشــاره به اينكه پيش نويس جديد 
مورد پذيرش مجلس واقع شــده و ما هيچ مشكلي 
با انتشــار عمومي آن نداريم، ادامه داد: »درصورت 
موافقت رئيس كميسيون مشــترك بررسي طرح، 
پيش نويس جديد مي تواند رسانه اي شود.« به گفته 

او »البته مهر محرمانه روي نامه اي بود كه همراه طرح 
به مجلس ارسال شد و خود طرح محرمانه نبود«.

 وزير ارتباطات در مورد كندي 
كندی 
اينترنت

اينترنت كشور هم گفت: »ما 
سياســت كند كردن اينترنت 
بين الملل را دنبال نكرده ايم و 
اعتقاد من اين اســت كه اگر 
سرويس دهنده داخلي با كيفيت باشد و نياز مردم را 
برطرف كند، خودش مي توانــد جاي پاي خود را باز 
كند. هرچند ما هم بايد حمايت كنيم، اما حمايت به 
اين معنا نيست كه براي ترافيك خارجي محدوديت 

ايجاد كنيم.« 
زارع پور با اشاره به اينكه راهبرد ما توسعه يك شبكه 
پرســرعت، باكيفيت و امن اســت، ادامه داد: »در 

سال هاي گذشته اتفاقات خوبي رخ نداده است. ما در 
حوزه توسعه اينترنت ثابت بسيار عقب افتاده ايم كه 
مربوط به چند ماه گذشــته نيست و تندي يا كندي 
شبكه دفعتا اتفاق نمي افتد.« او به نتايج اسپيدتست 
اشاره كرد و گفت: »طي 2 تا 3 ماه گذشته ما وضعيت 
ثابتي داشــته ايم. در اينترنت همراه طي مرداد ماه 
رتبه ما 74، در شهريور  70 و سپس 73شده است. 
الان هم ما با 3پله ارتقا دوبــاره به رتبه 70 در ميان 
حدود 140كشور رســيده ايم. با اين حال در حوزه 
اينترنت ثابت وضعيت بســيار نامناســبي داريم و 
در رتبه 142در ميان 180كشــور هســتيم. همه 
متخصصان اذعان مي كنند كه طي 10سال گذشته 
در حوزه اينترنت ثابت خوب عمــل نكرده ايم. اين 
در حالي است كه در كشــورهاي ديگر دسترسي به 

اينترنت ثابت به همراه ارجحيت دارد.«

وزير ارتباطات در نخستين نشست خبري خود با اشاره به ثابت ماندن قيمت اينترنت طي 10سال گذشته، افزايش پلكاني تعرفه اينترنت را قطعي دانست

اينترنت،پلكانيگرانميشود به سوي آينده

دنياي رمزارز

هشدار براي بيت كوين 2022
بسياري از كارشناسان حوزه ارزهاي ديجيتال بر اين باور 

هستند كه سال2022 مي تواند سال بدي براي بيت كوين و 
ساير رمزارزها باشد

 تقدير معاون علمي رئيس جمهور
از شهرداري تهران

اين روزهــا پيش بيني هاي بدي 
دربــاره بيت كويــن به عنــوان 
مهم ترين رمزارز موجود در جهان 
شــده اســت. در مهم ترين مورد يكي از محققان اين حوزه و استاد 
دانشگاه كرنل هشدار داده كه ممكن است بيت كوين در آينده دوامي 
نداشته باشد. به تازگي هم بانك مركزي انگليس اعلام كرده بود كه 
بيت كوين مي تواند بي ارزش شــود و افرادي كه در اين ارز ديجيتال 
سرمايه گذاري مي كنند بايد آمادگي از دست دادن همه سرمايه خود 
را داشته باشند. البته ارزهاي ديجيتال نشان داده اند كه مي توانند بارها 

رفتاري خلاف پيش بيني هاي مرسوم داشته باشند.
 بيت كوين و ســاير ارزهاي ديجيتال هفته بســيار بدي را پشت سر 
گذاشــتند و ارزش شان به شــدت كاهش يافت، به طوري كه مجموع 
ارزش بازار رمزارزها از زمان اوج خــود در نوامبر، تقريباً يك تريليون 
دلار كاهش داشته است. به گزارش وب ســايت نشريه فوربز، قيمت 
بيت كوين به پايين ترين حد خود يعني كمتراز 45هزار دلار رســيده 
است كه بيش از 30درصد كاهش نسبت به بالاترين قيمت تاريخش 
در ماه گذشته داشته است. در همين حال، ساير ارزهاي ديجيتال اصلي، 
ازجمله اتريوم، بايننس، ســولانا، كاردانو و ريپل نيز با مشكل مواجه 
شده اند كه همگي درصدهاي دو رقمي را از بالاترين سطح خود كاهش 
داشته اند. اكنون و درحالي كه بيت كوين، اتريوم و ساير ارزهاي ديجيتال 
در مواجهه با تشديد سياســت بانك جهاني همراه با بازارهاي سهام و 
ساير دارايي هاي جهان سقوط مي كنند، مدير اجرايي صرافي كريپتو 
كراكن مســتقر در ايالات متحده هشدار داده اســت كه فكر مي كند 
قيمت بيت كوين مي تواند در سال آينده ميلادي به طور چشمگيري 
كاهش يابد.  جسي پاول، مديرعامل بانك و صرافي ديجيتال كراكن در 
مصاحبه اي با بلومبرگ گفت: »بسياري از مردم هر چيزي زير 40هزار 
دلار را به عنوان يك فرصت خريد مي بينند. قيمت بيت كوين ممكن 
است در زمستان امسال به زير 40000دلار كاهش يابد. من شخصاً در 
حال خريد بودم كه چند ماه پيــش بيت كوين تا نزديكي هاي 30هزار 
دلار كاهش يافت. بسياري از مردم مقداري پول در حاشيه بازار دارند و 
منتظرند تا با قيمت هاي پايين به بازار برگردند.« در اوايل سال جاري، 
پاول زماني كه پيش بيني كرد قيمت بيت كوين تا پايان سال 2021به 
100هزار دلار برسد، خبرســاز شــده بود. او در اين خصوص گفت: 
»سخت است كه بدانيم ]قيمت بيت كوين[ به كجا مي رود، آنهم وقتي 
كه به خط روند بلندمدت بيت كوين نگاه مي كنيد و مي بينيد كه به طور 
مداوم در حال افزايش است. من هميشه به مردم مي گويم، اگر به خريد 
بيت كوين فكر مي كنيد، آن را به عنوان يك سرمايه گذاري پنج ساله 
درنظر بگيريد.« در اوايل اين ماه، ساير ناظران بازار بيت كوين و ارزهاي 
ديجيتال شــروع به فراخواني برخي از پيش بيني هاي بلندپروازانه تر 
قيمت بيت كوين كردند. مت هوگان، مدير ارشــد ســرمايه گذاري 
بيت وايــز در مصاحبه اي گفته بــود: »100هزار دلار تا پايان ســال 
پيش بيني دشواري است. من فكر مي كنم 100هزار دلار مي تواند در 
سال2022هدف باشد، اما درخصوص امسال، چندان مطمئن نيستم.« 
درحالي كه بانك مركزي آمريكا و ســاير بانك هاي مركزي در سراسر 
جهان براي كاهش اقدامات محرك همه گيــري كوويد-19در حال 
حركت هستند، برخي ديگر رويكردي را براي قيمت بيت كوين اتخاذ 
مي كنند. تامي داكاستا، تحليلگر صرافي ديجيتال DailyFX درنظرات 
ايميلي خود نوشت: »مسير نزولي مربوط به بيت كوين هم اكنون دست 
نخورده باقي مانده است، زيرا فعالان بازار همچنان به قيمت هاي پايه 
ادامه مي دهند. در بيشتر سال جاري، افزايش تورم از قيمت بيت كوين 
حمايت كرده است و به آن اجازه مي دهد تا به بالاترين سطح تاريخ خود 
در ماه گذشته صعود كند. با اين حال، با توجه به اينكه سياستگذاران 
جهاني اكنون لحن جنگ طلبانه تري را ابراز مي كنند، قيمت بيت كوين 

بالاي 45هزار دلار تثبيت شده است كه همچنان هم ادامه دارد.« 

سورنا ســتاري، معاون علمي و فناوري رئيس جمهور و رئيس بنياد 
ملي نخبگان، با انتشــار پيامي از تلاش هاي شهرداري تهران به ويژه 
سازمان زيباسازي شهر تهران در گراميداشت هفته پژوهش با اكران 
پويش ايران ساخت تشكر و قدرداني كرد. شهرداري تهران همزمان 
با هفته پژوهش در تعامــل و همكاري با معاونت علمــي و فناوري 
رياست جمهوري، اقدام به اكران دستاوردهاي دانش بنيان ايران ساخت 
روي ســازه هاي تبليغاتي پايتخت كرد. به گزارش همشــهري، در 
پيام معاون علمــي و فناوري رئيس جمهور آمده اســت: در زمانه اي 
كه فراموشي مي فروشــند، اخگر آگاهي، شعله مي زند ققنوس جان 
خردمندان را... اينك زمان يادآوري است؛ يادآوري عصر طلايي علم 
و تمدن ايراني اسلامي. از گردنه اين پيچ تاريخي كه گذر كنيم، دوران 
طلايي ظهور خواهد كرد. اينك خيزش خودباوري است. گفتمان سازي  
و فرهنگسازي  »ايران ساخت« در اين دوران تاريخي عهدي است بس 
وزين و مقدس. عنايت و زحمات جنابعالي كه با تعامل شايسته سازمان 
زيباسازي شهرداري تهران و ســتاد توسعه فناوري هاي نرم و صنايع 
خلاق اين معاونت در معرفي، ترويج و فرهنگســازي  دستاوردهاي 
دانش بنيان ايران ساخت در تابلوهاي شهري حاصل شد، دست مريزاد 
داشت؛ ايران ساختي كه بنيان و بنياد ابرشهري سالم، امن، خلاق، مرفه 
و هوشمند در مديريت دانش بنياني خواهد بود. ضمن تقدير و تشكر از 
جنابعالي، آرزومندم با دوام اين خيزش خودباوري و با حضور مؤثرتان 
در اين مسير همچون گذشته با تحقق زيست بوم اقتصاد دانش بنيان و 
كسب وكارهاي خلاق و نوآورانه، شاهد ايراني عزتمند و تهراني آباد تر از 
هر زماني باشيم، همان گونه كه سفارش رهبر فرزانه انقلاب مان مدظله 

العالي و تمناي مردمان اين ولايت است.

كشف مولكول هاي آلي در دهانه جزرو مريخ 
مريخ نورد پرسويرنس)اســتقامت( ناســا در 
ســنگ هاي دهانه جزرو مريخ »مولكول هاي 
آلي« پيدا كرده اســت. پرســويرنس كه در 
حال ادامه ماموريت تحقيقاتي هيجان انگيز 
خود در سياره سرخ است تصاوير و اطلاعاتي 
را به زمين ارسال كرده كه وجود مولكول هاي 
ارگانيك را در اين سياره تأييد مي كند. ابزار 
شــرلوك اين مريخ نورد توانســت با بررسي 
خاك و سنگ دهانه جزرو حضور مولكول هاي 
ارگانيك و كربنــي را تأييد كند. ابزار »پايش 
نواحي زيست پذيربا طيف سنج رامان و بازتابي 
)لومينانس( مواد آلي و معدني« موســوم به 
شرلوك )SHERLOC( كشف كرده كه مواد 
آلي نه فقط در داخل سنگ، بلكه در گردوغبار 

ساير سنگ ها نيز وجود دارند.
اين كشف البته لزوما به معناي وجود حيات در 
مريخ نيست. دو فرايند زيستي و غيرزيستي 
وجود دارنــد كه مي توانند عامــل وجود اين 

مواد آلي باشد.
مريخ نورد كنجكاوي )Curiosity( ناســا كه 
هم اكنون در دهانه گيل مريخ به سر مي برد، 
قبلا توانســته بود تركيبات ارگانيكي در اين 
ناحيه از مريخ پيدا كند. چنين اكتشــافاتي 

جالب به نظر مي رســد، اما جوابي براي وجود 
حيات در گذشته مريخ به ما نمي دهد.

لوتر بيگل، مدير آزمايشگاه پيش رانش جت 
)JPL( ناســا، مي گويد: »آنچه شــرلوك به 
ماجرا اضافه مي كند، توانايي نقشــه برداري 
توزيع ســه بعدي از مواد آلي درون سنگ ها 
و ارتباط دادن اين مواد آلي بــه مواد معدني 
است كه آنجا پيدا شده است. اين به ما كمك 
مي كند محيطي را كه اين مــواد آلي در آن 
شكل گرفته اند بشناسيم. براي مشخص شدن 
نحوه توليد مواد آلي شناسايي شده لازم است 

بررسي بيشتري انجام شود.«

جايگزينیظرفیتپشتیباناينترنت
حدود 2هفته پيش، يكي از كابل هاي دريايي اينترنت بين الملل در مسير قطر و امارات 
قطع شد. اين اتفاق شبكه اينترنت كشــور را با اختلالات مقطعي در برخي ساعات 
مواجه كرد. به همين دليل حدود ۴30 گيگابيت از ظرفيت پهناي باند بين الملل شركت 
 GBI ارتباطات زيرساخت به علت قطع سگمنت دوم فيبر دريايي كه متعلق به شركت

و در محدوده دريايي بين قطر و امارات بود، از دسترس خارج شد.
حميد فتاحي، مديرعامل شركت ارتباطات زيرساخت در حاشيه نشست رسانه اي وزير 
ارتباطات در گفت وگو با همشهري درباره اين موضوع گفت: »طي آخرين مكاتبه اي 

كه با صاحب كابل داشتيم، اكنون يك هفته از اســتقرار كشتي تعميرات در منطقه 
مي گذرد. اين تعميرات با توجه به شرايط جوي، مقداري زمان مي برد، هرچند قول 3تا 

۴روز آينده را داده اند.«
فتاحي با اشاره به اينكه در قبال آن ظرفيتي كه از دست داده ايم يك ظرفيت پشتيبان 
را آماده كرده ايم و زير بار است، ادامه داد: »اين ظرفيت اكنون جايگزين شده است. در 
همان زمان كه ارتباط دريايي ما قطع شد، ما از ارتباطات زميني شمال كشور استفاده 

و جايگزين كرديم.« 

وزير ارتباطــات همچنين در 
 پايبند 
قانونم

پاســخ به پرســش خبرنگار 
همشــهري مبني بــر چرايي 
عدم حضــور او در پلتفرم هاي 
فيلتر شده، گفت: »من به عنوان 
وزير ارتباطات ســعي مي كنم به چيــزي كه قانون 
جمهوري اسلامي محدود كرده، پايبند باشم.« زارع پور 
درعين حال گفت كه »بنده، هــم قبل از وزارت و هم 
الان در فضاي مجازي فعال هستم و اكانت هاي مختلف 
دارم. اكانت لينكدين بنده هم مربوط به حدود 10سال 
پيش است. در شبكه هاي اجتماعي ديگر هم بوده ام و 
استفاده مي كنم«.  او با اشــاره به اينكه به عنوان وزير، 
شماره موبايلي كه قبلا اعلام كرده بوديم راه ارتباطي با 
عامه مردم است، ادامه داد: »اكنون حدود 7500روستا 
در كشــور داريم كه دسترســي به هيچ نوع ارتباطي 
ندارند يا دسترســي بســيار بي كيفيتي دارند. حدود 
4500روســتا از اين تعداد، هيچ نوع دسترســي به 
اينترنت ندارند؛ بنابراين من يك راه ارتباطي هم با اين 
بخش بايد داشته باشم و شماره پيامكي كه اعلام كردم 
براي عموم مردم بود كه ســاده ترين روش براي همه 
است.« او با اين حال تأكيد كرد كه اين موضوع به اين 
معنا نيست كه من فقط پيامك را مي پذيرم. بنده از روز 
اول در شــبكه هاي اجتماعي بوده ام. مــن دكتراي 
مهندسي كامپيوتر، گرايش شبكه دارم و مدرس اين 
حوزه هستم. حتي مردم عادي هم از اين فضا استفاده 
مي كنند، چه رسد به كسي كه خودش متخصص است. 
منتها اعلان عمومي اين موضــوع اخيرا اتفاق افتاد.« 
به گفته وزير ارتباطات »در مورد پلتفرمي كه شما اسم 
برديد )توييتر( به خاطر مشــي شخصي كه مبتني بر 
پايبندي به قانون اســت، هر وقت براي همه مردم در 

دسترس بود بنده هم استفاده خواهم كرد«.

زارع پور همچنين حوزه اقتصاد 
كارگروه ويژه 

اقتصاد 
ديجيتال

ديجيتال را يكي از حوزه هايي 
اعلام كرد كه مي تواند بسياري 
از معضلات اقتصادي كشور را 
حل كند. او با اشاره به اينكه اين 
حوزه مي تواند مســئله اشــتغال را حل كند، گفت: 
»اقتصاد ديجيتال همچنين مي تواند سهم اين حوزه از 
توليد ناخالص ملي را افزايش دهد.« وزير ارتباطات به 
برنامه مفصلي اشاره كرد كه قرار است براساس آن، در 
دولت يك كارگروه ويژه با اختيارات ويژه تشكيل شود. 
زارع پور با اشاره به اينكه بررسي تشكيل اين كارگروه 
اين هفته پايان مي يابــد، ادامه داد: »4وزير و 2معاون 
رئيس جمهور به شكل ويژه ماموريت خواهند داشت كه 
هر مانعي كه در كشــور براي توسعه اقتصاد ديجيتال 
وجود دارد، رفع كنند و سهم اقتصاد ديجيتال در توليد 
ناخالص ملي را، طبق سندي كه مصوب شوراي عالي 
فضاي مجازي است، حداقل تا پايان دولت سيزدهم به 

10درصد برسانند.«
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آخرین وضعیت شیوع اومیكرون در جهان

بیشترین موارد ابتلادر جهان

بیشترین موارد ابتلادر آسیا

کمترین موارد ابتلادر آسیا

 34 هزار و 870نفر در 89 کشور دنیا
 به اومیکرون مبتلا شده اند

بیشــترین مــوار د ابتــلا بــه اومیکــرون  در 
گــروه ســنی ۱۸ تــا ۲۹ ســال بــوده کــه بخش 
عمده ای از آنهــا در لندن گزارش شــده اســت

خستگی و  آبریزش بینی
کوفتگی بدن

 سردرد عطسه

 از دست سردرد
دادن بویایی

 گلودرد خستگی

 سرفه گلودرد

 نشانه های  ابتلا
 به سویه اومیكرون 

نشانه های ابتلا به 
سویه كلاسیك كرونا

 نشانه های ابتلا به اومیكرون 
شباهت های زیادی به سرماخوردگی دارد

انگلیس

 14909 نفر

امارات

1 نفر

دانمارک

 11559 نفر

بحرین

1 نفر

نروژ

 2060 نفر

کویت

 1 نفر

عربستان

1 نفر

کره جنوبی

 166 نفر

هند

 115 نفر

آفریقای جنوبی

 1247 نفر

پاکستان

1 نفر

 مريم سرخوش، يكتا فراهاني
خبرنگار

 94کشور موارد قطعي ابتلا به 
کرونــاي اوميكــرون را تأیيد گزارش

کرده اند و در کنار روند صعودي 
ابتلا در کشــورهاي اروپایي، تعداد کشورهاي 
آسيایي و همسایه هاي ایران درگير این ویروس 
هم در حال افزایش اســت. تا بعدازظهر دیروز 
ورود این سویه به کشور به صورت رسمي تأیيد 
نشــده اما به گفته طلعت مختاري آزاد، رئيس 
آزمایشگاه ملي آنفلوآنزا این اتفاق به معني وارد 
نشدن ویروس اوميكرون به کشور نيست، بلكه 
به این معني است که در نمونه هاي آزمایش شده 
هنوز موردي تأیيد نشــده است. همه اینها در 
شرایطي اســت که چندهفته اي مي شود که 
موارد سرماخوردگي و ابتلا به آنفلوآنزا در کشور 
روند افزایشي به  خود گرفته است؛ به طوري که 
اوایــل آذر، محمدمهدي گویــا، رئيس مرکز 
مدیریت بيماري هاي واگير وزارت بهداشت با 
تأیيد این موضوع گفته بود کــه موارد ابتلا به 
آنفلوآنزا در کشور، به زودي در آستانه هشدار قرار 
مي گيرد و اگر کووید-19 و آنفلوآنزا به صورت 

همزمان، در فردي ایجاد شود، بيماري شدیدتر 
و مرگبارتر خواهد شد. تازه ترین مطالعات هم 
نشان مي دهد که ابتلا به اوميكرون نشانه هایي 
شبيه به ســرماخوردگي دارد. آبریزش بيني، 
عطسه، سردرد، خستگي و گلودرد از نشانه هاي 
کروناي اوميكرون است و در سرماخوردگي هاي 
معمول چنين علائمي شایع است، اما به گفته 
پزشكان با بروز این علائم ضرورت دارد بيمار به 
پزشك مراجعه کند و در صورت نياز تست کرونا 
بدهد تا در صورت ابتلاي قطعي به کووید-19، 
زمان طلایي براي درمان از دست نرود. براساس 
اعلام وزارت بهداشــت با عبور قطعي از پيك 
پنجم، ابتلا و مرگ در کشور روند کاهشي را طي 
مي کند. در شبانه روز اخير آمار روزانه فوتي ها 
41مورد اعلام شد و بيماران شناسایي جدید 
هم 1361نفر بودند که 243بيمار بستري شدند 
اما به گفته مصطفي صالحي وزیري، مســئول 
آزمایشگاه مرجع کشوري کووید -19 انستيتو 
پاستور ایران با اینكه در ابتداي شيوع اوميكرون 
در آفریقاي جنوبي اطلاعاتي ازجمله کاهش 
سرایت کرونا با این سویه جدید منتشر مي شد 
اما تجربه کشورهایي ازجمله انگليس حاکي از 
آن است که تا کنون کاهش شدت بيماري با این 

واریانت جدید نسبت به سویه دلتا وجود نداشته 
اســت. مصطفــي صالحي وزیري، مســئول 
آزمایشگاه مرجع کشوري کووید -19 انستيتو 
پاســتور ایران درباره مراحل تشــخيص این 
ویروس و تفكيك آن از کروناي دلتا به همشهري 
مي گوید: »روش اســتاندارد طلایي بررسي 
ویروس ها تشخيص ژنوم آن است که در تمام 
آزمایشگاه ها امكان پذیر نيست و باید با بررسي 
موارد مشكوك در آزمایشگاه هاي مرجع ازجمله 
انستيتو پاستور انجام شــود. البته یك روش 
غربالگــري وجــود دارد که تشــخيص آن 
100درصدي نيست اما مي توان از آن به عنوان 
روش جایگزین در آزمایشگاه هاي دیگر استفاده 
کرد. این روش زماني مورد استفاده قرار مي گيرد 
که امكان تعيين توالي وجود ندارد. در این حالت 
موارد مشكوك غربالگري شده در آزمایشگاه ها، 
از سوي آزمایشگاه مرجع تعيين توالي مي شوند 
و در نهایت اگر از درستي روش اطمينان حاصل 
شود، غربالگري انجام شده در تشخيص سویه 
جدید تأیيد مي شــود.« او به توليد کيت هاي 
تشــخيص در این روش غربالگري از ســوي 
انستيتو پاستور و 2شــرکت خصوصي اشاره 
مي کنــد و مي گویــد: »تمام آزمایشــگاه ها 

مي توانند از این کيت ها اســتفاده کنند. البته 
کيت هاي آزمایشگاهي دیگر که پيش از این 
براي تست هاي PCR و شناسایي سویه هایي 
ازجمله دلتا و آلفا مورد استفاده قرار مي گرفتند 
هم مي توانند ابتــلا به کرونا با ســویه جدید 
اوميكرون را شناسایي کنند اما امكان تفریق این 
سویه جدید از دیگر ســویه ها را ندارند و تنها 
توانایي تشخيص ابتلا به کووید-19 را دارند.« او 
در پاســخ به این ســؤال که هم اکنون برخي 
کشــورها با ابتلاي قابــل توجه بــه کروناي 
اوميكرون مواجه شده اند و آیا دليل این مسئله 
سرعت انجام تست و تجهيزات آنهاست یا غلبه 
 ســویه، توضيح مي دهــد: »ســرعت انتقال 
اوميكــرون چندبرابر دیگر ســویه ها ازجمله 
دلتاست و هر کشوري که ورود آن را تأیيد کند، 
به احتمال زیاد با افزایش موارد ابتلا هم مواجه 
خواهد بود.« البته به گفته این مسئول، داده ها 
حاکي از آن است که تاکنون تفاوتي در کاهش 
شدت بيماري با واریانت جدید نسبت به سویه 
دلتا وجود نداشته و به همين دليل همچنان 
بهترین گزینه براي مقابله با بيماري با هر نوع 
سویه جهش یافته جدیدي، رعایت پروتكل هاي 
بهداشتي است. توصيه این است که همچنان 
مدارس به صورت آنلاین برگــزار و تجمعات 
غيرضــروري هم حــذف شــود. همچنين 
واکسيناسيون با  ســرعت ادامه داشته باشد و 
اقدامات جدي درباره واکســن نزده ها صورت 

بگيرد.« 

 ابتلا به آنفلوآنزا و كرونا قابل تشخيص است
نكته دیگر شــباهت زیاد نشــانه هاي ابتلا به 
سرماخوردگي یا آنفلوآنزا و اوميكرون است و 
این تصور را ایجاد کرده که تمام موارد آنفلوآنزا، 
همان اوميكرون است. البته طلعت مختاري آزاد، 
رئيس آزمایشگاه ملي آنفلوآنزا و عضو کميته 
ملي واکســن کووید-19 این موضوع را تأیيد 

نمي کند و به همشهري مي گوید: »آنفلوآنزا و 
کرونا 2ویروس جدا از هم  هستند و تجهيزات 
تشــخيص این دو بيماري در آزمایشگاه هاي 
کشور وجود دارد. بر این اساس نمي توان ادعا 
کرد که فرد مبتلا به سرماخوردگي یا آنفلوآنزا به 
کروناي تشخيص داده نشده مبتلاست؛ چراکه 
در آزمایش ها از هم تفكيك مي شوند.« به گفته 
این مسئول ســویه اوميكرون قابل تشخيص 
است: »مهم نيست فرد به کدام سویه کرونا مبتلا 
شده، بلكه تشخيص بيماري و درمان آن در زمان 
مناســب اهميت دارد. کرونا و آنفلوآنزا هر دو 
بيماري ویروسي اند اما هر کدام باید روند درماني 
خودشــان را طي کنند. البته هــر دو بيماري 
تنفسي هستند و رعایت پروتكل هاي بهداشتي 
یكسان ازجمله استفاده از ماسك و حفظ فاصله 
فيزیكي با هدف جلوگيري از انتقال آلودگي به 

دیگران توصيه مي شود.« 

 از اوميكرون بترسيم
در این وضعيت عليرضا ناجــي، رئيس مرکز 
تحقيقات ویروس شناسي بيمارستان مسيح 
دانشــوري تأکيد مي کند که نباید نسبت به 
اوميكرون رفتار ســاده انگارانه اي داشت، این 
ویروس خطرناك است. او به همشهري مي گوید: 
»وقتي گستردگي اوميكرون زیاد شود، مي تواند 
خطرناك باشد؛ چرا که ایمني گریزي و سرعت 
انتقال آن بالاست. در کنار این ها احتمال زیادي 
براي ایجاد جهش هاي دیگر و شــدت گرفتن 
بيماري وجود دارد و تمام این موارد باید جدي 
گرفته شود.« به گفته این متخصص، شاید بهتر 
است، بدترین سناریو در مورد واریانت جدید در 
نظر گرفته شده و اقدامات لازم براي جلوگيري 
از انتشار آن انجام شود:»مطالعات در انگلستان 
نشان مي دهد که اگر اقدامات لازم درباره این 
سویه صورت نمي گرفت، احتمال وقوع 25تا 
75هزار مرگ ناشي از اوميكرون وجود داشت.« 
او ادامه مي دهد:» ســرعت انتقال و شيوع این 
سویه از دلتا هم بيشتر اســت. از طرف دیگر، 
به اســتناد مطالعات، ميزان گریز از سيستم 
ایمني در  این ســویه بيشتر از سویه دلتاست. 
این ایمني گریزي هم شامل افرادي  مي شود 
که بر اثــر بيماري و عفونــت طبيعي، ایمني 
پيدا کرده و هم افرادي که واکســن زده اند.« 
براساس اعلام ناجي، همچنين تحقيقات درباره 
اثربخشي واکســن فایزر و مدرنا در برابر این 
سویه نشان مي دهد که 2دوز از این واکسن ها، 
مي تواند تا حدودي جلــوي ابتلا به اوميكرون 
را بگيرد، اما این ميزان در مورد واکســن هایي 
مانند سينوفارم، اســپوتنيك وي، آسترازنكا و 

جانسون اند جانسون بســيار کمتر است. البته 
گفته مي شود اثر بخشي دوز سوم واکسن فایزر 
و مدرنا در برابر واریانت اوميكرون تا 90درصد 
هم گزارش شده است. درحالي که این ميزان 
درباره واکسن هاي دیگر بســيار کمتر است. 
رئيس مرکز تحقيقات ویروس شناسي مي گوید: 
»در هر صورت، ایمني بخشي دوز سوم در مورد 
تمام واکسن ها مؤثر است و تزریق آن باید جدي 
گرفته شود. ترتيب اثربخشي واکسن ها در برابر 
سویه اوميكرون به ترتيب ميزان اثر بخشي در 
برابر اوميكرون، مدرنا و فایزر، اسپوتنيك وي، 
آســترازنكا و سينوفارم اســت. اما هر کدام 
مي توانند اثربخشي نســبي در دوز سوم در 

برابر این سویه هم داشته باشند.«

درمان اوميكرون مانند ســويه هاي ديگر 
است

 این متخصص در ادامه بــه درمان اوميكرون 
اشاره مي کند و مي گوید: »روش درمان واریانت 
اوميكرون به روش ســابق اســت و تفاوتي با 
سویه هاي دیگر ندارد. اما نگراني دیگر در مورد 
این سویه، گردش همزمان آن با سویه دلتاست 
که امكان ایجاد ســویه نوترکيبي را در انسان 
و حيوانات مي دهد که ایــن موضوع مي تواند 
خطرناك باشــد. هر چند کــه هم اکنون آمار 
دقيقي از شــيوع اوميكرون در دنيا و ترکيب 
سویه ها وجود ندارد.« به گفته او، احتمال ابتلا 
به عفونت مجدد بر اثر اوميكرون نسبت به دلتا 

2.3دهم تا 8برابر بيشتر است.
با افزایش ميزان شيوع این ویروس در دنيا، حالا 
نكته مهمي که از ســوي این متخصص اعلام 
مي شود، رعایت پروتكل هاي بهداشتي است: 
»ساده انگاري در برابر این ویروس به هيچ وجه 
درست نيست. در ایران هم باید از طریق رعایت 
تمام موارد ایمني و مجازي شدن فعاليت هاي 
مراکز آموزشي و ســایر فعاليت ها، کشور را در 
برابر هجوم سویه اوميكرون ایمن کرد. نظارت 
دقيق براي جلوگيري از تجمع ها، اســتفاده از 
ماسك و رعایت تمام موارد پيشگيري از بيماري 
و تكميل واکسيناسيون و همچنين تزریق دوز 
سوم ازجمله مواردي است که مي تواند جلوي 
گسترش سویه جدید را بگيرد.« این متخصص 
هم این احتمال را مي دهد که این ســویه وارد 
کشور شده باشد، اما وقتي گزارش دقيقي در این 
زمينه وجود ندارد، نشان مي دهد که کار ژنتيكی 
وسيع و قابل اطميناني در این زمينه انجام نشده 
است، چرا که براي تشخيص این سویه نياز به 
تجهيزات تخصصي است، این تست ها هم گران 

و وارداتي است. 

با افزایش موارد ابتلا به سرماخوردگي و آنفلوآنزا در کشور، شائبه هایي درباره ورود سویه جدید کرونا مطرح شده است

اومیكرون به  ايران رسید؟

می
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رئيــس آزمایشــگاه ملــی 
آنفلوآنــزا: گزارش نشــدن 
اوميكــرون در ایــران، بــه 
معني وارد نشدن این سویه 
به کشــور نيســت، هنوز در 
نمونه هاي آزمایش شده مورد 
تایيدشده اي پيدا نشده است
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زبان شهر

»گنگ «ت بالاست
گانگسترها چگونه به زبان ما رسوخ كردند

مشخص نيســت واژه »گنگ« از 
چه زمان و از كجا وارد زبان فارسي 
شد اما در اين يادداشت به معناي 
اين واژه، كاربرد آن و چگونگي بالا بردن گنگ مي پردازيم. بي شــك 
اصطلاح »گنگ ش بالاســت« را در موقعيت هاي مختلفي شنيده ايد 
يا از جوان ترها يا موسيقي هايي كه گوش مي دهيد و فضاي اجتماعي 
با آن روبه رو شده ايد. Gang كلمه اي انگليسي است كه اگر معني آن 
را در گوگل جست وجو كنيد احتمالا با اين جمله روبه رو مي شويد: »هر 
گنگي، شامل يه گروه يا شركا، دوستان و رفقا يا اعضاي يك خانواده، با 
يك سركرده و سازماندهي داخلي مشخص مي شود؛ كه با قلمرويي، در 
جامعه شناخته و كنترل مي شود.« البته بسياري معتقدند كه اين واژه 
از كلمه گانگستر گرفته شده كه تقريبا معني اين كلمه با گنگ تفاوت 
چنداني ندارد. در هيچ جا نوشته اي درباره شروع به وجود آمدن اين كلمه 

در ايران نيست، اما مي توان حدس هايي زد.
با آغاز موسيقي رپ در ايران رپرهاي ايراني شروع به تقليد از رپرهاي 
سياهپوست آمريكايي كردند. از آنجا كه اين نهضت در ايران بسيار نوپا 
و تازه بود، اخبار رپ آمريكا بسياري بر اين جنبش تأثيرگذار بودند. 
در آمريكا دسته ها يا بهتر اســت بگويم گانگسترهاي سياهپوست 
در هر منطقه قدرت و شــهرت خاصي را داشــتند و از اين قدرت، 
شهرت و پول براي عصبي كردن يا حتي از ميان بردن گانگسترها 
و دســته هاي ديگر اســتفاده مي كردند. يكي از معروف ترين اين 
درگيري ها بين گانگسترهاي ساحل شرقي و ساحل غربي ايالات 
متحده آمريكا بود كه در سال 1994شــكل گرفت كه در اين بين 
يكي از رپرهاي آمريكايي به ضرب گلوله كشــته شد. اين اتفاق ها 
مصادف بود با شكل گيري رپ در ايران. يوهيجي ياماموتو، طراح مد، 
مي گويد:»شــروع كنيد به كپي كردن هر چيزي كه دوست داريد. 
پايان كپي كاري خودتان را پيدا خواهيد كرد«. رپ فارسي هم از اين 
قاعده مستثنا نبود؛ پس كپي از اصطلاحات آمريكايي شروع شد. البته 
كه از همان ابتدا هم كساني بودند كه پي فارسي سازي اصطلاحات 
يا حتي خود اين نوع موســيقي بودند، اما هيچ گاه نمي توان مقابل 
تغيير ايســتاد. خصوصا زماني كه اصطلاحي و روشي به سرعت در 

حال گسترش است.
حدس بعدي اما به دنياي گيمر ها مربوط مي شود. اگر جوانيد، حتما 
يك بار هم كه شــده GTA بازي كرده ايد. اگر GTA سان آندرس 
بازي كرده باشيد، در آن بازي مناطق ســبز، زرد و بنفش هركدام 
متعلق به يك گنگ است. بنابراين اگر يكي از گروه شما وارد منطقه 
ديگري مي شد تحت حمله آن گروه قرار مي گرفت. حال ما روزانه 
با اصطلاحات جديد زيادي مواجهيم كه شــايد از بسياري از آنها 
استفاده نكنيم اما به هر صورت، در شرايط متفاوت آن را مي شنويم و 
ناخودآگاه با آنها رو به رو خواهيم شد. پس بد نيست معني آن را بدانيم 
تا شايد بتوانيم با جوانان بهتر ارتباط برقرار كرده و آنها را درك كنيم. 
اصطلاح »گنگ ات بالاست« هم معني اصطلاحاتي مثل »پرچم ات 
بالاست« يا »تير هوايي داري« است. ساده تر بگوييم، معني اين جمله 
يعني گروه شما خيلي قدرتمند و خوب يا به اصطلاح »خفن« است. 
پس اگر بعد از اين كسي به شما گفت »گنگ ت بالاست« با تشكر از 

او مي توانيد اين تعريف را پاسخ دهيد.

رشد ادبیات خشن
رشد ادبيات خشن و منفي بين جوانان و 
نوجوانان در سال هاي اخير افزايش يافته 
اســت. به طوري كه اگر بعضي واژگان يا 
تكيه كلام با بار جنســيتي قبلا در بين 
جوانان، خصوصا پسران بيشتر رايج بود 
و دختران كمتر از آن كلمات اســتفاده 
مي كردند، اكنون كاربــرد اين نوع زبان 
گسترده تر شده اســت؛ زباني كه كمتر 
لطيف و زيباشناسانه است و بيشتر لحني حاوي سلطه و قدرت دارد. 
به شــكلي كه معمولا واژه هاي لطيف، نرم، ادبي و فرهيخته را نوعي 
ضعف و به قولي »سوسولي« مي دانند. اكنون سؤال اين است كه چرا 
چنين شده ايم و چه عاملي در تشديد و گسترش اين وضعيت مؤثر 
است؟ اولين دليل، مي تواند تغيير در ذهنيت و نظام ارزشي جامعه و 
تعارض نسلي باشد. خلاف تصور رايج كه گمان مي كند جامعه معنوي، 
عاطفي و احساسي تر شــده، به گفته اينگلهارت، مادي گراتر شده و 
ارزش هاي مان دچار نوعي تغيير و واژگوني شده  اند. به عبارتي با شيفت 
معكوس زيباشناسانه و ارزشي مواجهيم. نسل جديد، در حال كسب 
ارزش هاي متضاد با جامعه جديد است و هر آنچه مورد احترام نسل 

قديم باشد، مي شكند و كنار مي گذارد. 
قسمتي از اين عمل، عمدي، ولي ســهم عمده اي از آن ناخودآگاه و 
سهوي است. به گونه اي كه تصور مي كند هرچه مشكل وجود دارد، 
از همين ادب و زبان احترام آميز و پر فضيلت برمي خيزد. نسل جديد 
گمان مي كند بايد اينها را به هم ريخته و با زبان ساده و حتي ولنگار 
صحبت كرده و مراعات هيچ قدرت و سلسله مراتبي نكرد. حتي در اين 
شكستن ارزش ها نوعي احساس خوشحالي هم در او به وجود مي آيد، 
چرا كه با اين عمل، از هرآنچه كه در ايجــاد وضعيت امروز او نقش 

داشته اند، تقاص مي گيرد.
دومين دليل اين است كه سيســتم هاي مبتني بر قدرت و ثروت بر 
زيست جهان روزمره غالب شده است. به اين معنا كه به جاي منطق 
زندگي روزمره كه آميزه اي از قدرت، منزلت و دوستي و تفاهم است، 
امروزه قدرت و ثروت جهت دهنده و معنابخش زندگي روزمره شده اند. 
بنابراين در چنين جهاني زبان توأم با قدرت و نگاه ابزاري به ديگران 
كاربرد دارد؛ تا زباني مبتني بر دوستي و تفاهم و مهرباني. به عبارتي 
اينگونه تصور مي شــود كه هرجا قدرت و منفعت نباشــد، ضعف و 
سستي است. بنابراين در همه جا بايد قوي و باتحكم و خشن صحبت 
كرد. چراكه اگر چنين نباشد، توان پيشــبرد كارها وجود ندارد. اما 
دليل ســوم، اين است كه نســل امروز دچار محروميت نسبي شده 
و ســرخوردگي هاي زيادي را در زندگي تجربه كرده اســت. چنين 
ناكامي هايي، خشم متراكمي را در وجود افراد انباشته و باعث شده 
اين نوع خشم با زبان و عبارات منفي، خشــن و حتي مردسالارانه و 
گاه ركيك بيان شود. بنابراين با بيان پرتكرار اين واژگان به نوعي خود 
را تخليه و آرام مي كند. گرچه سابقا اين نوع گفتار و ادبيات مختص 
مردان بود ولي اكنون در ميان زنان گســترش پيدا كرده و واژه هاي 

جنسيتي توسط زنان بيان مي شود.
دليل چهارم و آخرين مورد نيز نقش شبكه هاي اجتماعي در ساخت، 
گسترش و به روز كردن اين واژه هاست. ارتباط جوانان با يكديگر در 
فضاي مجازي مانند واتساپ، اينستاگرام، تلگرام و... بازنماي همان 
خشونت در محيط رسانه است كه باعث شده بار انساني و اخلاقي زبان 
كاسته و واژگان ابزاري، سلطه گر و نامتعارف بيشتر شود. در اين ميان 

نقش بعضي از سلبريتي ها در تشديد اين فضا هم بسيار مؤثر است.

صنم حسینخاني
 روزنامه نگار

 راهكاري براي تراز شدن بودجه 
دولت به دنبال تراز كردن بودجه خود اســت. متأسفانه يك سنت 
نادرست در بودجه ريزي كشور وجود دارد كه در برنامه ريزي خرد و 
كلان هم به شكل مداوم تكرار مي شود: مباحثي كه موكول به قوانین 
بالادستي هستند را در قانون برنامه و بودجه مي گنجانند؛ اين يك خطاي رايج اما بسیار 
مخرب است. اگر دولت مي خواهد پارامترهاي بازنشستگي را تغییر دهد، جاي اين تغییر 
در لايحه بودجه نیست. به خصوص كه اعتبار بودجه يك سال است. بايد قوانین كشور 
در قالب لايحه هاي مستقل با تحلیل، اســتدلال و رويكرد كارآمدتري تدوين شوند يا 
تغییر كنند. نتیجه اين روند اين است كه تراز كردن منابع و مخارج دولت خود را در قالب 
تغییر ناگهاني قوانین نشــان مي دهد. من فكر مي كنم محاسبات دولت اينطور نتیجه 
داده كه براي تراز شدن منابع و مصارف به 2سال فرصت تنفس نیاز دارد و براي همین 
موضوع چنین تصمیمي گرفته است و به دنبال بهبود نظام بازنشستگي يا سازوكار موجود نیست. خود من شخصا 
فكر مي كنم افراد بايد كار كنند تا پول بگیرند. نبايد جامعه را به ســمت بازنشستگي زودتر و كارنكردن و حقوق 
گرفتن تشويق كرد. در سال54، امید به زندگي 68سال بود كه سن بازنشستگي را 60سال گذاشتند اما امروز امید 
به زندگي از 70سال عبور كرده است. در كشورهاي توسعه يافته سن بازنشستگي به امید به زندگي وابسته است 
و به طور قطعي نیست و مدام در تغییر است. من فكر مي كنم افزايش سن بازنشستگي به خودي خود بد نیست به 

شرط آنكه ملزومات آن فراهم شود.

ت
داش

میكائیل عظیميياد
  كارشناس صندوق هاي بازنشستگي

 استدلال هاي دولت قابل اتكا نباشد، تصميم متفاوت مي گيريم 
 مجلس شرط و شروط خودش را براي تعیین تكلیف كردن اين 
ماجرا گذاشته اســت. جعفري قادري، رئیس كمیته اقتصادي 
كمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس گفت: »بايد توجه 
داشته باشیم كه به علت افزايش »سن امید به زندگي« در ايران، 
پرداختي هاي صندوق هاي بازنشســتگي افزايش يافته است. 
كشورهاي پیشرفته، در اين زمان ها، سن بازنشستگي را افزايش 
مي دهند تا تعادل و توازني را بین ورودي و خروجي صندوق ها 
ايجاد كنند«.  او به ايلنا توضیح داده است: »اگر استدلال و آمار 
دولت محكم باشد، اين پیشــنهاد به صندوق هاي بازنشستگي 
كمك مي كند اما اگر قابل اتكا نباشــد، تصمیمــي متفاوت از 
دولت مي گیريم«.  عضو كمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس در پاسخ به اين پرسش كه اگر افزايش سن بازنشستگي 
مورد پذيرش شاغلان واقع نشود و به آن انتقاد شود، مجلس بر 
چه اساس تصمیم مي گیرد، گفت: »البته همه مخالف اين تصمیم 
نیســتند و امروز خیلي ها به ما مراجعه مي كنند و درخواست 
افزايش سال هاي خدمت خود را مطرح مي كنند. آنها مي خواهند 

كه محدوديت هاي زمان اشتغال را برداريم«.  قادري تصريح كرد: 
»در نهايت تنها پس از اينكه تمام ملاحظات را درنظر گرفتیم، 
براي افزايش سن بازنشستگي و افزايش سنوات مبناي محاسبه 

حقوق بازنشستگي تصمیم گیري مي كنیم«.
 او با بیان اينكه راهكار اين اســت كه دولت لايحه جداگانه اي 
را براي مديريت ورودي و خروجي  صندوق هاي بازنشستگي 
به مجلس ارائه كند تا جلوي سوءاستفاده ها و تباني ها گرفته 
شــود، گفت: »نبايد زمینه را براي زرنگ بــازي برخي افراد 
فراهم كنیم تا از شرايط موجود سوءاستفاده كنند؛ البته بايد 
به گونه اي عمل كنیم كه افرادي در طــول دوران خدمت و نه 
در 2سال آخر به واسطه تباني و مسائل اين چنیني، حق بیمه 
بیشــتري را بپردازند«.  اين نماينده مجلــس افزود: »يعني 
افرادي كه مي خواهند مستمري و حقوق بازنشستگي بیشتري 
را دريافت كنند، بايد بتوانند به میل خود حق بیمه بیشتري را 
هم بپردازند اما اينكه فقط 2سال آخر مبناي محاسبه مستمري 

قرار گیرد، به هیچ وجه قابل قبول نیست«.

س
جل

ي م
گير

ضع 
مو

دو سال از عمر آدم ها
 براي تنفس صندوق ها

همه  چيز درباره افزايش سنوات خدمت براي بازنشستگي از 
30به 32سال
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ن ت
سي
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حاشیه هاي بودجه سال آينده براي بازنشســتگان بسیار است. تیم 
اقتصادي و بودجه ريزي دولت بنا را بر آن گذاشــته كه سنوات خدمت 
مورد قبول براي بازنشستگي را 2ســال افزايش دهد؛ به زبان ساده تر 
يعني اگر اين نسخه به ثمر بنشیند، افراد بعد از نه 30سال كه 32سال، مي توانند بازنشسته شود. در لايحه 
بودجه سال آينده آمده است: »به منظور پايدارسازي منابع صندوق هاي بازنشستگي، از ابتداي سال۱40۱، 
سنوات خدمت مورد قبول براي بازنشستگي تمامي مستخدمین مرد و زن داراي حداقل مدرك كارشناسي 
معتبر در تمامي صندوق هاي بازنشستگي اعم از كشوري، لشكري و سازمان تامین اجتماعي 2سال افزايش 
پیدا مي كند.«  پشت پرده ماجرا اما روايتي تكراري جريان دارد. سیاستگذاران دوباره تصمیم گرفته اند كه 
ضعف هاي مديريت غلط سال هاي گذشته  را با ساده ترين راه پوشش دهند. واقعیت اين است كه گوش همه ما 
ديگر به اين تهديدها آشنا شده است؛ »صندوق هاي بازنشستگي در آستانه ورشكستگي قرار دارند«، »پولي 
براي پرداخت به بازنشسته ها نیست«، » منابع صندوق هاي بازنشستگي، مدت هاست كه كفاف مخارج شان را 

نمي دهد.« و اين قصه انگار كه سر دراز دارد... .

چرا صندوق هاي بازنشستگي پايدار نیستند 
بيش از نيمــي از جمعيت ايران امــروز به نوعي به 
سازمان تامين اجتماعي وابسته اند و به هم خوردن 
تعادل در صندوق بازنشســتگي اين ســازمان - 
به عنوان بزرگ ترين صندوق بازنشستگي كشور- 
مي تواند معيشت همه آنها را دچار مشكلات جدي 
كند. صندوق هاي بازنشســتگي بايد خودگردان 

باشــند و نبايد بار آنها به دولت تحميل شود، اين 
در حالي اســت كه ســهم حمايتي صندوق ها از 
بودجه سالانه در سال هاي گذشته همواره به شكل 
تصاعدي رو به افزايش بوده است، به طوري كه سهم 
بودجه حمايتي از صندوق ها كه در سال95 كمي 
بيش از 40هزار ميليارد تومان بوده، در سال99 به 
حدود 90هزار ميليارد تومان رسيده است. نتيجه 

اين سيكل معيوب اين است كه امروز مي بينيم كه 
صندوق بازنشستگي كشــوري نمي تواند مخارج 
خود را تامين كند تا جايي كه براي تامين ۸5درصد 
منابع خــود، روي بودجه دولت حســاب مي كند 
و در نهايت اين سيســتم ناكارآمد، دولت به جاي 
اينكــه پروژه هاي عمراني را اجرايــي كند، حقوق 
بازنشسته ها را مي دهد و اين فشار مالي براي همه 
جامعه، كاهش نرخ اشــتغال و افزايش نرخ تورم را 

رقم مي زند.

چه كساني بايد 32سال كار كنند 
هنوز چند و چون ماجرا به طور كامل قابل بررســي 
نيســت اما بررسي هاي همشــهري حكايت از آن 
دارد كه افزايش سن بازنشستگي شامل كاركناني 

مي شود كه حداقل مدرك آنها كارشناسي باشد و 
اين افراد حق بيمه بازنشستگي خود را به صندوق 
بازنشستگي كشوري، لشــكري يا تامين اجتماعي 

واريز كنند.

چالش چند سال پاياني براي حقوق 
يكي ديگر از حاشــيه هاي بودجه تازه از راه رسيده 
تغيير فرمول محاســبه حقوق بازنشستگي است. 
بر اين اساس، در تمامي صندوق هاي بازنشستگي 
اعم از كشوري، لشكري، ســازمان تامين اجتماعي 
متوســط حقوق 3ســال آخر زمان اشتغال حقوق 
دريافتــي بازنشســته خواهد بود كــه اين مصوبه 
مي تواند تا حدي منجر به كاهش حقوق بازنشستگي 
افراد شود. آيين نامه اجرايي مورد نياز اين قانون كه 

در مواردي كه مدت خاصي پيش بيني نشده است 
حداكثر 3 ماه پس از ابلاغ قانون بودجه به تصويب 
هيأت وزيران رســيده و براي ســال آينده اجرايي 

مي شود.
 اين در حالي اســت كه امروز، كارگران زيادي در 
2ســال آخر بيمه پردازي بيكار و به صندوق بيمه 
بيكاري معرفي مي شوند كه در اين شرايط ۸0درصد 
آخرين دستمزد را به عنوان مقرري بيكاري دريافت 
مي كنند. ســؤالي كه در اين ميان مطرح مي شود 
اين است كه در اين شرايط مجلس و دولت چگونه 
مي خواهند از كارگراني كه دستمزد مبناي كسر حق 
بيمه هايشــان كاهش پيدا مي كند، حمايت كنند؟ 
به خصوص كه حالا اين مدت به 3سال افزايش پيدا 

كرده است.

مائده امیني
 روزنامه نگار

چرااينهمهتصادفمیكنيم؟
بررسي آمار و دلايل تصادف هاي جاده اي در ايران

آخريــن تصادفي 
كه ديده ايد چه زماني بود؟ 

به احتمال زياد همین امروز در مسیر 
رسیدن به محل كار يا نهايت شب گذشته 

وقتي از كار روزانه به خانه برمي گشتید. حتي بدون 
رجوع به آمار هم مي توانیم تشخیص بدهیم آمار تصادف 

در ايران وحشتناك اســت و با اين وضعیت هیچ عجیب نیست 
كه »سرهنگ احمد شیراني« گفته است: »ايران يكي از پرتصادف ترين 

كشورهاي دنیاست.« رئیس مركز كنترل ترافیك پلیس راهنمايي و رانندگي 
نیروي انتظامي اين جمله را با تكیه بر آمار جهاني عنوان مي كند تا ترديدي در وضعیت 

بحراني ايران در تصادفات جاده اي به جا نماند. براســاس توضیحات اين مقام مسئول، يكي از 
شاخص هاي اصلي در دنیا تعداد تصادفات و متوفیان به نسبت ۱0هزار وسیله  نقلیه است كه در ايران اين 

رقم حدود 5 است. مقیاس اين رقم در كشورهاي اروپايي 3 است. شاخص دوم تعداد كشته ها به ازاي هر صد هزار 
نفر است. سال گذشته در ايران ۱8 برآورد شد كه اين آمار هم به نسبت كشورهاي اروپايي بیشتر است.

خطاهایرايجانسانی
دلايل اصلي وقوع تصادف در ايران چه مواردي هستند؟ براي يافتن پاسخ اين سؤال بايد فهرستي را مرور 
كنیم كه سال گذشته سرهنگ جهاني، معاون اجتماعي و فرهنگ ترافیك پلیس راهور ناجا در اختیار رسانه ها 

قرار داد:
۱ - اعتماد بيش از حد راننده به مهارتش در رانندگي

۲- ناديده گرفتن خطرات پيش رو
۳ - بي تجربگي و تمركز نداشتن راننده به علت خوردن، آشاميدن، استفاده از تلفن همراه و گوش 

دادن به موسيقي
۴- عصبانيت و اضطراب در رانندگي

۵-  خطا هاي ادراكي
۶-  خستگي و خواب آلودگي

۷ - مصرف دارو هاي خواب آور، مواد مخدر و قرص هاي توهم زا
۸- ارتكاب تخلفاتي مثل سرعت و سبقت غيرمجاز، انحراف به چپ و...

۹- ضعف در بينايي
۱۰- شخصيت ناسالم و بي نزاكتي

۱۱- آشنا نبودن با مسير

تعداد زيادي از موارد اصلي 
بــروز تصــادف در ايــران 
به مســائل روانــي مربوط 
مي شــوند. توضيــح كوتاه 
محمد دهقان، روانپزشــك 
را درباره اين موارد بخوانيد: 
داروها همانطور كه بر روان 
افراد اثر مي گذارند، مي توانند 
جسم را نيز تحت تأثير قرار 
بدهند. بــراي آنكــه افراد 
تصادف نكنند، لازم اســت 
كه واكنش ســريع داشته 
باشــند؛ بنابراين اگر فردي 
دارويي را براي آرامش روان 
اســتفاده مي كند، بايد آگاه 
باشد كه اين دارو بر حركات 
بدنــي و كاركردهاي ذهني 
نيز اثر مي گــذارد و غفلت 
از ايــن موضــوع مي تواند 
موجــب افزايــش تصادف 
شــود. بنابراين بايد هشدار 
دارويي - به ويژه در نخستين 
روزهاي مصرف دارو- به افراد 
داده شــود. نداشتن آگاهي 
يكــي از دلايلي اســت كه 
افراد به دليل مصرف دارو با 
عوارض خــواب آوري، دچار 
تصادف مي شوند. به عبارت 
ديگر بعضي افراد دســت به 
مصرف دارويي مي زنند كه از 
يك سو ممكن است به دليل 
توضيحات ناكافي پزشــك، 
از عوارض خــواب آور بودن 
و كند شــدن حركات بدني 
و كاركردهاي ذهني ناآگاه 
باشند و از سوي ديگر ندانند 
كه دارو تا چه بازه زماني اثر 
ســوء مانند خواب آلودگي 

دارد.

بررسیمتوفيان
تصادفهادرسال99

عابران
 پياده

موتورسيكلت 
سواران

راننده و 
سرنشين خودروها

از ميان 175كشور
براســاس گزارش پژوهشكده 
آمار، ايران با برآورد نرخ 20٫5 
مرگ در هر ۱00٬000 نفر جمعیت 
در رتبه نامطلــوب ۱۱3 از ۱75 

كشور قرار داشته است.

ايران
رتبه113

 عامل شايع مرگ در كشورهاي در حال توسعه
مرگ ومیر ناشي از تصادف های جاده اي به عنوان يكي از عوامل شايع مرگ در بسیاري از مناطق به ويژه 
كشورهاي در حال توسعه در رده هاي سني 5 تا 24 سال بیشترين آمار را دارد.)سازمان بهداشت جهاني(

فرهنگسازیياجادهسازی
سعید معیدفر، مدير ســابق كارگروه اجتماعي، آموزش و 
فرهنگ كمیسیون ايمني راه ها در وزارت راه و شهرسازي 
دربــاره پژوهش هاي اين كارگروه پیــش از اين به روزنامه 
همشهري گفته بود:»اگر تنها بر مسائل زيرساختي تكیه و 
موضوعات فرهنگي به فراموشي سپرده شود، نمي توان براي 
كاهش تصادفات نقش مهمي را ايفا كرد. چرا كه افرادي كه در 
استان هاي كمتر توسعه يافته زندگي مي كنند، خودروهاي 
تولید داخل و با ايمني كمتر در اختیار دارند. ما با تكیه به اين 
اطلاعات به دستگاه هاي مختلف گفتیم كه اگر نیروي انساني 
را به عنوان يكي از عوامل تصادفات درنظر بگیريم، مهم ترين 

وجه آن مسئله توسعه يافتگي است«.

1/350/000نفر
تلفاتسالانهرانندگیدرجهان

بر مبناي آمار سازمان بهداشــت جهاني درباره تصادف های جاده اي در 
سال 20۱8، تعداد ســالانه تلفات رانندگي در جاده ها ۱٫35 میلیون نفر 

بوده به طوري كه هر 24 ثانیه يك نفر در جاده هاي جهان كشته مي شود.

24ثانیهیکنفر

مجتبي تركاراني
 جامعه شناس
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كرمان، هفتمين استان به لحاظ تعداد قنوات و سومين استان به لحاظ آبدهي 
قنات  اســت، بنابراین قنات ها یكي از ظرفيت هاي استان كرمان به شمار 
مي آیند كه حفظ و نگهداري از آنها به لحاظ مدیریت آب در كشاورزي اهميت 
دارد. بنا به گفته برخي از كارشناسان مطرح این حوزه، آب موجود قنات هاي شهر بم با حجم آب زاینده رود در سال هاي پرآب 
برابري مي كند. تاسيس مركز قنات استان كرمان براي مدیریت آب به ویژه در مصارف كشاورزي از طرح هایي بود كه چندي 
پيش افتتاح شد تا به مسائل حوزه آب جدي تر پرداخته شود. درحالي كه كشور مان چند سالي است با كمبود ذخایر آب و 

خشكسالي روبه روست، در این گزارش به اهميت حفظ قنات ها در گفت وگو با كارشناسان پرداخته ایم.

شهره كيانوش راد
خبر نگار
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روســتاي تــزرج در ميان 
نخلســتان  ها و كوهستان 
گرم و تفتيــده حاجي آباد 
هرمــزگان قــرار دارد و با 
داشــتن مردم خونگرم و 
مهمان نواز ســالانه ميزبان 
گردشگران بسياري است. 
علاوه بــر آبشــار دیدنی 
تــزرج بــا زیبایي هایــي 
منحصربه  فرد، آسياب  هاي 
ثبت ملــي شــده هــم از 

ویژگي هاي این روستاي هدف گردشگري محسوب مي شود.
آبشــار تزرج حاجي آباد در 1۷۵كيلومتري شمال بندرعباس در 
جاده منتهي به روســتاي برآفتاب واقع شده و منطقه اي یيلاقي 
و داراي رودخانه و آبشــاري فصلي است. مسير آبشــار با گذر از 
روستاي معدنویيه به محلي زیبا با نخلستان هایي انبوه و مردماني 
خونگرم و اقامتگاهي وسيع منتهي مي شود. در كنار آبشار آثاري 
از آســياب هاي آبي كه روزگاران نه چندان دور بــراي تهيه آرد 
مورد اســتفاده قرار مي گرفته، دیده مي شود. روســتاي تزرج با 
چشم انداز رنگارنگ باغات مركبات و نخلستان هواي بسيار لطيف 
و مساعدي هم در ایام عيد و فصول پایيز و زمستان دارد. تزرج را 
به عنوان زیباترین روستاي گردشــگري جنوب معرفي مي كنند. 
روستاي تزرج با ارتفاع 8۷0متر از سطح دریا، اقليمي گرم و خشك 
دارد. سابقه و قدمت روستاي تزرج به دوره قاجاریه مي رسد. برخي 
از خانه هاي روستا به شيوه بسيار كهن محلي، به شکل كپر ساخته 
شده اند. در روزهاي گرم تابستان ميانگين دماي هوا در هرمزگان 
به بيش از 40درجه ســانتي گراد و رطوبت هوا به بالاي 90درصد 
مي رسد و به همين دليل، آبشار تزرج ميزبان مسافران گریزان از 
گرماست ؛ همانطور كه در پایيز و زمستان هم گردشگران بسياری 

براي فرار از سرما به این منطقه سفر می كنند.

تزرج

گذر

محدوده بافت تاریخي- فرهنگي شهر قم حدود 31۵هکتار وسعت 
دارد كه در سال1394 در شوراي عالي شهرسازي و معماري كشور 
نيز به تصویب رسيده است و گذر تاریخي سفيدآب هم در همين 

محدوده تاریخي قرار دارد. 
گذر سفيدآب واقع در محله سفيدآب مابين چهارمردان و آذر قم 
است كه در سال1388 به شماره 28808 در فهرست آثار ملي 
ایران به ثبت رسيد و عمر آن به دوره قاجار مي رسد. سال گذشته 
عده اي از تاریخ دوســتان و اهالي فرهنگ و رســانه قم در قالب 
پویش »نه به تخریب گذر سفيد آب« و امضاي طومار در نامه اي 
خطاب به وزیر ميراث فرهنگي، گردشــگري و صنایع دستي و 
شهردار قم خواســتار حفظ هویت تاریخي با حفظ اصالت بناي 

گذر سفيدآب قم شدند.
 معاون ميراث فرهنگي قم هم در پاســخ به این پویش تأكيد كرد 
كه گذر سفيدآب به هيچ عنوان تخریب نخواهد شد. این گذر در 
محله اي به همين نام قرار دارد. محله ســفيدآب و ســر حوض با 
مدرسه علميه مومنيه كه مؤسس آن آیت الله مرعشي نجفي )ره( 
بوده است جدا مي شوند. به این دليل به محله سفيدآب مي گویند 
كه نهري از آنجا مي گذشــته كه آب زلال و صافي داشــته است. 
سلطان محمد شریف، چهارمردان، سيدان، سنگ بند، پنجعلي، 
عشــقعلي، ميدان مير، گذر قلعه، گذر صادق، گذر جدا، الوندیه، 
سجادیه، تکيه خروس، شادقلي خان، حندق، ملا محمود، دروازه 
كاشــان، باب الجنه، آخوندي ها و تکيــه ارك از دیگر محله هاي 

قدیمي شهر قم هستند.

سفيدآب

چهره

بانو حياتي كرماني ملقب به بي بي 
حيات بمي، ادیب و شاعر برجسته  
ایران در قرن دوازدهــم بود. بانو 
حياتي، اواســط نيمــه دوم قرن 
دوازدهم در شهر بم متولد شد. پدر 
وي ميرزامحمدكاظــم از خانواده 
مستوفيان كرمان و همسرش نيز 

نورعلي شاه كرماني از شاعران نامدار زمان بود. دیوان اشعار حياتي 
نشان دهنده  تأثير ادبي وي از همسرش نورعلي شاه است. دیوان 
شعر بي بي حيات بمي مملو از انواع قالب هاي شعرفارسي ازجمله 

غزل، قصيده، رباعي، ترجيع بند و تركيب بند است.
وي در این قالب ها طبع آزمایي كرده به ویژه در غزل كه با تقليد و 
الگوبرداري از شــيوه حافظ و مولانا غزل هاي بسياري خلق كرده 
است. دیوان اشعار بي بي حيات به ســعي جواد نوربخش به خط 
محمد ميرزایي و با مقدمه  دكتر عبدالحســين زرین كوب توسط 

انتشارات مركز كرمان شناسي در سال86چاپ شده  است.
استاد زرین كوب تاریخ نگار و نویسنده معاصر ایران در مقدمه كتاب 
دیوان اشعار حياتي مي نویسد: »تا آنجا كه مخلص از روي دیوان 
حاضر مي تواند اظهارنظر كند، غزل هاي دیوان بي بي حيات بمي 
نمونه غزل هاي صوفيانه  عصر اوست. آنچه را صوفيه عشق حقيقي 
مي خوانند به زبان عشق مجازي مي سراید و مخاطب را سرگشته و 
حيرت زده بر این تردید باقي مي گذارد كه آیا در این سخنان، عشق 
كام جویي را كه از وراي نقاب عشق الهي همچنان به صد عشوه و 

اشاره خود را نشان مي دهد، باید باور كرد یا نه؟«

بي بي حيات بمي

قنات هاي كرمان
 نفس هاي آخر را مي كشند

قنات ها ضامن حيات روستاها و بركت كشاورزي كرمان بودند تا وقتي 
كه هنوز خبري از حفر چاه هاي عميق نبود

آب قنات هاي باقي مانده در استان كرمان 
شاید در حد و اندازه اي نباشند كه بخواهيم 
در كشاورزي آن هم به شــيوه غرقابي از 
آنها اســتفاده كنيم اما ادامــه زندگي در 
بسياري از روســتاها به تأمين آب به ویژه 
از قنات ها وابسته است و با مدیریت صحيح 
آب مي توان از این قنات هــاي باقي مانده 
اســتفاده بهينه اي در كشــاورزي داشت. 
محمد برشان، با ســابقه 30سال خدمت 
در وزارت نيــرو آب منطقــه اي كرمان و 
هرمــزگان معتقد اســت اگرچــه اكنون 
قنات ها به لحاظ تاریخي بيشــتر اهميت 
دارند اما نباید فراموش كنيم كه پيشينيان 
ما با چه رنج و زحمتي كویر را آباد  كرده و 
از راه  كشاورزي توليد محصول داشته اند. او 
مي گوید: با وجود خشکسالي هاي اخير اما 
هنوز هم نه تنها دركرمان كه در بســياري 
از روســتا ها ي اســتان ها ي مختلف ایران 
قنات ها باعث آباداني روســتاها به شــمار 
مي آیند به گونه اي كه اگر قنات نباشد، آن 

روستا هم وجود خارجي نخواهد داشت.
هنوز هم در ایران قنات هــا دومين عامل 
استخراج آب بعد از چاه هاي عميق هستند؛ 
چاه هایي كه به گفته برشــان، سال هاست 
بلاي جان قنات ها شــده اند و این موضوع 
اهميت حفظ قنات هاي باقي مانده را بيشتر 
مي كند. برشــان در ادامه مي گوید: حفظ 
قنات ها هم به لحاظ سنت تاریخي هم به 
لحاظ عنصر مهــم تامين آب حائز اهميت 
است؛ قنات نه ضرري براي طبيعت دارد و 
نه براي انسان ها. در طول قرن ها زمين هاي 
زیركشت كشاورزي با قنات ها سرسبز شده 
بود. قنات ها زندگي بخش بودند و هنوز كه 
هنوز اســت به ویژه در ميان روستایيان و 
كشاورزان مهم و با ارزش است و باید براي 

حفظ آنها برنامه ریزي كرد.
برشــان، در ادامه درباره رتبه قنات ها در 
اســتان كرمان مي گوید: استان كرمان به 
لحاظ تعداد قنات ها در ایــران در جایگاه 
هفتم اســت و به لحاظ آبدهــي قنات ها 
در جایگاه  ســوم قرار دارد. بنا به نوشــته 

مورخين و كاوشگران تاریخي، ایران مبدع 
قنات است و بنابرنوشته بســياري از آنها 
كرمان مبدع قنات بوده  اما افســوس كه 
نفس قنات هاي كرمان در طول ســال ها 

سوءمدیریت به شماره افتاده است.

جلوگيري از حفر چاه هاي عميق
برشــان كه تا كنــون براي ثبــت جهاني 
قنات هــاي گوهرریــز جوپــار و بروات 
تلاش كرده  است در پاسخ به این سؤال كه 
در چنين شــرایطي براي حفظ قنات هاي 
باقي مانــده چه بایــد كــرد؟ مي گوید: 
جلوگيري از حفر چاه هاي عميق در جوار 
قنات ها و به طور كلي تعطيل كردن پروژه 
چاه به جــاي قنات كه بــلاي جان قنات 
شده اســت باید در دســتور كار نهادهاي 
مرتبط قرار گيــرد. جایگاهي به نام قنوات 
زیرســطحي شــهر كرمان در شهرداري 
باید ایجاد شود كه در ســاخت و سازها با 
توجه به خشك شدن قنوات و فرونشست 
زمين مدیریت شوند. مدیریت منابع آب، 
ثبت ملي و جهاني كــردن قنات ها راهي 
براي حفظ قنات هاســت و وزارت نيرو نيز 
به عنوان متولي بایــد برنامه هایي را براي 
مدیریت صحيح اســتفاده آب از قنات ها 
تدوین كند. یکي از برنامه هایي كه مي تواند 
به حفظ قنات ها كمك كند تکيه برتوسعه 

برنامه هاي گردشگري است.
او با مقایســه آمار قنات هاي ایران و عمان 
مي گوید: ایران با 34هزار قنات در رتبه اول 
جهان قرار دارد و عمان در رتبه دوم است. 
اما عمان در زمينه گردشــگري به جایي 

رسيده كه قابل مقایسه با ایران نيست.
حفر چاه هاي عميق با سوء مدیریت انجام 
شده است. چاه آب بيشــتري مي دهد و با 
كمك تکنولوژي آب بيشتري هم مي توان 
از چاه ها استخراج كرد. اگر بخواهيم علت از 
بين رفتن قنات ها را بررسي كنيم عامل اول 
به دليل اجراي طــرح اصلاحات ارضي بود 
كه بلاي جان قنات ها شد در واقع قنات ها  
به دست كساني افتاد كه با مدیریت قنات 
آشــنا نبودند. در آن زمان ایــران 60هزار 
قنات داشــت ولي الان تعــداد قنات ها به 
نصف رسيده اســت. از دهــه 60  هم حفر 
چاه هاي عميق عامل نابودي قنات ها شد. 
اما این بدان معني نيســت كه نســبت به 
قنات هــاي باقي مانده بي تفاوت باشــيم. 

هنوز كه هنوز اســت حيات شــهر بم به 
همين قنات ها وابســته اســت. با نگاهي 
به دوره هــاي تاریخي متوجه مي شــویم 
كه آب در كشــورهایي مانند ایران به دو 
طریق تمــدن قناتي یــا رودخانه اي قابل 
اســتخراج بوده است. شــما در هيج جاي 
تاریخ نمي خوانيد كه مــردم داراي تمدن 
قناتي به جایي حمله كرده باشند. در واقع 
قنات همواره ضامن صلح بوده اســت. اما 
حفظ تمدن قناتي، به دانش و آگاهي نياز 
دارد و اینجاســت كه جا ي خالي آموزش 
براي حفظ قنات ها بيشــتر دیده مي شود. 
اكنون آب قنات ها شــاید براي كشاورزي 
و با توجه به افزایش توليد به صرفه نباشد 
اما مي شــود از قنات به همان اندازه اي كه 
هست استفاده كرد. كشــاورزي در خيلي 
از روســتاها هنوز وابســته به قنات است 
و بــا مدیریت صحيح آب مي تــوان از آب 
قنات ها اســتفاده كرد. در شــرایطي كه 
بســياري از استان ها و شــهرها با مشکل 
خشکسالي روبه رو هســتند باید آبياري 
غرقابي در كشاورزي كنار گذاشته شود و 
به سوي آبياري هاي نوین گرایش پيدا كرد. 
تأكيد مي كنم كه برنامه ریزي براي توسعه 
گردشــگري قنات هم موجب حفظ قنات 
مي شود و هم توســعه پایدار را گسترش 
مي دهد و موجب معرفــي تمدن ایراني به 

گردشگران مي شود.

لایروبي با حفظ قنات ها
ســعيد برخــوري، رئيــس ســازمان 
جهادكشاورزي جنوب كرمان در گفت وگو 
با همشــهري مي گوید: هر قناتي كه آب 
داشته باشد و تحت تأثير چاه هاي اطراف یا 
خشکسالي قرار نگرفته باشد، براي آبياري 
كشاورزي اســتفاده خواهد شــد. سالانه 
بودجه اي از اعتبارات اســتاني و ملي براي 
احياي قنات ها درنظر گرفته مي شــود. بر 

جايی كه آب  ارزشمندتر از طلاست 
كرمان یكي از نقاطي است كه بيشترین قنات در آن حفر شده و قدمت برخي از این قنوات به قرن ها قبل بازمي گردد. پر آب ترین قنات استان 
كرمان قنات »پاكم« واقع در حومه شهرستان بم است. این قنات همچنان منشأ حيات در روستاي »پاي كم« به شمار مي رود و با تلاش مردم محلي 
زنده مانده است. بيژن روغن چي، عكاس ایراني-آمریكایي چند سال پيش با پروژه عكاسي »به ایران بيایيد« به كرمان سفر كرد. او در گزارش 
تصویري خود با عنوان »جایي كه آب ارزشمندتر از طلاست« كه در گاردین منتشر شد، ضمن عكاسي از پرآب ترین قنات ایران در كرمان به 

اهميت این رگ حيات بخش در زندگي مردم مناطق كویري پرداخت.
در عكس هاي او مردم روستا به سختي براي بازنگه داشتن آب قنات كار و ضمن لایروبي مسير آب چاه هاي فروریخته را ترميم  مي كنند.

مبناي مطالعات و بررسي هاي دوره اي 
لایروبــي و لایه گــذاري قنات ها انجام 
مي شــود. با حفــر چاه هــا ي عميق و 
نيمه عميــق، آب را از لایه هاي پایين تر 
به بالا مي آورند و همين موضوع قنات ها 
را تحت تأثير قــرار داده  اســت اما این 
مسئله شــامل همه قنات ها نمي شود. 
خشکسالي نيز از دلایل دیگر كاهش آب 
و از بين رفتن قنات هاست. در مجموع، 
خشکسالي و حفر چاه هاي غيرمجاز در 
بالادســت قنات از دلایلي است كه در 

كنار عوامل دیگر موجب شده تا برخي از 
قنات ها از رده خارج شوند.

راه اندازي مركز قنات استان كرمان 
اواخر شــهریور امســال، مركــز قنات 
اســتان كرمان با محوریت كارشناسان 
و علاقه منــدان حوزه قنات دایر شــد. 
بــراي تقویت ســاختار آن، اســتاندار 
به عنوان رئيس هيأت امنا انتخاب شــد 
و دستگاه هاي دولتي نيز به عنوان هيأت 
امناي این مركز به عنوان حمایت كننده 

مركز همکاري دارند.
علي زیني ونــد، اســتاندار كرمان، در 
حاشيه آیين گشایش مركز قنات استان 
كرمان گفــت: كرمان به لحــاظ آبي و 
به دليل برداشت هاي بي رویه از آب هاي 

زیرزميني با مشکلات جدي روبه روست. 
او با بيان اینکه یکــي از قطعات تمدني 
استان كرمان مبحث قنات هاست افزود: 
به لحاظ گردشگري و ميراث فرهنگي، 
احياي همه قنات ها و استفاده بهينه از 
آنها اهميت دارد. زیني وند با اشــاره به 
حضور دســتگاه هاي ميراث فرهنگي، 
آب منطقه اي و جهادكشاورزي به عنوان 
هيأت امنــاي مركز قنات اســتان ابراز 
اميدواري كرد: این مركز با فرهنگسازي، 
توليــد علــم و دانــش و تلاش هــاي 
ســازماندهي شــده مبتني بر پژوهش 
بتواند جان تــازه اي به قنــوات ایران و 
استان ببخشــد و به عنوان یادگاري از 
دل كرمان در كنار كارهاي بزرگ استان 

سال ها تداوم داشته و مؤثر باشد.

نخستین مركز بومی قناتی كشور
نخستین مرکز بومی قناتی کشور در استان كرمان در یكی از خانه های تاریخی شهر جوپار در نزدیكی قنات 

گوهرریز این شهر در دامنه كوه های جوپار  ایجاد شد. قنات جوپار از فعال ترین قنات های استان كرمان محسوب 
می شود كه قدمتی ۷۵۰ ساله از دوران صفویه دارد و سال ۹۳ در فهرست آثار ملی ایران به ثبت رسیده است.

 خشكسالي هاي طولاني، حفر چاه هاي عميق و 
برداشت و استفاده بي رویه از آب هاي زیرزميني 
توسط چاه هاي غيرمجاز از عوامل خشكي و كم آبي 
قنات ها به شمار مي رود 

  قنات مادین شهداد كرمان 
قدیمي ترین قنات جهان 
شناخته شده است 

 قنات گوهرریز یكي از فعال ترین قنات هاي بخش جوپار استان كرمان است كه قدمتي ۷۵۰ ساله  دارد و 
در مجموع با ۳هزار و ۵۵۶ متر طول با 1۲۹ حلقه چاه و در ۶ رشته با دبي آب ۶۰ ليتر در ثانيه حدود ۳۳۰ 
هكتار اراضي باغ شهر جوپار را آبياري مي كند و یكي از مزیت هاي این قنات تأمين آب آن از گسل است 

  قنات جوپار از ۶ رشته قنات حسين 
یوسف، ختمي، رو به آب، حاج محمد 
نوش، تل سفيد و دروازه تشكيل 
مي شود. عميق ترین مادرچاه در رشته 
قنات تل سفيد ۵۰.۲4 متر عمق دارد. 
شهر جوپار در فاصله ۳۰ كيلومتري 
جنوب غرب مركز استان كرمان قرار 
دارد و از مناطق خوش آب و هواي 
استان به شمار مي رود 

 استان كرمان با۲۳ شهرستان و بيش 
از ۷هزار اثر تاریخي، ۷۰۰ اثر ثبت ملي 
و 4 اثر ثبت جهاني شامل ارگ بم، باغ 
شاهزاده ماهان، روستاي صخره اي 
ميمند و قنوات از قطب هاي گردشگري 
كشور به شمار مي رود 

* قنات هاي اكبرآباد و قاسم آباد 
بروات در شرق كرمان نيز از 
پرآب ترین قنوات این منطقه به 
شمار مي روند 
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دولت سيزدهم با چالش هاي بسياري آغاز به كار 
كرد. از نظر شما مهم ترين مشكلاتي كه دولت 
بايد براي برطرف كردن آن اقدام كند چيست؟

بزرگ ترين مشــکل كشــور وجود مســائل عديده 
اقتصادي و معیشتي مردم است. رهبر معظم انقلاب 
نیز بیان كردند يکي از دلايلي كه ســبب شده است 
مذاكرات برجام مورد توجه قرار گیرد، برطرف كردن 
مشکلات معیشتي مردم اســت. چگونگي رخ دادن 
چنین مشــکلاتي نیز علل و عوامل گوناگوني داشته 
است كه بخشي از آن ناشي از مسائل كرونا، تحريم ها، 
حوادث طبیعي و غیرطبیعي و نیز سوءاســتفاده ها 
و ناكارآمدي هاي مســئولان است؛ مســائلي كه در 
مجموع سبب شــده مردم در تنگناهاي اقتصادي و 
معیشتي قرار بگیرند. اينها مجموعه اي از مشکلات با 
پیچیدگي هايي است كه به سادگي قابل برطرف كردن 
نیست و نبايد انتظار داشــت به فوريت بتوان آن را با 
استقرار دولتي تازه  نفس برطرف كرد. دولت سیزدهم 
با رويکردي كه رئیس دولت از ابتداي فعالیت كابینه 
در دســتور كار خود قرار داده اســت، تلاش كرده تا 
آرامشي نسبي را بر فضاي ملتهب جامعه حاكم كند 
و با برقراري ارتباط با مردم و بودن كنار آنها، توانسته 
بعد از تلاطم ها و درگیري هاي لفظي و سیاســي كه 
در دولت هاي يازدهم و دوازدهم پشت سر گذاشتیم 
مديريت فضاي جامعه را به دست بگیرد. از اين منظر 
بايد گفت رويکرد رئیسي، رويکردي منطقي و درست 
است اما براي ادامه كار و كاهش فشاري كه مردم در 
حوزه معیشتي با آن روبه رو هســتند كافي نیست و 
نیازمند سلسله اقداماتي اســت كه به فوريت و البته 

دقت بايد اجرا شود.

نيمه دوم دهه 90 عملكردهاي اقتصادي منجر 
شد كه ما دچار بحران هايي شويم كه نقطه اوج 
آن در آبان 98بود. عملكرد دولت در شبي كه 
قيمت بنزين افزايش يافت را چگونه ارزيابي 

مي كنيد و آيا اين رويه به نظر شما عادي بود؟ 
سال 98مديريت و عملکرد دولت در زمینه افزايش 
قیمت بنزين صددرصد اشــتباه و اقدامــات انجام 
شــده جاي هیچ دفاعي نداشت. شــبي كه قرار بود 
بنزين گران شود، از صداوسیما با من تماس گرفتند 
و گفتند قرار است امشــب بنزين گران شود. از من 
خواستند مصاحبه اي در اين باره داشته باشم و مردم 
را به آرامش دعوت كنم. گفتم اصلًا در جريان گران 
شدن قیمت بنزين نیستم و نمي دانم بايد چه بگويم 
و چه كسي و چرا چنین تصمیمي گرفته است. كسي 
كه آن ســوي خط بود اصرار داشت يك جمله اي در 
اين باره حرف بزنم. مقصودم اين اســت كه در چنین 
شرايطي كه تصمیمي به اين بزرگي گرفته مي شود، 
هیچ كس از دولت گرفته تا صدا و سیما، كارشناسان 
و نهادهاي متولي بــراي اينکــه از التهابي كه همه 
مي دانســتند ايجاد خواهد شــد كم كند برنامه اي 
نداشتند. قبل از اينکه چنین تصمیمي گرفته شود، 
بايد برنامه ريزي و هماهنگي هايي در ســطوح كلان 
كشور براي مديريت بحران انجام مي شد درحالي كه 
حتي حفاظت اندكــي هم از پمپ بنزين ها نشــد و 
بســیاري از اين مراكز به آتش كشیده شد. بعد از آن 
هم رئیس جمهور وقت جمله اي عجیب به زبان آورد 
كه نشــان از عمق بي برنامگي داشــت و آن اين بود 
كه من هم روز جمعه در جريان گرانــي بنزين قرار 
گرفتم. چنیــن تصمیم هايي نیاز به هزاران ســاعت 
كاركارشناســي، اقناع افکار عمومــي و برنامه ريزي 

اصولي دارد كه در آن شب اين اتفاق رخ نداد.

آيا تعمدي در اين باره بود؟ 
نمي دانم كه چنین چیزي بوده است يا نه اما مي گويم، 
اين كار كاملًا غلط بود. اگر مي خواستند اين تصمیم 
را اجرايي كنند بايد مردم را راضي و توجیه مي كردند 
كه چرا تصمیم گرفته اند بنزيــن را گران كنند. بعید 
مي دانم كسي مي خواست عمداً مردم را عصباني كند 
اما كاملًا تأيیــد مي كنم كه كار اشــتباه بود و دولت 
و مردم اين آمادگي را نداشــتند كه اين شــرايط را 

يکي ازمهم ترين دلايل دلخوري مردم نوع رفتار رئیس جمهور با مردم بود.
هیچ وقت نديدم رئیس جمهور يك كشور، به مردم خود اهانت كند

 اتفاقي كه بارها از سوي رئیس جمهور وقت رخ داد

وحانی نمی خواست مردم  ر
در انتخابات شركت كنند

گفت و گو

 عضو كمیسیون امنیت ملی مجلس
از عدم صداقت 1+4 و بدعهدی آنها می گويد

تهديد مذاكرات وين  با تحريم هاي جديد 
درحالي كه مذاكره كنندگان ايراني با گروه 1+4 در وين گفت وگو 
مي كنند، آمريكايي ها و انگليسي ها با اعمال تحريم  هاي جديد عليه 
چند نهاد و شخص ايراني تلاش مي كنند در روند مذاكرات اخلال 
ايجاد كرده و مسير گفت وگو را در وين تحت الشعاع خود قرار دهند. 
اين درحالي است كه ايران بارها از خلف وعده ها و پايبندنبودن 
غربي ها به تعهدات خود انتقاد كرده و خواستار اصلاح اين رويه 
از سوي مذاكره كنندگان شده اســت. حسين نوش آبادي، عضو 
كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس شوراي اسلامي 
درباره اقدامات خصمانه طرف هاي مذاكره كننده در وين مي گويد: 
جمهوري اسلامي ايران و هيأت مذاكره كننده هسته اي بايد به شكل 
شفاف و قاطعانه به طرف هاي غربي درباره تأثير منفي اقدامات شان 

بر روند مذاكرات هشدار دهد و با اين رفتارها برخورد كند.

در حالي اكنون در وين در حال مذاكره براي لغو تحريم ها 
هستيم كه طرف هاي مقابل در حال وضع تحريم هاي جديد عليه 

ايران هستند. اين موضوع را چطور ارزيابي مي كنيد؟ 
تجربه هاي قبلي نشــان داده اســت كه آمريکا و انگلیس به مذاكره و 
معاهده هاي خود با ايران پايبند نبوده اند و به رغم شــعارها و ادعاهاي 
خود درباره مذاكره با ايران صرفاً به دنبال تأمین وتحقق اهداف و منافع 
خود بوده و حقوق ايرانیان را در مذاكرات ناديده گرفته اند. نمونه بارز اين 
بدعهدي ها در ماجراي برجام اتفاق افتاده است؛ برجام كه مورد توافق 
جامعه بین الملل قرار گرفته و در شوراي امنیت نیز به آن تأكید شده بود، 
ازسوي طرف هايي كه آن را امضا كرده بودند و متعهد به انجام تعهداتي 
در آن بودند، محترم شمرده نشد. آنها به تعهدات داده شده خود عملًا 
وقعي نگذاشتند و با چنین كارنامه اي در مذاكرات حضور دارند. اكنون نیز 
شاهديم طرف  هاي مذاكره در 1+4 سیاست يك بام و دو هوا را در پیش 
گرفته اند كه اين رويه نشانه نبود صداقت طرف مقابل در مذاكرات است.

اقدامات طرف هاي مذاكره در وين تا چه اندازه مي تواند 
مسير رسيدن به توافق را در شرايط كنوني دشوار كند؟

اكنون مذاكرات براي رفع تحريم ها و لغو تحريم هاي اقتصادي علیه ايران 
درحال انجام است. اقدامات طرف هاي غربي در قراردادن نام نهادها و افراد 
ايراني در لیست تحريم  ها، آشکارا خلاف اصول مذاكره است. طرف غربي 
به جاي عمل به تعهدات خود در برجام، با لفاظي ها و اقداماتي كه انجام 
مي دهد برخلاف مشي و اصول بین الملل عمل كرده و از اين رو، جمهوري 
اسلامي ايران چنین اقدامات و عملکردي را مغاير با چارچوب و سیاست 
مذاكره ارزيابي مي كند. آنچه غربي ها در فرايند مذاكرات دنبال مي كنند 
ناهماهنگ و متضاد با ادعاهايي اســت كه در رسانه ها مطرح كرده اند.
چنین تضادهايي در گفتار و عمل طرف هاي غربي باعث تأسف است؛ 
چرا كه اگر غربي ها دنبال مذاكره هستند چرا با چنین اقدامات نسنجیده 
و رفتارهاي غیرديپلماتیك مسیر مذاكره را پیچیده و رسیدن به نتیجه 
مثبت را در مذاكره سخت مي كنند؟ بهتر است طرف غربي قبل از ادامه 
مذاكره، رويکرد خود را درباره اينکه دنبال رسیدن به توافق هست يا نه 
روشن كند تا بتوانیم بر مبناي اين تصمیم گیري مذاكره را ادامه دهیم. 
ادامه رفتارهاي مغاير با اصول مذاكره مي تواند منجر به شکست آن شود 

و بدون شك مسئولیت چنین اتفاقي با طرف هاي بدعهد خواهد بود.
اما غربي ها مدعي اند ايران اصــول مذاكره را رعايت 

نمي كند.
ما صادقانه پاي مذاكره آمده ايم و با همه خســارت هايي كه ديده ايم از 
برجام نفعي نبرده ايم. اينکه ايران اكنون در مذاكرات حضور دارد به اين 
دلیل است كه به اصول بین الملل پايبند است اما طرف هاي مقابل ايران 
آنچنان زياده خواه هستند كه حداقل هايي را كه بايد بر اساس قوانین 
بین الملل به ايران واگذار كنند نمي دهند. در روش مذاكره هر دو طرف 
بايد از منافع گفت وگو و رسیدن به توافق سود ببرند و اصطلاحاً مذاكره 
براي طرفین برد- برد باشد. اين طرف غربي است كه بايد صداقت داشته 
باشد و پاي حرف خود بماند تا بتوانیم در مذاكره به جمع بندي برد - برد 

برسیم نه اينکه آنها خود را پیروز میدان بدانند.
در چنين شــرايطي، مذاكره كنندگان ايراني بايد چه 
مسيري را دنبال كنند تا شاهد تكرار اقدامات غيرسازنده طرف 

مقابل در مذاكرات نباشيم؟ 
ما با هدف رفع تحريم مذاكره مي كنیم و اين را تیم مذاكره كننده بايد به 
طرف غربي گوشزد كند و يادآوري كند كه رفتارهاي نادرست آنها مانع 
اصلي مذاكره و رسیدن به توافق نهايي است. تحريم افراد جديد برخلاف 
رويه است. توافق زماني مؤثر مي شود كه طرف ها از شاخ و شانه كشیدن 
و تهديد دست بردارند. تهديد تخريب كننده مذاكره است؛ اينها مانع 
رسیدن به توافق است و نبايد اين زورگويي را بپذيريم. رسیدن به توافق 
در سايه رفتار سنجیده و عادلانه امکانپذير است. تحريم هاي جديد ما 
را از رسیدن به نتیجه معقول در مذاكره دور مي كند و اين مسئله را تیم 

مذاكره كننده بايد به مذاكره كنندگان غربي يادآوري كند.
طرف هاي 1+4 ايران را متهم به فرصت ســوزي در مذاكرات 

مي كنند. آيا ايران دنبال فرصت سوزي است؟ 
جمهوري اسلامي همکاري خود را با طرف هاي غربي در مذاكره به شکل 
مطلق تعريف نکرده اســت. درصورتي كه طرف هاي غربي بر اساس و 
چارچوب هاي مشخص به تعهداتي كه دارند عمل كنند و به آن پايبند 
باشند، ايران نیز همکاري خود را در چارچوب مفاد توافق انجام خواهد 
داد اما اگر نگاه ها مستکبرانه و قلدرانه باشد جمهوري اسلامي هم مسیر 
اصولي خود را دنبال خواهد كرد. ما كشور مســتقلي هستیم و زيربار 
حرف  هاي قلدرمآبانه نخواهیم رفت. امیدواريم شــیطنت ها منجر به 
بي نتیجه ماندن مذاكره نشود اما اگر چنین شود قطعاً طرف هاي غربي 
خسارت بیشتري از نرسیدن به توافق با ايران خواهند ديد. گرچه بر اين 
باورم كه درصورت وقوع چنین اتفاقي مردم كشورمان نیز دچار مشکلات 
و سختي هاي بیشتري مي شوند اما عزت و منزلت ملت ايران خدشه دار 

نخواهد شد.
شما گفتيد طرف غربي دنبال منافع خود است و بايد در مذاكره 
بازي برد - برد را دنبال كنيم. برد براي دو طرف چه معنايي در 

مذاكره دارد؟ 
ما بايد روي منافع خودمان محکم بايستیم و نبايد كوتاه بیايیم. در هر 
قرارداد و مذاكره اي بايد بر سر مسائلي كه مورد توافق همه است بحث 
شود خصوصا اينکه ما در مقابل 4كشور مدعي، مستبد و مستکبر هستیم 
و آنها هم مي خواهند از اين توافق سود خود را داشته باشند. برد طرف 
غربي كه در رســانه ها بر آن تکیه زيادي مي كنند مسئله جلوگیري از 
دستیابي ايران به سلاح و بمب هسته اي است. گرچه ايران بارها و بارها 
بر حرمت استفاده از اين سلاح ها و مخالفت با آن تأكید و اعلام كرده كه 
هرگز در مسیر دستیابي به چنین سلاح هايي نبوده است اما غربي ها اين 
موضوع را سود خود اعلام كرده اند. برد ما نیز لغو همه تحريم ها و احترام 
به حقوق حقه ايران در استفاده از فناوري صلح آمیز هسته اي است. ما 
مواضع خود را در اين باره بارها اعلام كرده و نشان داده ايم به تعهدات خود 
در توافق ها پايبند بوده ايم و اكنون اين طرف مقابل است كه بايد نشان 

دهد براي رسیدن به برد در مذاكره به تعهداتش عمل می كند.

مديريت و تحمل كنند. حتي مي گويم رئیس جمهور 
در شــبي كه اين تصمیــم گرفته و اجرا شــد اصلًا 
تهران نبود درحالي كه در چنین شرايطي بايد حتماً 
رئیس جمهور در محل كار خود حضور مي داشت، در 
صحنه حاضر مي بود و با مردم حرف مي زد تا از شدت 
التهاب میان مردم كم شــود. اما متأسفانه اين اتفاق 
رخ نداد. درغیاب اين تدابیر، ضد انقلاب از موج ايجاد 
شده اســتفاده كرد و از فضا بهره برد و آن آشوب ها و 

اتفاقات را رقم زد.

به نظر مي رسد غير از چالش معيشت و اشتغال، 
با رويدادهاي اخيــر درچهارمحال و بختياري 
و اصفهان بايد كم كــم به فكر تنش هاي جدي 
اجتماعي و حتي سياسي بر سر آب در شهرهاي 
كشور باشيم. شما زماني وزير نيرو بوديد، چرا 
كار به اين مرحله و تجمع هاي اعتراض آميز براي 

آب كشيده شده است؟
ايران همواره شاهد تنش هاي آبي بوده است. متوسط 

مقدار بارندگي در ايران يك چهارم میانگین جهانی 
است. ما در بهترين ســال هاي ريزش نزولات جوي 
حداكثر شــاهد 220میلي متر باران در سال هستیم 
درحالي كه اين مقدار در جهان حدود هزار میلي متر 
است. اين اتفاق باعث شده است برف هاي ارتفاعات 
كوهرنگ كه قدمتي 100ســاله دارد از بین برود و 
عملًا از كوهرنگ آبي جاري نشود. اين را به اين دلیل 
نمي گويیم كه اشتباهات مديريتي سال هاي گذشته 
در حوزه آب را ناديده بگیريم بلکه، منظورم اين است 
كه بايد همه موضوعات را كنار هم ببینیم. كنار مسئله 
خشکسالي، مديريت هاي غلط و تصمیم هاي اشتباه 
غیرقابل جبرانــي نیز در حوزه مديريــت آب اتفاق 

افتاده است.

چه تصميماتي كار را به اين مرحله رســانده 
است؟ 

تجربه ناموفق و شکســت خورده انتقــال آب از يك 
منطقه به منطقه اي ديگر ازجمله اقداماتي بوده است 
كه منجر به بروز تنش هاي آبي در برخي مناطق شده 
اســت. اختصاص ندادن درســت حقابه مردم براي 
كشاورزي و شرب و نیز بي توجهي به برخي معیارها 
در اســتقرار صنايع نیز به تنش هــاي آبي دامن زده 
اســت. اين اتفاقات در حالي رخ داده كه تشکیلات 
وزارت نیرو تشکیلاتي منطقه اي بوده است نه استاني 
اما در دوره احمدي نژاد اين تشکیلات، استاني شد. 
به دلیل تصمیمات غیرمنطقي و اشتباه مسئولان در 
اين دوره و استمرار آن در سال هاي بعد، شاهد وقايعي 
مانند آنچه در اصفهــان و چهارمحال و بختیاري رخ 
داده هستیم. معتقدم، درشرايط كنوني كه با كمبود 
آب روبه رو هستیم، مسئولان بايد اولويت شان تأمین 
آب شــرب مردم و بعد از آن تأمین آب براي مصارف 

كشاورزي باشد. به نظر مي رسد وزارت نیرو و 
دولت نیز براي مديريت آب برنامه اي 
در دســتور كار دارد. ايــن برنامه 
بايد بــراي مردم تشــريح و دولت 
اقدامــات فوري خــود را براي كم 
كردن تنش در منطقه اجرايي كند 
گرچه، نبايد انتظار داشــت اجراي 
چنین برنامه هايي در كوتاه مدت به 

نتیجه مطلوب منجر شود. 
به دولت توصیه مي كنم 
از انجام هرگونه برنامه 
يا طرح خلق الساعه اي 
كه ممکن است اثرات 
كوتاه مدت مثبت اما، 
در درازمدت اثرات 
منفي بیشــتري بر 

منابع آبــي محدود منطقه دارد خــودداري كند و با 
تفکر و درايت بیشتر نسبت به رفع مشکلات و برآورده 
كردن خواســت حداكثري مردم اقدام كند. تجربه 
نشان داده است خســارت هاي ناشي از اتخاذ چنین 
تصمیم هايي به قدري ســنگین اســت كه در برخي 

موارد امکان جبران آن نیست.

در تجمعات آبي اخير در اصفهان مردم خواهان 
توجه مسئولان به خواسته هايشان بودند. آيا 

دولت حرف مردم را شنيده است؟
در جريان اعتراض مردم اصفهان، مردم در روزهاي 
ابتدايي انتظار داشتند خواسته ها و مطالبات به حقي 
كه دارند به فوريت رسیدگي و آب در زاينده رود جاري 
شود. اين را بايد بدانیم كه تحقق چنین خواسته هايي 
با توجه به خشکســالي هايي كه در ســال هاي اخیر 
شاهد آن بوده ايم كار ســاده اي نیست و نیاز به زمان 
دارد. يادم مي آيــد در روزهاي اول بعــد از پیروزي 
انقلاب، افــرادي بودند كه مي گفتند مشــکلات 
كشاورزي را 2شــبه برطرف مي كنند. عده اي 
ديگر مي گفتند چرا 12روز از انقلاب گذشــته 
اســت و هنوز صف اتوبوس داريم. بايد بدانیم 
انجام يك طرح موفق كشــوري نیــاز به تحقق 
برخي نیازها و شــروط دارد كه هماهنگي انجام 
آن به زمان نیاز دارد. معتقدم در روزهاي 
اول اعتراضات به حــق مردم در 
اصفهان، مردم و كشــاورزان 
حضور داشــتند. حرفشان را 
زدند و مسئولان هم نظر مردم 
را شــنیدند و برنامه هايي را 
براي تحقق خواســته هاي 
مردم در دســتور كار قرار 
دادند. مردم هم بايد تحمل 
كنند تا طرح هــا به نتیجه 
برسد. نبايد انتظار معجزه 
داشت. بايد با هوشیاري از 
ايجاد موج هايی كه دشمن 
از میان اعتراضات به حق 
مردم به دنبال بهره برداري 
از آن است جلوگیري كرد. 
دولت هم بايد با ســرعت به 
خواسته هاي مردم توجه كند 

و دغدغه ها را برطرف كند.

برخــي كارشناســان رفتار 
در  را  وقــت  رئيس جمهــور 
كاهــش مشــاركت در انتخابات 
بي تأثيــر  رياســت جمهوري 
نمي داننــد. منظورشــان كدام 
رفتارهاي رئيس دولت وقت است؟

يکي ازمهم ترين دلايل دلخوري مردم 
نوع رفتار رئیس جمهــور با مردم بود. 
هیچ وقت نديــدم رئیس جمهور يك 
كشور، به مردم خود اهانت كند. اتفاقي 
كه بارها از سوي رئیس جمهور وقت رخ 
داد. ايشان بارها مردمي را كه مخالف 

او نبودند اما منتقد عملکردش بودند به جهنم حواله 
مي داد. تعابیر بســیار بدي از ســوي او به كار برده 
مي شــد. ممکن اســت فردي به هر دلیل با برجام 
و اقداماتي كه دولــت در آن توافق انجــام داده بود 
مخالف باشد، متأســفانه فرد منتقد سريعاً از سوي 
رئیس جمهور يا نزديکان او با عناويني چون كاسبکار، 
بي شناسنامه، كاســب تحريم و مانند اينها خطاب 
مي شــد. انتظار مردم شــنیدن كلام فاخر از رئیس 
دولت است نه شــنیدن چنین جملاتي كه در شأن 
رئیس جمهور نیست. به نظرم اين برخورد روحاني كه 
از قديم او را مي شناسم و ارادتمند او هستم مناسب 
جايگاه او نبود. رئیس جمهور بايد در كشــور آرامش 
ايجاد كند نه اينکه آرامش را برهم بزند. رئیس دولت 
مي تواند آرامش را به جامعه تزريق كند درحالي كه 
در دوره گذشــته نه تنها چنیــن ظرافت هايي را در 
كار دولت نديديم بلکــه، رئیس جمهور به صراحت 
از مردم مي خواســت كه در انتخابات شركت نکنند. 
ايشــان گفته بود حالا مردم بیايند و رأي بدهند كه 
چه بشود، رأي بدهند كه فردي بیايد و رأي بیاورد و 
از فردا به او انتقاد كنند. من معتقدم همه اينها سبب 
شده اســت كه 50درصد مردم در انتخابات شركت 
كنند كه البته رقم پايیني نیســت. الان نوع رفتار و 
اقدامات رئیســي را ببینید. رفتارها به گونه اي است 
كه كشــور كمتر دچار التهاب مي شود. كشور همان 
كشور است اما نوع رفتارهاي مسئولان تصمیم گیر 
معقولانه تر و امیدبخش  تر است و سبب ايجاد آرامش 

بین مردم مي شود.

مجلس انقلابي بيشــتر از يك سال مي شود 
فعاليت خود را آغاز كرده اســت. رهبر معظم 
انقلاب تأكيد كرده اند كه نبايد مســائل اصلي 
فرعي و مسائل فرعي اصلي شوند. به نظر شما 
كه خود ســابقه نمايندگي مردم در مجلس را 
داريد، مهم ترين اولويت كاري نمايندگان بايد 

رسيدگي به چه موضوعاتي باشد؟
اولويت نمايندگان حول 2موضوع داخلي و خارجي 
بايد تنظیم شود. دربعد داخلي رسیدگي به مسئله 
تولید و معیشت اولويت اول است. اگر تولید نباشد 
تنها چیزي كه مي توان عادلانه تقســیم كرد فقر 
است. مجلس بايد به اين موضوع ورود كند و مسئله 
بیکاري را برطرف كند.ما اكنــون 3میلیون جوان 
بیکار داريم كه اين يعني سالانه 3میلیون نفر سال 
عمر و توان كاري در كشــور در حال از بین رفتن 
است بدون اينکه براي آن برنامه اي داشته  باشیم. 
اما متأسفانه با وجود ظرفیت هايي كه داريم آنقدر 
موانع و قوانین داريم كه كسي نمي تواند به درستي 
كار خود را انجام دهد. بايد امنیت ســرمايه گذاري 
ايجاد كرد و تسهیل در ايجاد اشتغال به شکل جدي 
در دســتور كار قرار داد.مجلس بايد اين امور را در 
رأس برنامه هاي خود قرار دهد تا مســائل كشور را 

بتوان به مرور برطرف كرد.

الان اولويت مجلس چيست؟
من هم نمي دانم. مثلاهمین قانون صیانت كه اينقدر 
درباره آن بحث هست واقعاً چه اولويتي براي كشور 
دارد؟ چه نیازي از نیازهاي كشور را برطرف مي كند 
كه اين اندازه درباره آن حرف زده مي شود. بسیاري 
نگران هستند كه با اجراي اين طرح، شغل و درآمد 
خود و نیز دسترسي به اينترنت را از دست بدهند. 
به نظرم اين التهاب بي مورد ايجاد شده است. گويا 
عادت كرده ايم دنبال ايجاد التهاب در موضوعاتي 
باشیم كه از اساس در اولويت هاي اول ما نیست. الان 
اگر مجلس در مسائل داخلي و تولید و برطرف كردن 
مشکل تولید، مسکن و اشــتغال برنامه ريزي كند 
موفق تر خواهد بود.در بعد خارجي نیز، رسیدگي به 
مسئله همسايگاني كه مشکلات آنها به سمت ايران 
سرريز مي شود مانند مهاجران افغانستاني، كاهش 
تنش با كشورهاي همســايه و فعال كردن روابط 
پارلماني با كشورهاي منطقه بايد در دستور كار قرار 

بگیرد و به عنوان مسئله اي مهم مورد توجه باشد.

میراث دولت دوازدهم
در كشورهای دیگر مانند آمریكا، تنها 

50درصد مردم در انتخابات شركت 
می كنند و رئیس جمهور منتخب آنها تنها 

نماینده 25درصد جمعیت این كشور 
است. این عدد برای آمریكایی ها عادی 

و مطلوب است. در ایران وضعیت در 
انتخابات اخیر ریاست جمهوری متفاوت 
بود. ما به برگزاری انتخاباتی با بالای 70تا 

80درصد مشاركت عادت كرده ایم. در 
جریان انتخابات اخیر، شیوع ویروس 
كرونا، مشكلات معیشتی و دلخوری 

مردم از مسئولانی كه به وعده های خود 
در بهبود وضع زندگی آنها عمل نكرده 

بودند و نیز سوء تدبیرها و رفتارها سبب 
شد مردم مشاركت كمتری در انتخابات 
ریاست جمهوری داشته باشند. هرچند 

این كاهش برای ما خوب نبود اما 
قطعاً عواملی غیراز مسائل سیاسی در 

كمتر شدن میزان مشاركت مردم در 
انتخابات بی تأثیر نبود و نباید از كنار این 

موضوع به سادگی عبور كرد

یادم می آید در روزهای اول بعد از 
پیروزی انقلاب، افرادی بودند كه 

می گفتند مشكلات كشاورزی را 2شبه 
برطرف می كنند. عده ای دیگر می گفتند 
چرا 12روز از انقلاب گذشته است و هنوز 

صف اتوبوس داریم

رئیس جمهور در شبی كه بنزین گران 
شد اصلاً تهران نبود درحالی كه در 

چنین شرایطی باید حتماً رئیس جمهور 
در محل كار خود حضور می داشت، در 

صحنه حاضر می بود و با مردم حرف 
می زد تا از شدت التهاب میان مردم كم 
شود. اما متأسفانه این اتفاق رخ نداد. 
درغیاب این تدابیر، ضد انقلاب از موج 

ایجاد شده استفاده كرد و از فضا بهره برد 
و آن آشوب ها و اتفاقات را رقم زد

چشم انداز مذاكرات برجام
سياســت كلي هســته اي را رهبري تعيين مي كند. دنيا 
مي گويد ايران مي خواهد  به ســلاح هســته اي دست پيدا 
كند. رهبر انقلاب به عنوان عالي ترين شــخصيت سياسي و 
ديني كشوراعلام كرده اند ما دنبال سلاح هسته اي نيستيم. 

به نظرم اين را بايد درمذاكرات مدنظر داشت و بايد بگوييم كه 
مي خواهيم از انرژي هسته اي استفاده كنيم اما از سلاح هسته اي 

نه. ما به وظايف خودمان در برجام عمل كرده ايم.اين آمريكا بود كه 
با حماقت رفتار كرد و از برجام خارج شد و بايد به اين توافق بازگردد. 

اخيراً دبيركل آژانس بين المللي انرژي اتمي به ايران سفر كرده است و 
گفته مسائلي باقي مانده است كه بايد برطرف شود. آژانس منتظر است 
تا ببيند ما در مذاكرات هسته اي با چه رويكردي با 1+4گفت وگو مي كنيم 
تا تصميم خود را بگيرد.مطمئن هستم اگر با توجه به 3اصل عزت، حكمت 
و مصلحت وارد مذاكرات شويم و به درستي و عاقلانه براساس اين اصول 
مذاكره كنيم قادر خواهيم بود نه تنها به اهدافي كه مدنظر داريم برسيم 
بلكه، به سؤالات و ابهاماتي كه درباره فعاليت هاي هسته اي ما وجود دارد 
پاسخ دهيم و منافع ملي را تأمين كنيم.وقتي مقام معظم رهبري به عنوان 
رهبر عالي كشور اعلان مي كند كه اسلحه واقعی ما جوانان  ما هستند و از 
لحاظ شرعي هم سلاح هسته اي را ممنوع اعلان مي كند، ديگر هيچ جاي 

ابهامي باقي نمي ماند.

ث
مک

انتخابــات  پيشــين  كانديــداي 
رياست جمهوري، وزير اسبق نيرو، استاد 
دانشــگاه اميركبير، رئيس سابق خانه 
احزاب و ده ها عنوان ديگر را در كارنامه 
كاري خود دارد. عضويت در شــوراي 
مركزي حزب جمهوري اسلامي و عضو 
حزب موتلفه اسلامي،  حسن غفوري فرد 
را در مركز سياستمدارانه اصولگرا قرار 
داده است. او معتقد است در دستور كار 
قرار گرفتن برخــي طرح ها مانند طرح 
صيانت در مجلس، اقدامي التهاب زاست 
كه طرح آن در فضــاي عمومي نه تنها 
منفعتي براي كشور ندارد بلكه مي تواند 
به ايجاد تنش در جامعه منجر شود. او 
عملكرد اقتصــادي دولت هاي يازدهم 
و خصوصاً دوازدهــم را ناپخته ارزيابي 
مي كند و در ماجــراي افزايش قيمت 
بنزين، دولت را مقصر تمام عيار اتفاقاتي 
قلمداد مي كند كه پس از آن تصميم   رخ 
داد. او نبود رئيس جمهور در شب اعلام 
گراني بنزين، بي توجهي به اهميت اقناع 
افكار عمومي براي پذيرش تصميم هايي 
كه زندگي آنان را تحت تأثير قرار مي دهد 
را از نمونه هاي بارز بي تدبيري هاي دولت 
قبــل مي داند و كاهش ســرمايه  هاي 
اجتماعي را ميراثي تلــخ براي دولت 
سيزدهم به شــمار مي آورد. با حسن 
غفوری فرد كه نقدهای جدی به عملكرد 
دولت تدبير و اميــد دارد به گفت وگو 

نشستيم.

حميدرضا بوجاريان
خبرنگار
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كارگاه انتقال تجربه

 ضرورت بازخواني تعاريف قديمي از مكاتب و 
ژانرهاي سينمايي

فیلم  جستار؛ دريچه اي تازه

 »فيلم  جستار« كه ترجمه اي براي 
عبارت »ESSAY film« است مدتي 
است در جهان مورد توجه قرار گرفته 
و در ايران هم به آن پرداخته مي شود. 

مدتي است پژوهشــگران فيلم وارد تحقيق درباره نوعي از فيلم 
شده اند كه قادر نبودند تا قبل از اين، درست دسته بندي اش كرده 
يا مختصات دقيقي برايش تعيين كنند. از اول قرن بيست و يكم، 
اتفاقي افتاد كه بسيار خوشايند بود؛ يعني ظهور جمعي از محققان 
سينما كه مرزهاي فيلم مســتند، تجربي و فيلم هنري را در هم 
شكســتند و نوعي از فيلم را مطرح كرده و درباره اش نوشتند كه 
به نظر مي رسيد تا اواخر قرن بيســتم، براي دسته بندي كردن يا 
تقسيم بندي آن در انواع فيلم توليد شده، مشكل داشتند. برخلاف 
زمينه تحقيقاتي و پژوهشــي فيلم جســتار، اين فيلم ها اتفاقا از 
دهه های دوم و سوم قرن بيستم توليد مي شدند. اما چرا اين همه 
وقفه افتاد تا بتوانيم درباره اين فيلم ها به توفقي برسيم؟ از معضلاتي 
است كه عالم علم در قرن بيستم با آن برخورد داشت: يعني مقولات 
بسياري، از دسته بندي هاي رايج بيرون قرار مي گرفتند. از همين 
نظر، فيلم   جستار هم نمي توانست دســته به خصوصي را به خود 
اختصاص دهد براي هميــن بلاتكليفي زيــادي رخ داد تا وقتي 
محققان توانستند زمينه تازه اي را براي اين نوع فيلم پديد بياورند.
حتي محققان مايل اند سابقه فيلم جستار را به دهه ۱۹۲۰ بكشانند 
و كساني را به اين حيطه راه دهند كه از آن زمان شروع به ساخت 
فيلم هايي كردند كه به غيراز مستند، قادر به يافتن جايگاهي براي 
رده بندي آنها نبوديم. با تعاريف ســفت و سختي كه محققان در 
خلال قرن بيستم براي فيلم مستند قائل بودند نمي توانستيم فيلم  
جستار را به آنها نسبت دهيم. از طرفي، چون بخش زيادي از فيلم 
 جستار متأثر از فيلم تجربي است، به آن هم نمي توانستيم نسبتش 
دهيم. براي همين قادر نبوديم اين فيلم هــا را در زمره فيلم هاي 
هنري جا دهيم. اما سرانجام فرصت فراهم شد تا براي اين نوع فيلم، 
جايگاهي تعريف كنيم. تا اواخر قرن بيستم تقريبا هيچ نمونه اي در 
اين زمينه نداشتيم. يكي از كتاب ها در تعريف فيلم  جستار مي گويد 
كه اين نوع فيلم، مرز بين افسانه پردازي و واقعيت را حذف مي كند.
 متأسفانه ما در ايران در اين زمينه خيلي كم كاري كرده ايم. هرچند 
كه جهان هم به تازگي متوجه اهميت اين فيلم ها شده است.ناگهان 
محققان متوجه شدند موضوعي از حيطه پژوهش به شدت دور مانده 
است. ما امروز متوجه يك پديده بسيار شــگفت آور در عالم سينما 
هســتيم. اينكه چرا جهان پژوهش هاي سينمايي تا قبل از اين، اين 
مقوله را ناديده گرفته بود بيشــتر به خاطر بلاتكليفي هايي است كه 
دسته بندي هاي ســينمايي براي ما پديد آورده بودند. درحالي كه با 
تعاريف جديد، به سختي مي توان يك فيلم را تنها در يك دسته جاي 
داد و به همين دليل، بســياري از آثار قديمي دچار بازخواني شدند. 
امروز ما ناچاريم بسياري از تعاريفي را كه در خلال قرن بيستم تثبيت 
كرده بوديم، بازبيني كنيم.اين اتفاق در حال رخ دادن اســت و بايد 
همه كتاب هايي كه درباره ژانرها و مكاتب سينمايي نوشته ايم چه بسا 
بازنويسي شوند. از آنجا كه متوجه نياز به بازتعريف همه اصطلاحات 
سينمايي شديم، قضيه فيلم  جستار هم پيش آمد. ما هم به دنبال و در 
پي نگاه نديده گرايي كه اروپا و آمريكا به اين نوع از فيلم داشت، رفتيم. 
البته واقعا خوشحالم كه كتاب »سينماي ذهني« راسكارايد در ايران 
هم ترجمه شده اما بايد به ياد داشته باشيم كه مي بايستي در اين زمينه 
فعاليت كنيم و متوجه باشيم كه چيز مشخصي در اين باره نمي دانيم. 
ما در ايران آنقدر بر ثبت بي چون و چراي واقعيت پافشاري مي كنيم 
كه جايي براي فيلم  جستار باقي نمي گذارد؛ درحالي كه فيلم  جستار، 
شجاعت جمعي خلاق و نوآور را به سينما افزود و از ساختارهاي سفت 

و سخت و بي قيد و شرط مستند، رها كرد.

توصيه هاي ديويد چاراپ براي مستندسازان
احساس، بخش مهمي از فیلم است

   ديويد چاراپ در كارگاه »هنر تدوين مستند« گفت: احساس 
جاري در فيلم موضوعي مهم اســت و نبايد اهميــت آن را ناديده 
گرفت. چاراپ، تدوينگر حوزه فيلم هاي مســتند و داستاني بوده و 
با كارگرداناني مثل پاول پاوليكوفســكي، مارك آيزاكس و كوين 
مك دونالد همكاري داشته است. او در بخشي از اين نشست آنلاين 
كه از صفحه اينستاگرام پخش مي شد گفت: فيلم بايد تماشاگر را با 
خودش همراه كند تا چيزي كه بر پرده رخ مي دهد را درك و تجربه 
كرده و با ســير اتفاقات و ماجراهاي اثر همراه شــود. براي اين كار 
احساس جاري در فيلم بايد شدت داشته باشد. اين كارگردان گفت: 
وجه تدوين در فيلم نوعي غافلگيري به حساب مي آيد و ابزار بزرگي در 
اختيار تدوينگر يك اثر قرار دارد همانند پيچ و مهره كار كه هر تغيير 
كوچكي در جزئي ترين پلان ها مي تواند احساس مخاطب را دگرگون 
كند. نكته مهم اين است كه قصه فيلم در يك سير مشخص روايت 
شود و اين وظيفه بر دوش تدوينگر فيلم مستند قرار دارد. او ادامه 
داد: فيلم مستند مي گويد اين چيزي بود كه شما ديده و مي شناختيد 
حالا يك بار هم از اين زاويه به موضوع نگاه كنيد. فيلم مستند رسالت 
بزرگ چگونه ديدن را در دل خود پنهان دارد و ابزار چينش اين سير 
ماوقع با تدوينگر است. او در قسمتي از نشست، كليپ هايي را پخش 
كرد كه بخشي از مستندهايي بود كه ساخته بود و درباره شيوه تدوين 
آنها توضيحاتي را ارائه داد. چاراپ ادامه داد: بايد به تماشاگر دليلي 
براي تماشاي مستند ارائه داد و هرچه فيلم جلوتر مي رود، تدوينگر 
بايد در جهت پاسخ دادن به يك سؤال گام بردارد و دقت داشته باشد 
كه تا حد امكان از تصنع و تظاهر دور بماند. اين ويژگي بسياري از 
مستندهاست كه به يك خرده داستان تاويلي جهانشمول ببخشند و 
چيزي كه اهميت دارد ترسيم درست اين رويداد است. در نهايت بايد 
آگاه بود كه به عنوان يك تدوينگر شما بايد كاري كنيد تا كارگردان 
خلاقيت خود را نشان دهد و كارش به چشم بيايد. بايد از كار كردن در 
مديوم ها و فرم هاي مختلف لذت ببريد و زندگي پر از زاويه هايي است 
كه مي تواند يك واقعيت واحد را به طرق گوناگون به تصوير بكشد.

اما چيزي كه درنهايت بر پرده ظاهر مي شود از مجراي نگاه تدوينگر 
گذشته است و او ترتيب وقايع و مقياس زماني را در جهت رسيدن به 

حقيقت والا تر مي تواند تغيير دهد.

  اگــر قبــل از اين 
می گفتنــد كــه در 
ســال 7۰، جايــی در 
اطــراف كرمــان يك 
روستای 5هزار نفری 
بود كه فقــط يك نفر 
از ســاكنانش كفــش 
داشــتند و آن هــم از 
لاستيك ماشين بود، 

می گفتم اين محال اســت. حتــی اينكه عيدوك و 
عبدی و باقی گردنه بگيرهای آن روز چه بر سر صغير 
و كبير كرمان و بندر و سيســتان می آوردند هم به 
مخيله  ام خطور نمی كرد، من اصلًا نمی دانستم قاسم 
سليمانی قبل از اينكه فرمانده نيروی قدس شود چه 
می كرده تا اينكه »آورتين« آخرين اثر حسن وزيرزاده 
را ديدم. اصلش را بخواهيد اين نزديك به يك ساعت 
مستند را دو نفر ساخته اند، حسن زلفی، تصويربردار 
آن روزهای لشــكر 4۱ثارالله كرمان كه كل تصاوير 
گرانبهاتر از طلايش را از مجموعه عمليات های عليه 
اشرار در جنوب شرق كشور در اوايل دهه 7۰ آورده 
و  خود روايت را نقل می كند و هم وزيرزاده كه باقی 
مصاحبه ها را گرفته و روی ميز مونتاژ كار را درآورده 
است. تصاوير ناب از دو سوی يك غائله  نه چندان دور، 
هم از طرف دار و دسته  راهزن ها و هم لشكر هميشه 
پيروز 4۱ثارالله و البته قهرمان نام آشــنايی كه آن 
روزها هنوز مو و محاسنش سياه بود. چه مخاطب با 
قاسم سليمانی همدلی داشته باشد چه نه، نمی تواند 
از بزرگی و جسارت و شجاعت او چشم بپوشد و نبيند 
اين همه دليرمردی را، نبيند كه همان قدر كه در برابر 
اشرار سينه سپر می كند، در برابر اهالی آورتين زانو 
می زند و پيش پايشان می نشيند و دلشان را قرص 
می كند. حاج قاسم حتی پس از اتمام پيروزمندانه  
عمليات آورتين و تسليم همه ســركرده ها، تأمين 
جيره بگيرها و تحويل همه سلاح ها به فكر كار و شغل 
آنهاســت، پس آب و زمين و دانه دستشان می دهد 
چون خوب می داند كه اين فقر است كه باعث ناامنی 
است. مســتند آورتين خوش ريتم است، لحظات و 
آن هايی دارد كه جذبمان می كند. كشف هايی در دل 
تصاوير رخ داده كه به خودی خود قابليت پرداخت 
بيش از ايــن را دارند. شــخصيت هايی را می بينيم 
كه پيداست خودشان، سرخط يك مستند ديگرند. 
نگارنده درباره  اثر بحث فنی نمی كند و قوت آن را در 
محتوا می يابد و نيك می داند كــه وزيرزاده هم با او 
هم عقيده است كه مستند نيمه بلند آورتين بيش از 

اينها بالقوگی و جای پرداخت دارد.

 مستند نيمه بلند »آورتين«01

قافله

 در اعماق جنگل های 
شمال ايران، خانه هايی 
از چوب و سنگ و گل 
است كه چوپانان تمام 
سال را در آن می مانند 
و دام و مالشان را تيمار 
می كننــد. گالش ها، 
گاوبانان گيلك و طبری 
هســتند كــه از قديم 

زيست خاص خود را داشته اند اما اكنون كه زندگی 
شهرنشينی به ميراث داران آنها درآمد بيشتر و زندگی 
سهل تری داده، قيد خانه و منش پدر را می زنند. حاج 
شــعبانعلی طالبی يكی از همين گالش  هاست كه 
علی شهاب الدين مدتی را در كنار او مانده و تنهايی و 
روزمرگی او را به تصوير كشيده. پيرمرد كه پيداست 
سختی دوران او را نحيف و رنجور كرده در فرايند توليد 
فيلم از دنيا می رود و پسران و دخترانش هرچه تلاش 
می كنند نمی توانند خانه و گاوهای او را حفظ كنند. 
پس خانه تخريب و گاوها فروخته می شوند. زيست 
گالشــی به عنوان يك ميراث فرهنگی و معنوی كه 
به شــدت در معرض خطر نابودی و فراموشی است، 
موضوع مســتند كوتاه »گالش منزل« قرار گرفته و 
از آنجا كه كارگردان اثر بــازه زمانی قابل توجهی را 
برای سوژه  خود گذاشته، مستند هم كشش لازم را 
دارد. روانی روايــت، پرهيز از تكلف، قاب های زيبای 
تصوير و استفاده از صداها برای انتقال مفاهيم، به ويژه 
در سكانس نگرانی گالش در بيمارستان برای آنچه از 
او باقی خواهد ماند، وجوه مثبت اثر است. بهره بردن از 
موسيقی نواحی كه همخوانی تام و تمام با جغرافيای 
مستند دارد نيز حس خوبی به نماهای سبز و خيس 

گالش منزل بخشيده است.

 مستند كوتاه »گالش منزل«06

وزمرگی تنهایی و  ر

  »به جرأت می توان 
گفت كه شــاهمراد، 
شــجاع ترين فرمانده 
جنــگ بــود.«؛ اين 
را محســن رضايــی، 
فرمانــده ســپاه در 
ســال های جنگ، در 
همان ابتدای مستند 
می گويد تا تكليف ما 

را با شــخصيتی كه قرار است در 8۰دقيقه  آينده با 
او آشنا شويم، روشــن كند. نماهای بازسازی  شده 
از ايلياتی هــا در دامنه كوهرنــگ، لنجان اصفهان 
در آســتانه انقــلاب 57، نبردهــای پارتيزانی در 
كوه های كردستان و جبهه های دفاع در برابر رژيم 
بعث هر كدام عهــده دار نمايش نوجوانی، جوانی و 
پختگی يكی از دليرمردان ايران است كه به واسطه  
مصاحبه با خانواده، دوستان و همرزمان او، جمله 
جمله ما را با ابعاد شخصيتش آشنا می كنند. شهيد 
محمدعلی شاهمرادی، قهرمان دلاور تيپ مستقل 
قمربنی  هاشــم، آنقدر خرده روايت در زندگی ا ش 
داشته كه دست راوی را در تمامی ابعاد شخصيتش 
باز بگذارد. ســيدصفی الله حســينی هم، به عنوان 
نويسنده و كارگردان، برای همراه كردن مخاطب 
به خوبی از ابزار بازسازی سود برده و جلوه های  ويژه 
رايانه ای را خوب به خدمــت گرفته تا بتواند هرچه 
بيشتر بر اثرگذاری روايت خود بيفزايد. بازی های 
شخصيت های اصلی و مكمل مخاطب را نمی آزارد 
و صداگذاری قابل قبول اثر نيز توانسته بار استفاده 
از موســيقی آرشــيوی را تا حدی به دوش بكشد. 
در يك نگاه كلی شــخصيت گيرای سوژه، تنوع در 
مصاحبه ها و كوتاهی جملات، فضاسازی مناسب 
و زمان گذاشــتن برای پرداخت درست موضوع، 
اثری شايســته ديدن خلق كرده است كه می توان 
پيشــنهادش داد. نكته  قابل توجه در اين مستند 
جذب سرمايه گذار است، به نظر می آيد تهيه كننده 
اثر با اقناع مجموعه  ذوب آهن اصفهان اســت كه 
توانسته از عهده هزينه های توليد و پس توليد اين 
مستندبازســازی برآيد و قطعاً اين بر كيفيت كار 
تأثير بسزايی داشته است. مستند كه تمام می شود، 
اگر آن را خوب ديده باشــيم، اين را در جان خود 
ته نشين شده می يابيم: از يك عشــايرزاده  اصيل 
اين شــجاعت و ســخاوت برمی آيد كه بگويد:»ما 
 تاريكی و دشــواری را بر خــود پذيرفتيــم تا راه 

شما روشن شود«.

 مستند بلند »شاهمراد«02
 قهرمان  دلاور 

  راستش را بخواهيد، تیپ قمر بنی هاشم
نمی شود و نبايد روی 
مستند »آقای صياد را 
ول كنيد« بوق گذاشت 
و سانسورش كرد. آقای 
صياد را بايد ول كرد كه 
خودش باشــد. اگر بنا 
باشد كه ليچار نگويد 
و تندی نكند كه ديگر 

آقای صياد نيســت! منِ مخاطب قطــع به يقين 
می دانم كه تدوينگر اين مســتند، صــدی نود از 
دشنام ها را كنار گذاشته و آنچه مانده از هفت صافی 
رد شــده تا بشــود يك اثر پنجاه و چند دقيقه ای. 
محمد صيادصبور، يا چنان كه پشت عكس هايش 
را مهــر می كنــد م. صيــاد، از برترين عكاســان 
خبری معاصر ايران، اين بار خود ســوژه  يك پرتره 
خوش ساخت از مريم ملك فخار شده است. هرچند 
عمده اين مستند تك گويی های سوژه اصلی است 
 اما استفاده  خوب از آثار عكاس و بهره بردن به موقع 
و بــه انــدازه از عنصر صدا كــه به فراخــور قاب 
عكس هاســت، خــوب توانســته  از عهــده كار 
برآيد. ديگــر اينكه او خود كپشــن روی عكس ها 
می شــود و هر فريم را در يكی دو جمله، چنان كه 
بايــد، توصيــف می كند تا مــا را هــم در چند تا 
از بی شــمار خاطره هايی كه دارد شــريك كرده 
باشــد. مستندســاز گام بــه گام از نوجوانــی با او 
 پيش می آيــد: در فتوپــلازا، در روزنامه آيندگان، 
در خيابان هــای طهــران و پياده روی هــای كنار 
گل ســرخی، در روزهای انقلاب و با كاوه گلستان، 
در آژانس ای پــی، در طبس و جاگذاشــتن همه 
همراهان و در كنفرانــس خبری آيت الله خامنه ای 
رئيس جمهور وقــت با خاويــر پــرز دكوئيار در 
تهران، آنجا كه آيــت الله خامنه ای به تيم حفاظت 
می گويند:»آقای صياد را ول كنيد«. خانم ملك فخار 
حتما گوش شنوايی داشته و خوب توانسته اعتماد 
آقای عكاس را جلب كند كه اينطور سر صحبت و 
درددلش باز شده و هر آنچه ما بايد بشنويم را گفته. 
عكاسی كه همه را در قاب گنجانده، اما خودش هر 

وقت بخواهد از قاب بيرون می زند.

مستند نيمه  بلند »آقای صياد را ول كنيد«04

پرتره ای خوش ساخت

  فيلم نوشت های ابتدايی، نماهای متعدد از بالا 
كه بيابان و قنات را به تصوير می كشد و مردی كه 
به دل سياهی می زند تا راه آب را بازكند، همين ها 
كافی  اســت تا تكليف مان با مستند »قلعه  برقرار« 
روشن شود. داستان آب است و آبادانی، پيرمردی 
كه خود بــا جملاتی كه بــه اندازه كوير ســاده  و 
صميمی  اند به ما می گويــد به يك قلعه مخروبه در 
كوير راوند كاشان آمده و با دستان خود آن را زنده 
و برقرار كرده  است، »فقط با يك قنات و يك چكه 
آب«. فرشاد فدائيان، خوب دانسته كه برای نشان 
دادن عظمت كار مرتضی گندمی راوندی بايد چه 
فواصل و زوايايی را انتخاب كند. نماهايی از بالا كه 
با استفاده هنرمندانه از خطوط و نقاط، كشاورزی، 
دامداری و چاه های قنات را در دل يك كوير خشك 
به تصوير كشيده اند. او هم صداها را خوب به خدمت 
گرفته و هم گذاشته ســكوت كوير كارش را انجام 
دهد. از همين رو است كه فدائيان در فيلم خود از 
موسيقی استفاده نكرده است. كلمات و ديالوگ ها 
اندك هستند و آن چند جمله ای هم كه گفته شده 
در خدمت انتقال اين مفهوم است كه اگر هيچ كس 
هم به كمــك من نيايد، خــودم از عهده همه  چيز 
برخواهم آمد. »قلعه برقرار« مستند صبوری است، 
عجله ندارد و گام هايش را آهسته برمی دارد، ارزش 
سكوت را می فهمد و آنچنان ما را مسحور سادگی 
خود می كند كه گويی اين خود پيرمرد اســت، با 
همان سادگی و صلابت كه از او انتظار می رود، او كه 
۲5سال برای بازسازی قنات عمر گذاشته و از خاك 

خشك، زندگی رويانده.

 مستند نيمه بلند »قلعه برقرار«08

سادگی و  صلابت
  مينا، گل محمد و 
پسرشان يك خانواده 
كوچــك عشــايري 
هســتند كه كارشان 
دامداري اســت. مينا 
كــه يك بار به شــهر 
رفتــه و با يــك گروه 
فيلمسازي براي مدت 
محــدودي كار كرده، 

ســوداي گريمور شــدن دارد. او قصد مي كند كه 
به دانشــگاه برود و رشــته چهره پردازي بخواند. 
گل محمد وقتي به خواســتگاري مينا رفته، به او 
قول مي دهد كه مانع درس خواندنش نشــود، ولي 
الان كه قصد جدي مينــا را مي بيند با آن مخالفت 
مي كند و با تحكمــي مردانه مانع مينا مي شــود. 
داستان مستند بلند »چهره پرداز« داستان تلاش 
ميناســت در مواجهه با شــوهر، مادرشوهرش و 
ديگران براي اينكه به خواســته اش برســد. او در 
اين بين حاضر اســت از همه  چيز بگــذرد، حتي 
از شــوهرش... چه اينكه خودش براي گل محمد 
آســتين بالا مي زند و در پي تهديد او به اينكه اگر 
تو به دانشگاه بروي من زن ديگري خواهم گرفت، 
براي او خواستگاري هم مي رود. تنش هايي كه در 
ابتدا شوخي به نظر مي آيند، كم كم رنگ جدي تري 
به خود مي گيرند و دعواي زن و شوهر آنقدر جدي 
مي شــود كه به درگيري فيزيكي و حتي مداخله 
عوامل پشت دوربين منجر مي شود. جداي از اينكه 
من مخاطب نســبت به كل ماجــرا و واقعي بودن 
مجادلات و مناســبات مظنونم، ســادگي و رواني 
اتفاقات و سماجت مينا و سرســختي گل محمد، 
در قاب هــاي زيباي زندگي عشــايري و دامداري 
آنقــدر جذابيــت دارد كــه بخواهــم ببينم آخر 
داستان چه مي شــود. جعفر نجفي دركنار خرده  
درگيري هاي زن و شــوهري به نماياندن زندگي 
سخت و شــيرين كوچروي دامداران جنوب غرب 
ايران پرداخته و توانسته كشش بين تجددخواهي 
و پايبندي به ســنت ها را خوب نشــان دهد. يك 
 دو راهــي قديمي كه در نمــاي پايانــي تيتراژ را 

در خود جاي مي دهد.

چند سطر درباره ی مستند بلند»چهره پرداز«10
در میان تجددخواهی و 

پایبندی به سنت ها 

   صدای گرم پيرمردی كه كودكی ا ش را از لابه لای 
خطوط نقاشی و كلمات در هم پيچيده روايت می كند، 
وقتی گره بخورد به قاب تصويری كه در آن اســتاد، 
هرچند با دســتان لرزان اما با صلابــت و وقار روی 
بوم طرح می زنــد معلوم مان می كند كــه حرف از 
نقش و نقاشی است. ســيدوحيد حسينی همدان، 
خود دوربين به دست گرفته و در پی روايت داستان 
قباد شــيوا، به هرجا رفته كه ردی بر خاطر يكی از 
معروف ترين گرافيست های ايران برجا گذاشته است. 
خواه كوچه پسكوچه های همدان، خواه زير درختان 
زيتون يا در تهران، پيش دوســتی قديمی. حسينی 
خوب از عهده  شناساندن آنچه مخاطب بايد از شيوا 
بداند، برآمده. متن گيرای او كه با صدای قباد شــيوا 
بر نقش و خطی از خودش نشسته، تا انتهای اثر ما را 
در كودكی  قباد، در همدان نگه می دارد و همزمان كه 
خرده داستان ها را برايمان می گويد از ديدن نقاشی ها 
محظوظمان می كند. فيلم به مثابه يك گالری، هم 
عكس های زندگی و كار و هم آثار شيوا را يك به يك 
نشان مان می دهد. از پوستر جشن هنر شيراز و آرم  و 
نشان ها تا اركستر مجلسی راديو و تلويزيون ملی ايران. 
روايت، همپای او به آمريكا می رود و با ميلتون گليزر، 
گرافيست وقت می گذراند و بعد از اتمام درس به ايران 
پس از انقلاب بازمی گردد. پرتره  قباد شيوا، مثل آثار 
خود او به دور از تكلف و پيچيدگی است. خطوط روايت 
ساده اند، رنگ ها زنده و محدود و هرچيزی خوب و به 
قاعده سرجای خودش نشسته. ما شيوا را آنطور كه 
هست درك می كنيم و در ديالوگ ها تصنع نمی يابيم 
و جملات او را به مثابه يك معلم باور داريم وقتی كه 
از او بپرسيد: كدام كار را بيشتر از همه دوست داريد و 

بگويد: »كاری كه فردا بكنم...«.

مستند  بلند »هنگامه  اركستر مجلس 07
سارها به رهبری قباد شيوا«

فیلم به مثابه گالری

  همــان چند خط 
ابتدايــی  نمــای  و 
فيلم، اصل حــرف را 
می گويد: جنگل های 
بلوط زاگرس در حال 
احتضارند، مثل پدری 
پير كه بر بستر افتاده 
و نفس های آخرش را 
می كشد. پسر با تمام 

مهری كه دارد، پدر را تيمــار می كند، زخم هايش 
را می بندد و غذايش می دهد اما انگار بيماری آنقدر 
وسيع شــده كه همه اين كارها راه به جايی نبرد. 
آتشی كه به جان درخت های سبز بلوط افتاده، بنای 
سرد شدن ندارد. جنگلبان ها برای مبارزه  با قاچاق 
چوب از جان مايه می گذارند. ما اين را در همراهی 
نزديك و مســتمر حجت طاهری با يك جنگلبان، 
خوب می توانيــم دريابيم. »احتضار« مســتندی 
درخور ستايش و حاصل شجاعت و مداومت فيلمساز 
است. حجت طاهری كه قبلًا خودش را با »زندگی 
در خور موسی«، »پرندگان در سايه«، »باياريها« و 
ديگر آثار خوش ســاختش به مخاطب ثابت كرده، 
اين بار هم توانسته از ابزار مســتند به بهترين نحو 
در جهت انتقال پيام مهم خود بهره برد. اين، به ويژه 
در تدوين اثر نمــود دارد، تدوين مــوازی زندگی 
خصوصی و نســبت جنگلبان با پــدر و مادرش و 
شغل او و چفت و بســت های دقيق نماها و رفت و 
برگشت هايی كه خلاقيت در آنها موج می زند، گواه 
از دقت و حساسيت تحســين برانگيز كارگردان اثر 
دارد. مستند بلند احتضار فيلم روانی ا ست، پيامش 
مشخص اســت و نمادها را خوب به خدمت گرفته، 
چنان كه از كار بيرون نزنند. هرچند مشخص است 
كه فيلمساز در كدام سوی بردار ايستاده اما اين باعث 
نشده كه حرف های طرف مقابل را نشنود و دوربين را 
به خانه  روستانشين هايی كه از بلوط و زغال زندگی 
سخت شــان را می گذرانند، نبرد. طاهــری ايده و 
جهتش مشخص است اما به مخاطب اجازه می دهد 
همه  حرف ها را بشنود و خود بداند كه چرا دلش با 
جنگلبان است و از همه رســاتر و دردآورتر صدای 
نفس های به شماره افتاده  جنگلی است كه در حال 

احتضار است.

مستند  بلند »احتضار«03

نفس های به شماره افتاده 

  حميد عليدوستی 
بخواهيــم  اگــر  را 
در 3كلمــه خلاصــه 
كنيم اينهــا خواهند 
بود: كتاب، موســيقی 
و فوتبــال. مهاجــم 
سال های نه چندان دور 
تيم همای تهران، جزو 
معدود بازيكنان فوتبال 

اســت كه بدون عضويت در تيم های پرسپوليس و 
استقلال به تيم ملی راه يافت و جای ثابتی برای خود 
دست و پا كرد. كسانی كه در اركستری به رهبری 
جعفر صادقی نشسته اند و هركدام با سازی  نت های 
»سمفونی حميد« را می نوازند، هر كدام چهره های 
نام  آشنای زمينه و زمانه  خود هستند؛ از علی پروين و 
فردوسی پور، تا پيمان معادی و ترانه عليدوستی. آنها 
از زاويه ای ديد خود حميد عليدوستی را می بينند 
و مخاطب را با زوايای كمتر شــنيده شده از او آشنا 
می كنند. اثر، هرچند ۱۰8دقيقه است و كمی بلند 
به نظر می رسد اما آنقدر آرشــيو ديدنی و جملات 
شــنيدنی دارد كه بيننده و شنونده را خسته نكند. 
ضمن اينكه شنيدن داســتان قهرمان ها هميشه 
جذاب بوده اند، چه اينكه آن قهرمان الگوی بسياری 
از جوان های ســبيل دار نســل خود در دهه های 
5۰و 6۰ نيز بوده باشــد و از آنجا كــه خودش را به 
غول های فوتبال آن روز نفروخته، سمبل وفاداری به 
تيمش- هما- نيز شناخته شود. حميد عليدوستی 
كه روزهای اوجــش را در امجديه گذرانده حالا كه 
دوباره به اين ورزشــگاه پير و خســته بازگشته تا 
خاطراتش را مرور كند، سنخيت زيادی بين خود و 
زمين بازی اش می يابد؛ هر دو تنها و هر دو در فصل 
پاييز و فراموشی. با اين حال چنان كه در نمای پايانی 
فيلم هم می بينيم او هنوز به دويدن ادامه می دهد 
و به جــای اينكه بر رنج تمركز كند، مثل هميشــه 
از آن درس می گيرد و به حميد عليدوســتی بودن 

ادامه می دهد.

 مستند  بلند »سمفونی حميد«09

كتاب، موسیقی، فوتبال

  حتی اگر داســتان 
گل محمدها را ندانيم، 
حتمــاً اســم و عنوان 
محمــود دولت آبادی 
و رمــان »كليــدر« 
بــرای ما آشناســت 
اما بين داســتانی كه 
دولت آبادی ســاخته 
با آنچه در واقع امر در 

پيرامون سبزوار در دهه ۲۰اتفاق افتاده تفاوت هايی 
هســت. مجتبی اســماعيل زاده در مستند »شرق 
وحشی« خواسته اصل داستان را از هر دو سوی دعوا 
بپرسد، هم خان، هم رعيت. هرچند قريب به 7۰سال 
از پايان داستان گذشته اما پسران علی اكبر ارباب، 
الداغی و خان محمد و دختر گل محمد كلميشــی 
هنوز خوب به ياد دارند كه چه بر ســر پدرانشــان 
گذشته. مستندساز از شــاهدان عينی ميدان شهر 
ســبزوار كه جنازه های گل محمدها و خان عمو را 
ديده اند می پرسد كه چه شــده و هركدام از چشم 
خود داستان را روايت می كنند. روايت هايی كه گاه 
تعارض و تناقض هايی هــم دارد. مخاطب، هم اين 
جمله را می شنود كه گل محمدها ياغی بودند و باج 
به زور از مردم مظلوم می گرفتند و هم اينكه آنها عيار 
بودند و خان ها را سركيسه  می كردند و از سر ظلم و 
ســتمی كه بر آنها رفت، با رژيم شاه می جنگيدند. 
فيلم مستند شرق وحشی، در ۱۰ گزارش آنچه بر 
خانواده  گل محمد كلميشــی رفته را از زبان اهالی 
روســتاها و برخی مطلعين و پژوهشــگران روايت 
می كند. جز داستان و كسانی كه هر كدام نسبتی با 
گذشته نزديك دارند، وجوه جامعه شناسانه  رويداد، 
مثل مرثيه هايی كه برای گل محمد خوانده شــده، 
مدنظر اسماعيل زاده بوده است. كشش دراماتيك 
يك داســتان نه چندان دور، رخدادهای تراژيك با 
وجوه قــوی قهرمان پردازانه، صداقــت در روايت و 
پرهيز از سوگيری و قضاوت باعث شده مستند شرق 

وحشی را اثری درخور تحسين بيابيم.

مستند بلند »شرق وحشی«05
مرثیه هایی برای گل محمد

احمد الستي 
استاد دانشگاه و نويسنده و پژوهشگر

دل
ا عا

 من
ی ،

هر
مش

س:ه
عك

مروری بر 10 مستند به نمايش درآمده در 
پانزدهمین جشنواره سینما حقیقت

یك دور تند



  شب غول هاي انگليسي

  يوفا  اين بار عليه فيفا

 استقلال-نود؛ نگراني ميهمان 
از داوري!

هرچند به سطح بازي هاي ليگ انتقاد زياد است اما زهرا قنبري كه اين 
هفته گل زيبايي زد مي گويد  امسال زنان ليگ بهتري دارند

8 +1  
جنجال آقاي 81

20  مدل رونالدو- قنبري گل زدم

ممكن است فردا ليگ برتر به خاطر موج تازه 
كرونا تعطيل شود

در مرحله يك شانزدهم نهايي 
جام حذفي امروز استقلال، 

سپاهان و فولاد از تيم هاي ليگ2 
18ميزباني مي كنند 

19

 محمد طيبي، لژيونر فوتسال ايران كه گل زيبايش
  براي بنفيكا، بازتاب فراواني در رسانه ها داشت
در گفت وگو با همشهري مي  گويد يك گل خاص ديگر 
هم براي آينده كنار گذاشته است

از فوتسال 
متنفر بودم

مروري بر سير 

نزولي حامد لك 

درون دروازه 
پرسپوليس

18
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نكته بازي   

آماربازي

خداحافظي يعني چه؟

حالا فهميدي با كي بازي داشتي؟

گل هم نمي خورند كه...!

رســانه ها از مهدي ترابي مصاحبه 
گرفته اند و او هم خبر خداحافظي 
از تیم ملي را تكذيب كرده است. 
خب الان بايد چــه كار كنیم؟ از 
خوشحالي در پوست خود نگنجیم؟ 
اصلا چــرا بايد در مورد يــك بازيكن 
27ساله چنین شايعه اي درست شود كه او آن را تكذيب كند؟ 
كاش وارد چنین فضاهايي نشــويم. ترابي فوتبالیست خوبي 
است، اما رقابت در تیم ملي بالاست. اسكوچیچ كلي مهاجم و 
وينگر در اختیار دارد و طبیعتا به همه آنها فرصت نمي رسد؛ 
آيا نیمكت نشین ها بايد خداحافظي كنند؟ اصلا اينكه در مورد 
بازيكني در اين سن و سال چنین شايعه اي ساخته مي شود 
زشت است. آدمي با امید زنده است و تحت هر شرايطي براي 
رسیدن به آرزوهايش بايد تلاش كند. ترابي هم اگر حقي براي 

خودش قائل است، بايد آن را در عمل بگیرد.

روزي كه استقلال با نتیجه مساوي 
بدون گل برابر گل گهر متوقف شد، 
فرهاد مجیدي در نشست خبري 
به شدت به مسئولان برگزاركننده 
بازي اعتراض كرد. چرا؟ چون آنها 
اجازه ندادند استقلال از حضور كوين 
يامگا و رودي ژستد استفاده كند. فرهاد اما ترجیح داد در اين 
مورد خاص توپ را توي زمین امیر قلعه نويي بیندازد و به او 
طعنه بزند: »مي دانستم با چه كسي بازي داريم و براي همین 
منتظر چنین اتفاقاتي بودم.« خب حــالا دقیقا همان بازي 
كه جزو بدترين نمايش هاي فصل اســتقلال هم بود با حكم 
كمیته انضباطي 3 بر صفر به سود استقلال اعلام شده است. 
آقاي مجیدي؛ آيا الان به خوبي متوجه شدي با چه كسي بازي 
داشتي؟ طرف شما اگر قدرت داشت )حداقل در دوره فعلي( 

لابد جلوي 3 بر صفر شدن بازي را مي گرفت.

شرايط اين روزهاي رشید مظاهري 
بسیار عجیب اســت. او هر بار در 
هر مســابقه از فهرست بازيكنان 
استقلال خط مي خورد و كم كم 
حوصله خودش هم از اين بابت سر 
رفته اســت. كلا امسال مشخص نشد 
چرا قرارداد رشید مظاهري را تمديد كردند، درحالي كه استقلال 
2 دروازه بان مدعي و مورد اعتماد كادرفني داشت. جالب تر از 
همه اينكه در شــرايط فعلي عملكرد گلرهاي اســتقلال از هر 
زمان ديگري عالي تر بوده و آنها گل هم نمي خورند كه احتمال 
بازگشت رشید به چارچوب دروازه وجود داشته باشد! هم اكنون 
استقلال با 2 گل خورده در كنار آلومینیوم اراك صاحب بهترين 
خط دفاعي لیگ بیست ويكم است. البته در مقابل نام سپاهان 
هم عدد 2 گل خورده درج شــده، اما اين بعــد از حذف 4گل 

دريافتي آنها از گل گهر سیرجان است.

متریکا

تیم گل گهر با كسب امتیاز فني 7.10از 

گروه متريكا، همچنان برترين تیم لیگ 7.10
بیست ويكم به لحاظ فني است. اين تیم 
به دلیل اســتفاده از بازيكن غیرقانوني 
7امتیاز از دست داد و در جدول رده بندي لیگ تا رتبه هشتم سقوط 
كرد. اما در جدول امتیازات فني كه سايت متريكا براساس آنالیز دقیق 
تیم ها منتشر مي كند همچنان بالاتر از سپاهان و استقلال در رتبه اول 
قــرار دارد. گل گهر به لحــاظ امتیازي حتي قبل از 3- صفرشــدن 
بازي هايش هم صدرنشــین نبود و با يك امتیاز كمتر از استقلال و 
آلومینیوم، رتبه سوم جدول را در اختیار داشــت. اما به لحاظ فني، 
میانگین امتیازات اين تیم 7.10از 10بوده كه بالاتر از ساير تیم هاست.

 تیم اســتقلال با میانگیــن امتیاز فني 

7.07بعد از گل گهر در رتبه دوم بهترين 7.07
تیم هاي لیگ است و 3صدم امتیاز بیشتر 
از سپاهان دارد. سپاهان و استقلال بعد از 
فعل وانفعالاتي كه در جدول لیگ برتر رخ داد با 22امتیاز در صدر جدول 
همسايه شدند و سپاهان با يك گلي كه بیشتر از استقلال زده، بالاتر از 
اين تیم قرار گرفته است. اما در امتیازات فني كه آنالیزورهاي متريكا به 
تیم ها مي دهند، اســتقلال به امتیاز 7.07رســیده و امتیاز سپاهان 
7.04است. آلومینیوم )7.00(، مس رفسنجان )6.97( و پرسپولیس 
)6.96( در رتبه هاي چهارم تا ششــم قرار دارند. تیمــي كه به اندازه 
لیاقت هاي فني اش امتیاز نگرفته ذوب آهن اســت كه در جدول فني 

متريكا هفتمین تیم برتر است اما در جدول لیگ رتبه يازدهم را دارد.

 فولاد، پیكان، تراكتور و در مرحله بعدي 

هوادار، 4تیمي هســتند كه بیشتر از 6.72
لیاقت فني خودشان امتیاز گرفته اند و 
در جدول لیگ رتبه اي بالاتر از جدول 
فني متريكا دارند. فولاد با امتیاز فني 6.72در جدول فني متريكا 
رتبه نهم را در اختیار دارد اما در جدول لیگ با 16امتیاز ششــم 
است. فجرسپاسي، ذوب آهن و گل گهر 3تیمي هستند كه به لحاظ 
فني بهتر از فولاد بوده اند اما به لحاظ نتیجه گیري ضعیف تر عمل 
كرده و در جدول لیگ، پايین تر از اين تیم قرار گرفته اند. پیكان هم 
به لحاظ فني با امتیاز 6.70دهمین تیم لیگ اســت اما در جدول 
رده بندي رتبه هفتم را دارد. تراكتور هم تیم نهم جدول رده بندي 
است اما به لحاظ فني پايین تر از نساجي، فجرسپاسي و ذوب آهن 

در رتبه دوازدهم جدول متريكا است.

استقلال-نود؛ نگراني ميهمان از داوري!
در مرحله يك شانزدهم نهايي جام حذفي امروز استقلال، سپاهان و فولاد از تیم هاي لیگ2 میزباني مي كنند و تراكتور به مصاف مس رفسنجان مي رود

ليگ برتر ایران)جام خليج فارس( -فصل بيست ویکم
امتياز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازي ها تيم رتبه

107121421222سپاهان1

1321122-1064استقلال2

102820-1055آلومينيوم اراک3
10541148619پرسپوليس4
10532137618مس رفسنجان5

16-10442891فولاد6

104331110115پيکان7

512-10334914گل گهرسيرجان8
211-103251012تراکتور9

211-10253911نساجی مازندران10

511-10325510ذوب آهن11

210-1024457فجر سپاسی12
39-1023558هوادار13

59-1023549صنعت نفت آبادان14

77-10145310نفت  مسجدسليمان15

122-28214-10پدیده مشهد16

برنامه بازی ها

14:00

14:45

15:00

14:30

16:30

16:00

17:30

17:45

جام حذفی یک شانزدهم نهایی

لیگ برتر هفته یازدهم

یکشنبه ۲۸ آذر1400

آرمان گهر سيرجان- نساجی

پدیده-استقلال ملاثانی

ذوب آهن- رایکا بابل

صنعت نفت-شمس آذر قزوین

ماشين سازی-مس کرمان

پيکان-قشقایی شيراز

آلومينيوم-فجر شهيد سپاسی

خيبر خرم آباد- مس شهر بابک

گل گهر- شهرداری آستارا

استقلال- نود اروميه

سپاهان-شهيد اورکی اسلامشهر

فولاد-شهرداری نوشهر

14:30

15:00

15:00

17:30

17:00

دوشنبه ۲۹ آذر1400

جمعه 3 دی 1400

خليج فارس ماهشهر- هوادار

تراکتور- مس رفسنجان

شاهين بوشهر- نفت مسجد سليمان

پرسپوليس-  ویستا توربين تهران

آلومينيوم -گل گهر

هوادار-تراکتور

پدیده -استقلال
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مراحل نهايي جام حذفي فوتبال ايــران در فصل 01-1400 از امروز با حضــور تیم هاي لیگ برتري 
آغاز مي شود. 16تیم از دســته هاي پايین تر به اين مرحله رسیده اند تا امروز و فردا در مرحله 

يك شــانزدهم نهايي با تیم هاي لیگ برتري روبه رو شوند. امروز از ساعت17:30 دو تیم 
صدرنشین لیگ برتر در اصفهان و تهران میزبان حريفاني هستند كه از لیگ2 آمده اند. 

سپاهان در اصفهان از تیم شهید اوركي اسلامشهر میزباني مي كند و بازي آساني 
مقابل اين تیم دسته دومي خواهد داشت. تیم اسلامشهري كه همین 

 Aامسال از دســته3 صعود كرده هم اكنون در لیگ2 و در گروه
رتبه هفتم را بین 14تیــم دارد. اين تیم در 2مرحله قبلي جام 
حذفي 2برد پرگل 6 بر صفر و 4 بر يك مقابل حريفانش به دست 

آورده تا در اين مرحله به تیم قدرتمند سپاهان برسد. همزمان، 
اســتقلال هم در تهران میزبان تیم دســته دومي نود ارومیه است كه 
نسبت به حريف ســپاهان، تیم شناخته شده تري است و سابقه حضور 

در لیگ يك را هم دارد. نود ارومیه بعد از سقوط از لیگ يك 
حالا در لیگ2 و در گروهB رتبه دوم جدول را در اختیار 
دارد. ديروز مديرعامل اين باشــگاه در اقدامي عجیب 

به جاي سرمربي تیم در نشست خبري حاضر شد و گفت در بازي با استقلال، نگران داوري است! اين تیم 
در مراحل قبلي شاهین دهداري تهران را يك بر صفر برده و ون پارس نقش جهان را هم 2بريك 

شكست داده است.
قهرمان فصل گذشــته جام حذفي يعني فولاد خوزستان هم امروز میزبان شهرداري 
نوشهر است كه اين تیم هم از لیگ2مي آيد و محسن بنگر را به عنوان سرمربي روي 
نیمكت دارد. امروز همچنین پیكان با قشقايي شــیراز بازي مي كند و نساجي 

بود. گل گهر ســیرجان هم بعــد از اتفاقات میهمان آرمان گهر خواهد 
روزهاي اخیر و ســقوط 5پله اي در جدول لیگ برتر، به مصاف تیم 
دسته اولي شهرداري آستارا مي رود. در اين مرحله از جام حذفي، فقط 
در 2بازي تیم هاي لیگ برتري به پست همديگر خورده اند. آلومینیوم 
اراك، شگفتي ساز لیگ برتر بايد از فجرسپاسي میزباني كند و تراكتور هم در 
تبريز به مصاف مس رفسنجان مي رود. بازي تراكتور و مس احتمالا نزديك ترين 
و سنگین ترين بازي اين مرحله خواهد بود. 3بازي ديگر هم فردا )دوشنبه( 
برگزار مي شود كه بازي پرسپولیس با ويستاتوربین تهران 

هم در میان بازي هاي فرداست.

1+8جنجال آقاي 81
مروري بر سیر نزولي حامد لك درون دروازه پرسپولیس

طعنه به سردار؛ زیاد هم بیراه نیست
آزمون ويترين لیگ قهرمانان اروپا را از دست داد

گفته مي شود كار انتقال ســردار آزمون به لیون 
تمام شــده و او در همین پنجره زمســتاني زنیت 
ســن پترزبورگ را به مقصد تیم فرانســوي ترك 
خواهد كرد. بعــد از مدت ها گمانه زنــي در مورد 
اينكه ســردار راهي كدام تیم اروپايي خواهد شد، 
سرانجام قرعه به نام لیون افتاد. اگرچه هنوز خرده 
مسايلي باقي مانده، اما از قرار معلوم زنیت آخرين 
فرصت نقل وانتقالاتي اش براي كســب درآمد از 
ترانسفر آزمون را از دست نخواهد داد. اگر باشگاه 
روسي سردار را در همین زمستان منتقل نكند، او 
مي تواند در پايان فصل به طور رايگان به هر تیمي 

كه خواست ملحق شود.
در عین حال اما تحلیل هاي فراواني در مورد انتخاب 
آزمون وجود دارد. برخي لیون را تیمي مناســب 

براي او مي دانند و بعضي نه. به عنوان مثال بوريس 
راپوپورت، سرمربي پیشین زنیت به ستاره تیم ملي 
ايران طعنه زده و گفته: »تیم جديد او بارسلونا يا 
رئال مادريد نیست. سردار به تیمي در سطح زنیت 
رفته است.« فرانسه به هر حال جزو 5 لیگ معتبر 
اروپاســت، اما در اين مورد خاص به نظر مي رسد 
حق با راپوپورت باشد. لیون هم اكنون در میانه هاي 
جدول لیگ فرانسه قرار دارد و تازه برخلاف زنیت، 
فرصت حضور در لیگ قهرمانان اروپا هم براي اين 
تیم فراهم نیست. آزمون در زنیت حداقل در لیگ 
قهرمانان گاهي فرصت رويارويي بــا بزرگان اروپا 
را پیدا مي كرد. به هر حــال امیدواريم اين انتخاب 
درنهايت به سود او باشد. شايد هم سردار از لیون به 

تیمي بزرگ تر برود.

بهروز رسایلي| حامد لک كه فصل گذشته در قامت یک خرید درخشان و غیرمنتظره، مخصوصا در لیگ قهرمانان آسیا هنرنمایي كرد و مورد تحسین قرار گرفت، 
این روزها شرایط متفاوتي را تجربه مي كند. او پارسال كمتر حاشیه داشت و بیشتر به متن مي پرداخت. هر چه جلوتر رفتیم اما لک از متن كاست و به حواشي 
پرداخت. در این مطلب 1+۸داستان حاشیه اي آقاي شماره ۸1را مرور مي كنیم؛ به این امید كه او هر چه زودتر به خود بیاید و شرایط مطلوب فصل گذشته را بازبیابد.

توپ جمع كن تبریز
در حاشیه بازي برگشت فصل گذشته پرسپولیس برابر ماشین سازي تبريز، حامد لك 
با توپ جمع كن پشت دروازه دچار درگیري لفظي شد. او در اين مشاجره از الفاظ زشتي 
استفاده كرد كه از قضا توسط دوربین روشن گوشي هاي موبايل ضبط شد. اين پرونده 
سر و صداي زيادي به وجود آورد. اگرچه در ادامه همان بازي لك به سمت توپ جمع كن 
رفت و از او عذرخواهي كرد، اما اين داستان بازتاب منفي بسیار زيادي داشت و خیلي ها 

از گلر پرسپولیس انتقاد كردند.

استوري عجیب
حامد لك كه از زمان حضور در پرسپولیس سعي كرده بود مصاحبه ها و نیز فعالیت هاي 
مجازي اش را كنترل كند و تنها روي مسايل فني متمركز شود، بعد از حواشي بازي فصل 
گذشته با فولاد استوري بسیار عجیبي علیه مهدي هاشمي نسب منتشر كرد. البته كه 
هواداران كم سال از چنین كارهايي استقبال مي كنند، اما اين با سیاست حاشیه گريزي 

گلر سرخ ها در تعارض بود.

درگیري با كریم باقري
در پرسپولیس همه عادت دارند توپ و تشرهاي كريم باقري را تحمل كنند، چرا كه هم 
حفظ حرمتش واجب است و هم معمولا حرف بیراه نمي زند. با اين حال حامد لك يك بار 
در اين زمینه دچار اشتباه شد و نزديك بود تاوان سنگیني بدهد. سنگربان سرخ ها در 
حاشیه آخرين بازي فصل گذشته برابر پیكان واكنش تندي به يك تذكر كريم باقري 
نشان داد و باعث شد مربي قرمزها قید حضور در مراسم را بزند. با افشاي اين ماجرا فشار 
زيادي در شبكه هاي اجتماعي متوجه لك شد و حتي مي گفتند ممكن است او از تیم 

جدا شود، اما نهايتا با عذرخواهي لك غائله ختم شد.

وقت كشي مقابل الهلال
يكي از كابوس وارترين شب هاي تاريخ پرسپولیس، همین چند ماه پیش با شكست 3 بر 
صفر اين تیم برابر الهلال عربستان در مرحله يك چهارم نهايي لیگ قهرمانان آسیا رقم 
خورد. در آن بازي پرسپولیس به شكل عجیبي هیچ حرفي براي گفتن نداشت. بدتر 
از همه اينكه در میانه هاي نیمه دوم حامد لك به قصد اتلاف وقت تمارض كرد و روي 
زمین افتاد. هواداران اين نوع رفتار را اصلا نپسنديدند و آن را مصداق »خود تحقیري« 
دانستند. لك كلا هر از گاهي به عادت قديمي اش يعني وقت كشي برمي گردد و انگار 

يادش مي رود در چه تیمي مشغول بازي است.

درگیري با سیامک نعمتي
لك در جريان بازي با الهلال يك درگیري تند لفظي هم با سیامك نعمتي پیدا كرد 
كه صحنه عجیب و آزاردهنده اي بود. بعد از اين اتفاق يحیي گل محمدي نعمتي را از 

زمین بیرون كشید.

داستان نیمکت نشیني
لك در اين فصــل كار را به جايي رســاند كه يحیي گل محمدي حتي ناچار شــد او 
را نیمكت نشــین كند. اين تصمیم بعــد از عملكرد ضعیف گلر ســرخ ها در ديدار با 

آلومینیوم اراك اتخاذ شد. با اين حال لك خوش شانس بود كه بوژيدار 
رادوشوويچ هم درون دروازه عملكرد خوبي نداشت و دوباره نوبت 

به حضور خودش درون دروازه رسید.

اشتباه بازي با نفت آبادان
 در دقیقه 85بازي با نفت آبادان و در شرايطي كه پرسپولیس 
تنها با يك گل از حريف پیش بود، حامد لك در مهار يك 
پاس به عقب بسیار ساده و آرام دچار مشكل شد. توپ از 
زير پاي او در رفت و چیزي نمانده بود وارد دروازه شود، اما 
با خوش اقبالي لك اين اتفاق رخ نداد. اگرچه در ثانیه هاي 
پاياني همان بازي لك يك موقعیت عالــي گلزني را از 
حريف گرفت، اما چنین اشــتباهي باعث ترديد افكار 

عمومي در مورد او شد.

گل دوم هوادار
با مرور تصاوير آهسته اينطور به نظر مي رسد كه گل 

دوم هوادار به پرســپولیس »هند« بوده و مهاجم 
حريف با دســت به توپ ضربه زده است. با اين 
حال خروج لك از دروازه در اين صحنه اشتباه 
و براي مهار توپ ناكافي بود. به طور كلي لك 
اخیرا در خروج ها متزلــزل عمل مي كند. 

جالب تر اينكه او در جريان بازي به هند 
بازيكن حريف اعتــراض نكرد و گويا 

اصلا متوجه آن نشد. در میكس زون 
اما حامد گفت: »اعتراض نكردم 

كه كارت نگیرم.« اين در حالي 
است كه او متخصص دريافت 
اخطارهاي مفت به حساب 
مي آيد و درست چند روز 
بعد از ايــن مصاحبه هم 

يك كارت زرد بي مورد 
ديگر گرفت!

اتفاقات بازي با پیکان 
تزلــزل لــك درون دروازه 

پرسپولیس در بازي با پیكان هم ادامه يافت. او پیش از 
گل اول پرسپولیس با اشتباهي مرگبار توپ را به بازيكنان 
پیكان سپرد و بسیار خوش شانس بود كه آنها از اين موقعیت 
استفاده نكردند. گل شدن آن توپ شايد مي توانست كل 
روند بازي را عوض كند. اواخر بازي هم لك يك پنالتي 

بي مورد داد كه مي رفت براي قرمزها گران تمام شود.
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جام جذبي
آيا برخورد رئال و بارسا با تيم هاي گمنام در جام حذفي 

بي عدالتي است؟

همزمان با جام حذفي ايران و برخورد پرسپوليس با ويستا توربين، 
استقلال با نود اروميه و سپاهان با اوركي اسلامشهر، در كشورهاي 
اروپايي هم اوضاع به همين شكل است و تيم هاي بزرگ با تيم هاي 
بسيار كوچك روبه رو شده اند. همين امشب تيم پاري سن  ژرمن با 
آن همه ستاره بايد در جام حذفي فرانسه به مصاف تيم گمنام فنِد 
برود كه بيشتر مردم دنيا تلفظ درست آن را هم نمي دانند و تا به حال 
اين اسم به گوش شان نخورده. اين تيم در ليگ قهرماني ملي دسته 
سوم حضور دارد كه ليگ آماتوري است. در فرانسه ليگ ها به اين 
ترتيب دســته بندي مي شــوند؛ ليگ يك، ليگ2، قهرماني ملي، 
قهرماني ملي 2 كــه 168تيم در آن حضور دارند و ســپس ليگ 
قهرماني 3 كه حريف امشب پاريســي ها در آن به سرمي برد. اين 
بازي در ورزشــگاه 1500نفري ديديه الوي كه تنها 300صندلي 
دارد، برگزار مي شود. از لحاظ بليت فروشي هم براي اين تيم آماتور 
خوب است اما چيزي كه نصيب شان مي شود بيشتر از بليت فروشي 

است و به حق پخش و تبليغات دور زمين ربط دارد.
در كوپا دل ري هم قرعه كشــي هاي مرحله يك شانزدهم طوري 
طراحي شــده كه تيم هاي بزرگ به تيم هاي كوچــك بخورند؛ 
اتلتيكومانچا رئال - بيلبائو، رايو ماخادا هونــدا - اتلتيكومادريد، 
آلكويانو - رئال مادريــد، لينيارس - بارســلونا. 4 تيمي كه به تور 
اين حريفان گمنام خورده اند، همان 4تيمي هستند كه قرار است 
سوپرجام اسپانيا را چند وقت ديگر در عربستان برگزار كنند كه در 
مرحله نيمه نهايي آن رقابت ها يك ال كلاسيكو هم در پيش است. 
اين 4 تيم در مرحله قبلي جام حذفي حضور نداشتند. سال گذشته 
رئال مادريد در همين مرحله به قرعه آلكويانو خورد و مقابل اين 
تيم 10 نفره 1-2 بازنده و از دور رقابت ها حذف شــد. پارسال در 
لحظه اي كه بازيكنان و اعضاي آلكويانو باخبر شدند كه قرار است 
به رئال مادريد بخورند، دسته جمعي فرياد شادي سر دادند. نه از 
اينكه مطمئن بودند اين تيم را شكســت مي دهند، بلكه به دليل 
اينكه نامشان در روزنامه ها و سايت ها ديده مي شد و مي توانستند 
از كنار بازي با رئال در زمين خودشان به درآمد برسند. امسال هم 
ويدئوی شــادي آنها را بلافاصله پس از قرعه كشي منتشر كردند 
و به همان اندازه و حتي بيشــتر خوشــحال بودند، چون اين بار با 
اعتماد به نفس ناشي از برد پارســال پا به اين مسابقه كه قرار است 
15دي برگزار شود، مي گذارند. رئال مادريد در اين سال ها هرگز 
جام حذفي را جدي نگرفته و به دســت تيم هاي ناشناخته اي مثل 
آلكويانو يا آلكوركون و... حذف شده است. برخورد چنين تيم هايي 
با غول هايي مثل رئال و بارســا نه تنها بي عدالتي نيست، كه عين 
عدالت اســت. از مجموع 32 تيم، 5 تيم از ســطوح سوم و چهارم 
اســپانيا در اين مرحله حضور دارند و آخرين بازماندگان سطوح 
پايين فوتبال اســپانيا در اين مرحله به شــمار مي آيند؛ آلكويانو 
)3(، اتلتيكوبالئــارس )3(، لينيــارس )3(، رايوماخاداهوندا )3(، 
اتلتيكو مانچا رئال )4(. جالب اينكــه آلكويانو در كمتر از 2 هفته 
پس از رويارويي با رئال در جام حذفي، در ليگ دسته سوم به مصاف 
تيم دوم رئال يعني كاستيا مي رود كه آن مسابقه اينقدر برايشان 

اهميت، جذابيت و درآمد ندارد.
چند ســال پيش يك تيم اين چنيني در آستانه ورشكستگي قرار 
داشــت كه پس از برخورد با رئال مادريد در جام حذفي مشكلات 
مالي اين باشگاه حل شد و ســرپا ماند. شايد اگر سوپرليگ در راه 
باشد و سوپرليگ به 3 دسته تقسيم شود و باشگاه ها وادار به حضور 
در جام حذفي داخلي كشورشان باشــند، هم مشكل باشگاه هاي 

بزرگ حل مي شود، هم باشگاه هاي كوچك سرپا مي مانند.

جهان

آماربازی

اميرحسين اعظمي |  حسين طيبي، فوتساليست 
ايراني باشــگاه بنفيكاي پرتغال، 2هفته پيش 
با زدن يك گل ديدني در ليــگ قهرمانان اروپا، 
سوژه رسانه هاي داخلي و خارجي شد. او در بازي 
با هالاداس مجارســتان يك گل فوق العاده به ثمر 
رساند؛ گلي كه حتي باعث شد فالكائو، ستاره سابق تيم 
ملي فوتسال برزيل هم به شكل ويژه اي از اين گل تمجيد 
كند. طيبي كه روزهاي درخشاني را در يكي از معتبرترين 
ليگ هاي فوتسال دنيا پشت سر مي گذارد، در مصاحبه 
با همشهري ورزشي به سؤالات پاسخ مي دهد. او تأكيد 
مي كند كه تصميمي براي بازگشت به فوتسال ايران ندارد 
و هر زمان كه احساس كند نمي تواند بازيكن مثمرثمري 

باشد، فوتسال را كنار خواهد گذاشت.

  از اينكه در يك ليگ معتبر اروپايي بازي 
مي كني چه احساسي داري؟

من چند ســال در روسيه و قزاقستان فوتســال بازي كردم و 
خوشــبختانه اتفاقات خوبي برايم رخ داد. دوست داشتم يك 
چالش جديد و فضايي متفاوت را تجربه كنم، به همين دليل به 
بنفيكا آمدم و حضور در فوتسال پرتغال كه جزو 2 ليگ مطرح 
اروپا محسوب مي شود، باعث شد تا از لحاظ فني پيشرفت كنم. 
اين دومين سالي اســت كه پيراهن بنفيكا را بر تن مي كنم و 

اميدوارم در آينده هم روزهاي خوبي را تجربه كنم.

  در مورد گلي كه 2هفته پيش زدي صحبت 
كن كه بازتاب بسيار خوبي در رسانه ها داشت.

خدا را از اين بابت شــكر مي كنم و مسئله مهم اين است كه با 
چنين اتفاقاتي نام ايران سر زبان ها مي افتد و اين از هر چيزي 
برايم مهم تر است. بيشتر از همه محبت و لطف مردم بود كه 
مرا شگفت زده كرد و خوشحالم كه در اين شرايط سختي كه 
كشورمان دارد، كمي توانســتم هواداران فوتبال و فوتسال را 

خوشحال كنم.

  آيا قبلا هم شبيه اين گل را زده بودي؟
در تيم غيرت قزاقستان كه بازي مي كردم، مشابه اين گل را زدم 
ولي گلي كه به نماينده مجارستان زدم چيز ديگري بود و شرايط 
مسابقه هم فرق مي كرد. در يك صدم ثانيه تصميم گرفتم به آن 
شكل گل بزنم و بعد از بازي هم جملات و توصيف هاي زيادي 

در مورد اين گل شــنيدم و ديدم كه همه آنها برايم شيرين و 
جالب بود.

  مي توان گفت كه ايــن بهترين گل دوران 
حرفه اي تو بود؟

من در اين سال ها زياد گل قشنگ زده ام و همه گل هايم را نيز 
دوســت دارم ولي مي توان گفت كه اين گل در بين 3گل برتر 

دوران فوتبالم قرار مي گيرد.

  آيا مدل ديگري از گل زدن در ذهن تو هست 
كه تا حالا نزده باشي؟

بله، دوســت دارم يك گل خــاص ديگر بزنم كــه البته الان 
نمي توانم چيزي در موردش بگويم. هر وقت اين گل را زدم، در 

موردش صحبت مي كنم.

  نكته جالب اين بود كه فالكائو هم فيلم اين 
گل را در اينستاگرام منتشر كرد!

من با فالكائو ارتباط دارم. او زماني كه بازي مي كرد، بي نظير بود 
و در تاريخ فوتسال بهترين است. وقتي ديدم فيلم گل من را در 

اينستاگرام منتشر كرده، واقعا شگفت زده شدم.

  به نظر تو بهترين بازيكــن دنيا هم اكنون 
چه كسي است؟

فرائو بازيكن تيم ملي برزيل كه در بارسلونا بازي مي كند.

  در اين سال ها آيا وسوسه شدي كه فوتسال 
را ترك كني و فوتبال بازي كني؟

من قبلا در مشهد و در رده اســتاني فوتبال بازي مي كردم و 
به شدت از فوتسال متنفر بودم. ماجراي اينكه چگونه از فوتبال 
به فوتسال آمدم بسيار طولاني اســت ولي در نهايت اتفاقاتي 
رخ داد كه از فوتبال به فوتســال آمدم و حالا عاشق فوتسال 
هستم. فوتسال واقعا ورزش سختي اســت ولي با تمام وجود 

آن را دوست دارم.

  بازي هاي علي كريمي را زماني كه فوتسال 
بازي مي كرد، ديده بودي؟

چند فيلم از بازي هاي او در تيم فتح را ديده ام. كريمي فوق العاده 
بود، چه در فوتبال و چه در فوتسال.

  زماني كه فوتبال بــازي مي كردي بازيكن 
مورد علاقه ات چه كسي بود؟

فوتباليست هايي مثل علي دايي، خداداد عزيزي و علي كريمي 
را دوست داشتم.

  در بين فوتساليست هاي ايراني، بازيكن 
مورد علاقه ات چه كسي بود؟

وحيد شمسايي و محمدرضا حيدريان.

  ظاهرا مدتي پيش هم ملاقاتي با عليرضا 
بيرانوند داشتي؟

بله، ما در 2 شهر متفاوت هستيم. تيم بيرانوند با اسپورتينگ 
ليسبون بازي داشت و در نهايت فرصتي دست داد تا ملاقاتي با 
يكديگر داشته باشيم. اميدوارم شرايط بيرانوند در ليگ پرتغال 

روزبه روز بهتر شود.

  آيا دعوت نشدن مهدي طارمي به تيم ملي 
بازتاب زيادي در رسانه هاي پرتغال داشت؟

بله، رســانه هاي پرتغال به اين موضوع پرداختند. به هر حال 
طارمي در پورتو بازيكن موفقي اســت و در تيم ملي ايران هم 
هميشه جزو بازيكنان تأثيرگذار بوده است. اميدوارم طارمي 

خيلي زود به تيم ملي برگردد.

  شرايط فوتســال ايران را چطور ارزيابي 
مي كني؟

قبلا توجه كمي به فوتسال و افتخارات اين رشته مي شد ولي 
از زماني كه آقاي عزيزي خادم رئيس فدراسيون فوتبال شدند، 
نگاه ويژه  اي به فوتســال دارند و امكانات خوبــي را هم مهيا 
كرده اند. اين موضوع براي فوتساليست ها مهم است و بايد از 

رئيس فدراسيون فوتبال تشكر كنم.

  در  33سالگي آيا به بازگشت به فوتسال 
ايران هم فكر مي كني؟

فعلا تصميمي براي بازگشت به فوتسال ايران ندارم. تا جايي 
كه حس كنم مي توانم بازي كنم و مهره تأثيرگذاري باشــم، 
در فوتسال اروپا مي مانم. اگر هم غير از اين بود فوتسال را كنار 

مي گذارم.

اوايل از فوتسال متنفر بودم
 محمد طيبي، لژيونر فوتسال ايران كه گل زيبايش براي بنفيكا، بازتاب فراواني در رسانه ها داشت

در گفت وگو با همشهري مي  گويد يك گل خاص ديگر هم براي آينده كنار گذاشته است

شب غول هاي انگليسي
ممكن است فردا ليگ برتر به خاطر موج تازه كرونا تعطيل شود

لوا دست بردار بمب افكن نيست
لواندوفسكي به ركوردهاي گرد مولر رحم 
نمي كند و هر بار يك  ركــورد بمب افكن 
ســابق بايرن مونيخ و تيم ملــي آلمان را 
مي زنــد. گل مهاجم لهســتاني بايــرن در برد 4بر صفــر مقابل 
ولفسبورگ، چهل وســومين گل بوندس ليگايي لواندوفسكي در 
سال2021بود كه يك گل بيشتر از 42 گل گرد مولر افسانه اي در 
سال1972 اســت. ســال 2021با 69 گل زده در 59 بازي براي 
لواندوفسكي به پايان رسيد تا از اين حيث با ركورد بيشترين تعداد 
گل زده كريستيانو رونالدو )سال 2013( برابري كند. هرچند كه او 
موفق نشد از اين حيث به ركورد گرد مولر )85 گل در 60 بازي، سال 

1972( و ليونل مسي )91 گل در 69 بازي، سال 2012( برسد.

آقاي 400
توماس مولر براي چهارصدمين بار 
با پيراهن بايرن در بوندس ليگا به 
ميدان رفت؛ 400 بازي، 134 گل، 
194 پاس گل. از زماني كه مولر نخستين بازي خود با باواريايي ها 
را تجربه كرده، تنها ليونل مسي )442( و سرخيو بوسكتس )431( 
براي بارسلونا و استيو مانداندا )429 بازي براي مارسي( تعداد بازي 
بيشتري نسبت به مولر را براي يك باشگاه حاضر در 5 ليگ معتبر 

اروپايي تجربه كرده اند.

ركوردزني اينتر با اينتزاگي
اينتر با پيروزي 5بر صفر بر سالرنتينا 
براي نخســتين بار در تاريخ خود در 
يك ســال ميلادي بــه 100 گل زده 
رسيد. با رفتن كونته، لوكاكو و اشــرف حكيمي كمتر كسي فكر 
مي كرد اينتر با ســيمونه اينتزاگي و در غياب بهترين گلزن خود 
اين قدر زيبا و هجومي باشد. 17گل از اين 100گل در  ماه مه به ثمر 
رســيده و  ماه مارس با 5گل زده، بدترين  ماه گلزني تراتزوري در 
سال2021بوده. ركورد قبلي اين تيم سال 1950با به ثمررساندن 
99 گل در يك سال بود. همچنين اينتر براي سومين بار در تاريخ 
خود توانســت پيروزي در 5ديدار متوالي بدون دريافت حتي يك 

گل را تجربه كند.

نيمه پنهان كهكشان
مودريچ، مارسلو، ماريانو، بيل، آسنسيو، كارواخال، رودريگو و لونين در تركيب رئال مادريد براي بازي آخر شب 
امشب مقابل كاديس در دسترس نيستند. كارواخال مصدوم اســت و بقيه تست شان مثبت بوده. تست مودريچ 
منفي شد و او طبق قوانين وزارت بهداشت اسپانيا مي تواند در بازي امشب حاضر باشد اما به دليل قوانين ايالتي در 
ايالت باسك، مجاز به حضور در بازي بعدي با تيم اتلتيك بيلبائو نيست و بايد قرنطينه 10 روزه را طي كند. اوناي 
سيمون و اينيگو مارتينس از بيلبائو هم كرونا مثبت شده اند و بازي بعدي مقابل رئال را از دست داده اند. كريم بنزما 
هم با تيم تمرين كرده و ممكن است دوباره براي حضور در تركيب اصلي ريسك كند. او در بازي قبلي و داربي مادريد 
يك نيمه مقابل اتلتيكو بازي كرد و گل اول تيمش را به اين تيم زد و بين 2 نيمه تعويض شــد. سبايوس هم با تيم تمرين 
مي كند اما هنوز شرايط بازي ندارد و جايي براي او در تركيب نيســت. با توجه به مصدوميت آسنسيو و رودريگو و حضور 
اجباري واسكس در پست دفاع راست به جاي كارواخال مصدوم، ادن آزار به  اجبار در تركيب قرار مي گيرد و در پست وينگر 

راست به ميدان مي رود. او در اين فصل فقط 424دقيقه به ميدان رفته و 3 ماه است فيكس تركيب نشده.

بين بازيكنــان ليــگ برتــري در انگليس تنها 
68درصدشان واكسن كرونا زده اند. منچستريونايتد 
جزو تيم هايي است كه كمترين ميزان واكسيناسيون 
را بين بازيكنان ليگ دارد. به همين دليل قرار است 
قوانين سختگيرانه اي عليه بازيكناني كه نسبت به 
واكسن مقاومت مي كنند اعمال شود. درصورتي كه 
چنين بازيكناني با فرد مبتلا به كرونا تماس داشته 
باشــند، بايد به قرنطينه 10 روزه بروند، حتي اگر 
تست شان منفي باشد و هيچ علامتي نداشته باشند. 
فردا قرار است باشــگاه ها و اتحاديه فوتبال درباره 

تعطيلي موقت ليگ با هم مذاكره كنند.

  اورتون- لستر يكي ديگر از ديدارهايي است كه در ليگ 
برتر به خاطر اوميكرون به تعويق افتاده است. در چارچوب 
هفته هجدهم تاتنهام پس از 3 مســابقه كه به دليل تعداد 
بالاي افراد مبتلا به سويه جديد كوويد-19به تعويق افتاد، 
سرانجام در يك مسابقه فوتبال حاضر مي شود و به مصاف 
ليورپول مي رود. تاتنهام اگر هر 3 ديدار عقب افتاده خود را 
ببرد، تا فاصله 3 امتيازي چلسي رده سومي بالا مي آيد اما 
حريف امشب شاگردان كونته ليورپول است كه فعلا روي 

دور برد قرار دارد. فابينيو، جونز و ويرجيل به دليل تســت 
مثبت كرونا در اين بازي غايبند اما صلاح هست. با گلزني 
در ديدار مقابل نيوكاسل، محمد صلاح در پانزدهمين ديدار 
پياپي ليگ برتــري روي حداقل يــك گل ليورپول نقش 
مستقيم داشت تا از اين حيث با ركورد جيمي واردي برابري 
كند. در مجموع 17 بازي كــه قرمزها در فصل جاري ليگ 
برتر به ميدان رفته اند، صلاح تنها در ديدار هفته دوم مقابل 
برنلي موفق به ثبت گل يا پاس گل نشده. در ليورپول اين 
فصل اگر هيچ بازيكن ديگري غير از صلاح گل نمي زد، اين 
تيــم تنها يــك پلــه پايين تر قــرار مي گرفــت و پس از 
منچسترسيتي و چلسي سوم مي شــد. مو صلاح با كسب 
29 امتياز به تنهايي تيم سوم ليگ برتر از لحاظ امتيازگيري 
است؛ منچسترسيتي )41 امتياز(، چلســي )37 امتياز( و 
محمد صلاح )29 امتياز(. پل تيرني ديدار ليورپول و تاتنهام 
را قضاوت خواهد كرد. كريس كاوانا نيز داور Var خواهد بود.

  من سيتي هم امشب در زمين نيوكاسل بازي دارد كه 
گوارديولا با برد در اين بازي مي توانــد با 34پيروزي در 
ســال2021از ركورد مورينيو از لحاظ تعداد برد در يك 
سال ميلادي عبور كند. سيتي با پپ در 41بازي اين سال 

ميلادي 33برد به دست آورده اســت. منچسترسيتي با 
دريافت تنها 9 گل پس از 17بازي، داراي قوي ترين خط 
دفاعي در 5 ليگ بزرگ اروپايي است. ادرسون و آليسون، 
2 دروازه بان برزيلي من سيتي و ليورپول تا اينجاي فصل 
9كلين شيت را ثبت كرده اند. گوارديولا هم مشكوك به 
كروناي اوميكــرون بود و به همين دليــل در كنفرانس 
مطبوعاتي پيش از بازي حاضر نشد اما بعدا تست او منفي 
از آب درآمد و اين مربي مي تواند در بازي امشــب روي 

نيمكت بنشيند.

  چلسي هم امروز با ولوز بازي مي كند. از زماني كه كانته 
به دليل مصدوميت غايب بوده، چلسي گل هاي بيشتري 
دريافت كرده و در 6بازي اخير نتايج خوبي كسب نكرده 
اســت. چلســي با كانته در 12بازي اين فصل در همه 
رقابت ها تنها 5گل دريافت كرده و 7كلين شيت داشته اما 
در 14بــازي بــدون او، 14گل خورده و در 5مســابقه 
دروازه اش باز نشده. در چلسي همه از خريد زمستاني اين 
تيــم و بازگشــت ادن آزار حــرف مي زننــد. آزار كه با 
100ميليون يورو به رئال فروخته شد، حالا با 30درصد از 

اين مبلغ قابل بازخريد است.

يوفا اين بار عليه فيفا
حضور تيم هاي آمريكاي جنوبي در ليگ ملت ها به همان 

اندازه سوپرليگ مخرب است

يوفا غيراز دشمني با باشگاه هاي بزرگ اروپايي و سوپرليگي، با فيفا هم به 
رقابت پرداخته. اينطور كه به نظر مي رسد جاه طلبي هاي چفرين، رئيس 
اتحاديه فوتبال اروپا پاياني ندارد. پس از راه اندازي ليگ ملت هاي اروپا و 
قرعه كشي سومين دوره آن كه تيم هاي بزرگ اروپايي در ليگ سطح اول 
اين رقابت ها قرار است به مصاف هم بروند، يوفا مي خواهد با جام جهاني 
هم رقابت كند. با اعلام ژيبگنيو بونيك، نايب رئيس يوفا، ليگ ملت هاي 
اروپا از دوره 2024 با حضور هر 10 تيم حاضر در منطقه آمريكاي جنوبي 
برگزار خواهد شد. با كشيده شدن تيم هايي نظير آرژانتين به قاره اروپا، 
اكنون بسياري ليگ ملت ها را يك جام جهاني كوچك دانسته كه پاسخ 

يوفا به طرح فيفا براي 2 ساله كردن جام جهاني محسوب مي شود.
با حضور تيم هاي آمريكاي جنوبي و اروپايــي در يك تورنمنت، جام جهاني 
تضعيف خواهد شد. چه تيم ديگري از اين دو منطقه وجود دارند كه هواداراني 
در سطح جهان داشته باشــند؟ ديگر جام جهاني براي چه كسي غيراز مردم 
خود كشورهاي آسيايي، آفريقايي و آمريكاي شمالی مهم خواهد بود؟ آنچه 
خوبان همه دارند، يك جا در ليگ ملت ها دور هم جمع خواهند شد. با طرح 
يوفا، 6 تيم نخست منطقه CONMEBOL به سطح A ليگ ملت ها منتقل 

مي شوند و 4 تيم بعدي نيز در سطح B به رقابت خواهند پرداخت.
يوفا مسابقه اي موازي با جام كنفدراسيون ها هم ترتيب داده كه قرار است 
نخستين دوره آن با نام »فيناليسيما« ميان آرژانتين و ايتاليا )قهرمانان كوپا 
آمريكا و يورو( در ژوئن 2022 و در ومبلي برگزار شود. حالا وقت آن است كه 
باشگاه هاي بزرگ به رهبري فيفا با اين اقدام مقابله كنند. آنها مي توانند از 
همان سلاحي كه يوفا براي نابودي سوپرليگ استفاده كرد، به اين اتحاديه 
حمله كنند. يوفا معتقد بود كه ســوپرليگ روح فوتبال را از بين مي برد و 
تيم هاي كوچك را نابود مي كند. با ليگ ملت هاي اروپا-آمريكاي جنوبي، 
هم روح فوتبال از بين مي رود و هم كشورهاي كوچك نابود مي شوند. ديگر 
تيمي مثل كامرون قادر نخواهد بود در جام جهاني شگفتي ســازي كند، يا 
تركيه و كره جنوبي تا جمع 4 تيم جام جهاني پيش بروند. تيم هاي اروپايي 
و آمريكاي جنوبي وقتي به درآمدهاي هنگفت اين تورنمنت تازه تاســيس 

دست يابند، ديگر جام جهاني را جدي نخواهند گرفت.
چند وقت پيش پس از برســرزبان افتادن شــايعه برگزاري جام جهاني 
به صورت هر دو ســال يك بار، يوفا و كونبل بطــور هماهنگ و همزمان 
به شــدت با آن مخالفت و اتحاديه هاي مربوط بــه بازيكنان حرفه اي و 
همچنين فدراسيون هاي زيرمجموعه خود را تحريك كردند با اين طرح 
مخالفت كنند. از نظــر آنها برگزاري دوســالانه جام جهاني مي تواند به 
بازيكنان فوتبال فشار بياورد و آنها را در خطر مصدوميت قرار دهد. حالا 
هم اوضاع همان است و اين وســط فقط به بازيكنان آسيايي و آفريقايي 
فشاري كه قرار بود جام جهاني دوســالانه وارد كند، فشار نمي آيد. ديگر 
وقت آن است كه باشــگاه هاي ســوپرليگي با فيفا همصدا شوند و ليگ 
ملت هاي اروپا- آمريكاي جنوبي را تحريم و بازيكنان زيرمجموعه خود 
را تهديد كنند كه درصورت شــركت در آن جريمه و قراردادشان فسخ 

مي شود. چيزي كه عوض دارد، گله ندارد!



20
2 3 0 2 3 6 0    یکشنبه  28 آذر 1400    شماره  8391  2

م|
ن ب

اتو
ه خ

شگا
س| با

  عك
   

جدول 8391

83
90

ه  
ـار

ــ
شم

ل 
د       و

ــ
ــ

ل ج
ــ

ــ
حـ

افقي:
1- اخلال كننــده- جادوگر- 
مجموعه شعري سروده سهراب 

سپهري 
2- سجاده- آموختار- آكنده

3- اجاره دهنــده- ضربه اي در 
تنيس روي ميز- دستوري

4- شــهر مدفن دهخــدا- هر 
داروي افزايش تحرك دستگاه 

گوارش- از الفباي لاتين
5- مزدور- نويسنده و فيلمساز 
شــهيد دفاع مقــدس- حلقه 

بسكتبال
6- پرســتار- صندلـــــــي 
دندانپزشكي- مجموعــــــه 

تلويزيوني
7- دوي اســتقامت- شترمرغ 

منقرض شده- گونه
8- فاقد اشتباه- معادل فارسي 
باندرول- محصولــي از چوب 

درخت
9- تكــرار حرفـــــي- نوعي 

بيماري عصبي- خوش باور
10- چست و چابك- دغل كار- 

كلمه شرط
11- نخســتين كتابــي كــه 
ابن ســينا تأليف كــرد- فاقد 
خصلت هاي پسنديده- مخترع 

پيل الكتريكي
12- كامل شــدن رشد ميوه- 

ميانه- خشكي
13- شــعبه اي از نژاد سفيد- 
وابسته ســفارتخانه- پروتئين 

گياهي
14- آييني مبتنــي بر تعاليم 
بودا- چــراغ روشــني بخش- 

سبك ترين فلز
15- از بازي هــاي قديمــي 
دورهمي هــاي خانوادگــي- 

حاذق- روشنايي
  

عمودي:
1- آتشــدان- آهنگساز فقيد 
فيلم نوســتالژيك »خواهران 

غريب« 
2- مــاده غذايــي دريايــي 
گران قيمت- پرچانه- خودروي 

فرانسوي
3- قايق بزرگ موتوري- بدني- 

پول گرجستان
فشــنگ-  از  قســمتي   -4
آمارگيري- شاعره نامي يونان 

باستان
5- پســوند شــباهت- تخت 
پادشــاهي- مســكوك عهد 

ديلميان- خاندان
6- رماني نوشته رضا اميرخاني- 

فراخ و گشاده- بستگان
7- در گذشته مسئول برقراري 
نظم در شهر بود- فيلمي ساخته 

كريستوفر نولان
8- گلــه چهارپايان- ســلاح 

مشهور غرب وحشي- نام
9- لطف و مهرباني- در سمت 

راست داماد مي ايستد
10- خداشناس- تغيير يافته- 

مسجد كوفه
11- رام نشــده!- موي بلنــد- فرود 

آمدن- مساوي
12- گــذرگاه، معبــر- بي حركت- 

صورت اسامي
13- بدخلــق و عصبــي- ادوات- 

همداستان رامين
14- مخترع لگاريتم- به ســن بلوغ 
رسيده- توري سيمي مقاوم در برابر 

خوردگي
15- رماني پرفروش نوشته آنا گاوالدا 

15فرانسوي- خداي هندو

زستاامكحتمالس
اوتخورفاربهلال
ندرشفديدسرادم
ونابقارثوكزنك

هسارههارمه
لسرنشلگيكيرات
يناهدنلنيرگمه
ناهنپدزمهرسان
ييراديارسناكي
تيهولاروكشكنت

مراكمدابسا
ودبنودمنتارام
اوسرتالفامزگا
يمتسرايكسابعال
راهنانهارهنهك

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4100
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

269381457
548729136
713456928
631297845
852634719
497815263
925173684
176548392
384962571

متوسط

 4 6    9   
   1  8  7  
3  8       
1    3     
 9  6  7  5  
    1    3
      6  7
 7  2  9    
  5    8 4  271486395

486395712
539271486
395712864
712864953
864953127
648539271
953127648
127648539

ساده

متوسط

746523918
529148376
318796524
182435769
493687251
657912483
231854697
874269135
965371842

سخت

 6      5  
    2    6
7   4   9   
6  1   7    
 5      1  
   8   2  3
  5   3   4
1    4     
 8      7  

ساده

 7 1  8  3 9  
4   3  5   2
5        6
 9   1   6  
   8  4    
 6   5   2  
6        1
9   1  7   8
 2 7  4  5 3  

مدل رونالدو - قنبري گل زدم 
 هرچند به سطح بازي هاي ليگ انتقاد زياد است اما زهرا قنبري كه اين هفته گل زيبايي زد مي گويد

 امسال زنان ليگ بهتري دارند

حسن يزداني، مرد 2ميدان؟
 كامران قاسم پور قيد حضور در 86كيلو را زده و به احتمال زياد حسن يزداني

 در سال2022 ، هم در جهاني كشتي مي گيرد هم در بازي هاي آسيايي

ليلي خرسند|  ليگ 12تيمي فوتبال زنان به هفته هفتم نرسيده است 
ولي زهرا قنبري توانسته 10گل بزند. هم تيمي  او نگين زندي هم با 8گل 
در رده دوم بهترين گلزنان است. تيم خاتون بم با داشتن اين بازيكنان 
توانسته فعلا صدرنشــين باشــد. اين گلزني هرچند براي بازيكنان 
خوشايند اســت اما از كيفيت پايين بازي ها و ليگ هم خبر مي دهد. 
تيم هايي هستند كه به خاطر هزينه بالاي رفت وآمد از بعضي  از بازي ها 
انصراف مي دهند و در بازي هايي كه انجام داده اند، تفاضل گلشان 28- و 
24- است. با اين حال قنبري مي گويد كيفيت ليگ امسال خيلي بهتر 
از سال هاي قبل است. اين هفته شوتي كه قنبري به دروازه  ملوان زد، 
يكي از ديدني ترين گل هاي ليگ زنان بود. آيا او با اين گل ها مي تواند در 

جام ملت هاي آسيا فيكس تيم ملي باشد؟

  گلي كه به ملوان زدي، خيلي طرفدار پيدا كرد.
خدا را شكر بعد از مصدوميتي كه فصل پيش داشتم، امسال شرايطم خوب است 
و مي توانم گل بزنم و براي تيم تأثيرگذار باشــم. البته بقيه بازيكنان هم كمك 

مي كنند و من مي توانم دروازه تيم ها را باز كنم.

  براي اين مدل گل زدن، تمرين خاصي مي كني؟
خيلي دوســت دارم اين مدلي ضربه ايســتگاهي و شــوت بزنم. اين كار جزو 
برنامه هاي تمريني ام است. مدل كريستيانو رونالدو را دوست دارم و از طرفدارانش 
هستم. همينطور مهدي طارمي را. هميشه بازي هاي رونالدو را دنبال مي كنم. 
گلي هم كه زدم مدل رونالدويي است. مدل رونالدو را با سبك زهرا قنبري قاطي 

كردم و زدم.
  تعداد گل هاي ليگ بالاست و شــما 10سهم داريد. يك دليلش 
توانايي بالاي گلزنان است اما انگار يك دليل هم كيفيت پايين بازي ها و ضعف 

گلرها است.
درست است، ليگ ما هنوز ليگ ضعيفي است اما خيلي بهتر از سال هاي قبل شده. 
گلرها خيلي خوب شده اند. همه تيم ها خيلي خوب تمرين مي كنند و سطح رقابت ها 
بالاتر از هميشه شده است. تيم هايي كه سابقه دارند، خيلي بهتر بازي مي كنند اما به 

هر حال يكي دو تيم تازه آمده اند و بعضي از تيم ها هم ضعيف هستند.

  زهرا قنبري سال هاي قبل گران ترين بازيكن ليگ بود، امسال هم 
وضعيت همينطور است؟

من هميشه سعي مي كنم يكي از بهترين ها باشــم اما وارد بحث هاي مالي نشويم 
بهتر است.

   وضعيت در تيم ملي چطور است؟ تيم فقط اردوي داخلي دارد. آيا با 
اين شرايط مي توانيد در جام ملت هاي آسيا نتيجه بگيريد؟

اردو به اردو وضعيت تيم بهتر مي شود. اگر بازي دوستانه داشتيم، قطعا مي توانست تأثير 
بهتري داشته باشد. به هر حال در بازي  است كه نقاط ضعف و قوت يك تيم خودش 
را نشان مي دهد. ولي به خاطر شرايط متفاوتي كه وجود دارد، اين اتفاق نيفتاده است. 

با وجود اين ما تلاش مي كنيم كه در جام ملت ها خوب بازي كنيم و نتيجه بگيريم.

  در مقدماتي آسيا شرايط بهتر بود و تيم 4بازي دوستانه داشت. اين 
بي توجهي مسئولان انگيزه را از تيم نمي گيرد؟

همه تلاش كردند تا ما بازي دوستانه داشته باشيم و به كشورهاي مختلف نامه زدند 
اما متأسفانه كشوري قبول نكرد كه با ما بازي كند. ما سعي مي كنيم به اين چيزها فكر 

نكنيم و تمركزمان روي تمرينات و بازي ها باشد.

  در مسابقات مقدماتي به خاطر مصدوميت بازي نكردي و فقط يك 
پنالتي زدي. براي جام ملت ها مي تواني فيكس تيم ملي باشي؟

مهم نيست كدام بازيكن در زمين باشد. ما مي خواهيم نتيجه بگيريم و به همه نشان 
بدهيم كه زنان هم مي توانند خوب بازي كنند و روزبه روز بهتر شوند. براي ما رقابت در 
كنار رفاقت است. چه جزو 11بازيكن داخل زمين باشيم، چه روي نيمكت بنشينيم، 
به هم روحيه و حس خوب مي دهيم. ما تلاش مي كنيم كه به تيم و بهتر شــدنش 

كمك كنيم.

  شرايط جام ملت ها متفاوت از بازي هاي مقدماتي است. بازي در اين 
مرحله خيلي سخت است. مي شود به چيزي جز باخت فكر كرد؟

مي دانيم خيلي سختي است. نخستين بار است كه در اين سطح از مسابقات شركت 
مي كنيم اما مي دانيم كه خواستن توانستن است. سعي مي كنيم كه بهترين خودمان 
باشيم و از تيم ها امتياز بگيريم. ما نه در حد امكانات كه بيشتر از چيزي كه به ما داده اند، 

بازي مي كنيم. مطمئن باشيد كه كم كاري نمي كنيم.

  مسئله، قدرت بقيه تيم هاست. سطح بقيه تيم ها خيلي بالاتر از 
ايران است و بهتر از ايران هم آماده شده اند. هند در برزيل اردو زده و با اين تيم 

بازي كرده است.
همينطور است ولي اگر بخواهيم نتيجه بگيريم و بازي خوبي انجام بدهيم، نبايد به اين 
چيزها فكر كنيم. فكر كردن به اين مسائل باعث مي شود، از هدفمان دورتر شويم. اين 
مشكلات هميشه براي ما بوده و هست. حضور در جام ملت ها اتفاق ارزشمندي براي 

ماست. سعي مي كنيم چيزهايي را كه هست قبول كنيم و در بازي ها بهترين باشيم.

ما مي خواهيم 
نتيجه بگيريم 
و به همه نشان 
بدهيم كه زنان 
هم مي توانند 
خوب بازي كنند 
و روزبه روز بهتر 
شوند

مســابقات جهاني كشــتي در صربســتان و 
بازي هاي آسيايي هانگژو، سال2022 با فاصله 
زماني يك هفته برگزار خواهند شد. به دليل اين 
فاصله زماني اندك، پراميدترين رشته كاروان 
ورزشي ايران كار سختي براي درخشش خواهد 
داشت. با اين شــرايط گوش شكسته ها يا بايد 
قيد مسابقات جهاني را بزنند يا قيد بازي هاي 
آســيايي را. البته نگاه مسئولان ورزش بيشتر 
به بازي هاي آسيايي است تا عيار كارشان را به 
مسئولان بالادستي نشان دهند ولي براي خود 
كشتي گيران بعد از مدال المپيك، مدال جهاني 

در اولويت قرار دارد.

  به اندازه 2 تيم كشتي گير نداريم
با توجه به شــرايط پيش آمده و نزديكي فاصله 
زماني بازي هاي آســيايي و رقابت هاي جهاني، 
فدراسيون هاي كشتي كشــورهاي آسيايي در 
نامه اي به اتحاديه جهاني خواستار تغيير زمان 
برگزاري مسابقات جهاني شــدند كه اتحاديه 
جهاني تا اين لحظه اين درخواست را بي جواب 
گذاشــته و اين به معناي پاســخ منفي است. از 
مدت ها قبل، بحث داشــتن 2 تيم مجزا مطرح 
شده كه اهل فن خوب مي دانند در برخي از اوزان 
المپيكي هم اكنون يك كشتي گير در سطح كلاس 
جهاني هم نداريم چه برسد به 2كشتي گير. اوزان 

57، 65 و 74كيلوگرم اوزاني هســتند كه در 
آنها فاصله زيادي بين نمايندگان ايران 
و جهان ايجاد شــده و بايد پذيرفت در 
جهاني نروژ هم ايران با غيبت بسياري از 
مدعيان اوزان 57و 65كيلوگرم به مدال 
رسيد. در اوزان 86، 97و 125كيلوگرم 
شرايط متفاوت است. در 97كيلوگرم، 

ترافيك مدعيان وجود 
دارد و رقابــت 

شعبانــــي، 
محمـديان 
و گليــج 

نويد روزهاي خوب را مي دهد. در فوق ســنگين 
اميرحسين زارع با كسب مدال المپيك و جهان 
فاصله زيادي با رقباي داخلــي گرفته ولي از نام 
امين طاهري، عباس فروتن و يدالله محبي نيز 
نمي توان به راحتي گذشت و هر 3نفر مي توانند 

در بازي هاي آسيايي شانس كسب مدال باشند.

  كامران ديگر جانشين حسن نيست
حســن يزداني مدعي اصلي 86كيلوگرم در 
دنياســت كه فاصله زيادي با رقباي آسيايي 
خــود دارد. ولي اينكه نفــر دوم ايران در وزن 
حسن يزداني كيســت حالا ديگر محل بحث 
است. كامران قاسم پور كشــتي گيري در حد 
حسن يزداني اســت كه توانايي هاي بالايش 
را در جهاني نــروژ در يك وزن بالاتر نشــان 
داد. شنيده مي شود قاســم پور تصميمش را 
گرفته كه در مسابقات كشوري )اولين مرحله 
انتخابي تيم ملي( شــركت نكند. بنابراين او 
قصد حضور در 86كيلوگرم را ندارد و از امتيازي 
كه چرخــه انتخابي براي مــدال جهاني او در 
وزن 92كيلوگرم قائل شده استفاده مي كند. 
چون در غيراين صورت، قاســم پور بايد براي 
حضــور در 86كيلوگرم در قهرماني كشــور 
كشتي مي گرفت. با اين شــرايط و به احتمال 
فراوان، فدراسيون كشتي به دليل فاصله زياد 
حسن يزداني با رقباي آســيايي، او را بعد از 
مسابقات جهاني بلافاصله به بازي هاي 
آسيايي اعزام مي كند كه كار بسيار 
پرريسكي است چراكه ورزش كشتي 
يك بار به خاطــر اين نزديكي زمان 
مسابقات در جهاني 2002 تهران 
و بازي هاي آســيايي بوسان ضربه 
خورده اســت؛ جايي كــه تيم اول 
دنيا كشــتي گيرانش يكي 
پس از ديگــري روي 
تشــك هاي بوسان 

زمين خوردند.
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   افزايش قيمت خودروها شامل خريدهاي سال هاي قبل نشود
دي ماه ســال99 براي خريد خــودروي كوييك بــا پرداخت 
69ميليــون ثبت نام كــردم درحالي كــه قيمــت كامل آن 
122ميليون تومان بود. در ارديبهشت ماه قيمت اين خودرو به 
145ميليون تومان رسيد و اكنون به 175ميليون تومان رسيده 
است. چند سؤال و نكته: با 69ميليون تومان ما جنس به نرخ روز 
خريدند و به انبار كارخانــه ريختند و با چند برابر قيمت به خود 
ما مي دهند و ســود پولمان هم در كار نيست. چگونه در طول 
يك سال 2بار افزايش قيمت دادند كه يك بار آن در ارديبهشت 
بعد از لايحه بودجه مجلس بوده كه حرفي در آن نيست اما بار 
دوم قطعا نمي تواند قانوني باشــد. از سويي عنوان كردند كه تا 
پايان 1400 افزايش قيمت جديد شــامل حال ثبت نامي هاي 
سنوات گذشته نمي شــود درحالي كه دعوتنامه تكميل وجه با 
قيمت جديد برايمان آمده است. اكنون تكليف ما كه يك سال 
پيش پول داديم و سودي هم بابت آن نگرفتيم و 2 مرتبه افزايش 
قيمت هم شامل حالمان شده چيست؟ در اعتراض مي گويند 
پولتان را برمي گردانيم درحالي كه همــه مي دانند اين رقم به 
اندازه يك سال گذشته خود نمي ارزد و سودي هم به آن تعلق 
نگرفته اســت. اگر اين رقم در بانك بود حداقل سود را هم اگر 

مي گرفت رقمي مي شد كه دلمان را آرام مي كرد.
باقري از تهران 

  شركت مخابرات حق خوار بار بازنشستگان را بپردازد
حدود يك ماه است كه شركت مخابرات حق خواربار بازنشستگان 
را پرداخت نكرده است درحالي كه ما بازنشستگان مخابرات واقعا 

با سختي معيشت روبه رو هستيم.
 جمعي از بازنشستگان مخابرات

 كار كردن در تاكسي هاي اينترنتي توجيه اقتصادي ندارد
كرايه هــاي نامتعــارف با شــرايط كنوني اقتصادي از ســوي 
شركت ها به اضافه كميســيون و عوارض شــهرداري، هزينه 
سوخت،  استهلاك و ساير موارد باعث شــده كه كار كردن در 
تاكسي هاي اينترنتي توجيهی نداشته باشد. اكثر اوقات كرايه ها 
آنقدر پايين اســت كه در انتهاي كار براي راننده چيزي نماند 
و تنها سود كار متعلق به شركت اســت. واقعا بايد فكري براي 

اين وضع كرد.
شفيعي از تهران

  دولت براي اجراي رتبه بندي معلمان از كجا بودجه بياورد؟
اگر چه رتبه بندي و افزايش حقوق حق مسلم معلمان زحمتكش 
اســت، ولي همه مي دانيم كه با شــرايط تحريم هــاي كنوني 
دولت پولي نــدارد و البته ايــن اضافه حقوق ها مشــكل اصلي 
را نه تنها حــل نمي كند، بلكه بيشــتر هم مي كنــد. اقتصاد ما 
بايد از دســت تحريم هاي ظالمانه آزاد شــود و تجارت و توليد 
 بهبود يابــد و تورم كنترل شــود تــا طرح هاي دولــت قابليت

 اجرا پيدا كند.
محمدرضا خانقاهي از رشت

  خطر ريزش ساختمان 10طبقه در خيابان ريحاني شمس آباد 
در ساختمان شماره 12... شــمس آباد به دليل عدم رعايت ماده 
100باعث شده ساختمان 10طبقه ای كه روي ديوار ساختمان 
بغلي بالا رفته هر آن در آستانه ريزش باشد. هم اكنون ساختمان 
ما كه همجوار اين بناست ترك خورده و نشست كرده است. با 137 
و آتش نشــاني هم تماس گرفته ايم ولي تاكنون موفق نشده ايم 
مســئولي را متوجه اين خطر مرگبار كنيم. لطفا به داد ساكنان 

پلاك 12و ساختمان  البته نوساز برسيد.
رسول ازتهران

  وضعيت فضاي سبز شهرك آپادانا نگران كننده است
متأسفانه فضاي سبز اين شهرك وضعيت خوبي ندارد و درختان 
آن در حال خشك شدن هستند. از شــهرداري منطقه تقاضاي 
رسيدگي و كمك داريم پيش از آنكه وضعيت بدتر شود و درختان 

از بين بروند.
خاموشي از تهران

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان...........................

ارسال پيام كوتاه خوانندگان......................................
02123023337
02123023916

با مردم

@bamardom_hamshahri   ................................ تلگرام با مردم

كوتاه از حادثه

كيف قاپي 180هزار 
دلاري در بلوار ميرداماد

دو كيف قاپ حرفه اي وقتي قصد داشــتند 
كيف مــردي را در خيابان ســرقت كنند، 
فكرش را هم نمي كردند كــه داخل كيف 

180هزار دلار باشد.
به گزارش همشهري، چند روز قبل مردي 
درحالي كه كيف پر از پولی به همراه داشت 
و از بلــوار ميردامــاد مي گذشــت، طعمه 
موتورسواران كيف قاپ شد. آنها در حركتي 
برق آســا، كيف اين مرد را پاپيده و در يك 
چشــم به هم زدن فرار كردند. به دنبال اين 
ســرقت، مالباخته با پليس تماس گرفت و 
درخواست كمك كرد. او به مأموران گفت: 
داخل كيفش 180هزار دلار بوده است. در 
اين شرايط بود كه رسيدگي به اين پرونده به 
كارآگاهان پايگاه سوم پليس آگاهي تهران 

محول و تحقيقات در اين باره آغاز شد.
مأموران در نخســتين گام بــه تحقيقات 
ميداني پرداختند و پي بردند چند دوربين 
مداربسته در محل ســرقت نصب است كه 
لحظه سرقت را ضبط كرده اند. بازبيني اين 
تصاوير، مهم ترين سرنخ را در اختيار مأموران 
قرار داد؛ چرا كه چهره يكي از ســارقان به 
خوبي مشــخص بود كه امكان داشت او از 
سارقان ســابقه دار باشــد. به همين دليل 
افسران آگاهي به مطابقت اين تصوير با آلبوم 
مجرمان سابقه دار پرداختند و توانستند او را 
شناسايي كنند. آنها با رديابي اين متهم پي 
بردند كه او پس از سرقت 180هزار دلاري به 
يكي از شهرهاي غربي كشور گريخته است. 
به اين ترتيب با شناسايي مخفيگاهش وي 

دستگير شد.
سرهنگ قاسم دستخال، رئيس پايگاه سوم 
پليس آگاهي تهران بزرگ با اعلام جزئيات 
اين پرونــده گفــت: ارزش ريالي دلارهاي 
سرقتي بيش از 3ميليارد و700هزار تومان 
است كه در عملياتي ضربتي، يكي از سارقان 
دستگير شده و دستگيري متهم فراري در 

دستور كار كارآگاهان قرار دارد.
 

بودجه احتياطي، انقباضي و خوش بينانه
درآمدهاي مالياتي اگر شامل شناسايي فراريان 
مالياتي و همچنين نظارت بــر دريافت دقيق 
ماليات از ماليات دهندگان غيرحقوق بگير و همچنين ورود بخش هاي 
غيرتوليدي شامل مسكن و خودرو به ليست ماليات دهندگان باشد، 
امر مثبتي تلقي مي شود. موضوعي كه تحقق و اجراي آن تا حد زيادي 
ســخت به نظر مي رســد. آنچه خوش بيني دولت در رشد اقتصادي 
8درصدي را مي تواند تقويت كند، رفع تحريم هاي اقتصادي اســت 
كه مي تواند بــا جذب ســرمايه هاي خارجي، زمينه تحرك رشــد 
اقتصادي را فراهم سازد. هنر دولت و تيم اقتصادي آن، ايجاد تعادل 
در رويكردهاي سه گانه احتياطي، انقباضي و خوش بيني در بودجه 
و درنظر گرفتن ســازوكارهاي انعطاف پذيري در بودجه سال آينده 
است به گونه اي كه با تحميل كمترين فشــار به مردم، زمينه خروج 

اقتصاد از ركود را فراهم سازد.

ادامه از 
صفحه اول

تعريض سواره خيابان هاي ديباجي و عين آبادي مقدور نيست
روابط عمومي شــهرداري منطقه3 تهران پيرو چاپ پيام مردمي با 
عنوان »تعريض سواره رو خيابان ديباجي جنوبي« در ستون با مردم 
روز 14آذر پاسخ داده است: »سواره رو خيابان عين آبادي با عرض 
متوســط 12متر اســت و با عنايت به يكطرفه بودن معبر مشكلي 
در تردد خودروها وجود ندارد و به دليل عــرض حداقلي پياده رو و 
وجود درختان متعدد امكان تعريض خيابان عملًا مقدور نيســت. 
ضمناً، سواره رو خيابان ديباجي با عرض متوسط 12متر در مقاطع 
يكطرفه و عرض متوسط 16متر در مقاطع دوطرفه است و باعنايت 
به عرض حداقلي پياده رو و وجود درختان متعدد امكان تعريض در 

آن مقدور نيست.«

پاسخ مسئولان

ماموران پليس كرمان با تعقيب يك موتورســوار در بيابان هاي راور به 
دخمه اي رسيدند كه پر بود از كيسه هاي مواد مخدر.

به گزارش همشهري، مدتي قبل مأموران پليس مبارزه با موادمخدر 
شهرستان راور در اســتان كرمان به اطلاعاتي دست يافتند كه نشان 
مي داد يكي از اهالي اين شــهر با يك باند شرارت و قاچاق مواد مخدر 

در ارتباط است.
اين احتمال وجود داشت كه اين مرد در انتقال محموله هاي مخدر با 
اين باند همكاري داشته باشد و به همين دليل مأموران او را به صورت 
نامحسوس زيرنظر گرفتند. مدتي گذشت و مأموران كه تمامي رفت و 
آمدهاي مرد مرموز را زيرنظر داشتند متوجه شدند كه او گاهي وقت ها 
غروب ها سوار موتورش شده و درحالي كه تلاش مي كند توجه كسي 
را جلب نكند، راهي بيابان هاي اطراف شــهر مي شود و كمي بعد به 

خانه برمي گردد.

رفت وآمد اين مرد به دل كوير مشــكوك بود و به همين دليل مأموران 
همزمان با غروب خورشــيد به تعقيب او پرداختند و پــس از دقايقي 
كويرنوردي به آلونكي رســيدند كه در دل بيابان ساخته شده بود. آنجا 
مخفيگاه مرد مرموز بود و وقتي مأموران وارد آنجا شدند با كيسه هايي پر 

از مواد مخدر روبه رو شدند.
سردار عبدالرضا ناظري، فرمانده انتظامي استان كرمان با بيان اين خبر 
گفت: در اين عمليات 567كيلو مواد مخدر شــامل 447كيلو ترياك و 
120كيلو شيشــه كه در داخل آلونك دپو شده بود كشف شد. به گفته 
وي، متهم با پنهان كردن اين محموله در دل كوير قصد داشت به تدريج 
آن را به شــهرهاي ديگر منتقل كند كه با هوشياري پليس در اجراي 

نقشه اش ناكام ماند.
سردار ناظري با اشاره به تشكيل پرونده و معرفي اين قاچاقچي به مراجع 
قضايي، ادامه داد: متأسفانه بخش زيادي از محموله كشف شده از متهم 

ماده فوق العاده خطرناك شيشه بود كه نشان مي دهد سوداگران مرگ 
به صورت كاملا هدفمند براي اعتياد و گرفتاري افراد جامعه به ويژه قشر 
جوان اقدام به توليد مخدر شيشــه كرده و آن را به شهرهاي مختلف 

قاچاق مي كنند.

مرد مرموز چرا غروب ها راهي بيابان مي شد؟

كشف محموله بزرگ مخدر در دل كوير

اسرار مرگ جويندگان گنج 
در چاه 30متري

 تحقيقات در پرونده سقوط مرگبار 
2مرد جوان به چاه 30متري در يكي داخلي

از مراكز خودرو، اســرار جويندگان 
گنج را فاش كرد. 5نفر از كاركنان اين نمايندگی با 
حفر چاه در جست و جوي گنج بودند اما تلاش آنها 

پايان تلخي داشت و باعث مرگ 2نفر از آنها شد.
به گزارش همشهري، شامگاه هفتم مرداد امسال 
به آتش نشاني تهران خبر رســيد كه 3كارگر در 
يكي از مراكز خودرو هنگام حفاري چاه در محوطه 
مركز داخل آن سقوط كرده اند و جانشان در خطر 
اســت. حادثه در يكي از ســوله هاي توليد لوازم 
يدكي خودرو اتفاق افتاده بود و وقتي آتش نشانان 
در آنجا حاضر شدند معلوم شد كه 3كارگر جوان 
هنگام حفاري به اعماق چاه سقوط كرده اند. در 
محل حادثه چاهي به عمق 30متر حفر شده بود 
و شواهد نشان مي داد ابتدا يكي از كارگران پس 
از ورود به دهانه چاه داخل آن ســقوط كرده و در 
ادامه 2نفر ديگر كه قصد داشتند او را نجات دهند 
داخل چاه افتاده و گرفتار شده اند. در اين شرايط 
عمليات آتش نشانان براي نجات اين 3كارگر آغاز 
شد. از آنجا كه احتمال ريزش چاه وجود داشت، 
امدادگران با حساســيت بيشتري عمليات خود 
را آغاز كردند و هر 3كارگــر را از عمق چاه بيرون 
كشيدند. در ادامه معلوم شد كه يكي از آنها در دم 
فوت شده اســت، اما 2نفر ديگر زنده بودند كه به 
بيمارستان انتقال يافتند. ماجراي اين حادثه به 
بازپرس جنايي تهــران اعلام و تيم تحقيق راهي 
محل حادثه شــد. درحالي كه بررســي ها ادامه 
داشــت، يكي از كارگران زخمي در بيمارستان 
جانش را از دست داد و تعداد قربانيان اين حادثه 
به 2نفر رسيد. نفر سوم همچنان در بيمارستان 
تحت درمان بود و از سوي ديگر مأموران در جريان 
تحقيقات اوليه متوجه شدند كه اين ماجرا مرموز 

و پيچيده است.
اولين مســئله اي كه باعث ظن پليس شد، اين 
بود كه هيچ كس نمي دانســت چاه عميق به چه 
منظوري حفر شده است. يك نفر از كاركنان مركز 
مي گفت چاه براي جابه جايي آب هاي ســطحي 
حفر شده و ديگري مدعي بود براي عميق تر شدن 

چاه فاضلاب. مأموران در مرحله بعدي به بازبيني 
تصاوير دوربين هاي مداربســته مركز پرداختند 
و به نكته عجيب تري رســيدند. آنطور كه فيلم 
دوربين ها نشــان مي داد، نگهبــان مركز كه در 
اين حادثه زخمي شده و در بيمارستان بستري 
بود، هر شب و در ساعت هاي خاصي دوربين ها را 
خاموش كرده و دوباره روشن مي كرد. اين مسئله 
نشان مي داد كه نگهبان حقايقي درباره اين حادثه 

مرموز مي داند و مي تواند اسرار آن را فاش كند.

فراموشي عجيب 
چند روز بعد مرد نگهبان از بيمارستان مرخص و به 
دادسرا منتقل شد، اما خودش را به فراموشي زد و 
گفت چيزي از ماجرا در خاطرش نمانده است. وي 
وقتي در مقابل قاضي محمدتقي شعباني بازپرس 
جنايي تهــران قرار گرفت، گفت: مــن در مركز 
نمايندگي خودرو، نگهبان هستم و در اين حادثه 
از ناحيه سر آسيب ديده و دچار فراموشي شده ام.

ماموران وقتي از او دربــاره علت خاموش كردن 
دوربين هــاي مداربســته در ســاعاتي خاص 
پرسيدند، پاسخ داد: به دليل ضربه اي كه به سرم 
وارد شده حافظه ام را از دست داده ام و هيچ كس 
را نمي شناسم. حتي زندگي خودم را هم به خاطر 
ندارم و اصلا نمي دانم چرا دوربين ها را دستكاري 

كرده ام.
او در حالــي چنين ادعايي را مطــرح كرد كه در 
استعلام از پزشك معالجش معلوم شد ضربه اي 
كه به سر او وارد شده آنقدر شديد نبوده كه باعث 
ازدســت دادن حافظه اش شده باشــد. به همين 
دليل بازپرس جنايي دستور بازداشت وي و انجام 

تحقيقات بيشتر از او را صادر كرد.

افشاي راز سقوط 
تحقيقات تيم جنايي با جديــت در اين ماجراي 
عجيب ادامه داشت. نخستين فرضيه پيش روي 
تيم تحقيق اين بود كه برخي از كارگران نمايندگي 
با حفر چاه قصد داشتند برای سرقت لوازم يدكي 
به انبار اصلي دسترسي پيدا كنند و براي همين 

دوربين ها را خاموش مي كردند.

بررسي ها ادامه داشت تا اينكه در ادامه معلوم شد 
علاوه بر 3مردي كه دچار حادثه شده بودند، يكي 
ديگر از كارگران نمايندگي همراه آنها بوده است. او 
معمولا وقتي ساعت كاري اش تمام مي شد، مركز 
نمايندگي خودرو را ترك مي كرد اما از روزي كه 
دوربين ها دستكاري مي شد، ساعت ها پس از پايان 
كارش هم در آنجا حضو ر داشت. در اين شرايط 
وي به دادسرا احضار شد و تحقيق از او اسرار اين 
حادثه مرموز را فاش كرد. اين مرد گفت: همه ما 
در جســت و جوي گنج بوديم اما اين ماجرا پايان 
مرگباري داشــت. چندوقت قبل به همراه 3نفر 
از همكارانم در نمايندگي )2نگهبان، يك كارگر 
و يك انباردار( دور هم نشسته بوديم كه صحبت از 
گنج شد. يكي از كارگران مي گفت از اهالي محل 
شــنيده كه در مركز ما گنجي زير زمين پنهان 
شده اســت. به دلمان افتاده بود كه واقعا در آنجا 
گنجي وجود دارد و با پيدا كردن آن همه ما پولدار 
مي شويم. وي ادامه داد:  براي اينكه مطمئن شويم 
به ســراغ يك رمال رفتيم. او با آيينه بيني تأييد 
كرد كه گنج در اعماق 30متري زمين دفن است 
و براي رسيدن به آن ابتدا بايد 30متر به صورت 
عمودي و بعد حدود 20تا 30متر ديگر به صورت 

افقي حفاري كنيم.
اين مرد گفت: وقتي رمال با جديت مسئله گنج 
را تأييد كرد، همه ما اميدوار شديم. موضوع را با 
يكي از مسئولان نمايندگي در ميان گذاشتيم و او 
حاضر به همكاري با ما شد. قرارمان اين بود بعد 
از دستيابي به گنج و فروش آن، سهم مدير را هم 
بپردازيم. به اين ترتيب استارت كار زده شد و يك 
گروه 5نفره همكار شديم؛ به همراه 2كارگري كه 
متأسفانه فوت شدند. آنها از كاركنان نمايندگي 
نبودند، براي كار از شهرستان به تهران آمده بودند 

و حاضر شدند در قبال دستمزد خوب،  زمين را 
حفر كنند. براي شروع، وسايل حفاري و تجهيزات 
گنج ياب خريديم و بعد حفر زمين را شروع كرديم. 
براساس گفته آيينه بين محل پنهان شدن گنج 
زير يكي از ســوله هاي لوازم يدكي خودرو بود 
كه پس از تاريك شدن هوا و اتمام ساعت كاري، 
حفاري را شــروع مي كرديم. هرچند مديرمان 
با ما همكاري داشت و به مســئولان بالادستي 
اعلام كرده بود كه براي رسيدن به آب مصرفي 
مركز بايــد چاهي در آنجا حفر كنيــم، اما براي 
اطمينان بيشتر نگهبان در ساعاتي كه مشغول 
به كار مي شديم دوربين را قطع مي كرد تا مبادا 

دستمان رو شود.
وي ادامه داد: كار حفاري ادامه داشــت تا اينكه 
چاهي به عمــق 30متر كنديم. پــس از آن بايد 
تونلــي از عمق چاه به مســافت 20تــا 30متر 
مي كنديم. حتي بالابر هم بــراي تخليه نخاله ها 
داشــتيم اما ظاهرا يكي از كارگران هنگام حفر 
چاه دچار گازگرفتگي شــد. نفر دوم هم همان 
وضعيت را داشت و نفر ســوم كه نگهبان بود به 
كمك 2كارگري كه داخل چاه گرفتار شده بودند 
رفت، اما نتوانست آنها را بيرون بكشد. ما هم فورا به 
آتش نشاني زنگ زديم و درخواست كمك كرديم. 
پس از آن به نگهبان آمــوزش داديم تا چنانچه 
پليس يا قاضي از او تحقيق كرد نقش بازي كند و 
به دروغ بگويد كه دچار فراموشي شده و حافظه 
كوتاه مدتش را از دست داده است، اما در نهايت 

دستمان رو شد.
با افشــاي اين حقيقت، بازپرس جنايي دستور 
بازداشت متهمان ديگر اين پرونده را صادر كرد. 
هم اكنون 5نفر در اين پرونده بازداشت شده اند و 

تحقيقات در اين باره ادامه دارد.

نقشه مرد رمال براي پولدار شدن مشتريانش حادثه هولناكي را رقم زد

اسرار كشف  جسد مردي در شهريار
     زني با همدستي 2نفر ديگر نقشه قتل شوهرش را عملي كرد 

تحقيقات پليس در پرونده مردي كه با توطئه همسرش و با 
همدستي چند نفر از نزديكانش به قتل رسيده بود به كشف 
جسد او در باغي واقع در شــهريار منجر شد. كشف جسد در 
شرايطي اســت كه همچنان جواني كه ادعا مي شود عامل 
اصلي جنايت است فراري بوده و تلاش ها براي دستگيري او 

به نتيجه اي نرسيده است.
به گزارش همشــهري، تحقيقات پليــس در اين باره از روز 

يكشنبه 21آذرماه امسال شروع شد.
آن روز يكي از ساكنان ساختماني در حوالي بزرگراه شهيد 
محلاتي با كلانتري 121ســليمانيه تماس گرفت و ماجراي 
مرموزي را بازگو كرد. او گفت بعد از درگيري زن و شوهري 
كه در همسايگي شــان زندگي مي كنند چند نفر را ديده كه 
يك فرش را كه به نظر مي رسد چيزي درونش مخفي شده با 

عجله از خانه آنها بيرون برده اند.
به دنبال اين تماس گروهي از مأموران پليس براي بررســي 
ماجرا راهي اين ســاختمان شــدند. آنطور كه همســايه ها 
مي گفتند زن و شوهر همسايه با يكديگر اختلاف و درگيري 
داشتند و صداي درگيري شان ســاختمان را پر كرده بود اما 
ناگهان صداي درگيري شان قطع شده بود. پس از آن وقتي 
يكي از همسايه ها در خانه شان را زده بود، زن جوان به او گفته 

كه دعوا با شوهرش به خير گذشته و تمام شده است.
در اين شرايط مأموران براي بررسي بيشتر زنگ خانه مورد 
نظر را زدند. زن جواني در را باز كرد و وقتي مأموران ســراغ 
شــوهرش را گرفتند، گفت كه او به محل كارش رفته است. 
حرف ها و رفتار زن جوان مرموز به نظر مي رسيد. مأموران در 
ادامه از اين زن خواستند با شــوهرش تماس بگيرد اما او به 
تماس هاي تلفني جواب نمــي داد و معلوم نبود چه بلايي بر 

سرش آمده است.
در اين شرايط بود كه مأموران ماجرا را به قاضي محمدحسين 
زارعي، بازپرس دادســراي امور جنايي گزارش كردند و به 

دستور او زن جوان بازداشت شد و تحت بازجويي قرار گرفت.
در كلانتــري بود كه زن جــوان ناگفته هاي ناپديد شــدن 
شوهرش را بازگو كرد و گفت او به قتل رسيده است. اين زن 
گفت: من و شوهرم سال هاست كه با يكديگر زندگي مي كنيم 
و 3فرزند داريم. اما برسر مالكيت خانه با هم اختلاف داشتيم. 
ســند خانه به نام من بود اما او اصرار مي كرد كه بايد به نام 
خودش شود. او اذيتم مي كرد و من هم ماجرا را با برادرم در 
ميان گذاشتم و قرار شــد او با كمك پسردايي مان شوهرم را 

گوشمالي بدهند.
وي ادامه داد: آن روز پسردايي ام و دوستش به خانه مان آمدند 
و من بچه ها را به اتاق ديگري بردم. آنها سراغ شوهرم رفتند 
و بعد از چند دقيقه گفتند كه او كشــته شده است. در ادامه 
جسد شوهرم را داخل يك فرش پيچيدند و با خودشان بردند.

به دنبال اعترافات اين زن درحالي كه هنوز جسد مقتول كشف 
نشده بود، تحقيقات براي دستگيري پسردايي او و دوستش 
آغاز شد. هيچ كس از مخفيگاه آنها اطلاعي نداشت و معلوم 
نبود كجا گريخته اند. با وجود اين روز گذشته يكي از متهمان 
دستگير شد. او كه دوست صميمي پسردايي زن جوان بود در 
اعترافاتش گفت: دوستم گفت كه دخترعمه اش با شوهرش 
اختلاف دارد. او مي گفت شــوهرش او را اذيت مي كند و او 
براي گوشمالي شوهرش 50ميليون تومان به فردي داده اما 

او پول ها را برداشته و فرار كرده است.
متهم در ادامه گفت: روز حادثه من فقط دوســتم را به خانه 
دخترعمه اش رساندم و او داخل خانه رفت. چند ساعت بعد 
هم تماس گرفت و گفت شوهر دخترعمه اش را كشته است 
و از من كمك خواست تا جنازه را منتقل كند. من هم سراغ 
او رفتم و با هم جســد را داخل فرش پيچيديم و در صندوق 
عقب پرايد گذاشتيم و به باغي در شــهريار برديم و در آنجا 

دفن كرديم.
به دنبال اعترافات اين جوان، مأمــوران با راهنمايي او راهي 

شهريار شدند. آنها به همان باغي رفتند كه پسر جوان مدعي 
بود جسد در آنجا دفن شده اســت. آنها با حفر زمين جسد 
مقتول را كشف كردند و با دســتور بازپرس جنايي جنازه به 

پزشكي قانوني منتقل شد.
براساس اين گزارش هم اكنون پسر جوان و همسر مقتول در 
بازداشت به سرمي برند و تلاش ها براي دستگيري متهمي كه 

احتمالا دست به جنايت زده ادامه دارد.

قاتل راننده تاكسي دستگير شد
تجسس هاي پليس براي رازگشــايي از قتل راننده تاكسي كه چند روز 
پس از مفقود شدن جنازه اش كشف شــده بود به دستگيري مرد جواني 

به اتهام قتل منجر شد.
به گزارش همشــهري، روز 21آذرماه امســال خانواده راننده تاكســي 
50ساله اي كه در خط كيوي در اســتان اردبيل كار مي كرد نزد مأموران 
انتظامي رفتند و گفتند كه او ناپديد شده است. همان موقع مشخصات 
راننده و خودرواش كه يك ســمند زرد رنگ بــود در اختيار واحدهاي 
مختلف پليس قرار گرفتــه و تلاش ها براي پيدا كردن راننده گمشــده 
شروع شد. با وجود تحقيقات گسترده پليس اما تا 4روز هيچ ردي از راننده 
به دست نيامد اما روز 21آذرماه پيكر بي جان اين مرد همراه با خودرواش 
در حوالي روستاي ابلي، از توابع بخش مركزي شهرستان كوثر كشف شد 

و بررسي هاي اوليه حاكي از آن بود كه او به قتل رسيده است.
مأموران پليس آگاهي فرضيه هاي متعددي را براي رازگشــايي از اسرار 
قتل اين راننده بررسي كردند تا اينكه به اطلاعاتي دست يافتند كه نشان 
مي داد جواني 36ســاله در قتل راننده دســت دارد. به اين ترتيب متهم 

بازداشت شد و در همان بازجويي هاي مقدماتي به قتل اعتراف كرد.
هادي خانزاده، رئيس حوزه قضايي شهرستان كوثر واقع در استان اردبيل 
در اين باره گفت: مأموران پليس آگاهي موفق شــدند متهم به قتل را در 
منطقه كيوي دستگير كنند كه او در بازجويي ها اعتراف كرد كه به دليل 
اختلاف مالي با راننده درگير شده و او را به قتل رسانده است. وي ادامه داد: 
متهم به قتل در ادامه صحنه جنايت را بازسازي كرد و با صدور قرار قانوني 
روانه زندان خلخال شد. به گفته او تحقيقات تكميلي در اين باره ادامه دارد.
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نقلقول

كتایون ریاحی
بازیگر:

یكی از نكاتی كه با بازی در نقش زلیخا 
آموختم، ایمان، امید و انتظار است و 

اینكه هر لحظه برای هر چیزی آماده باشم. 
آنقدر بالا و پایین زلیخا را در زندگی خودم 
و در نقش امتحان كردم كه می دانم باید 
هر لحظه هر اتفاقی را باید انتظار كشید. 
امیدوارم مردم هم این امید و انتظار را در 

زندگی شخصی داشته باشند.)همشهری( 

درراهفجر

خبر

»پاكول« غلامرضا آزادي
فيلمسينمايي»پاكول«
بهتهيهكنندگيغلامرضا
آزاديوكارگردانينويد
اســماعيليخودرابراي
فجــرآمــادهميكند.
نسخهنهايي»پاكول«به
كارگردانينويداسماعيلي

كهفيلمبرداريآندرلوكيشــنهايتهرانصورتگرفته،آماده
نمايششدهودرروزهايگذشتهبرايحضوردرچهلمينجشنواره
فيلمفجربهدبيرخانهارسالشدهاســت.رضااخلاقي،نادرفلاح،
صحرااســداللهي،توماجدانشبهزادي،متينحيدرنيا،سيروس
همتي،عليرضامهرانو...ازبازيگرانفيلمهستند.مديرفيلمبرداري
اينفيلمشهرامنجاريانوتدوينفيلمرامنوچهرصانعيانجامداده

است.بابكاردلانهممديرصدابردارياينپروژهاست.

»ضد« در مرحله فني
همزمانبــافيلمبرداري
»ضد«،پستوليدومراحل
فنياينفيلمســينمايي
برايحضوردرجشــنواره
فيلمفجرطيميشــود.
فيلمبرداريفيلمسينمايي
»ضــد«دومينســاخته

ســينمايياميرعباسربيعيبهتهيهكنندگيمحمدرضاشفيعياين
روزهادرحاليادامهداردكهتدوينآنبهصورتهمزمانتوسطمهدي
سعديپيشميرودوامينشريفينيزدرحالصداگذارياينفيلم
است.موسيقي»ضد«رامسعودسخاوتدوستخواهدساختوطراحي
جلوههايبصريآنرامحمدلطفعليبرعهدهدارد.مهدينصرتي،ليلا
زارعولينداكيانيبازيگراناصليفيلمهستند.»ضد«بهنويسندگي
حسينترابنژاد،دراميسياسياستكهدربستريكيازحوادثمهمو
سالهایملتهبپسازپيروزیابتدايانقلاباسلاميروايتميشود.

تقدير از محمدعلي نجفي
كانونكارگردانانســينمايايرانازمحمدعلينجفــي،كارگردان،
تهيهكنندهوفيلمنامهنويسدرموزهسينمايايرانقدردانيميكند.
بهگزارشهمشهري،مراسمشب»محمدعلينجفي«بههمتكانون
كارگردانانسينمايايرانوبامشاركتموزهسينماوفيلمخانهملي
ايرانبرگزارميشود.اينمراسمبارعايتكاملپروتكلهايبهداشتي
عصردوشنبه29آذرماهساعت۱۸درسالنفردوسموزهسينمابرگزار
خواهدشد.شبكارگردانانبهدبيري»وحيدموسائيان«برگزارميشود.

فاطمه معتمدآريا در »شوماه« 
فيلمسينمايي»شوماه«
بــهتازگيدرشــهرك
ســينماييدفاعمقدس
مقابلدوربينرفتهاست.
بهگزارشهمشــهري،
»شوماه«عنوانفيلمي
بهكارگردانيمژگانبيات

وتهيهكنندگيعبدالمحمدنجيبياستكهازچندروزگذشتهوارد
مرحلهفيلمبرداريشــدهوگروههماكنوندرشهركسينمايي
دفاعمقدسحضوردارند.پسازاتمامكاردرشهركدفاعمقدس
ادامهفيلمبرداريدرجنوبكشــورپيگيريخواهدشد.فاطمه
معتمدآريا،پژمانبازغي،روزبهحصاريو...ازبازيگراناصلياين
فيلمباموضوعجنگهستند.كيانوشعياري،فيلمسازشناخته
شدهسينماوتلويزيونبهعنوانمشــاوركارگرداندراينپروژه
حضوردارد.»شوماه«بهنويسندگيحميدرضاعليقليانوبراساس

طرحيازمژگانبياتيكملودرامعاشقانهدربسترجنگاست.

مرزهاي ناواضح سرگرمي 
مطابقايننظرســنجي،درميانبرنامههايســرگرميمحور
تلويزيون،خندوانهشــبكهنســيمبــا35.6درصــدمخاطب،
حياتوحششبكهمســتندبا3۱.5درصد،اعجوبههایشبكه
3سيمابا۱9.۸درصدوسيمآخرشــبكه3سيمابا۱6.9درصد
پرمخاطبتريــنبرنامههايايــنبخشبودند.عنــوانبرنامه
»سرگرميمحور«اصلادقيقنيست.ميتوانفهميدكهمنظور
ازبرنامهسرگرميمحورايناستكهمخاطبقبلازاينكهبهطور
مستقيمهدفپيامرسانيياآموزشوهدايتقراربگيرد،سرگرم
ميشود.برايدركيكبرنامهســرگرميمحورنيازچندانيبه
درگيرشــدندريكفعاليتفكريعميقوطولانــيندارد.اما
آيااگربرنامهمســتندحياتوحشبابرنامههاييمثلخندوانه
يااعجوبههاياســيمآخردريكدســتهقراربگيرند،مرزهاي
تعريفبرنامهسرگرميمحوررامخدوشنميكند؟شايدبتوان
برنامههاييمثلخندوانهيااعجوبههاياسيمآخرراكهتلفيقياز
تاكشوومسابقههستنددريكدستهقرارداد،امامسلمامستند
حياتوحشدردستهمستندقرارميگيردوبهتربودكهدسته
جداگانهايبهمستندهااختصاصمييافت.ازسويديگر،ميتوان
پرسيدمستندهايحياتوحش-كهمطابقنظرسنجيهايكياز
محبوبترينبرنامههايتلويزيوناست-بهنمونههايخارجي
اشــارهدارديانمونههايايرانيرانيــزدربرميگيرد؟همچنين
ميتوانپرسيدآياصداوسيماازظرفيتطبيعتايرانبرايتوليد
مستندهاييدرحدواندازهكيفيتمستندهايخارجيبهرهميبرد
واساساچهميزانسرمايهگذاريدرتوليدمستندحياتوحشدر

تلويزيونانجامشدهاست؟

سهم تلويزيون از فوتبال؛  سهم فوتبال از تلويزيون
درميان۱0برنامهپربينندهتلويزيوندرژانرهايمختلف،4برنامه

فوتباليهستندوبهپخشيابررسيمسابقاتفوتبالاختصاص
دارند.محبوبيتاين4برنامهفوتباليدرميانبرنامههايتلويزيون
اولازهمهيكنكتهراآشــكارميكند؛اينكهفوتبالمهماست
وهمچنانبرايعــدهايازمردمجذابيــتداردوفارغازاينكه
چهشبكهايياچهبرنامهايفوتبالپخشكند،فوتبالهميشه
جاييدربينپربينندههادارد.پس،درموردبرنامههايفوتبالي،
كيفيتبرنامهســازيچندانمهمنيســت.تقريباهرچهدرباره
فوتبالباشدودرساعتمناسبيازتلويزيونپخششود،حتي
باوجودگزارشگرهاينهچندانمتبحروگزارشهايپرعيبو
ايرادشان،بازهمديدهميشودومشتريدارد.اينجاستكهباز
اهميتموضوعحقپخشفوتبــالداخليپيشميآيد.چندي
پيش،پيمانجبلي،رئيسسازمانصداوسيمادربارهاينموضوع

گفتهبود:»ماباوزيرمحترمورزشتوافقكردهايمكهمذاكرهاي
برايپيداكردنراهحليمنصفانهدراينخصوصداشتهباشيمتا
بتوانيمبرايحقپخشيكهسهمماستوبهورزشبايداختصاص
پيداكند،بهتوافقبرسيم.مامعتقديمكههمورزشازصداوسيما
وپخشبرنامههايورزشيوهمصداوسيماازپخشورزشسود
ميبرد؛سودمشتركياستكههردوميبريم؛بنابراينپيداكردن
فرمولمشتركخيليكارسختينيست.ماباوزيرمحترمورزش
توافقكردهايمكهانشاءاللهبنشينيمواينراهحلراپيداكنيم.«

بايدديدفوتبالبهحقشازپخشتلويزيونيميرسديانه؟

محبوب اما بي رقيب 
كلبهعموپورنگمحبوبترينبرنامهكودكونوجوانتلويزيوندر
آبانماهبودهاست.واقعيتايناستكهعموپورنگدرسالهاي
اخيربهبرَِندتلويزيوندرحوزهبرنامههايكودكونوجوانتبديل
شدهاست،امانبايدفراموشكردكهعموپورنگاينيكهتازيرا
-جداازكيفيتبرنامهاش-مرهونفضايغيررقابتياياستكه
درآنكارميكند.ميزانبودجهوامكاناتيكهدراختياربرنامهعمو
پورنگقرارداردباسايربرنامههايكودكونوجوانقابلمقايسه
نيســتودراينوضعيتعجيبنيستكهعموپورنگمحبوب
باشد.بههرحالهرنسليبرنامهمحبوبكودكونوجوانخودش
رادارد؛زماني»آقامجريوكلاهقرمزيوپسرخاله«،»عموقنادو
قلقلي«،»فيتيلهايها«و»خالهشادونه«وحالاهمعموپورنگ.
درموردبرنامهسمتخداهمبزرگترينعاملموفقيتاينبرنامه
بهمجريآنيعنينجمالدينشريعتيبرميگرددكهباآرامشو
سيماييكهمتناسببامحتواياينبرنامهاست،سالهادرقاب
برنامهسمتخداحضورداشتهودرنبودچهرههاييهمچونعلي
درستكاركهدرسالهايقبلبرنامههايمعارفيرااجراميكردند،

مهمترينمجريبرنامههايمعارفياست.

گزارشتحليليهمشهريازآمارپربينندهترينبرنامههايتلويزيون

شبكه 3 جلوتر از همه
سريالهاهمچنانباقهرمخاطبانرویآنتنمیروند

اين نظرسنجي درباره ســريال هاي سيما در 
آبان ماه۱۴۰۰ حاكي از اين است كه 78/8درصد 
مردم در نيمه ابتدايي و 79/۱درصد در نيمه دوم 
اين  ماه مخاطب سريال هاي تلويزيون بوده اند. بر 
مبناي اين آمار در نيمه اول آبان ماه سريال هاي 
»سرجوخه« از شبكه3 سيما با 27/7درصد و 
»روزگار جواني« از شبكه5 سيما با 9/8درصد 
بيشترين بيننده را داشته  اند و در نيمه دوم اين 
ماه، سريال سرجوخه با 32/9درصد، »پلاك۱3« 
از شبكه3 سيما با ۱7/7درصد و روزگار جواني 
با 8/9درصد بيشترين مخاطب را از آن خود 
كرده اند. سرجوخه ســريالي امنيتي و از نظر 
ژانري مشابه »گاندو« بود اما نتوانست مثل گاندو 

گل كند و توجه ها را متوجه خود سازد.
از بين سريال هاي بازپخش شده سيما، در نيمه 
اول آبان ماه »دلدادگان« از شــبكه آي فيلم 

با ۱3/9درصد پربيننده ترين ســريال بوده 
است و سريال هاي »نون خ 2« با ۱3/3درصد 
از شبكه  آي فيلم، »زيرخاكي۱« با 5/2درصد 
از شبكه يك سيما و »شمعدوني« با 5/۱درصد 
از شبكه تماشا در رده هاي بعدي قرار دارند. 
در نيمــه دوم آبان ماه ســريال »نون  خ 3« 
پخش شده از شــبكه  آي فيلم با ۱5/۴درصد 
بيننده، بيشــترين مخاطب را داشته است. 
سريال هاي »بچه مهندس۱« از شبكه  آي فيلم 
با ۱۰/6درصد، شــمعدوني از شبكه تماشا با 
5/3درصد و »زيرخاكي2« از شبكه يك سيما 
با 5درصد مخاطب در رتبه هاي بعدي هستند. 
سريال هاي زيرخاكي، شــمعدوني و نون خ 
همگي سريال هايي با حال و هواي طنز بودند 
و استقبال از بازپخش آنها نشان مي دهد كه 

مخاطب تلويزيون به سريال كمدي نياز دارد.

سريال هاي بازپخش شده شبكه هاي استاني، 
27/۱درصــد بيننده در نيمــه اول آبان ماه 
 داشــته اند و 2۴/8درصد از پاســخگويان 
غيرتهرانــي را در نيمــه دوم اين ماه به خود 

اختصاص داده اند.
در نيمه اول آبان ماه 3۰/9درصد بيننده شبكه 
نمايش خانگي و ۱7/3درصد بيننده سريال هاي 
شبكه هاي ماهواره اي بوده اند. در نيمه دوم اين  
ماه نيز 32/۴ درصد متعلق به شبكه نمايش 
خانگي و ۱7/۴درصد مربوط به شــبكه هاي 

ماهواره اي بوده است.
۱5/7درصد پاســخگويان، بيننــده تكرار 
سريال هاي سيما در نيمه اول آبان ماه از طريق 
سايت ها و اپليكيشن  هاي اينترنتي بوده اند. 
۱2/6 درصد مخاطب در نيمــه دوم آبان ماه 

گزارش شده است.

سرجوخه در صدر؛ بامزه ها همچنان پرمشتري 

چهارشــنبه هفته گذشته، نظرســنجي مركز تحقيقات 
سازمان صداوسيما درباره برنامه هاي پربيننده تلويزيون 
در ژانرهاي مختلف منتشر شد كه تأمل در آن بازگوكننده نكات جالبي است. تعريف مخاطب براساس 
محتوا يكي از قديمي ترين انواع مخاطب پژوهي است كه بيشتر بر اعداد و ارقام تكيه دارد.  مسائلي 
همچون اينكه كدام گروه هاي اجتماعي مخاطب كدام برنامه ها هستند؟ يا اينكه مخاطبان بنا بر چه 
انگيزه هاي رواني اي و سراغ چه برنامه هايي مي روند؟ در مخاطب شناسي مبتني بر محتوا جايي ندارد. 
اين نوع از ارزيابي برنامه ها كه ميزان اســتقبال مخاطبان را مدنظر قرار مي دهد، شيوه اي رايج در 
صنعت رسانه است كه مخاطبان را مجموعه اي از مصرف كنندگان توليدات رسانه اي درنظر مي گيرد. 
شايد بتوان گفت كاركرد اصلي اين نوع مخاطب شناسي را بايد در تعيين ارزش تبليغاتي هر برنامه 
جست و جو كرد. طبيعي است هزينه آگهي هاي تبليغاتي اي كه در قبل و بعد از يك برنامه پربيننده 
يا در ميانه آن پخش مي شود، از يك برنامه كم مخاطب بيشتر است و سود بيشتري نصيب صداوسيما 
مي كند. حتي زماني كه پاي سود و زيان مالي نيز در ميان نباشد، باز هم رتبه بندي برنامه هاي سيما، در 
تعيين خط مشي اين رسانه، كاركردي مهم و اثرگذار دارد. در اين نظرسنجي، چند دسته برنامه تعريف 
شــده و ميزان مخاطب برنامه هاي مختلف تلويزيون ذيل اين دسته ها اعلام شده است. برنامه هاي 
خانوادگي، برنامه هاي صبحگاهي، برنامه هاي سرگرمي محور، برنامه هاي ورزشي، برنامه هاي سياسي و 
انديشه محور، برنامه هاي حوزه سلامت، برنامه هاي علمي- آموزشي، برنامه هاي كودكان و نوجوانان و 
برنامه هاي معارفي، دسته هاي معرفي شده در اين نظرسنجي هستند. البته گاه برنامه هايي كه در داخل 
يكي از اين 9دسته قرار گرفته اند، كاملا همگون نيستند و به طور واضح مشخص نيست كه معيار دقيق 
اين دسته بندي ها چه بوده است. نكته جالب اين نظرسنجي غيبت شبكه يك سيما در ميان ۱۰برنامه 
پربيننده ژانرهاي مختلف و پيشتازي شبكه 3با 6برنامه پربيننده است. به اين ترتيب، شايعه تغيير 
علي فروغي، مدير شبكه 3كه گهگاه منتشر مي شود، نمي تواند چندان صحت داشته باشد و اين يعني 
اينكه »نود« عادل فردوسي پور- به رغم وعده تلويحي رئيس سازمان صداوسيما- همچنان نمي تواند 

به آنتن برگردد؛ مگر اينكه اتفاقات ديگري در سازمان رقم بخورد.

ياور يگانه 
روزنامهنگار

پربيننده های تلويزيون آبان 1400
نام شبكهميزان مخاطبنام برنامهرديف
نسيم35.6خندوانه۱
مستند3۱.5مستندحياتوحش2
26.۸3فوتبالبرتر)پخشزنده(3
۱9.۸3اعجوبهها4
۱9.22كلبهعموپورنگ5
۱۸.23سمتخدا6
۱6.۸3سيمآخر7
۱6.43گزارشورزشي۸
۱5.۸3فوتبالبرتر9
ورزش۱5.6لذتفوتبال۱0

پربيننده های تلويزيون مهر 1400
نام شبكهميزان مخاطبنام برنامهرديف
33.43مسابقاتكشتيقهرمانيجهان۱
32.63فوتبالبرتر2
مستند30.6مستندحياتوحش3
نسيم27.4خندوانه4
ورزش26مسابقاتكشتيقهرمانيجهان5
23.۸3سمتخدا6
يك23.3ايرانگرد7
22.23گزارشورزشي۸
22.33سيمآخر9
20.23فوتبالبرتر)كارشناسي(۱0

  در جدول برنامه هاي پربيننــده تلويزيون در مهر 
۱۴۰۰، 5برنامه ورزشــي )2برنامه درباره كشــتي و 
3برنامه درباره فوتبــال( در ميان ۱۰برنامه پربيننده 
تلويزيون حضور داشتند. در مهر ماه مسابقات كشتي 
قهرماني  جهان در سال 2۰2۱ برگزار مي شد و موفقيت 
آزادكاران و فرنگي كاران ايراني در اين مســابقات 
بازتاب گسترده اي در رســانه هاي رسمي و فضاي 

مجازي داشت.
  به جز برنامه هاي فوتبالي، مســتند حيات وحش، 
خندوانــه، ســمت خدا و ســيم آخــر در جدول 

پربيننده هاي مهر و آبان مشترك هستند.
  حضور خندوانه در صدر برنامه هاي پربيننده آبان ماه 
از آنجا جالب توجه اســت كه كيفيت اين برنامه در 
فصول اخير افت واضحي داشــته و ديگر اثرگذاري 

سابق را ندارد.

ث
مك

اختتاميهقديميترينجشنوارهسينماييكشوربهپايانرسيد؛
جشنوارهايكهمتولياشوزارتآموزشوپرورشاستوامسال
برپايياشباجشنوارهسينماحقيقتهمزمانشدهبودوشايدبه
هميندليلكمتركسيمتوجهبرگزارياششد؛جشنوارهايبا
بيشازنيمقرنقدمتكهحالاسالهاستكمترخبرسازميشود،

امسالفيلمهايشبهصورتآنلاينبهنمايشدرآمد.
بهگزارشهمشهري،پنجاهويكمينجشنوارهفيلمرشداز20تا
26آذرماهدرتهرانبرگزاروامسالبراينخستينبارنشانشهيد

لنديدربرخيازبخشهااهداشد.
ايندورهازجشنوارهدرســطحمليوبينالملليدربخشهاي
داســتانيبلند،داســتانيكوتاه،مستندكوتاه،مســتندبلندو
پويانماييباحضوربيشاز۱05كشورخارجيو3۱55اثربرگزار
شد.ازاينتعدادفيلم۱9۸0فيلمازكشورهايخارجيو۱۱75
فيلمايرانيدربخشهايبينالملل،معلمان،دانشجومعلمانو

دانشآموزانبهنمايشدرآمد.
جالباينكهچهرههاييچونرسولصدرعامليوابوالفضلجليلي

همميانداورانايندورهازجشنوارهرشدحضورداشتند.

پنجاهويكمينجشــنوارهبينالملليفيلمرشــدباحضوروزير
آموزشوپرورش،رئيسسازمانپژوهشوبرنامهريزيآموزشي،
رئيسفرهنگســتانزبانوادبياتفارســي،رئيسســازمان
ســينمايي،جمعيازمديران،معاونانســازمان،مديرانحوزه
ستاديوهنرمندانوعلاقهمندان،عصرجمعهدرسينمافلسطين

بامعرفيبرگزيدگانبهكارخودپايانداد.
مهينجواهريان،عضــوهيأتداورانبخــشپويانماييدراين
مراسمگفت:خوشحالمكهبهرغمتماممشكلاتومعضلكرونا
كهتأثيربسياريبرهمهعرصههاگذاشــته،هنوزاينجشنواره

پابرجاست.
محمدخزاعيرئيسسازمانســينماييكهازديگرسخنرانان
مراسمپايانيجشنوارهرشدبوددربخشهاييازصحبتهايش
گفت:دركشــورتركيهازمنخواســتندكهمتدجشنوارهفيلم
رشدرابيانكنمتانمونهآنرااجراكنند؛بنابراينمابايدتلاش
كنيمكهاينامانترادرجايگاهخودنــگاهداريمونگذاريمكه
ديگركشورهاازماپيشــيبگيرند؛برهمينمبناضرورياست
كهاقداماتيانجامدهيمتاجايگاهمادرمنطقه،آســياودنيابه

اوجبازگردد.اميدوارمكهكارگروهيبهنامســينماتشكيلشود
تابتوانيميكبرنامهريزيجديبرايحمايتازاكرانفيلمهاي

مناسبدانشآموزانداشتهباشيم.
رســولصدرعاملي،عضوهيأتداورانبخشداستانيجشنواره
بينالملليفيلمرشــدنيزدراينمراســمگفت:مادركشــور
جشنوارههايبســياريداريمكهبرخيازآنها،مهمنيستند،اما
جشنوارهفيلمرشد،رويدادبســيارمهمياستكهبايدبهتداوم
آنفكركنيم.اينتأكيدمنشكلشعروشعاريندارد؛كمااينكه
5۱سالپيشدراروپانيز،جشنوارههاييباهمينعناوينبرگزار

شدهاست.

پایان » رشد« در سکوت
پنجاهويكمينجشنوارهفيلمرشدبهترينهايخودرامعرفيكرد

غلامعليحدادعادل،رئيسفرهنگستانزبانوادبفارسي،ديگر
سخنراناينمراسمضمنتسليتايامفاطميه،ياديازشهيدعلي
لنديكردوگفت:پسازدهقانفــداكار،ماامروزدانشآموزي

فداكارداريمكهالگويدانشآموزانماخواهدبود.
حدادعادلادامهداد:جشــنوارهرشــد،يكــيازقديميترين
جشنوارههايكشورماستكهامسالپنجاهويكمينسالبرگزاري
راپشتسرميگذارد.اينجشنوارهپسازانقلابمدتيمتوقف
شد؛بنابراينمندردورانيكهمتصديسازمانپژوهشبودم،از
امكاناحياياينجشنوارهمطلعشدم؛لذادرسال۱364،اقدام
بهاحياياينرويدادكرديموپسازچندسال،اينرويدادمجددا
برگزارشد.اينجشنوارهدرسالهايسختجنگكهارتباطات
بينالملليدشواربود،برگزارشدوپياممهميبرايداخلوخارج

ازكشورداشت.
يوســفنوري،وزيرآموزشوپرورشهمكهازديگرسخنرانان
اينمراســمبود،دربارهاينرخدادســينماييگفت:جشنواره
فيلمرشدرابطهبينهنروتربيتاســت.اينرابطهديرينهترين
رابطهبودهودردنياثبتشدهاست.هنردرابعادمختلففردي
واجتماعــيوبهويژهدرنظــامتعليموتربيتجايــگاهويژهاي
دارد.همچنينســوادهنريدربرنامهدرسيآوردهشدهاست.
استعدادهايدانشآموزانخلاقدراينزمينهشكوفاونقدپذيري

وشاخصهاييازايندستدرافرادنمايانميشود.

گيشه عنكبوتي 
»مردعنكبوتي:راهيبهخانهنيست«ركورددارشد

فيلم»مردعنكبوتــي:راهيبهخانه
نيســت«مطابقپيشبينيهادرآغاز
اكران220ميليــوندلارفروشكرد
وبهچهارمينفيلــمپرفروشتاريخ
ســينمادرروزهايآغازيــناكران
تبديلشد.اينفيلمهمچنينركورد
پرفروشترينافتتاحيــهاكرانرادر
ميانفيلمهايدورانپساكروناپشت
سرگذاشــتهوتنهادرگيشهآمريكا
بيــشاز۱00ميليــوندلارفروش
كردهاســت.»مــردعنكبوتي:راهي
بهخانهنيســت«همچنيندراكران

خصوصي50ميليوندلارفروشكرده
اســتوازايننظرردهسومراپساز
فيلمهاي»انتقــامگيرنــدگان:پايان
بازي«كهدراكــرانخصوصيخود
60ميليوندلارو»جنگســتارگان:
نيــروبرميخيــزد«كــهدراكران
خصوصــي57ميليــوندلارفروش
كردهبود،بهخوداختصاصدادهاست.
پيشبينيميشــود»مردعنكبوتي:
راهيبهخانهنيست«درنهايتركورد
مجموعفروش»زمانــيبرايمردن
نيست«)بيستوپنجمينفيلمجيمز
باند(راپشتســربگذاردوتبديلبه
پرفروشترينفيلمهاليووديدردوران

پسازكروناشود.بهگزارشرويترز،
هلدينگايامسي،بزرگترينكمپاني
مالكانسالنهايســينمادردنيانيز
اعلامكردهاستكهدرسالنهايفيلم
متعلقبهاينكمپانيدرآمريكاتنهادر
روزاولاكرانبيشاز۱.۱ميليوننفر

تاكنونفيلم»مردعنكبوتي:راهيبه
خانهنيست«راتماشاكردهاند.رئيس
ايامسيهمچنيناعلامكردهاست
كهطيسالهاي2020و202۱،هيچ
فيلميدريكروزتااينحدتماشاگر

نداشتهاست.
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كيوسك

 دير يا زود سويه اوميكرون 
با تمام قوا حمله ور خواهد گزارش

شــد؛ هيچ اما و اگري هم 
وجود ندارد. تنها نكتــه ابهام، »زمان« 
حمله است و تا فرارسيدن آن زمان هم 
چيــزي باقي نمانــده اســت. به گفته 
پژوهشگران آلماني، سويه اوميكرون تا 
اواســط ژانويه 2022، يعني حدود يك 
 ماه ديگر، به سويه شايع ويروس كرونا در 
جهان تبديل خواهد شد و از نظر سرايت 
از ســويه دلتا هم سبقت خواهد گرفت. 
اين خطــر وجــود دارد كــه افزايش 
لجام گســيخته مبتلايان به اوميكرون 
دوبــاره موجــب فروپاشــي نظام هاي 
بهداشتي و درماني در كشورهاي مختلف 
جهان شــود؛ وضعيتي كه چند كشور 
درگير با اوميكرون درحال تجربه كردن 
آن هســتند و ديگر كشورها براي اينكه 
وضعيتي مشــابه را تجربه نكنند، بايد 
ســريع تر دســت به اجــراي اقدامات 

پيشگيرانه بزنند.
در حال حاضــر اوميكرون با ســرعتي 
باورنكردنــي درحال پخش شــدن در 
جهان است. وب سايت شبكه تلويزيوني 
ســي ان ان به نقل از كريســتوف نومان 
هفلين، ايمني شناس دانشگاه فرايبورگ 
آلمان، گزارش داده كه به زودي ميزان 
ابتلا به اين ســويه جديد به ســرعت 
افزايــش يافته و به چند صــد هزار نفر 
در روز خواهد رســيد. داده هاي جهاني 
نشــان مي دهند در بعضي از كشــورها 
ازجمله انگليس، آمار ابتلا به اوميكرون 
در هر 2 تا 3روز، 2برابر مي شود. محققان 
انگليســي هم پيش بيني كرده اند آمار 
ابتلا به اوميكرون به زودي به 400هزار 
تا 700هزار مورد در روز خواهد رسيد. 
انگليسي ها پيش بيني مي كنند تا 5 ماه 
ديگر، بين20تــا 34ميليون نفر در اين 
كشور به سويه جديد مبتلا خواهند شد. 
اين به آن معني است كه جمعيتي برابر 
نيمي از جمعيت انگليس با وجود اجراي 
دوباره مقررات فاصله گذاري اجتماعي، 
 استفاده از ماسك و تعطيلي مدارس به 

كرونا مبتلا خواهند شد.

پيشتازي اوميكرون در 3كشور جهان
آفريقاي جنوبي، انگليس و دانمارك 3 
كشوري هستند كه تنها يك  ماه پس از 
شناسايي سويه جديد كرونا، با افزايش 
مهارنشــدني ابتلا به اوميكرون مواجه 
شده اند. انگليس براي نجات خود از اين 
بحران به دنبال سرعت بخشيدن به روند 
واكسيناسيون اســت و كمپين هايي به 
راه انداخته اســت تا دوز سوم واكسن را 
تا آخر سال 2021به افراد واجد شرايط 
تزريق كند. دولت قصد دارد طي 15روز، 
15ميليــون دوز واكســن تزريق كند؛ 
طرحي كه در مورد موفقيــت آن اما و 
اگرهاي بســياري مطرح شــده است. 
در انگليس، نخســتين مــوارد ابتلا به 
اوميكرون در 6آذرماه شناسايي شدند. 
براساس گزارش آژانس امنيت سلامت 
انگليس، در عرض 20روز، تعداد موارد 
ابتــلاي روزانه به كرونــا در انگليس به 
بيش از 93هزار مورد رسيده است. دليل 
اصلي افزايــش آمار مبتلايان، شــيوع 
سويه اوميكرون اعلام شده است. سويه 
اوميكرون اكنون در لندن از سويه دلتا 
سبقت گرفته است. از اين رو مسئولان 
بهداشتي شهروندان را تشويق مي كنند 
تا هرچه ســريع تر دوز هاي اول، دوم يا 
سوم خود را تزريق كنند. 93هزار مورد 
جديد ابتلا، بالاترين آمار ابتلاي روزانه 
در انگليس از آغاز همه گيري تا به امروز 

بوده است.
همزمــان، پژوهشــگران آفريقــاي 

جنوبي براســاس داده هاي اوليه به اين 
نتيجه رســيده اند كه اوميكرون علائم 
خفيف تري نسبت به ســويه هاي ديگر 
كرونا دارد، اما هنوز ميــزان ايمني كه 
واكســن ها در برابر آن ايجاد مي كنند 
مشخص نشده است. آمار روزانه ابتلا به 
كرونا در اين كشور، بيش از 20هزار نفر 

اعلام شده است.
همچنين در هفته گذشته در دانمارك 
تقريبا 10هــزار مورد جديــد ابتلا به 
اين سويه به ثبت رســيده است. »مته 
فردريكسن« نخست وزير دانمارك آمار 
ابتلا در اين كشــور را بســيار بالا اعلام 
كرد و گفت براي قطع زنجيره ابتلا بايد 
محدوديت هاي جديد وضع شود. مركز 
كنترل و پيشــگيري از بيماري  اروپا در 
جديد ترين ارزيابي خود هشــدار داده 
است كه خطر شيوع گسترده اين سويه 
در اروپا بسيار جدي اســت و مي تواند 
آمار بســتري ها و و مرگ ومير را در اين 
منطقه افزايش دهد؛ حقيقتي كه آنتوني 
فائوچي، رئيس مؤسســه ملي آلرژي و 
بيماري هاي مسري آمريكا هم آن را در 

مورد آمريكا  تأييد كرده است.

زماني كه از دست رفت
باوجود اجراي محدوديت هاي شــديد 
مسافرتي، سويه جديد با سرعت درحال 
پخش شدن در گوشه و كنار جهان است 
و تاكنون به 89كشــور جهان رســيده 
اســت. اين به آن معني است كه زمان 
براي جلوگيــري از ورود اوميكرون به 
كشورهاي جهان از دســت رفته است. 
به گفته تدروس آدهانوم، رئيس سازمان 
بهداشت جهاني، سويه جديد در بيشتر 
كشــورهاي جهان گســترش يافته و 
كشورها نتوانسته اند آن را رديابي كنند. 
به گفته او، اوميكرون با ســرعتي بالاتر 
از هر ســويه ديگري در جهان درحال 
پخش شدن است و اين خطر وجود دارد 
كه مردم اين ســويه را به دليل كم خطر 

بودن، دســت كم بگيرند؛ رويكردي كه 
مي تواند بار ديگر نظام هاي بهداشتي و 
درماني كشورها را در معرض فروپاشي 
قرار دهد. مايكل هد، پژوهشــگر ارشد 
دانشگاه ســاوتهمپتون معتقد است كه 
اوميكرون درحال حاضر در كشورهاي 
زيادي پخش شــده امــا به دليل ضعف 
سيستم هاي تســت گيري و نظام هاي 
بهداشــت و درمان، كشورهاي مختلف 
هنوز موفق به شناســايي اين ســويه 
نشــده اند و تصور مي كننــد اوميكرون 

هنوز از مرزهاي آنها رد نشده است.

نشــانه هاي اوميكرون واقعا خفيف 
است؟

مؤسســه ملــي بيماري هاي مســري 
آفريقاي جنوبي نســبت عوارض سويه 
جديد خوش بينــي محتاطانه اي دارد. 
براســاس گزارش اين مركــز، عوارض 
اوميكرون نســبت به موج هاي پيشين 
ويروس كرونا خفيف تر است. همچنين 
نتايج پژوهش شركت بيمه »ديسكاوري 
هلث« در آفريقاي جنوبي نشان مي دهد 
اگرچه واكسيناســيون در برابر ســويه 
جديــد ايمني كمي ايجــاد مي كند اما 
باعث مي شود علائم ايجاد شده توسط 
اوميكرون نســبت به سويه هاي پيشين 

خفيف تر باشــد. نتايج اين پژوهش كه 
از بررســي داده هــاي 3.7ميليون نفر 
به دست آمده،  نشــان مي دهد 2دوز از 
واكسن فايزر در برابر ابتلا به اوميكرون 
33درصد ايمني ايجــاد مي كند اما در 
ممانعت از بروز علائم شــديد و بستري 
شــدن در بيمارســتان 70درصد مؤثر 
است. همچنين نتايج نشان داده اند كه 
خطر بستري شدن در بيمارستان پس 
از ابتلا به اوميكرون 29درصد پايين تر از 

ديگر سويه هاي كروناست.
اما ديگر كشورهاي درگير با اوميكرون 
چندان نســبت به ايــن نتايج مطمئن 
نيستند و نسبت به بستري شدن تعداد 
زيادي از شــهروندان انگليسي هشدار 
مي دهنــد. به گفته مايكل هــد، براي 
ارزيابي دقيق شــدت ابتلا، به داده هاي 
جديــد و به روز نيــاز خواهد بــود. در 
انگليــس دانشــمندان روي جامعه اي 
تحقيــق مي كننــد كــه 89درصد از 
اعضاي 12ســال به بالاي آن دست كم 
يك دوز و 44درصــد از اين جامعه دوز 
دوم يا بوســتر را تزريق كرده  است. اما 
اين تصويري نيســت كه بتوان در همه 
كشورهاي جهان مشــاهده كرد. مثلا 
بخــش بزرگي از جمعيت كشــورهاي 
مختلف آفريقايــي هنــوز دوز دوم را 
دريافت نكرده اند و بخشــي ديگر اصلا 
واكسينه نشده اند. از اين رو نوع مقاومتي 
كه جوامــع در برابر اوميكــرون از خود 
بروز مي دهد جنس هاي متفاوتي دارد. 
براي مثال در آفريقا ممكن اســت بدن 
مردم به واســطه تزريق واكسن يا ابتلا 
به كرونا و يا تركيبي از هــردو، در برابر 
اوميكرون مقاوم شده باشد. علاوه بر اين، 
جوان بودن جمعيت بيشتر كشورهاي 
آفريقايي هم مي تواند بر متفاوت بودن 

نوع ايمني اين جوامع تأثيرگذار باشد.

واكسيناسيون به تنهايي كافي نيست
متخصصان بهداشــت و سلامت توصيه 

مي كننــد كشــورها علاوه بر ســرعت 
بخشــيدن به واكسيناسيون،  تمهيدات 
غيردارويي مانند فاصله گذاري اجتماعي 
و بهبود تهويه هوا در فضاهاي بسته را هم 
براي كاهش ميزان ابتلا به اجرا بگذارند. 
به گفته رئيس سازمان بهداشت جهاني، 
كشورها بايد با به كار گرفتن راهكارهايي 
كه قابليت هاي خود را در مهار همه گيري 
ثابت كرده اند، مانع از شيوع اوميكرون 
شــوند. آدهانوم مي گويد نبايد واكسن 
جايگزيــن فاصله گذاري، اســتفاده از 
ماسك يا رعايت بهداشت شخصي شود. 
همه اين اقدامات بايد به صورت مداوم و 

به درستي دركنار يكديگر انجام گيرند.
در راســتاي هميــن توصيه هــا دولت 
انگليــس داشــتن گواهينامــه تزريق 
واكســن، گواهي تســت منفــي كرونا 
و اســتفاده از ماســك را براي ورود به 
مراكــز عمومــي سرپوشــيده اجباري 
كرده اســت. وزير بهداشــت آفريقاي 
جنوبي هم روز پنجشــنبه از شهروندان 
اين كشــور درخواســت كرد تا در برابر 
محدوديت هــاي كرونايــي رفتارهاي 
مسئولانه تري از خود نشان دهند تا در 
فصل تعطيلات ســال نو از اوج گرفتن 
موارد ابتلا جلوگيري شود. به گفته مايكل 
هد، تداوم تمهيدات پيشگيرانه همراه با 
تضمين دسترسي تمامي مردم جهان به 
هر 3 دوز واكسن است كه مي تواند شيوع 

جهاني اوميكرون را مهار كند.

افزايش تقاضاي واكسن و تست
خيزش مــوارد ابتلا بــه اوميكرون در 
جهان باعث شــده تا مردم بيشــتري 
براي دريافت دوز ســوم تشويق شوند. 
همچنين ميزان اســتفاده از تست هاي 
كرونــا هم در جهــان افزايش داشــته 
است. در انگليس با سرعت گرفتن روند 
تزريق دوز سوم واكســن، ميزان تقاضا 
در حدي افزايش يافت كه وب ســايت 
خدمــات ســلامت همگانــي انگليس 
به دليل هجوم متقاضيــان از كار افتاد. 
همچنين موجودي تســت هاي كرونا 
در فروشــگاه هاي آنلاين در اين كشور 
صفر و صف هايــي طولانــي در مراكز 
تزريق واكسن تشكيل شــد. دانمارك 
هم به واسطه افزايش آمار ابتلا با كمبود 

كيت هاي تست مواجه شده است.

خبري از منع تردد نيست
باوجــود نگراني هايي كه بابت شــيوع 
ســريع اوميكرون وجود دارد، موضوع 
قرنطينه، منع تردد و ممنوعيت ســفر 
هنوز در جهان چندان جدي نيســت. 
كشــورهاي جهان بــراي جلوگيري از 
شيوع، تقريبا  تمامي راهكارهاي ديگر به 
جز منع تردد و سفر را در پيش گرفته اند. 
فرانسه از روز جمعه برگزاري تجمع هاي 
بــزرگ در فضاهــاي باز به مناســبت 
ســال نو ميلادي را ممنوع كرد. ايرلند 
فعاليــت رســتوران ها و كافه ها را فقط 
تا ساعت 8شــب مجاز اعلام كرد و نروژ 
هم با اعلام محدوديت هاي جديد براي 
رستوران ها، سرعت واكسيناسيون را بالا 
برده و حضور دانش آموزان در مدارس را 
محدودتر ساخته است. آلمان و هلند هم 
محدوديت هايي مشابه براي شهروندان 
خود وضع كرده اند. همزمان، ميزاني از 
پذيرش عمومي نســبت به همه گيري 
كرونا به وجود آمده است. اين ديدگاه كه 
مردم بايد زندگي  كردن با سويه جديد 
را بياموزند، به ويژه در استراليا كه يكي 
از ســخت گيرانه ترين محدوديت هاي 
كرونايي را به اجرا گذاشته بود پا گرفته 
است. اسكات موريســون، نخست وزير 
اســتراليا به تازگي در ســخنان خود با 
اشاره به شيوع اوميكرون در اين كشور 
گفته كــه ما بــا اين ويــروس زندگي 
مي كنيم و نمي گذاريم ما را عقب براند. 

كارشناسان پيش بيني مي كنند كه سويه اوميكرون تا يك  ماه ديگر به سويه شايع ويروس كرونا در سراسر جهان تبديل شود

جهان روي موج اوميكرون جهان نما

 اقتصاد لبنان
در انتظار گشايش  سياسي

همزمان با فروپاشي تدريجي اقتصاد لبنان، تنش ميان گروه هاي 
سياسي اين كشــور نيز با شدتي بيش از گذشــته ادامه دارد. در 
تازه ترين تحولات، جريان آزاد ملي )بزرگ ترين حزب مسيحيان 
لبنان( به رهبري جبران باســيل، جنبش شيعي امل را به اخلال 
در نظام قضايي كشور متهم كرده اســت. جورج عطاء الله، مشاور 
جبران باســيل )رهبر جريان آزاد ملي( و ازجمله شخصيت هاي 
نزديك به ميشــل عون، رئيس جمهــور لبنان روز گذشــته در 
مصاحبه با تلويزيون دولتي اين كشور گفت: جنبش امل عملا روند 
بازرسي هاي قضايي پرونده انفجار بندر بيروت را مختل كرده است. 
او همچنين در بخش ديگري از اين مصاحبه افزود: نبيه بري، رهبر 
جنبش امل تلاش مي كند با جلب همراهي حزب الله، فشار سياسي 
و قضايي ايجاد شده بر خود را كاهش دهد. بر اين اساس از حزب الله 
مي خواهيم به حمايت هاي بي دريغ از امل پايان داده و فضا را براي 

ادامه فعاليت هاي قاضي پرونده بندر بيروت مهيا كند.
2حزب شــيعي امل و حزب الله، از 2 ماه گذشــته به دليل وجود 
نشانه هاي سياســي نگران كننده در عملكرد طارق بيطار، قاضي 
پرونده انفجار بندر بيروت اعلام كردند با ادامه فعاليت او مخالف 
هستند. اين دو حزب در اعتراض به واكنش منفعلانه دولت نجيب 
ميقاتي در اين مناقشه، فعاليت وزراي خود در كابينه جديد را هم 
به حالت تعليق درآورده اند. بر اين اساس، دولت تازه كار لبنان به 
فاصله كوتاهي پس از كسب رأي اعتماد پارلمان، عملا تعطيل شده 
و جلسات هيأت وزراي آن برگزار نمي شود. در اين ميان مسيحيان 
جريان آزاد ملي كه بخشي از متحدان مقاومت در ائتلاف 8مارس 
هستند، حزب شيعي امل را مقصر وضعيت به وجود آمده مي دانند. 
از سوي ديگر، علي حسن خليل، مشاور رهبر جريان امل نيز مدعي 
شده قاضي پرونده بندر بيروت، از نزديكان جريان آزاد ملي است 
كه پروژه اي سياســي را با هدف تخريب نبيه بري دنبال مي كند. 
شبكه الجديد لبنان روز گذشته به نقل از يك منبع آگاه مدعي شد 
حزب الله، رايزني هاي فشرده اي را براي ميانجيگري بين 2متحد 
شــيعي و مســيحي خود آغاز كرده؛ ميانجيگري هايي كه البته 

تا كنون نتيجه اي در پي نداشته است.

اما بحران هاي سياســي لبنان به اينجا محدود نمي شــود. بسام 
مولوي، وزير كشــور لبنان و از شــخصيت هاي وابسته به نجيب 
ميقاتي، روز چهارشــنبه هفته گذشته با صدور فرماني اعلام كرد 
شهروندان بحريني وابســته به حزب الوفاق )مخالفان پادشاهي 
آل خليفه در منامه(، حق حضور در خاك لبنــان را ندارند و بايد 
سريعا اين كشور را ترك كنند. براســاس بيانيه دفتر وزير كشور، 
اين فرمان نشان دهنده تعهد دولت لبنان به همكاري با عربستان 
سعودي و احترام به امنيت اين كشور است. طي سال هاي گذشته 
تعداد قابل توجهي از شهروندان بحريني به دليل فشارهاي امنيتي 
پادشاهي آل خليفه بر مخالفان، ناچار به ترك كشور خود شده اند. 
اين شهروندان عمدتا عراق و لبنان را به عنوان مقصد مهاجرت هاي 
اجباري خود انتخاب مي كنند. 
حالا با گذشت 10سال، دولت 
تــازه كار لبنان كــه در تلاش 
براي كســب رضايت عربستان 
سعودي و دريافت حمايت هاي 
مالي از اين كشور است، اخراج 
پناهجويان بحريني را در دستور 
كار خود قرار داده اســت؛ البته 
مسير پيش روي دولت ميقاتي 
براي اجراي اين فرمان چندان 
آســان به نظر نمي رسد؛ چراكه 
با گذشت چند روز از صدور آن، 
حتي يك شهروند بحريني براي 
اخراج از لبنان يافت نشده است. 
روزنامه الاخبار در اين باره مي نويسد: فرمان وزير كشور ميقاتي، 
نوعي تقابل غيرمســتقيم با حزب الله اســت؛ چرا كه شهروندان 
بحريني حامي حزب الوفاق، مهمانان اين حزب در لبنان به شمار 

مي روند.

سقوط آزاد لير و تجمعات خياباني
درحالي كه سياســتمداران لبناني مشغول درگيري هاي سياسي 
با يكديگر هستند، ســقوط آزاد ارزش لير مقابل دلار، زندگي را 
براي شــهروندان اين كشور روزبه روز ســخت تر مي كند. قيمت 
هر دلار در بازارهــاي لبنان تا اواخر ســال 2019تنها 1500لير 
بود، اما حالا به حدود 29هزار لير رســيده است. به گزارش شبكه 
الجديد، پيش بيني مي شود درصورت تداوم بحران هاي سياسي و 
بي برنامگي دولت، ارزش دلار تا 40هزار لير نيز افزايش يابد؛ اين 
در حالي است كه لبنان كشوري است كه بيشتر كالاهاي مورد نياز 
خود را وارد مي كند و افزايش قيمت دلار، مستقيما بر تمام ابعاد 
زندگي شهروندان آن تأثير منفي مي گذارد. مجموعه اين عوامل 
باعث شده بار ديگر معترضان لبناني تجمعات پراكنده اي را در نقاط 
مختلف اين كشور برپا كنند. آنتونيو گوترش، دبيركل سازمان ملل 
كه قرار است هفته آينده به لبنان ســفر كند در پيامي از دولت و 
احزاب سياسي اين كشور خواسته اختلافات جناحي- طايفه اي 
را كنار گذارند و مانع از وخيم تر شــدن شرايط معيشتي مردم در 
لبنان شوند. از سوي ديگر به نظر مي رسد مذاكرات لبنان با صندوق 
بين المللي پول نيز تا كنون بي نتيجه باقي مانده است. اين مذاكرات، 
تنها اميد دولت ميقاتي براي كنترل تورم و عبور از شرايط بحراني 
فعلي است. روزنامه النهار، نزديك به حزب اهل سنت المستقبل در 
گزارش خود پيش بيني كرده بن بست سياسي لبنان، پس از سفر 
مكرون به عربستان سعودي و استعفاي جورج قرداحي از وزارت 
اطلاع رساني، پايان يابد. اين روزنامه مي نويسد: درصورت موفقيت 
ميقاتي براي مذاكرات پشت پرده، جلسات هيأت دولت به زودي 
از سر گرفته خواهد شد. تمام اينها در حالي است كه تنها 4 ماه به 

موعد برگزاري انتخابات پارلماني لبنان زمان باقي مانده است. 

روزنامه نيويورك تايمز ]آمريكا[

روزنامه ديلي صباح ]تركيه[

روزنامه گاردين ]انگليس[ 

هجوم براي تست كرونا

وان كوچك شد

رسوايي كريسمس، پيچيده تر شد 

نيويورك تايمز، در صفحــه يك خود به 
هجوم آمريكايي ها براي تســت كرونا و 
كمبود كيت هاي آن پرداخته است. بر اين 
اساس، مردم در آستانه تعطيلات و از هراس 
گونه اوميكرون، مي خواهند تست بدهند و 
همين سيستم بهداشتي آمريكا را به چالش 
كشيده است. نيويورك تايمز نوشته است 
كه آمريكا از منظر امكانات و تجهيزات، بعد 

از اروپا قرار دارد.

ديلي صباح، عكس يك خود را به بحران 
محيط زيستي در درياچه وان در شرق اين 
كشــور اختصاص داده است. اين روزنامه 
نوشته است كه اين درياچه معروف و پر آب، 
به خاطر بحران عميق كم آبي در تركيه در 
حال كوچك شدن است. كوچك شدن اين 
درياچه، بخشي از بحران كلان تر تغييرات 
اقليمي است كه باعث خشكسالي شديد در 

تركيه شده است.

روزنامــه گارديــن هم همچــون ديگر 
رســانه هاي معتبر انگليس، گزارش يك 
خود را به رســوايي كريسمس اختصاص 
داده اســت؛ اين روزنامه خبر كناره گيري 
رئيس هيأت تحقيقاتي درباره رســوايي 
كريسمس را منتشر كرده است. اين گروه، 
درباره مهماني گرفتن دولت در كريسمس 
سال پيش در اوج قرنطينه تحقيق مي كرد. 
رســانه ها در انگليس نوشته اند كه رئيس 
اين كميته، خودش هم در قرنطينه مهماني 

گرفته است.

69ميليارد دلار
براســاس گزارش 
صندوق بين المللی پول، 
مجموعــه خســارت های 
اثــر  بــر  لبنــان  مالــی 
ورشكستگی نظام بانكی 
و حوادثــی ماننــد انفجــار 
بنــدر بيــروت، بيــش از 
69ميليــارد دلار ارزيابــی 

می شود

مســكو، در اقدامي غافلگيركننده، سند دو توافق را به آمريكا 
و ناتو ارائه داده و در ازاي مذاكره با غرب، خواسته كه غربي ها 
به صورت قانوني تضمين كنند كــه فعاليت هاي نظامي خود 
در اروپاي شــرقي و اوكرايــن را قطع مي كنند و از توســعه 
فعاليت هاي هسته اي در خارج شرق اروپا دست بر مي دارند. 
اين پيشــنهادها، از همان لحظه انتشار با مخالفت طرف هاي 
مقابل مواجه شده اما واشــنگتن گفته كه حاضر است به جز 
موارد غيرقابل قبول كه پاسخ آمريكا به آنها مشخص است، با 

روس ها مذاكره كند.
تصوير بزرگ تر چيست؟

تلاش خســتگي ناپذير ولاديمير پوتين براي بازگرداندن 

روسيه به عظمت دوران شوروي، ناگزير مسكو و واشنگتن 
را در مقابل هم قرار داده اســت. مســكو، به صورت ويژه 
به فعاليت هاي نظامي ناتو و گســترش اين پيمان نظامي 
امنيتي به سمت شرق حساســيت نشان مي دهد. رويكرد 
مســكو و عبور آن از خطوط قرمز ناتو و غرب در اروپا، در 
سال هاي اخير تنش ها بين مســكو و واشنگتن را بالا برده 

است.
لابه لای خطوط

 پيشنهادهاي روسيه ديپلماتيك اســت و توسط وزارت 
خارجه اين كشور ارائه شده اما تحليل گران غربي معتقدند 
هدف روسيه اين است كه با ســرگرم كردن توجه ها به اين 
ترفندهاي ديپلماتيك، اهداف نظامي خود در شرق اوكراين 
را پيگيري كند. غربي ها هفته هاســت مي گويند كه روسيه 
مي خواهد از مرزهاي اوكراين عبور كند اما مســكو اين ادعا 

را رد مي كند. 
 ناظران معتقدند روســيه با اين دو پيشنهاد، عملا نيت 
خود براي حفظ نفوذش در شــرق اروپا را بروز داده است. 
آنها مي گويند كه روسيه با پيشــنهاد عدم حضور ناتو در 
كشــورهايي مثل ليتواني و اســتوني و اوكراين و لتوني و 
درياي بالتيك، مي خواهد خودش جايگاهي كه در دوران 

شوروي در اختيار داشت را دوباره به دست بياورد. 
آينده چه می شود؟

دســت كم اين دو پيشــنهاد راه به جايــي نخواهد برد؛ 
مخالفت ها در اروپا، حتي از واشنگتن هم با اين پيشنهادها 
بيشتر اســت. برخي تحليلگران غربي معتقدند روسيه با 
ارائه اين دو طرح عملا به فكر راه حــل ديپلماتيك نبوده 
است كه بخواهيم از موفقيت و يا شكست ديپلماتيك اين 

دو پيشنهاد در آينده صحبت كنيم.

نبض خبر

89كشور
به گفته سازمان بهداشت 
جهانــی 89كشــور جهــان تاكنون 
مــوارد ابتــا بــه اوميكــرون را 
شناسايی و گزارش كرده اند. اين 
ســازمان همچنين اعام كرده كه 
اوميكرون احتمالا وارد كشورهای 
ديگر هم شده اما دولت ها از بيم 
تبعــات اقتصــادی شــيوع ســويه 
جديــد، مــوارد ابتــا را گــزارش 

نمی كنند

سميرا مصطفي نژاد
روزنامه نگار

وسيه به غرب پيشنهادهای ر

كشورهايی كه طی 
يك ماه گذشته سويه 
اوميكرون را شناسايی 

و گزارش كرده اند
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والاترين موهبت ها و بخشش هاي الهي، 
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زمستان( شخص ناشناسی كه شايد يقه پالتو اش را بالا مهدیاگلمحمدی 6ســال پيش در چنين روز هايی )چنــد روز پيش از 
زده بود تا سوز سرمای مشهد آزارش ندهد، رفت پای يك ديوار و بعد چند دست 
لباس و كاپشن به گل ميخ آويز های فلزی ديوار آويزان كرد و چند لحظه بعد در 
پيچ خيابان ناپديد شد. روی ديوار نوشته بود »هر كه بی نياز است لباسی آويزان 
كند و هر كسی نياز دارد لباسی بردارد «. اين ديوار به سرعت به ديوار مهربانی 
مشهور شد و همه آن را شناختند. ديوار مهربانی سپس در تهران و ساير شهر ها 
هم ديده شد. بخشندگی اين ديوار محدود به لباس هم نشد؛ ميوه، كتاب و حتی 
نان فانتزی هم شامل مهربانی هايش شدند و هر نيازمندی گوشه چشمی به 
ديوار داشت. برای نمونه در گرمای مطبوع هر نانوايی هم می توانستی ببينی  اش. 
در ديوار مهربانی نانوايی های شهر، برخی بدون اينکه نانی دريافت كنند كارت 
می كشيدند و فيش فر خورده آن را با سوزنی روی پيشانی ديوار مهربانی نصب 
می كردند. ديوار امانتدار خوبی بود و هر محتاجی می توانست يك فيش بردارد 
و با پرداخت آن سر سفره زن و فرزند، نان تازه ببرد. يکی دو سال نگذشته بود كه 
مهربانی اندكی رنگ باخت و مردم شهر ديوار را فراموش كردند. لباس های روی 
ديوار مهربانی كهنه شدند و رنگ فيش های سفيد نانوايی ها به زردی گراييد. 
فيش ها از آن رو زرد شده بودند كه شاگرد نانوايی فيش های مستعمل را دوباره 
به ديوار می زد شايد مردم دوباره ياد مهربانی بيفتند. اما نيفتادند. همين چند 
روز پيش در يکی از نانوايی های دربند تهران، نرسيده به سربند، ديوار مهربانی 
كه يك تخته موكت كوب بود را با فيش های رنگ پريده اش می توانستی ببينی 
كه از جلوی دخل برچيده شده و آن را آن پشت و پسله ها انداخته  بودند تا غبار 
فراموشی بخورد. ديوار اما برخاف تمام اســافش به جغرافيای خاصی باور 
نداشت و راهی سفر شد. كابل، تاجيکستان و يك نفر هم در چين و ماچين ديده 
بودش. همين ديروز خبر آمد كه در اســتکهلم سوئد ديده شــده؛ 3هزار و 
145كيلومتر با حساب پيچ و خم جاده ها. آنجا هم ديوار با همان گل ميخ ها و 
لباس های گرم رنگارنگش چند جفت كفش هم   داشــت. يکــی از فعالان 
خيريه های سوئد به خبرنگار ها گفت: »چند سالی است با سرد شدن هوا ديوار 
پر می شود از كفش و لباس هايی كه البته بسياری از آنها كهنه هم نيستند«. 
شکی نيست كه اول بار صادرات مهربانی به كشور های ديگر )دست كم به شکل 
ديوار مهربانی( كار ما ايرانی ها بوده است. آن پالتوپوش فرضی كه اول ماجرا ديوار 

مهربانی را ميان سوز سرما و گرمای مهربانی 
كشيد اين روز ها اگر بداند در كشور خودمان 
كمتر اثری از اين ديوار می بينيم شايد دل 
مهربانش بگيرد. به خاطر دل او هم كه شده 
دوباره بذر محبــت روی ديــوار مهربانی 
بپاشيم شايد گل ميخ های اين ديوار دوباره 

روی خيابان های اين شهر جوانه بزنند.

 دیوار مهربانی 
از مشهد تا استكهلم

درصد
براساس تازه ترین آمارهای 
منتشر شده از سوی مركز 
مدیریت راه های كشور، در 
بازه زمانی ۱۹ تا ۲۵ آذر ماه 

به صورت متوسط یك میلیون 
و ۸۱۶ هزار و ۹۵۷ وسیله 

نقلیه در هر روز در محورهای 
مواصلاتی كشور تردد كردند 
كه نسبت به هفته قبل از آن 
افزایش ۲درصدی و در قیاس 
با هفته مشابه سال گذشته 
افزایش ۴۱ درصدی را تجربه 

كرده است.
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خودرو
اطلاعات پلاك های ثبت شده 
در دوربین های پلاك خوان نیز 
نشان می دهد كه ۱۰ میلیون 
و ۳۸۵ هزار پلاك خودرو در 
هفته گذشته در جاده های 

كشور مشاهده شدند كه ۷۸۰ 
هزار دستگاه بیشتر از هفته 
قبل از این گزارش بوده است.

780.000

درصد
در این بین خودروهای 

شخصی با پلاك تهران و البرز 
سهمی بیش از ۲۵ درصد 
داشته و در صدر سفرهای 

جاده ای قرار گرفته اند و پس از 
آن، خودروهایی با پلاك های 
فارس، مازندران، اصفهان و 

خراسان رضوی بیشترین سفر 
را انجام دادند.
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همين که زمين سپيد شود، ذوق کودکانه جوانه می زند. قدرت نمايی زمستانی در آخرين روزهای پاييز، حوالی سعادت آباد تهران 

عدد خبر

شكل وارونه يلدا...
امیدمافی

حالا كه كرونا كمی ته كشيده، دردانه های يتيمی كه 
دلشان پوسيده به يك جشن ساده فکر می كنند. به 
اينکه يلدا پاورچين پاورچين از راه برسد و به سکوت 
خاك كرده لب ها پايان دهد و بوی كاغذرنگی را به 

مشام شان برساند.
آن 3 كودك در اتاق اجاره ای پس كوچه های نوروزآباد 
كه نه نوروز است و نه آباد از همين حالا با چشم های 
درشت شان خيره شده اند به باسلُقی كه نيست اما 
عطرش پيچيده. به آجيل چهارمغزی كه می تواند در 
اين غم آشيان لختی صدای نظم هستی را به گوش 
برساند اما... به هندوانه ســرخ قاچ شده ای كه بايد 
بخورند تا در سياه زمستان سردشان نشود.به اناری 

كه دانه دلشان را نشان آفتاب ولرم دهد.
كيلومترها دورتر از آن آشــيانه قوطی كبريتی اما 
مادری در قامت سرپرســت خانــوار در خانه های 
درندشت بالای شهر كارگری می كند تا شايد يلدا 
لبخندهــای ســوزدار و اســتهزا كننده اش را پس 
بگيرد و او به همراه 3 فرزندش در شب چله همچون 

قناری های تکيده بخوانند و كمی آرام شوند.
مادر اما دلش خون اســت.از وقتی مــردش در آن 
صبح چرك از برج بلند حوالی الهيه ســقوط كرد 
و له شد، زن هر شــب به جای مردش كنار دردش 
می خوابد؛دردی كه تمامی نــدارد و چهره بانويی 
35ســاله را آنقدر خط خطی كرده كه گويی هزار 
سال از عمرش می گذرد. لال بميرم اگر نگاهت كنم.

حالا بچه ها در كلبه درويشی منتظرند و شادی زير 
پوست شان جاخوش كرده اما مادر به قدر كافی پول 
ندارد كه آجيل بخرد، باسلق بخرد، انار بخرد و سرش 

را پيش ناردانه هايش بالا بگيرد.
اين روزها آنقدر فقر دامن زن را گرفته و او را از دلتنگی 
خفه كرده كه بقالی محل هم ديگر جنس نســيه 
به دستش نمی دهد و حســابش پر است.آنقدر پرُ 
كه گلخنده های زن مدت هاست خشکيده و ديگر 

حوصله ندارد حتی توت بچيند از لبان زندگی.
تا شب يلدا چيزی نمانده و 2 دختر و يك پسر در اتاقی 
به قدر يك آه به شبی فکر می كنند كه دست های مادر 
بوی پلوی كته خواهد داد. بوی انار و هندوانه تا ديگر 
كاغ روی ديوار از غصه لباس سياه بر تن نکند و قارقار 
را به جای شعر حافظ در شب يلدا زير گوش طفلك 
بچه ها نخواند.  يلدا با قيافه وارونه اش دارد بی رحمانه 
از راه می رســد و زندگی به دست های ترََك خورده 
مادری بدل شده است كه آنقدر زمين شسته و پنجره 

پاك كرده شبيه كوير شده است. كوير لوت...
بچه ها اما هنوز منتظرند.راســتی آيا در اين شــهر 
درندشــت كسی هســت كه در شب نشينی شلوغ 
ستاره ها از ســر همدلی و نه ترحم، كمی باسلق و 
آجيل و خرمالو به رسم انســانيت دست زنی بدهد 
كه اشك هايش مثل آب سيب شيرين است.همو كه 
هر تنابنده ای در اين شهر رد درد را بگيرد مستقيم 
به خانه بی درخت و بی ميوه اش در نوروز آباد غريبه 

با نوروز و يلدا و شور و شادی و شبنم خواهد رسيد.

زندگی پديادغدغه

گرينويچ

حافظ

مرا تا عشق تعليم سخن کرد
حديثم نكته هر محفلي بود

 فيســبوك اعلام کرده دست کم 1500اکانت تقلبی شــرکت »مكعب سياه« 
Black Cube را در پلتفرم خود کشــف و تمام آنها را حذف کرده است. به 
گزارش رويترز، فيسبوك مدارکی را منتشر کرده که نشان می دهد گردانندگان 
شرکت بلك کيوب که توسط صهيونيست ها اداره می شود هزاران اکانت تقلبی 
ساخته اند و از اين شمار 1500اکانت به صورت قطعی کشف و حذف شده است و 
به 48هزار کاربر واقعی هشدار حمله سايبری از سوی مكعب سياه ابلاغ شده 
اســت. نكته قابل تامل برای دنبال کننده های اخبار فضای سايبری جهان اين 
است که تمام اکانت های يا د شده به منظور تامين اهداف يك مشتری آمريكايی 
)هاروی واينستين( کار می کرده اســت. اين تهيه کننده مشهور هاليوود که 
چندی پيش با رسوايی اخلاقی روبه رو شد به شــرکت مكعب سياه سفارش 
داده بود تا به نوعی قربانيان جنسی خود را از ادامه شكايت باز دارند. براساس 
آنچه متا پلتفرمز )صاحب فيسبوك و...( منتشر کرده است اکانت های تقلبی 
ياد شده تلاش می کردند با کاربر های بيش از 100کشور جهان چت کنند تا از اين 
طريق بتوانند آدرس های ايميل آنها را نيز در جهت اهداف هاروی واينستين 
هك کنند. متا هم اکنون از NSO )گروه ان. اس .او توليد کننده جاسوس افزار 

پگاسوس است توسط رژيم صهيونيستی به عنوان يك سلاح طبقه بندی شده 
توليد و هرگونه استفاده از اين فناوری با تأييد سران رژيم صهيونيستی انجام 
می شود(در دادگاه ايالات متحده شــكايت کرده است، ناتانيل گليچر، رئيس 
امنيت متا پلتفرمز )فيسبوك و...(، به رويترز گفت حمله اخير به منظور نشان 
دادن اين بود که »فعاليت های جاسوسی افزاری اخير گسترده تر از يك شرکت 
است.« انتشار اين اخبار درست در هفته هايی صورت می گيرد که خود فيسبوك 
توسط فرانسيس هوگن )يك سوت زن whistleblower يا افشاگر راز های 
مگو( کارمند پيشين اين شرکت به استفاده از الگوريتم های منحرف کننده ذهن 
مخاطب از واقعيت خبر متهم شده است. برخی کاربر های فضای مجازی حرکت 
فيسبوك به سمت افشای فعاليت  های مكعب سياه را تحت فشار اين افشاگری های 
اخير ارزيابی می کنند و بر اين باورند که فيسبوك قصد دارد حساب خود را از 
شرکت های مرتبط با توليد جاسوس افزار ها يا به طور اخص شرکت هايی مانند 
مكعب سياه Black Cube صهيونيســتی، بلتروکس BellTroX هندی، 
بلو هاوك ســی آی، Bluehawk CI شــرکتی صهيونيستی و سايتروکس 

Cytrox شرکتی اروپايی جدا کند.

كرونايی ايران از رنگ قرمز و نارنجی پاك شده و فاطمهعباسی همانطور كه احتمالا در خبرها ديده ايد، نقشــه 
اغلب شهرها به رنگ آبی و زرد در آمده است و اين يعنی فروكش كردن 
بحران كرونا و طبعا افزايش سفرهای داخلی و خارجی. آنطور كه آمارها 
می گويند تعداد مسافرت ها در روزهای اخير بيشتر شده و مردم با خيالی 
آسوده تر چمدان می بندند. اما نکته ای كه بايد به آن توجه كرد، سامت 
تورهای گردشگری اســت، چرا كه در فضای مجازی تعداد صفحات و 
سايت های نامعتبری كه خدمات گردشگری عرضه می كنند، افزايش پيدا 
كرده و اين سايت ها و شبکه های اجتماعی با انتشار قيمت های جذاب و 
وسوسه برانگيز و البته ارزان تر از دفاتر خدمات مسافرتی، افراد زيادی را 
جذب كرده و جيبشان را خالی می كنند. معاون گردشگری استان تهران 
نيز به تازگی از رصد و شناسايی بيش از 430صفحه در اينستاگرام و سايت 
غيرمجاز برگزار كننده تورهای گردشگری، رزرو اماكن اقامتی و اخذ ويزا 
خبر داده است. فقط كافی است يکی از واژه های كليدی مربوط به سفر را 
در اينترنت جســت وجو كنيد تا با انبوهی از اين سايت ها روبه رو شويد، 
سايت هايی كه معمولا لوگو، نشانی يا مجوز خاصی روی صفحه های خود 
ندارند و فقط يك نام زينت بخش صفحه  آنها است. البته راه هايی هم برای 

تشخيص سايت های مجاز از غيرمجاز وجود دارد كه اگر قصد سفر داريد 
و می خواهيد به صورت آناين يا الکترونيکی خدمات مسافرتی، تور، بليت 
قطار، ويزا، رزرواسيون هتل و بليت مراكز تفريحی را خريداری كنيد، بايد 
اول مطمئن شويد كه آن سايت، معتبر است كه می توان از لوگوی بانك ها 
و نيز سايت های مرتبط با مؤسسات و تاسيسات گردشگری دارای مجوز 
سازمان ميراث فرهنگی و گردشگری يا سازمان هواپيمايی كشوری كه در 
اين سايت ها درج می شود، متوجه اين موضوع شد. همچنين بايد تعهدات 
درج شده مربوط به هر يك از خدمات ســفر را به دقت مطالعه كنيد و 
نسخه ای از قرارداد و شــرايط آن شــامل زمان ورود و خروج، امکانات، 
تشکيات و ساير جزئيات سفر را حتما بررسی و دريافت كنيد. ضمن اينکه 
از پرداخت هرگونه وجه برای خريد خدمات ســفر به حساب شخص يا 
كارمندان كانتر دفاتر مسافرتی خودداری و مبلغی كه می خواهيد بپردازيد 
را تنها به حساب رسمی شركت خدمات مسافرتی واريز كنيد. خاصه كه 
گول قيمت های اســتثنايی و ارزان را نخوريد و بسته های سفر خود را 
درصورت خريد اينترنتی حتما با رعايت نکات امنيتی و از سايت های معتبر 
و شناخته شده، وابسته به شركت های گردشگری دارای مجوز تهيه كنيد 

تا سفری ايمن داشته باشيد.

نویسندگانباشگاه

خم به ابرو نياور

ميل سيری ناپذير تيترشدن

دختران ايرانی دل بسياری از شاعران 
جهان را برده اند. اما شــاهانه تبديل به 1

فسانه شد. هرگاه كتاب های »يسه نين« به ويژه 
»در مايه های ايرانی« و بعدترها »اعترافات يك ولگرد« را می خواندم يك 
دختر سيه چشم ايرانی با موهای بافته درنظرم مجسم می شد كه شاعر 
روســی در فراقش معتکف شده بود. سرگئی الکســاندرويچ يسه نين، 
شاعری كه يکی از شعرهايش را با خون خود نوشته بود. با خون واقعی 
خود. سرخ ترين قرمز متمايل به زرشــکی. وقتی در مسافرخانه پرت 
لنينگراد، جوهری برای نوشتن شعرش پيدا نکرد، آستينش را زد بالا و 
با جوی خونين رگ آبی دستش شعری نوشت در فراق يار ايرانی كه تا 
ابد در تاريخ ماند. شــاعرانقابی روســيه، چنان ويران شده بود كه در 
30ســالگی و بعد از آنکه نتوانســت خود را زير قطار بينــدازد، كنار 
آب گرمکن اتاق نمره 25هتل »آن گه له تر« در يکی از مسافرپذيرهای 
گندِ لنينگراد، خود را دار زد. مگر چه چيزی باعث شده بود كه در روسيه 
طاعون زده آن روزها اين مرد از خود رد شده، اين همه شعر و داستان و 
فولکلور درباره ايران، خراسان و شيراز قلمی كند؟ قطعه معروف شاعر 
عاشق ايران با نام »ايران، ميهنِ فيروزه فام فردوسی«  نه تنها ورد زبان 
مردم كه حتی از زبان برژنف رئيس صورت ســنگیِ اتحاد شوروی هم 
نمی افتاد. صدر هيأت رئيسه شوروی در هنگام بازديدش از تهران، شعر 
معروف يسه نين را كه روزگاری ممنوعه بود چنان ورد زبان كرده بود كه 
تيم امنيتی كناردستش شکوه می كردند كه رئيس چرا به جای فردوسی 
از پوشکين نمی خواند؟رهبر اردوگاه شرق همانقدر كه هنگام حضور در 
خيابان های تهران برای خريد لباس شکار شوق و ذوق داشت شعرهای 
يســه نين را درباره دختر ايرانی زمزمه می كرد و خسته نمی شد. لابد 
می دانســت كه آن شــاعر انقابی روس پيش از آنکــه قربانی انقابِ 
آزادی كُش استالين شــود در »مردكان« نزديك باكو، به خاطر عشق 

»شاهانه« معتکف شده بود.
اما خانم شاهانه كه بود كه اين شاعر را به عاشق جانسوز خاك 

ايران تبديل كرد؟ دختر ايرانی كه در شــعرهای يسه نين پدر، 2
نمودی افســانه ای و تغزلی دارد دل او را چگونه ربوده بود كه يسه نين 
ســال هايی پر بها از عمر كوتاهش را در حوالی خانه او واقع در منطقه 
مَردكان جمهوری آذربايجان، معتکف شد. تمام داستان ها و آثار تغزلی 
و ستايش جانگدازش از شاهنامه و فردوسی، تنها به خاطر شاهانه خانم 
بود كه اصليتی ايرانی داشــت. آخرش هم فراق همين شاهانه بود كه 
شاعر را از پا درآورد؛ البته در كنار بريدنش از انقاب استالين، خونخوار 
اكتبر. يســه نين از 18تا 30ســالگی 6بار ازدواج كرد اما آرام نيافت. 
آخرين اش در 30سالگی با ســوفيا نوه تولستوی معروف بود اما آن نيز 
جواب نداد.تمام اين به هم پيوســتن ها و جدا شــدن ها ريشه در فراق 
شاهانه داشت. شــاعر در فراق او ناكامی هايش را در زنانی جست وجو 
می كرد كه شباهتی به دختر ايرانی نداشتند و هرچه زن می گرفت بيشتر 
می فهميد كه نمونه شاهانه، روی كره زمين نيست؛ »بدرود دوست من؛ 
بی آنکه دست ها را بفشــاريم و حرفی بزنيم. غمگين مباش. خم به ابرو 
نياور. در اين زندگی، مردن چندان تازگی ندارد و زيستن نيز ديگر چيز 

تازه ای نيست.«

در شبکه های اجتماعی هر روز با نوعی از توليد 
محتوا و توزيع گســترده مواجهيــم كه در آن 
تصويری از يکی از مديران يا مسئولان كشور در 
رده های مختلف آمده و زير آن از قول فرد جمله ای نوشــته شده است. 
جمله انتخابی به گونه ای است كه مخاطب را دچار خنده و سپس عصبيت 
می كند چون به نظر می رسد مســئول مربوطه حتی بديهيأت مرتبط با 
حوزه كاری يا اساسا منطق انسانی را نيز نمی داند. اين ژانر از اطاع رسانی 
به دليل ســادگی ظاهری و گرفتن واكنش آنی امروز بسيار شايع است. 
ماهيت چنين جنسی از اطاع رسانی چيز جديدی نيست. شبکه های 
فارســی زبان خارج از كشور به ويژه در 4ســال اخير به طور ويژه در اين 
زمينه تاش می كنند. روش كار هم اين است كه جمله ای را از ميان ديگر 
جمات و از پس زمينه اصلی يك صحبت جدا كنند تا عجيب و احمقانه 
به نظر برسد و سپس آن را در حساب های اجتماعی به اشتراك بگذارند 
تا خيلی زود كاربرانی كه از همه ناكارآمدی ها و فشــارهای اقتصادی و 
اجتماعی خسته و فرسوده شده اند در ابعاد وسيعی آن را بازنشر كنند. 
نتيجه اين پروســه، خستگی و عصبيت بيشــتر برای مردمی است كه 
چنين جمله هايی را می خوانند و سپس با خشم به لبخند يا قيافه حق به 
جانب گوينده در عکس می نگرند. اين البته ماموريت اصلی شبکه های 
اطاع رسانی مذكور است. بمباران مردم ايران با هر چيز منفی ممکن، 
مستقل از آنکه صحت دارد يا نه و افزودن بار فشاری كه محدوديت های 
تحريمی بر زندگی روزمره و معيشت افراد دارد. چون يك ملت عصبی و 
بی اعتماد، يك ملت شکننده و آسيب پذير خواهد بود. هدف شبکه های 
فارسی زبان خارجی كه از سوی منابع خارجی هم تأمين مالی می شوند 

چيزی جز افزايش اين فشار و عصبيت روی مردم نيست.
بحث ناكارآمدی دولت ها و برخی تصميمات اشتباه و هزينه زای آنها در 
زندگی مردم ايران بحث بسيار مهم و مفصلی است كه نبايد ناديده اش 
گرفت اما نکته مورد نظر اين يادداشــت اين است كه چرخه منفی بالا 
يك سمت داخلی هم دارد كه تأثير آن را مضاعف می كند. دستگاه های 
مختلف اجرايی و دولتی در كشــور همگی دارای ادارات اطاع رسانی و 
همچنين سخنگو هستند. وظيفه اين افراد هم پاسخگو بودن و توضيح 
دادن مسائل برای مردم از طريق رسانه هاست. با اين حال روزی نيست كه 
تعدادی از مديران و معاونان در حوزه های مختلف چه در دولت و چه در 
ديگر نهادهای حاكميتی، مصاحبه نکنند، تز صادر نکنند، موضع نگيرند 
و تعيين تکليف نکنند. روندی كه اغلب توضيحی جز ميل سيری ناپذير 
مديران و سياستمداران برای حضور در رسانه ها و عکس گرفتن و تيتر 
شدن ندارد. واقعيت اين است كه اين بی سامانی و بی در و پيکر بودن و 
انبوه موضع گيری و حرف و صحبت بهترين زمينه را برای شــبکه های 
رسانه ای خارج از ايران فراهم می كند تا جمله های مورد نظرشان را پيدا 
كنند و به بمباران روح و روان مــردم ادامه دهند. ای كاش نهادی وجود 
داشت كه كارش تنها همين بود: توبيخ انبوه مديران تازه به دوران رسيده 
و عشق مصاحبه و بازخواست جدی از آنان بابت كوتاه نظری و افزودن 

غيرمستقيم رنج مردم.

ابراهيم افشار  / روزنامه نگار

سيدجواد رسولی /كارشناس رسانه

یکشنبه

اول آخر

فيسبوك عليه مكعب سياه

ایمن  سفر كن
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